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Stimaţi abonaţi, 

 

Vă transmitem sinteza săptămânală a activităţii Camerei Deputaţilor, cu speranţa că o veţi considera utilă în activitatea 

dumneavoastră. 

   

Direcţia comunicare şi relaţii publice a Camerei Deputaţilor 
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  II. DIN ACTIVITATEA GRUPURILOR PARLAMENTARE DIN  

      CAMERA DEPUTAŢILOR 
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- Grupul parlamentar PNL……………………………………………………………………………………........93 

- Grupul parlamentar al UDMR..............................................................................................................................132 
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   Dacă doriţi să vă dezabonaţi de la acest serviciu, trimiteţi reply cu subiect „newsletter unsuscribe”. 

 

*  Datele prezentate sunt primite de la Grupurile parlamentare 
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A. Situația inițiativelor legislative aflate  în procedură  

legislativă la Camera Deputaților 
Sesiunile februarie – iunie și septembrie – decembrie 2023 

(Situaţia cuprinde datele la 27.10.2023) 

 

 

Totalul iniţiativelor legislative      2340 

din care:  

– existente la începutul sesiunii februarie - iunie 1670 

– înregistrate în cursul sesiunii februarie - iunie 472 

– înregistrate în cursul sesiunii septembrie - decembrie 198 

1) Dezbătute 

                din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională                                 281 

      347 

– votate  

 

 

 

d 

 

     345    

             din care: - înaintate la Senat        33 

                            - în procedura de promulgare   58 

                            - promulgate* 245 

                            - respinse definitiv     9 

                            - în mediere           1 

                            - în divergenţă           1 

2) Se află în proces legislativ 1989 

a) pe ordinea de zi 593 

b) la comisii  

 

1370 

 c) cu rapoarte depuse, urmând a fi înscrise pe ordinea de zi a şedinţelor comune 20 

d) propuneri legislative trimise pentru avize la Consiliul Legislativ şi/sau  pentru puncte de 

vedere Guvern 

6 

3) Desesizări 12 

4) Înregistrate la Camera Deputaţilor 27 

          - în faza de prezentare la Biroul Permanent 24 

          - prezentate la Biroul Permanent – urmează a fi trimise la comisii sau la avizare 3 

 

  Cele 345 de iniţiative legislative votate privesc: 

                     196 de proiecte de legi iniţiate de Guvern: 

                             din care: 

                               117 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de urgenţă ale Guvernului 

                                 19 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor Guvernului 

                                 60 de proiecte de legi 

                      149 de propuneri legislative 

                             din care 

        0  proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de Urgenţă ale Guvernului                

* În anul 2023 au fost promulgate 296 de legi, dintre care 51 din inițiativele legislative adoptate în anul 2022. 
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B. Situația inițiativelor legislative aflate în procedură  

legislativă la Camera Deputaților 
Sesiunea septembrie – decembrie 2023 

(Situaţia cuprinde datele la 27.10.2023)                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                 

 

 

Totalul iniţiativelor legislative      2084 

din care:  

– existente la începutul sesiunii septembrie-decembrie 2023 1886 

– înregistrate în cursul sesiunii septembrie-decembrie 2023 198 

1) Dezbătute 

                din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională                                 75 

      93 

– votate  

 

 

 

d 

 

     91    

             din care: - înaintate la Senat      15 

                            - în procedura de promulgare 44 

                            - promulgate* 30 

                            - respinse definitiv   2 

                            - în mediere           1 

                            - în divergenţă           1 

2) Se află în proces legislativ 1989 

a) pe ordinea de zi 593 

b) la comisii  

 

1370 

 c) cu rapoarte depuse, urmând a fi înscrise pe ordinea de zi a şedinţelor comune 20 

d) propuneri legislative trimise pentru avize la Consiliul Legislativ şi/sau  pentru puncte de 

vedere Guvern 

6 

3) Desesizări 12 

4) Înregistrate la Camera Deputaţilor 27 

          - în faza de prezentare la Biroul Permanent 24 

          - prezentate la Biroul Permanent – urmează a fi trimise la comisii sau la avizare 3 

 

  Cele 91 de iniţiative legislative votate privesc: 

                     64 de proiecte de legi iniţiate de Guvern: 

                             din care: 

                               42 de proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de urgenţă ale Guvernului 

                                 6 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor Guvernului 

                               16 proiecte de legi 

                     27 propuneri legislative 

 

     0  proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de Urgenţă ale Guvernului                

* În anul 2023 au fost promulgate 296 de legi, dintre care 266 din inițiativele legislative adoptate în sesiunile 

anterioare. 
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C. Situaţia inițiativelor legislative aflate  

pe ordinea de zi a Camerei Deputaților 

Şedințele din zilele de luni, 23 și marți, 24 octombrie 2023 

 

 

 

 

        

 

 

  Cele 13 de iniţiative legislative votate privesc: 

             7 proiecte de legi iniţiate de Guvern: 

                   din care: 

                     5  proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanțelor de urgență ale Guvernului 

                     1 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanțelor Guvernului 

                     1 proiect de lege 

              6 propuneri legislative 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pe ordinea de zi la începutul perioadei 93 

Dezbătute 

   din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională         13                              

13         

   - votate 13 

                      - la Senat    0 

                      - la promulgare    13 
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D. Situaţia proiectelor de legi și a hotărârilor  

adoptate de Camera Deputaţilor 
Ședința de luni, 23 octombrie 2023 și marți, 24 octombrie 2023 

 

 

 

 

 

 
I. Proiecte de legi  adoptate de Camera Deputaților, luni, 23 octombrie,  în calitate de Cameră 

decizională: 

 

 

➢  PL-x 559/2023 - Lege privind aprobarea Ordonanței Guvernului  

nr. 36/2023 pentru modificarea Ordonanței de urgență a Guvernului  

nr. 42/2019 privind stabilirea unor măsuri financiare pentru susținerea desfășurării Programului 

național „Timișoara - Capitală Europeană a Culturii în anul 2023”  

 

 

 

Proiecte de lege/propuneri legislative adoptate de Camera Deputaţilor marți, 24 octombrie, în calitate de Cameră 

decizională:   

 

1. PL-x 502/2023 - Lege pentru modificarea art.23 alin.(1) din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr.57/2007 privind 

regimul ariilor naturale protejate, conservarea habitatelor naturale, a florei şi faunei sălbatice                           

 

2. PL-x 434/2023 - Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.36/2023 privind stabilirea cadrului 

general pentru închiderea programelor operaţionale finanţate în perioada de programare 2014-2020                      

 

3. PL-x 604/2023 - Lege privind sprijinul financiar acordat de către statul român Mitropoliei Basarabiei, Republica 

Moldova, parte componentă a Bisericii Ortodoxe Române, precum și pentru modificarea art.2 din Legea nr.114/2007 

privind sprijinul acordat de statul român Schitului românesc „Prodromu” de la Muntele Athos, Grecia  

 

4. PL-x 421/2022 - Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.73/2022 pentru completarea 

Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.132/2020 privind măsuri de sprijin destinate salariaţilor şi angajatorilor în contextul 

situaţiei epidemiologice determinate de răspândirea coronavirusului SARS-CoV-2, precum şi pentru stimularea creşterii 

ocupării forţei de muncă  

 

5. PL-x 133/2023 - Lege pentru completarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.98/2010 privind identificarea, 

desemnarea şi protecţia infrastructurilor critice  

 

6. PL-x 506/2016 - Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.40/2016 privind stabilirea unor măsuri 

la nivelul administraţiei publice centrale şi pentru modificarea şi completarea unor acte normative               

 

7. PL-x 521/2020 - Lege pentru modificarea şi completarea Legii nr.364/2004 privind organizarea şi funcţionarea poliţiei 

judiciare  

 

8. PL-x 528/2023 - Lege pentru modificarea articolului 378 alin.(1) lit.c) din Legea nr.286/2009 privind Codul penal  
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9. Pl-x 118/2023 - Lege pentru completarea art.10 şi art.31 din Ordonanța de urgență a Guvernului nr.158/2005 privind 

concediile şi indemnizaţiile de asigurări sociale de sănătate  

 

10. PL-x 43/2022 - Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.126/2021 pentru modificarea Legii 

nr.61/1993 privind alocația de stat pentru copii, precum și pentru acordarea unei indemnizații compensatorii pentru 

persoanele cu handicap    

 

11. PL-x 298/2021 - Lege pentru modificarea și completarea Legii nr.448/2006 privind protecția și promovarea 

drepturilor persoanelor cu handicap                      

 

12. PL-x 232/2022 - Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.36/2022 privind stabilirea unor măsuri 

de protecţie socială a salariaţilor în contextul conflictului armat din Ucraina, precum şi ca urmare a sancţiunilor 

internaţionale aplicate Federaţiei Ruse şi Belarusului  
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E. STADIUL PROIECTELOR DE LEGI  

cuprinse  în  Programul  legislativ  prioritar  al  Guvernului  

pentru a doua sesiune ordinară parlamentară a anului 2023 
(situaţie  -  30 octombrie 2023) 

 

 

În data de 8 septembrie 2023, Guvernul a discutat şi aprobat Lista priorităţilor legislative ale Guvernului 

pentru cea de-a doua sesiune ordinară a anului 2023, care  cuprinde 73 de proiecte de legi.  

Din totalul proiectelor de legi, 36 au fost înregistrate la Camera Deputaţilor şi au parcurs diferite etape 

ale procesului legislativ:  

 

Stadiul proiectelor de legi 

Senat 

CAMERA DEPUTAŢILOR 

Camera decizională 
Proie

cte 

În 

procedură 
ÎN PROCEDURĂ  ADOPTATE / RESPINSE 

Senat: 

 

 

10 

 

0 - pe ordinea de zi a 

plenului: 

- la comisiile 

permanente:  

- înregistrate la BP: 

 

0 

1 

0 - transmise la Senat: 

- respinse definitiv: 

- în curs de promulgare: 

- legi promulgate: 

5 

0 

2 

2 

Camera Deputaţilor:  26 0 

- pe ordinea de zi a 

plenului: 

- la comisiile 

permanente: 

- înregistrate la BP : 

5 

16 

0 

- respinse definitiv: 

- în curs de promulgare: 

- legi promulgate: 

0 

4 

1 

Total: 36 0  
2

2 
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ANEXĂ 

 

 

 

STADIUL PROIECTELOR DE LEGI  

 cuprinse  în  Programul  legislativ  prioritar  al  Guvernului 

pentru cea de-a doua sesiune ordinară parlamentară a anului 2023 
(situaţie - 30 octombrie 2023) 

 
II..  PPRROOIIEECCTTEE  DDEE  LLEEGGII  AAFFLLAATTEE  ÎÎNN  PPRROOCCEEDDUURRĂĂ    LLEEGGIISSLLAATTIIVVĂĂ  LLAA  CCAAMMEERRAA  DDEEPPUUTTAAŢŢIILLOORR    

                                        

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

1 

PLx 

621/2022 

 

L 

528/2022 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.23/2022 pentru completarea 

Ordonanţei Guvernului nr.41/1994 privind 

autorizarea plăţii cotizaţiilor la organizaţiile 

internaţionale interguvernamentale la care România 

este parte, precum şi pentru aprobarea plăţii 

cotizaţiilor anuale ale României pentru Grupul 

Consultativ Comun CFE şi Comisia Consultativă 

Cer Deschis. (poz. I-b-9) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Completarea Ordonanţei Guvernului nr.41/1994, precum şi 

aprobarea plăţii cotizaţiilor anuale ale României pentru 

Grupul Consultativ Comun CFE şi Comisia Consultativă 

Cer Deschis, în limita echivalentului în lei al sumei de 

32.000 euro/an, respectiv 24.000 euro/an, la care se adaugă 

şi sumele restante de plată în valoare de 4.522,58 euro 

pentru perioada 1 iulie - 30 septembrie 2021, respectiv 

2.363,16 euro pentru perioada 1 octombrie - 31 decembrie 

2021. 

S  - Adoptată pe 

10.10.2022 

CD -  OZ Plen 
BUG 

 

 

 

 

 
Raport depus 

pe 24.05.2023 

(248/R/2023) 

 

2 

PLx 

173/2023 

 

L 

11/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.329/2003 privind exercitarea profesiei de 

detectiv particular. (poz. I-b-3) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.329/2003, în sensul 

clarificării condiţiilor pe care trebuie să le îndeplinească o 

persoană pentru dobândirea calităţii de detectiv particular, 

al eliminării reglementării potrivit căreia îndeplinirea 

funcţiei de poliţist se verifică de către inspectoratele de 

poliţie judeţene sau, după caz, Direcţia Generală de Poliţie 

a Municipiului Bucureşti, pe baza datelor şi informaţiilor 

cuprinse în evidenţele specific, precum şi instituirea un 

mecanism de verificare a condiţiei îndeplinirii funcţiei de 

poliţist ori lucrător în cadrul unei instituţii publice cu 

atribuţii în domeniul apărării, ordinii publice sau securităţii 

naţionale. 

S  - Adoptată pe 

14.03.2023 

CD -  OZ Plen 
APĂR 

 

 

 

 
Raport depus 

pe 30.05.2023 

(258/R/2023) 

 

3 
PLx 

380/2022 

 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.335/2013 privind efectuarea stagiului 
Modificarea şi completarea Legii nr.335/2013. 

S -  Adoptat pe 

15.06.2022 

CD -  OZ Plen 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

L 

285/2022 
pentru absolvenţii de învăţământ superior.  

(poz. I-b-7)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

MUN și ÎNV Raport depus 

pe 19.06.2023 

(313/R/2023) 

 

4 

PLx 

394/2021 

 

L 

303/2021 

Proiect de Lege pentru aprobarea plăţii contribuţiei 

financiare pentru participarea Centrului Naţional al 

Cinematografiei la Asociaţia Directorilor Agenţiei 

Europene de Film - EFAD, precum şi pentru 

completarea anexei nr.2.2 la Ordonanţa Guvernului 

nr.41/1994 privind autorizarea plăţii cotizaţiilor la 

organizaţiile internaţionale interguvernamentale la 

care România este parte. (poz. I-b-20) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Aprobarea plăţii contribuţiei financiare pentru participarea 

Centrului Naţional al Cinematografiei la Asociaţia 

Directorilor Agenţiei Europene de Film-EFAD. Contribuţia 

financiară pentru participarea CNC la EFAD, reprezintă 

echivalentul în lei al sumei de 20.000 euro, aferentă 

cotizaţiei pentru anii 2014-2020 şi se suportă din bugetul 

CNC, cu în bugetul aprobat pentru anul 2021. 

S  - Adoptată pe 

20.09.2021 

CD - OZ Plen 
BUG 
 

 
 

 

 

 

Raport depus 

pe 21.06.2023 

(465/Rs/2023) 

 

5 

PLx 

425/2023 

 

L 

298/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.23/2004 privind stabilirea 

unor măsuri de reorganizare a Autorităţii pentru 

Valorificarea Activelor Bancare prin comasarea 

prin absorbţie cu Autoritatea pentru Privatizare şi 

Administrarea Participaţiilor Statului. (poz. I-b-5) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

 Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.23/2004.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

S  - Adoptată pe 

12.06.2023 

CD -  OZ Plen 
ECON 

 

 

 

 
Raport depus 

pe 12.09.2023 

(365/R/2023) 

 



10 
 

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

 

6 

PLx 

192/2023 

 

L 

32/2023 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.20/2023 privind stabilirea unor 

măsuri pentru aplicarea Regulamentului (UE) 

2019/1020 al Parlamentului European şi al 

Consiliului din 20 iunie 2019 privind supravegherea 

pieţei şi conformitatea produselor şi de modificare a 

Directivei 2004/42/CE şi a Regulamentelor (CE) 

nr.765/2008 şi (UE) nr.305/2011 precum şi pentru 

modificarea şi completarea unor acte normative. 

(poz. I-b-25) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Crearea cadrului legal şi instituţional pentru punerea în 

aplicare a dispoziţiilor Regulamentului (UE) 2019/1020 al 

Parlamentului European şi al Consiliului din 20 iunie 2019 

privind supravegherea pieţei şi conformitatea produselor şi 

de modificare a Directivei 2004/42/CE şi a Regulamentelor 

(CE) nr.765/2008 şi (UE) nr.305/2011.  

S  - Adoptată pe 

20.03.2023 

CD - ECONOM 

și IND 

pt. raport comun 
 

 

 

 

 

 
TDR: 

12.04.2022 

7 

PLx 

592/2018 

 

L 

467/2018 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.18/2018 privind reglementarea unor 

măsuri în domeniul inspecţiei economico-financiare 

efectuate de Ministerul Finanţelor Publice şi pentru 

completarea unor acte normative. (poz. I-b-4) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Abilitarea Ministerului Finanţelor Publice de a exercita 

acţiuni de control asupra modului de utilizare a sumelor 

acordate prin acţiuni de sponsorizare/mecenat în scopul 

susţinerii unor activităţi fără scop lucrativ, al respectării 

destinaţiei fondurilor acordate, precum şi a modului de 

utilizare a fondurilor publice acordate de la bugetul general 

consolidat. 

S  - Adoptată pe 

17.10.2018 

CD - BUG  

Trimis pe data 

de 29.03.2021 

pt. raport 

suplimentar  

 

 

 

 

8 

PLx 

247/2023 

 

L 

101/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.212/2022 privind unele măsuri pentru 

reducerea riscului seismic al clădirilor. (poz. I-b-24) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.212/2022, în vederea 

accelerării măsurilor instituite de către autorităţi cu privire 

la siguranţa cetăţenilor şi a clădirilor cu vulnerabilitate 

seismică.  

S  - Adoptată pe 

29.03.2023 

CD - BUG și 

ADMIN 

pt. raport comun 
 

 

 

 

TDR: 

24.04.2022 

9 

PLx 

107/2022 

 

L 

27/2022 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.11/2022 pentru modificarea şi 

completarea unor acte normative, precum şi pentru 

modificarea unor termene. (poz. I-b-21) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

Modificarea şi completarea Legii nr.207/2015, a Legii 

nr.227/2015, abrogarea alin.(2) al art.III din Legea 

nr.136/2019, precum şi modificarea şi completarea 

Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.28/1999.  

S  - Adoptată pe 

07.03.2022 

CD - BUG 

pt. raport  
 

 

 

 

TDR: 

05.04.2022 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

- Cameră decizională: CD 

10 
PLx 

670/2023 

 

Proiect de Lege pentru ratificarea Convenţiei între 

România şi Principatul Liechtenstein pentru 

eliminarea dublei impuneri cu privire la impozitele 

pe venit şi pe capital şi prevenirea evaziunii fiscale 

şi a evitării plăţii impozitelor şi a Protocolului la 

convenţie, semnate la Berna la 10 noiembrie 2022. 

(poz. II-21) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Convenţiei între România şi Principatul 

Liechtenstein pentru eliminarea dublei impuneri cu privire 

la impozitele pe venit şi pe capital şi prevenirea evaziunii 

fiscale şi a evitării plăţii impozitelor şi a Protocolului la 

convenţie, semnate la Berna la 10 noiembrie 2022.  

CD - BUG 

pt. raport  

S  - 

 

 

 

 
TDR: 

07.11.2023 

11 

PLx 

781/2015 

 

L 

390/2015 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.38/2015 privind soluţionarea 

alternativă a litigiilor dintre consumatori şi 

comercianţi. (poz. I-b-15)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Transpunerea prevederilor Directivei 2013/11/UE a 

Parlamentului European și a Consiliului din 21 mai 2013 

privind soluţionarea alternativă a litigiilor în materie de 

consum și de modificare a Regulamentului (CE) nr. 

2006.2004 și a Directivei 2009/22/CE. 

 

S  - Adoptat pe 

02.11.2015 

CD -  IND și 

JUR 

pt. raport comun 
 

TDR: 

12.11.2015 

12 

PLx 

614/2022 

 

L 

492/2022 

Proiect de lege privind stabilirea responsabilităților 

biroului unic de legătură și ale autorităților 

competente în vederea punerii în aplicare a 

prevederilor art.4, art.5 alin.(3), art.9, art.10 alin.(1), 

art.27, art.30, art.37 alin.(1) și ale art.39 din 

Regulamentul (UE) 2017/2394 al Parlamentului 

European și al Consiliului din 12 decembrie 2017 

privind cooperarea dintre autoritățile naționale 

însărcinate să asigure respectarea legislației în 

materie de protecție a consumatorului și de abrogare 

a Regulamentului (CE) nr.2006/2004. (poz. I-b-16)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Crearea cadrului legal pentru punerea în aplicare a 

dispoziţiilor art.4, art.5 alin.(3), art.9, art.10 alin.(1), 

art.27, art.30, art.37 alin.(1) şi ale art.39 din Regulamentul 

(UE) 2017/2394 al Parlamentului European şi al 

Consiliului privind cooperarea dintre autorităţile naţionale 

însărcinate să asigure respectarea legislaţiei în materie de 

protecţie a consumatorului şi de abrogare a 

Regulamentului (CE) nr.2006/2004, în contextul îndeplinirii 

obligaţiilor ce revin României, ce rezidă din calitatea sa de 

stat membru al Uniunii Europene. 

S - Adoptată pe 

10.10.2022 

CD -  IND și 

JUR 

pt. raport comun 

 
 

TDR: 

02.11.2022 

 

13 

PLx 

269/2023 

 

L 

110/2023 

Proiect de Lege privind acţiunile în reprezentare 

pentru protecţia intereselor colective ale 

consumatorilor. (poz. I-b-17)  

- Caracter: ordinar 

Stabilirea cadrului legal privind desfăşurarea acţiunilor în 

reprezentare pentru protecţia intereselor colective ale 

consumatorilor în scopul asigurării unui nivel ridicat de 

protecţie al acestora şi al unei bune funcţionări a pieţei 

 

S - Adoptată pe 

11.04.2023 

CD -  IND și 

TDR: 

09.05.2023 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

interne a Uniunii Europene. JUR 

pt. raport comun 

 
 

14 

PLx 

523/2023 

 

L 

361/2023 

Proiect de lege privind stabilirea cadrului 

instituţional şi a unor măsuri pentru punerea în 

aplicare a managementului gazelor fluorurate cu 

efect de seră. (poz. I-a-4) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Stabilirea cadrului instituţional şi a unor măsuri pentru 

punerea în aplicare a managementului gazelor fluorurate 

cu efect de seră. 

S -  Adoptată pe 

18.09.2023 

CD - IND și 

MED 

pt. raport comun 

 
 

 

 

TDR: 

11.10.2023 

 

 

15 

PLx 

11/2023 

 

L 

804/2022 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Ordonanţei Guvernului nr.26/2011 privind 

înfiinţarea Inspectoratului de Stat pentru Controlul 

în Transportul Rutier. (poz. I-b-19)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: 58 deputați +senatori 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 

nr.26/2011. Potrivit expunerii de motive, iniţiativa vizează 

eficientizarea activităţii Inspectoratului de Stat pentru 

Controlul în Transportul Rutier.  

 

S - Adoptată pe 

21.12.2022 

CD -  TRSP și 

MUN 

pt. raport comun 

 
 

TDR: 

20.02.2023 

 

16 

PLx 

531/2023 

 

L 

359/2023 

Proiect de lege privind instituirea premiului naţional 

„Ambasador Mihnea Constantinescu” pentru merite 

deosebite în combaterea antisemitismului, 

xenofobiei, radicalizării şi discursului instigator la 

ură. (poz. I-a-6) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Instituirea premiului național „Ambasador Mihnea 

Constantinescu”. 

S -  Adoptată pe 

18.09.2023 

CD - DROM, 

POL EXT și 

JUR 

pt. raport comun 
 

TDR: 

11.10.2023 

 

17 

PLx 

85/2023 

 

L 

718/2022 

 

Proiect de Lege pentru modificarea art.289 din 

Ordonanţa de urgenţă nr.57/2019 privind Codul 

administrativ. (poz. I-b-23) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

 Modificarea art.289 din Ordonanţa de urgenţă a 

Guvernului nr.57/2019. Intervenţia legislativă vizează, în 

principal, înlocuirea Ministerului dezvoltării, lucrărilor 

publice şi administraţiei cu Instituţia Prefectului în 

procedura de atestare a bunurilor din domeniul public al 

unităţii administrativ-teritoriale. 

S  - Adoptată pe 

07.03.2023 

CD -  ADMIN și 

JUR 

pt. raport comun 
 

 

TDR: 

13.02.2023 

 

18 

PLx 

144/2023 

 

L 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.188/2000 privind executorii judecătoreşti. 

(poz. I-b-13) 

Modificarea şi completarea Legii nr.188/2000. Proiectul 

vizează cadrul legal privind organizarea profesiei de 

executor judecătoresc, în vederea consolidării statului 

acestora, creşterii profesionalismului tuturor categoriilor 

S  - Adoptată pe 

06.03.2023 

CD -  ADMIN, 

 

TDR: 

29.03.2023 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

87/2023 

 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

de personal afectate profesiilor juridice conexe, precum şi 

întăririi formelor de răspundere în cadrul fiecărei profesii. 
MUN și JUR 

pt. raport comun 
 

19 

PLx 

418/2023 

 

L 

195/2023 

 

Proiect de Lege privind Codul amenajării 

teritoriului, urbanismului şi construcţiilor.  

(poz. I-b-15) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Sistematizarea legislaţiei existente, fundamentarea unor noi 

concepte, reformularea unor principii şi adaptarea unor 

procese, în scopul îmbunătăţirii calităţii mediului construit, 

al asigurării dreptului constituţional la un mediu sănătos, 

al echilibrării interesului general cu cel individual, al 

dezvoltării echilibrate şi sustenabile, al asigurării 

stabilităţii şi predictibilităţii mediului investiţional şi, 

implicit, al competitivităţii economice. Proiectul vizează 

amenajarea teritoriului şi trasarea de linii strategice 

directoare de dezvoltare a teritoriului naţional, planificarea 

urbanistică operaţională, autorizarea executării lucrărilor 

de construcţii, precum şi abordarea întregului ciclu de viaţă 

al proiectului investiţional în construcţii, etapele de 

derulare ale unei investiţii, roluri şi responsabilităţi . 

S  - Adoptată pe 

12.06.2023 

CD -  ADMIN,  

pt. raport  
 

 

TDR: 

27.06.2023 

 

20 

PLx 

580/2023 

 

L 

475/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.57/2019 

privind Codul administrativ. (poz. I-a-7) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: 17 senatori 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.57/2019, în sensul prevederii posibilităţii 

companiilor naţionale, societăţilor naţionale sau 

societăţilor aflate în subordinea, sub autoritatea sau în 

coordonarea autorităţilor administraţiei publice centrale 

sau locale, de a subconcesiona bunurile proprietate publică 

primite în concesiune. 

S -  Adoptat pe 

09.10.2023 

CD - ADMIN și 

JUR 

pt. raport comun 

 

 
 

 

TDR: 

31.10.2023 

 

21 

PLx 

258/2023 

 

L 

3/2023 

Proiect de lege privind statutul personalului de 

probaţiune. (poz. I-b-14) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Restructurarea cadrului normativ privind statutul 

personalului de probaţiune. Potrivit legii, personalul de 

probaţiune îşi desfăşoară activitatea atât la nivel central, în 

Direcţia Naţională de Probaţiune, structură cu 

personalitate juridică în cadrul Ministerului Justiţiei, cât şi 

în structurile teritoriale aflate în subordinea Direcţiei. 

Proiectul vizează abrogarea Legii nr.123/2006, a Legii 

nr.327/2006, precum şi a Legii nr.252/2013.  

S  - Adoptată pe 

31.03.2023 

CD -  MUN și 

JUR 

pt. raport comun 

 

 

TDR: 

03.05.2023 

 

22 

PLx 

437/2021 

 

L 

214/2021 

 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.82/1993 privind constituirea Rezervaţiei 

Biosferei ”Delta Dunării” . (poz. I-b-6) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator:21 deputați + senatori 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.82/1993, în scopul 

conservării habitatului Deltei Dunării şi îmbunătăţirii 

managementului Rezervaţiei Biosferei „Delta Dunării”, 

precum şi a modului de gestionare a resurselor 

regenerabile din rezervaţie. 

S -  Adoptat pe 

04.10.2021 

CD -  JUR și 

MED 

pt. raport comun 

TDR: 

02.11.2021 
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                              IIII..  PPRROOIIEECCTTEE  DDEE  LLEEGGII  AADDOOPPTTAATTEE  //  RREESSPPIINNSSEE  DDEE  CCAAMMEERRAA  DDEEPPUUTTAAŢŢIILLOORR                        
                      

          

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

1 

PLx 

600/2021 

 

L 

410/2021 

Proiect de lege privind căutarea persoanelor 

dispărute. (poz. I-a-1) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul  

Stabilirea cadrului organizatoric, a procedurilor 

administrative, metodelor şi evidenţelor specifice 

activităţii de căutare a persoanelor dispărute. Potrivit 

proiectului, căutarea persoanelor dispărute se 

desfăşoară în mod coordonat la nivelul unităţilor Poliţiei 

Române, ca activitate de prevenire a infracţiunilor şi de 

menţinere şi asigurare a ordinii şi siguranţei publice, 

realizată în scopul găsirii persoanelor dispărute şi 

prevenirii unui pericol asupra vieţii, integrităţii 

corporale sau sănătăţii acestora. 

 

CD - Adoptat pe 

08.03.2022 

S -  Retrimis pe data de 

07.11.2022 la  

JUR și APĂR pt. raport 

suplimentar comun 

 

 

TDR: 

21.11.2022 

2 

PLx 

123/2023 

 

L 

288/2023 

Proiect de Lege privind statutul grefierilor şi al 

altor categorii de personal care ocupă funcţii de 

specialitate în cadrul instanţelor judecătoreşti, 

al parchetelor de pe lângă acestea şi al 

Institutului Naţional de Expertize 

Criminalistice. (poz. I-a-8) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

 

Statutul grefierilor şi al altor categorii de personal care 

ocupă funcţii de specialitate în cadrul instanţelor 

judecătoreşti şi al parchetelor de pe lângă acestea, 

precum şi al personalului de specialitate criminalistică 

şi al personalului care ocupă funcţii auxiliare de 

specialitate criminalistică în cadrul Institutului Naţional 

de Expertize Criminalistice. 

 

CD - Adoptat pe 

16.03.2023 

S -  MUN și JUR 

pt. raport comun 

 

TDR: 

07.06.2023 

3 

PLx 

626/2022 

 

L 

538/2022 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.33/2022 privind reglementarea 

unor măsuri financiar-fiscale şi bugetare.  

(poz. I-b-8) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Aprobarea plăţii cotizaţiei anuale la bugetul 

Organizaţiei pentru Cooperare şi Dezvoltare 

Economică, denumită, în continuare, OCDE, în 

cuantumul care va fi stabilit anual de organizaţie pe 

întreaga perioadă de desfăşurare a procesului de 

aderare a României, precum şi plata facturilor anuale 

aferente cheltuielilor ocazionate de procesul de aderare 

a României la OCDE, din bugetul Ministerului 

Afacerilor Externe.  

S  - Adoptată pe 

10.10.2022 

CD -  Adoptat pe 

11.10.2023 

 

 

La promulgare  

din data de 

21.10.2023 

 

4 

PLx 

758/2022 

 

L 

694/2022 

 

Proiect de Lege pentru modificarea şi 

completarea Ordonanţei Guvernului nr.2/2000 

privind organizarea activităţii de expertiză 

tehnică judiciară şi extrajudiciară şi a 

Ordonanţei Guvernului nr.75/2000 privind 

organizarea activităţii de expertiză 

criminalistică. (poz. I-b-12)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 

nr.2/2000 şi a Ordonanţei Guvernului nr.75/2000. 

S -  Adoptată pe 

07.12.2022 

CD -  Adoptat pe 

11.10.2023 
 

La promulgare  

din data de 

18.10.2023 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

- Cameră decizională: CD 

5 

PLx 

473/2023 

 

L 

554/2023 

 

 

Proiect de Lege pentru aprobarea Contractului 

de finanţare - Autostrada A7 România-

Cofinanţare aferentă Mecanismului de 

redresare şi rezilienţă - dintre România şi 

Banca Europeană de Investiţii, semnat la 

Bucureşti la 12 iunie 2023 şi la Luxemburg la 

14 iunie 2023. (poz. I-b-26) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Aprobarea Contractului de finanţare - Autostrada A7 

România-Cofinanţare aferentă Mecanismului de 

redresare şi rezilienţă - dintre România şi Banca 

Europeană de Investiţii, semnat la Bucureşti la 12 iunie 

2023 şi la Luxemburg la 14 iunie 2023. Ministerului 

Transporturilor şi Infrastructurii i se deleagă întreaga 

autoritate şi responsabilitate în realizarea proiectului 

„Autostrada A7 Româniaˮ. 

CD -  Adoptat pe 

26.09.2023 

S  - BUG și TRSP 

pt. raport comun 

TDR: 

17.10.2023 

6 

PLx 

483/2023 

 

L 

564/2023 

 

 

Proiect de Lege pentru ratificarea Acordului 

între Guvernul României şi Guvernul 

Republicii India privind cooperarea în 

domeniul apărării, semnat la New Delhi, la 28 

martie 2023. (poz. I-b-10)  

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului între Guvernul României şi 

Guvernul Republicii India privind cooperarea în 

domeniul apărării, semnat la New Delhi, la 28 martie 

2023.  

CD -  Adoptat pe 

04.10.2023 

S -  APĂR și POL EXT 

pt. raport comun 

TDR: 

31.10.2023 

7 

PLx 

547/2023 

 

L 

585/2023 

 

Proiect de Lege pentru ratificarea Acordului de 

împrumut (Cea de-a doua finanţare 

programatică pentru politici de dezvoltare 

pentru creştere verde şi incluzivă) dintre 

România şi Banca Internaţională pentru 

Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la 

Bucureşti la 17 iulie 2023. (poz. II-4)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului de împrumut (Cea de-a doua 

finanţare programatică pentru politici de dezvoltare 

pentru creştere verde şi incluzivă) dintre România şi 

Banca Internaţională pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare, 

semnat la Bucureşti la 17 iulie 2023. Acordul de 

împrumut are o valoare de 591,9 milioane de euro şi este 

acordat pe o perioadă de 12 ani, din care 5 ani perioadă 

de graţie, rambursarea urmând a fi realizată în rate 

semestriale egale, după perioada de graţie (perioada de 

rambursare fiind 2028-2035). 

CD -  Adoptat pe 

18.10.2023 

S  - OZ Plen 

JUR, BUG 

Raport depus – 

favorabil  

8 

PLx 

12/2023 

 

L 

805/2023 

 

Propunere legislativă pentru modificarea şi 

completarea Ordonanţei Guvernului nr.27/2011 

privind transporturile rutiere. (poz. I-a-5)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 

nr.27/2011, iniţiativa urmărind, potrivit expunerii de 

motive, liberalizarea transportului rutier de persoane 

prin servicii regulate interjudeţene. 

S -  Adoptată pe 

21.12.2022 

CD -  Adoptată pe 

15.05.2023 
 

 

 

La promulgare  

din data de 

27.05.2023 

 

9 
PLx 

498/2023 
Proiect de Lege pentru ratificarea Acordului de 

Ratificarea Acordului de împrumut (Finanţare 

adiţională pentru Proiectul privind îmbunătăţirea CD - Adoptat pe 
 

La promulgare  
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

 

L 

571/2023 

împrumut (Finanţare adiţională pentru Proiectul 

privind îmbunătăţirea managementului 

riscurilor de dezastre) dintre România şi Banca 

Internaţională pentru Reconstrucţie şi 

Dezvoltare, semnat la Bucureşti 

la 25 mai 2023. (poz. I-b-22) 
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

managementului riscurilor de dezastre) dintre România 

şi Banca Internaţională pentru Reconstructie şi 

Dezvoltare, semnat la Bucureşti la 25 mai 2023, în 

valoare de 92 de milioane de euro.  

11.10.2023 

S  - Adoptată pe 

18.10.2023 

 

 

din data de 

25.10.2023 

 

10 

PLx 

499/2023 

 

L 

572/2023 

 

Proiect de Lege pentru ratificarea Acordului de 

împrumut (Proiect privind Prevenirea şi 

Reducerea Poluării din Spaţiul Rural în 

România) dintre România şi Banca 

Internaţională pentru Reconstrucţie şi 

Dezvoltare, semnat la Bucureşti 

la 6 aprilie 2023. (poz. I-b-11) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului de împrumut (Proiect privind 

Prevenirea şi Reducerea Poluării din Spaţiul Rural din 

România) dintre România şi Banca Internaţională 

pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la Bucureşti 

la 6 aprilie 2023. Ministerul Mediului, Apelor şi 

Pădurilor este desemnat agenţie de implementare şi, în 

această calitate, i se deleagă întreaga autoritate şi 

responsabilitate în realizarea Proiectului.  

CD - Adoptat pe 

11.10.2023 

S  - Adoptată pe 

18.10.2023 

 

 

La promulgare  

din data de 

25.10.2023 

 

11 

PLx 

133/2023 

 

L 

807/2022 

Proiect de lege pentru completarea Ordonanţei 

de urgenţă a Guvernului nr.98/2010 privind 

identificarea, desemnarea şi protecţia 

infrastructurilor critice. (poz. I-b-2) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.98/2010. Astfel, prin proiect se propune 

ca protecţia infrastructurilor critice naţionale să 

constituie componentă a securităţii naţionale. 

S  - Adoptată pe 

27.02.2023 

CD -  Adoptat pe 

24.10.2023 

 

 

12 

PLx 

292/2023 

 

L 

131/2023 

 

Proiect de Lege privind asigurarea cadrului 

naţional pentru interoperabilitatea dintre 

sistemele de informaţii ale Uniunii Europene în 

domeniul frontierelor şi vizelor, al cooperării 

poliţieneşti şi judiciare şi al azilului şi 

migraţiei. (poz. I-b-1)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Instituirea cadrului legal necesar pentru aplicarea, la 

nivel naţional, a anumitor prevederi conţinute de 

Regulamentul (UE) 2019/817 şi Regulamentul (UE) 

2019/818 în vederea interoperabilităţii dintre sistemele 

de informaţii ale Uniunii Europene în domeniul 

frontierelor şi vizelor, al cooperării poliţieneşti şi 

judiciare şi al azilului şi migraţiei.  

S -  Adoptată pe 

24.04.2023 

CD - Adoptat pe 

13.09.2023 

Legea nr. 

266/2023 

13 
PLx 

1/2023 
Proiect de Lege privind organizarea şi Organizarea şi funcţionarea poliţiei militare drept CD -  Adoptată pe Legea nr. 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

 

L 

115/2023 

 

 

funcţionarea poliţiei militare. (poz. I-b-12)  
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

componentă specializată a Ministerului Apărării 

Naţionale, destinată să îndeplinească atribuţiile 

prevăzute de art.36 alin.(1) din Legea nr.346/2006. 

07.03.2023 

S -  Adoptată pe 

18.09.2023 
 

273/2023 

14 

PLx 

337/2023 

 

L 

398/2023 

 

Proiect de lege pentru ratificarea Acordului 

între Guvernul României şi Guvernul Statului 

Kuweit privind cooperarea în domeniul militar, 

semnat la Bucureşti, la 7 decembrie 2022.  

(poz. I-a-3)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului între Guvernul României şi 

Guvernul Statului Kuweit privind cooperarea în 

domeniul militar, semnat la Bucureşti, la 7 decembrie 

2022. Principalele domenii de cooperare prevăzute de 

Acord sunt: cunoaşterea legislaţiei şi reglementărilor 

interne şi internaţionale privind apărarea naţională, 

planificarea şi implementarea bugetului apărării, 

pregătirea personalului militar şi civil, organizarea şi 

funcţionarea sistemelor de transmisiuni în cadrul 

diferitelor categorii de forţe ale armatei, logistică, 

domeniul medical, istorie militară şi arhive, geografie şi 

topografie militară, activităţi militare culturale şi 

sportive.  

CD - Adoptat pe 

20.06.2023 

S -  Adoptată pe 

18.09.2023 

 
 

Legea nr. 

274/2023 

 

 

 

 

 

LEGENDA 

Abrevieri Comisii: 

1. Comisia pentru politică economică, reformă şi privatizare ECON 

2. Comisia pentru buget, finanţe şi bănci BUG                                                                                                 

3. Comisia pentru industrii şi servicii IND 

4. Comisia pentru transporturi și infrastructură  TRSP 

5. Comisia pentru agricultură, silvicultură, industrie alimentară şi servicii specifice AGRI            

6. Comisia pentru drepturile omului, culte şi problemele minorităţilor naţionale DROM 

7. Comisia pentru administraţie publică și  amenajarea teritoriului  ADMIN 

8. Comisia pentru mediu și echilibru ecologic MED 

9. Comisia pentru muncă şi protecţie socială MUN 

10. Comisia pentru sănătate şi familie SAN 

11. Comisia pentru învăţământ, ştiinţă, tineret şi sport INV 

12. Comisia pentru cultură, arte, mijloace de informare în masă CULT 

13. Comisia juridică, de disciplină şi imunităţi JUR 

14. Comisia pentru apărare, ordine publică şi siguranţă naţională 

15. Comisia pentru politică externă 

APAR 

POL EXT 
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16. Comisia pentru tehnologia informaţiei şi comunicaţiilor INFOCOM 

17. Comisia pentru egalitate de şanse pentru femei şi bărbaţi EGAL 

18. Comisia pentru afaceri europene 

19. Comisia pentru comunitățile de români din afara granițelor țării 

20. Comisia pentru constituționalitate 

21. Comisia pentru știință și tehnologie 

22. Comisia pentru tineret și sport 

23. Comisia pentru antreprenoriat și turism 

24. Comisia specială comună a Camerei Deputaților și Senatului pentru examinarea in. leg. din 

dom. justiției 

 

CAE 

CROMANII 

CONST 

ȘT 

TIN 

ANTRE 

DOMJUST 

 

Alte abrevieri: 

S - Senat 

CD - Camera Deputaţilor 

TDR - Termen depunere raport 

SG - Secretar General 

OZ  -  Ordinea zilei 

BP - Biroul permanent 

R - Raport 

Rs - Raport suplimentar 
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F. Bilanţul activităţii comisiilor parlamentare 

ale Camerei Deputaţilor 
( la data de 26 octombrie 2023) 

 

 
 

I.  În perioada 23 – 26 octombrie  2023 

 

Comisiile permanente ale Camerei Deputaţilor au întocmit şi depus 19 rapoarte, din care 2 rapoarte suplimentare și 

2 rapoarte comune pentru ședințele comune cu Senatul.                                                                                          

 

      Comisiile permanente au depus 71 avize. 

 

Cele 19 rapoarte depuse sunt:  

 rapoarte de adoptare                                                       11 

 rapoarte de respingere                                                      8 

 

 

  

 

 

Rapoartele elaborate se referă la: 

             

 Ordonanțe de urgență ale Guvernului                              7 

 Proiecte de legi și propuneri legislative                         12                                      

                             

 

 

  

 Situaţia pe comisii a rapoartelor depuse este redată în  Anexă. 

La comisii se află în prezent 1337 proiecte de legi şi propuneri legislative, din care  107 pentru raport suplimentar. 

La comisii se află 17  proiecte de legi din Lista Priorităţilor legislative ale Guvernului pentru  a doua sesiune 

ordinară a anului 2023  

II. De la începutul actualei legislaturi 

Comisiile parlamentare au întocmit  2066 de rapoarte, din care: 

Rapoarte 

În anul 

2021 

În anul 

2022 

În anul 

2023 

 rapoarte ale comisiilor Camerei Deputaţilor 
619 600 603 

 rapoarte suplimentare 
73 59 47 

 rapoarte pentru şedinţe comune cu Senatul 
29 22 14 

TOTAL 721 681 664 
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                                                                                                                                                                                                                 ANEXĂ 

             
 

 

 

PROIECTE DE LEGI ŞI PROPUNERI LEGISLATIVE 

dezbătute în comisiile permanente ale Camerei Deputaţilor 

pentru care au fost depuse rapoarte  

în perioada  23 – 26 octombrie 2023 
 

 

 

             I. Comisia economică 

 

 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 Plx 412/2022 

Propunere legislativă 

"Solidaritate cu Ucraina pentru 

interzicerea importului şi 

achiziţiilor intracomunitare de 

petrol, gaze naturale, cărbune 

şi combustibil nuclear 

provenind din Federaţia Rusă 

pe durata agresiunii 

neprovocate împotriva 

Ucrainei" – raport comun cu 

Comisia pentru buget și 

Comisia pentru industrii 

Interzicerea importului şi achiziţiilor 

intraunionale de petrol, gaze naturale, cărbune 

şi combustibil nuclear provenind din Federaţia 

Rusă pe durata agresiunii împotriva Ucrainei 

56 

parlam. 

25.09.23 

4.10.23 

17.10.23 

Raport de respingere 

(591/R din 23.10.23) 

2 Plx 50/2023 

Propunere legislativă pentru 

modificarea şi completarea 

Legii energiei electrice şi a 

gazelor naturale nr.123/2012 – 

raport comun cu Comisia 

pentru industrii 

Modificarea art.72alin.(2) şi a art.1022alin.(2), 

precum şi completarea art.72 cu un nou 

alineat, alin.(21), şi a art.1022 cu un nou 

alineat, alin.(21), din Legea nr.123/2012, în 

sensul instituirii competenţei exclusive de 

soluţionare a plângerilor formulate împotriva 

facturilor la energie electrică şi gaze natural, 

în sarcina Autorităţii Naţionale de 

Reglementare în Domeniul Energiei 

22 

parlam. 

9.10.23 

16.10.23 

Raport de respingere 

(594/R din 24.10.23) 
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             II. Comisia pentru buget 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 255/2022 

Proiect de Lege pentru 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.40/2022 privind instituirea 

unor măsuri pentru derularea 

Programului Naţional de 

Investiţii „Anghel Saligny” şi 

pentru modificarea art.1 

alin.(2) din Ordonanţa de 

urgenţă a Guvernului 

nr.95/2021 pentru aprobarea 

Programului Naţional de 

Investiţii „Anghel Saligny” – 

raport comun cu Comisia 

pentru administrație 

Crearea unui cadru legislativ care să permită 

unităţilor administrativ-teritoriale promovarea 

obiectivelor de investiţii, în domeniile 

eligibile, astfel încât să se poată asigura 

accesul la servicii esenţiale a întregii populaţii, 

creşterea calităţii vieţii şi evitarea riscului de 

depopulare în comunităţile subdezvoltate. 

Potrivit expunerii de motive, Programul se 

integrează în eforturile concertate ale statului 

prin instituţiile care gestionează fonduri 

naţionale şi europene în vederea atingerii 

ţintelor de conformare la directivele europene 

în domeniul mediului şi apelor 

Guvern 
4.10.23 

17.10.23 

Raport de aprobare 

(589/R din 23.10.23) 

2 Plx 412/2022 

Propunere legislativă 

"Solidaritate cu Ucraina pentru 

interzicerea importului şi 

achiziţiilor intracomunitare de 

petrol, gaze naturale, cărbune 

şi combustibil nuclear 

provenind din Federaţia Rusă 

pe durata agresiunii 

neprovocate împotriva 

Ucrainei" – raport comun cu 

Comisia economică și 

Comisia pentru industrii 

Interzicerea importului şi achiziţiilor 

intraunionale de petrol, gaze naturale, cărbune 

şi combustibil nuclear provenind din Federaţia 

Rusă pe durata agresiunii împotriva Ucrainei 

56 

parlam. 

25.09.23 

4.10.23 

17.10.23 

Raport de respingere 

(591/R din 23.10.23) 

3 PLx 604/2023 

Proiect de Lege privind 

sprijinul financiar acordat de 

către statul român Mitropoliei 

Basarabiei, Republica 

Moldova, parte componentă a 

Bisericii Ortodoxe Române – 

raport comun cu Comisia 

Acordarea unui sprijin financiar acordat de 

către statul român Mitropoliei Basarabiei, 

Republica Moldova, parte componentă a 

Bisericii Ortodoxe Române. Potrivit 

iniţiativei, anual se alocă de la bugetul de stat, 

prin bugetul Secretariatul de Stat pentru Culte, 

o sumă în lei, echivalentă cu 2 milioane euro, 

3 

deputați 
23.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(573/R din 23.10.23) 
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pentru drepturile omului pentru Mitropolia Basarabiei, Republica 

Moldova, parte componentă a Bisericii 

Ortodoxe Române. Suma alocată se prevede 

distinct în bugetul Secretariatului General al 

Guvernului, respectiv Secretariatului de Stat 

pentru Culte 

4 PLx 510/2023 

Proiect de Lege privind 

completarea art.7 din Legea 

contabilităţii nr.82/1991 

Completarea art.7 din Legea contabilităţii 

nr.82/1991. Iniţiativa legislativă vizează 

realizarea inventarierii generale a elementelor 

de natura activelor, datoriilor şi capitalurilor 

proprii aferente activităţii deputaţilor şi 

senatorilor în cadrul birourilor parlamentare la 

finalul mandatului de deputat sau senator 

3 

deputați 
23.10.23 

Raport de aprobare 

(600/R din 24.10.2) 

5 PLx 603/2020 

Proiect de Lege privind 

respingerea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.153/2020 pentru instituirea 

unor măsuri fiscale de 

stimulare a menţinerii/creşterii 

capitalurilor proprii, precum şi 

pentru completarea unor acte 

normative 

Acordarea unor reduceri ale impozitului pe 

profit, impozitului pe veniturile 

microîntreprinderilor sau impozitului specific 

unor activităţi, în situaţia în care contribuabilii 

îndeplinesc anumite condiţii referitoare la 

menţinerea sau creşterea capitalurilor proprii, 

precum şi completarea unor acte normative. 

Astfel, se preconizează completarea 

Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 

nr.33/2020 cu aspecte legate de aplicarea 

bonificaţiei la definitivarea impozitului pe 

profit anual şi compensarea impozitului cu 

sumele aferente impozitului pe profit de 

recuperat din anii precedenţi. Totodată se 

suspendă extragerile lunare şi ocazionale ale 

Loteriei bonurilor fiscale organizate în baza 

Ordonanţei Guvernului nr.10/2015 

Guvern 23.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(601/R din 24.10.2) 

6 PLx 142/2021 

Cererea de rexaminare a Legii 

pentru aprobarea Ordonanţei 

de urgenţă a Guvernului 

nr.22/2021 privind 

modificarea şi completarea 

Legii educaţiei naţionale 

nr.1/2011 şi a Ordonanţei de 

Aprobarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.22/2021, în sensul creării 

cadrului legal pentru asigurarea unei duble 

certificări universitare. De asemenea, este 

necesară prelungirea duratei mandatelor 

membrilor Consiliului ARACIS. Schimbările 

preconizate vizează, printre altele: clarificarea 

Guvern 

7.06.23 

13.06.23 

4.10.23 

5.10.23 

12.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(603/R din 25.10.2) 
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             III. Comisia pentru industrii 

urgenţă a Guvernului 

nr.75/2005 privind asigurarea 

calităţii educaţiei – raport 

comun cu Comisia pentru 

învățământ 

cadrului legal privind finanţarea de bază 

pentru elevii din unităţile de învăţământ 

preuniversitar/colegii de nivel postliceal 

înfiinţate în structura instituţiilor de 

învăţământ superior de stat, reglementarea 

„diplomei comune, duble/multipleˮ şi a 

programului de studii integrat, prin punerea în 

aplicare a curriculumului integrat coordonat şi 

oferit în comun de mai multe instituţii de 

învăţământ superior din Spaţiul European al 

Învăţământului Superior, modificări privind 

studiile doctorale în contextul necesităţii 

finalizării procesului de evaluare a şcolilor 

doctorale până la 31 decembrie 2021, luarea 

unor măsuri privind flexibilizarea cadrului 

legal privind cercetarea ştiinţifică în 

universităţile de stat din sistemul naţional de 

învăţământ 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 Plx 502/2021 

Propunere legislativă pentru 

modificarea şi completarea 

Ordonanţei de urgenţã nr.128 

din 31 iulie 2020 privind unele 

măsuri pentru instituirea 

Programului naţional de 

racordare a populaţiei şi 

clienţilor noncasnici la 

sistemul inteligent de 

distribuţie a gazelor naturale 

aprobată prin Legea 214/2020 

– raport comun cu Comisia 

pentru administrație 

Completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.128/2020. Potrivit expunerii de 

motive, demersul legislativ vizează asigurarea 

continuităţii pentru înfiinţarea reţelelor de 

distribuţie a gazelor naturale 

30 

parlam. 

26.06.23 

17.10.23 

Raport de respingere 

(590/R din 23.10.23) 
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2 Plx 412/2022 

Propunere legislativă 

"Solidaritate cu Ucraina pentru 

interzicerea importului şi 

achiziţiilor intracomunitare de 

petrol, gaze naturale, cărbune 

şi combustibil nuclear 

provenind din Federaţia Rusă 

pe durata agresiunii 

neprovocate împotriva 

Ucrainei" – raport comun cu 

Comisia economică și 

Comisia pentru buget 

Interzicerea importului şi achiziţiilor 

intraunionale de petrol, gaze naturale, cărbune 

şi combustibil nuclear provenind din Federaţia 

Rusă pe durata agresiunii împotriva Ucrainei 

56 

parlam. 

25.09.23 

4.10.23 

17.10.23 

Raport de respingere 

(591/R din 23.10.23) 

3 Plx 580/2022 

Propunere legislativă privind 

modificarea şi completarea 

Ordonanţei de Urgenţă nr.195 

din 12 decembrie 2002 privind 

circulaţia pe drumurile 

publice*) – republicată – 

raport comun cu Comisia 

pentru transporturi, Comisia 

juridică și Comisia pentru 

apărare 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.195/2002. Potrivit 

expunerii de motive, iniţiativa vizează 

eliminarea timpilor foarte mari de aşteptare de 

la promovarea examenului teoretic până la 

participarea la examenul practic de obţinere a 

permisului de conducere, creşterea 

responsabilităţii instructorilor auto în actul de 

pregătire a viitorilor participanţi la trafic, 

precum şi oferirea posibilităţii, pentru 

candidaţii la obţinerea permisului de 

conducere, de a participa la examenele 

teoretice şi practice oriunde în ţară 

33 

parlam. 

24.04.23 

9.05.23 

4.10.23 

16.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(592/R din 23.10.23) 

4 Plx 50/2023 

Propunere legislativă pentru 

modificarea şi completarea 

Legii energiei electrice şi a 

gazelor naturale nr.123/2012 – 

raport comun cu Comisia 

economică 

Modificarea art.72alin.(2) şi a art.1022alin.(2), 

precum şi completarea art.72 cu un nou 

alineat, alin.(21), şi a art.1022 cu un nou 

alineat, alin.(21), din Legea nr.123/2012, în 

sensul instituirii competenţei exclusive de 

soluţionare a plângerilor formulate împotriva 

facturilor la energie electrică şi gaze natural, 

în sarcina Autorităţii Naţionale de 

Reglementare în Domeniul Energiei 

22 

parlam. 

9.10.23 

16.10.23 

Raport de respingere 

(594/R din 24.10.23) 
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             IV. Comisia pentru transporturi 

 

              V. Comisia pentru drepturile omului 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
Plx 580/2022 

Propunere legislativă privind 

modificarea şi completarea 

Ordonanţei de Urgenţă nr.195 

din 12 decembrie 2002 privind 

circulaţia pe drumurile 

publice*) – republicată – 

raport comun cu Comisia 

pentru industrii, Comisia 

juridică și Comisia pentru 

apărare 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.195/2002. Potrivit 

expunerii de motive, iniţiativa vizează 

eliminarea timpilor foarte mari de aşteptare de 

la promovarea examenului teoretic până la 

participarea la examenul practic de obţinere a 

permisului de conducere, creşterea 

responsabilităţii instructorilor auto în actul de 

pregătire a viitorilor participanţi la trafic, 

precum şi oferirea posibilităţii, pentru 

candidaţii la obţinerea permisului de 

conducere, de a participa la examenele 

teoretice şi practice oriunde în ţară 

33 

parlam. 

24.04.23 

9.05.23 

4.10.23 

16.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(592/R din 23.10.23) 

2 PLx 33/2020 

Proiect de Lege privind 

modificarea şi completarea 

articolului 205 din Legea 

educaţiei naţionale nr.1/2011 – 

raport comun cu Comisia 

pentru învățământ 

Modificarea şi completarea art.205 din Legea 

nr.1/2011, în sensul extinderii facilităţilor de 

transport acordate studenţior români/străini 

înmatriculaţi într-o formă de învăţământ cu 

frecvenţă–licenţă, master, doctorat - în 

instituţiile de învăţământ superior acreditate 

din România şi studenţilor români care 

studiază în străinătate 

26 

parlam. 

25.09.23 

11.10.23 

Raport de respingere 

(602/R din 24.10.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
PLx 604/2023 

Proiect de Lege privind 

sprijinul financiar acordat de 

către statul român Mitropoliei 

Basarabiei, Republica 

Moldova, parte componentă a 

Bisericii Ortodoxe Române – 

raport comun cu Comisia 

Acordarea unui sprijin financiar acordat de 

către statul român Mitropoliei Basarabiei, 

Republica Moldova, parte componentă a 

Bisericii Ortodoxe Române. Potrivit 

iniţiativei, anual se alocă de la bugetul de stat, 

prin bugetul Secretariatul de Stat pentru Culte, 

o sumă în lei, echivalentă cu 2 milioane euro, 

3 

deputați 
23.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(573/R din 23.10.23) 
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             VI. Comisia pentru administrație 

pentru buget pentru Mitropolia Basarabiei, Republica 

Moldova, parte componentă a Bisericii 

Ortodoxe Române. Suma alocată se prevede 

distinct în bugetul Secretariatului General al 

Guvernului, respectiv Secretariatului de Stat 

pentru Culte 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 255/2022 

Proiect de Lege pentru 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.40/2022 privind instituirea 

unor măsuri pentru derularea 

Programului Naţional de 

Investiţii „Anghel Saligny” şi 

pentru modificarea art.1 

alin.(2) din Ordonanţa de 

urgenţă a Guvernului 

nr.95/2021 pentru aprobarea 

Programului Naţional de 

Investiţii „Anghel Saligny” – 

raport comun cu Comisia 

pentru buget 

Crearea unui cadru legislativ care să permită 

unităţilor administrativ-teritoriale promovarea 

obiectivelor de investiţii, în domeniile 

eligibile, astfel încât să se poată asigura 

accesul la servicii esenţiale a întregii populaţii, 

creşterea calităţii vieţii şi evitarea riscului de 

depopulare în comunităţile subdezvoltate. 

Potrivit expunerii de motive, Programul se 

integrează în eforturile concertate ale statului 

prin instituţiile care gestionează fonduri 

naţionale şi europene în vederea atingerii 

ţintelor de conformare la directivele europene 

în domeniul mediului şi apelor 

Guvern 
4.10.23 

17.10.23 

Raport de aprobare 

(589/R din 23.10.23) 

2 Plx 502/2021 

Propunere legislativă pentru 

modificarea şi completarea 

Ordonanţei de urgenţã nr.128 

din 31 iulie 2020 privind unele 

măsuri pentru instituirea 

Programului naţional de 

racordare a populaţiei şi 

clienţilor noncasnici la 

sistemul inteligent de 

distribuţie a gazelor naturale 

aprobată prin Legea 214/2020 

Completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.128/2020. Potrivit expunerii de 

motive, demersul legislativ vizează asigurarea 

continuităţii pentru înfiinţarea reţelelor de 

distribuţie a gazelor naturale 

30 

parlam. 

26.06.23 

17.10.23 

Raport de respingere 

(590/R din 23.10.23) 
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             VII. Comisia pentru muncă 

 

             VIII. Comisia pentru învățământ 

– raport comun cu Comisia 

pentru industrii 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
PLx 436/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.42/2023 pentru modificarea 

şi completarea Legii 

nr.367/2022 privind dialogul 

social şi a Legii nr.53/2003 - 

Codul muncii – raport comun 

cu Comisia juridică 

Modificarea şi completarea Legii nr.367/2022 

şi a Legii nr.53/2003. Proiectul armonizează 

cadrul legislativ al dialogului social, 

flexibilizează şi încurajează negocierile 

colective la nivel de sector de activitate, prin 

adaptarea reglementărilor existente, 

concomitent cu constituirea federaţiilor 

sindicale şi patronale intersectoriale, cu 

definirea clară a părţilor care participă la 

negociere pe fiecare nivel: unitate, grup de 

unităţi, sectorial şi naţional. Totodată, se 

clarifică anumite aspecte care ţin de 

dobândirea şi recunoaşterea reprezentativităţii 

organizaţiilor sindicale şi patronale 

Guvern 
26.09.23 

23.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(597/R din 24.10.23) 

2 PLx 309/2023 

Proiect de Lege pentru 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.21/2023 privind Statutul 

lucrătorului cultural 

profesionist – raport comun 

cu Comisia pentru cultură 

cși Comisia juridică 

Instituirea regimului juridic şi fiscal aplicabil 

lucrătorilor culturali profesionişti, măsurile de 

susţinere şi dezvoltare a carierei lor 

profesionale şi formele de organizare colectivă 

a acestora 

Guvern 
10.10.23 

18.10.23 

Raport suplimentar 

de aprobare cu 

amendamente 

(411/RS din 24.10.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 

306/2020/2021 

Cererea de reexaminare a 

Legii privind aprobarea 

Ordonanţei de urgenţă a 

Modificarea şi completarea Legii nr.1/2011, în 

scopul instituirii procedurii admiterii prin 

repartiţie a absolvenţilor învăţământului liceal 

Guvern 

16.02.21 

9.03.21 

18.05.22 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(598/R din 24.10.23) 
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Guvernului nr.79/2020 pentru 

modificarea şi completarea 

Legii educaţiei naţionale 

nr.1/2011 – raport comun cu 

Comisia pentru apărare și 

Comisia pentru 

constituționalitate 

militar în instituţiile de învăţământ superior 

militar, precum şi al implementării 

standardelor ocupaţionale care să ofere 

ocupaţii şi calificări specifice. De asemenea, 

proiectul vizează redefinirea unor prevederi 

privind managementul instituţiilor de 

învăţământ militar, în scopul creării unui 

cadru unitar, coerent şi integrat de coordonare 

eficientă a formării şi educaţiei profesionale 

specifice, potrivit nevoilor structurilor din 

sistemul naţional de apărare, ordine publică şi 

siguranţă naţională 

31.05.22 

4.10.23 

 

 

2 

 
PLx 33/2020 

Proiect de Lege privind 

modificarea şi completarea 

articolului 205 din Legea 

educaţiei naţionale nr.1/2011 – 

raport comun cu Comisia 

pentru transporturi 

Modificarea şi completarea art.205 din Legea 

nr.1/2011, în sensul extinderii facilităţilor de 

transport acordate studenţior români/străini 

înmatriculaţi într-o formă de învăţământ cu 

frecvenţă–licenţă, master, doctorat - în 

instituţiile de învăţământ superior acreditate 

din România şi studenţilor români care 

studiază în străinătate 

26 

parlam. 

25.09.23 

11.10.23 

Raport de respingere 

(602/R din 24.10.23) 

3 PLx 142/2021 

Cererea de rexaminare a Legii 

pentru aprobarea Ordonanţei 

de urgenţă a Guvernului 

nr.22/2021 privind 

modificarea şi completarea 

Legii educaţiei naţionale 

nr.1/2011 şi a Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.75/2005 privind asigurarea 

calităţii educaţiei – raport 

comun cu Comisia pentru 

buget 

Aprobarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.22/2021, în sensul creării 

cadrului legal pentru asigurarea unei duble 

certificări universitare. De asemenea, este 

necesară prelungirea duratei mandatelor 

membrilor Consiliului ARACIS. Schimbările 

preconizate vizează, printre altele: clarificarea 

cadrului legal privind finanţarea de bază 

pentru elevii din unităţile de învăţământ 

preuniversitar/colegii de nivel postliceal 

înfiinţate în structura instituţiilor de 

învăţământ superior de stat, reglementarea 

„diplomei comune, duble/multipleˮ şi a 

programului de studii integrat, prin punerea în 

aplicare a curriculumului integrat coordonat şi 

oferit în comun de mai multe instituţii de 

învăţământ superior din Spaţiul European al 

Guvern 

7.06.23 

13.06.23 

4.10.23 

5.10.23 

12.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(603/R din 25.10.2) 
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             IX. Comisia pentru cultură 

 

             X. Comisia juridică 

Învăţământului Superior, modificări privind 

studiile doctorale în contextul necesităţii 

finalizării procesului de evaluare a şcolilor 

doctorale până la 31 decembrie 2021, luarea 

unor măsuri privind flexibilizarea cadrului 

legal privind cercetarea ştiinţifică în 

universităţile de stat din sistemul naţional de 

învăţământ 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
PLx 309/2023 

Proiect de Lege pentru 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.21/2023 privind Statutul 

lucrătorului cultural 

profesionist – raport comun 

cu Comisia pentru muncă cu 

Comisia juridică 

Instituirea regimului juridic şi fiscal aplicabil 

lucrătorilor culturali profesionişti, măsurile de 

susţinere şi dezvoltare a carierei lor 

profesionale şi formele de organizare colectivă 

a acestora 

Guvern 
10.10.23 

18.10.23 

Raport suplimentar 

de aprobare cu 

amendamente 

(411/RS din 24.10.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 Plx 580/2022 

Propunere legislativă privind 

modificarea şi completarea 

Ordonanţei de Urgenţă nr.195 

din 12 decembrie 2002 privind 

circulaţia pe drumurile 

publice*) – republicată – 

raport comun cu Comisia 

pentru industrii, Comisia 

pentru transporturi și 

Comisia pentru apărare 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.195/2002. Potrivit 

expunerii de motive, iniţiativa vizează 

eliminarea timpilor foarte mari de aşteptare de 

la promovarea examenului teoretic până la 

participarea la examenul practic de obţinere a 

permisului de conducere, creşterea 

responsabilităţii instructorilor auto în actul de 

pregătire a viitorilor participanţi la trafic, 

precum şi oferirea posibilităţii, pentru 

candidaţii la obţinerea permisului de 

conducere, de a participa la examenele 

33 

parlam. 

24.04.23 

9.05.23 

4.10.23 

16.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(592/R din 23.10.23) 
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teoretice şi practice oriunde în ţară 

2 Plx 474/2023 

Propunere legislativă pentru 

completarea Legii nr.373/2013 

privind cooperarea dintre 

Parlament şi Guvern în 

domeniul afacerilor europene 

– raport comun cu Comisia 

pentru afaceri europene 

Completarea Legii nr.373/2013. Portivit 

iniţiativei, aceasta urmăreşte ca statele care 

blochează accesul României la Spaţiul 

Schengen să nu mai beneficieze de voturi 

favorabile în Consiliu 

2 

deputați 

16.10.23 

18.10.23 

Raport de respingere 

(595/R din 24.10.23) 

3 PLx 436/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.42/2023 pentru modificarea 

şi completarea Legii 

nr.367/2022 privind dialogul 

social şi a Legii nr.53/2003 - 

Codul muncii – raport comun 

cu Comisia pentru muncă 

Modificarea şi completarea Legii nr.367/2022 

şi a Legii nr.53/2003. Proiectul armonizează 

cadrul legislativ al dialogului social, 

flexibilizează şi încurajează negocierile 

colective la nivel de sector de activitate, prin 

adaptarea reglementărilor existente, 

concomitent cu constituirea federaţiilor 

sindicale şi patronale intersectoriale, cu 

definirea clară a părţilor care participă la 

negociere pe fiecare nivel: unitate, grup de 

unităţi, sectorial şi naţional. Totodată, se 

clarifică anumite aspecte care ţin de 

dobândirea şi recunoaşterea reprezentativităţii 

organizaţiilor sindicale şi patronale 

Guvern 
26.09.23 

23.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(597/R din 24.10.23) 

4 PLx 309/2023 

Proiect de Lege pentru 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.21/2023 privind Statutul 

lucrătorului cultural 

profesionist – raport comun 

cu Comisia pentru muncă cu 

Comisia pentru cultură 

Instituirea regimului juridic şi fiscal aplicabil 

lucrătorilor culturali profesionişti, măsurile de 

susţinere şi dezvoltare a carierei lor 

profesionale şi formele de organizare colectivă 

a acestora 

Guvern 
10.10.23 

18.10.23 

Raport suplimentar 

de aprobare cu 

amendamente 

(411/RS din 24.10.23) 
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             XI. Comisia pentru apărare 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 Plx 580/2022 

Propunere legislativă privind 

modificarea şi completarea 

Ordonanţei de Urgenţă nr.195 

din 12 decembrie 2002 privind 

circulaţia pe drumurile 

publice*) – republicată – 

raport comun cu Comisia 

pentru industrii, Comisia 

pentru transporturi și 

Comisia juridică 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.195/2002. Potrivit 

expunerii de motive, iniţiativa vizează 

eliminarea timpilor foarte mari de aşteptare de 

la promovarea examenului teoretic până la 

participarea la examenul practic de obţinere a 

permisului de conducere, creşterea 

responsabilităţii instructorilor auto în actul de 

pregătire a viitorilor participanţi la trafic, 

precum şi oferirea posibilităţii, pentru 

candidaţii la obţinerea permisului de 

conducere, de a participa la examenele 

teoretice şi practice oriunde în ţară 

33 

parlam. 

24.04.23 

9.05.23 

4.10.23 

16.10.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(592/R din 23.10.23) 

2 PLx 534/2023 

Proiect de Lege pentru 

completarea Legii 360/2002 

privind Statutul poliţistului, cu 

modificările şi completările 

ulterioare 

Modificarea şi completarea Legii nr.360/2002. 

Potrivit expunerii de motive, iniţiativa 

urmăreşte să revalorizeze şi să crească nivelul 

de profesionalism al ofiţerilor specialişti - 

medici veterinari din cadrul unităţilor centrale 

şi teritoriale ale Poliţiei Române, prin lărgirea 

plajei de activităţi specifice profesiei de medic 

veterinar desfăşurate de către această categorie 

profesională angajată în cadrul structurilor 

Poliţiei Române cât şi a bazei materiale 

necesare desfăşurării activităţilor de protecţie 

a animalelor, de supraveghere a tratamentelor 

aplicate acestora, de împiedicare a 

fenomenelor de violenţă şi cruzime asupra 

animalelor, de cercetare a actelor şi faptelor de 

abuzuri, violenţă şi cruzime îndreptate 

împotriva animalelor, de asigurare a asistenţei 

medicale veterinare de urgenţă, inclusiv 

intervenţii chirurgicale 

40 

parlam. 
23.10.23 

Raport de respingere 

(596/R din 24.10.23) 
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3 PLx 

306/2020/2021 

Cererea de reexaminare a 

Legii privind aprobarea 

Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.79/2020 pentru 

modificarea şi completarea 

Legii educaţiei naţionale 

nr.1/2011 – raport comun cu 

Comisia pentru învățământ 

și Comisia pentru 

constituționalitate 

Modificarea şi completarea Legii nr.1/2011, în 

scopul instituirii procedurii admiterii prin 

repartiţie a absolvenţilor învăţământului liceal 

militar în instituţiile de învăţământ superior 

militar, precum şi al implementării 

standardelor ocupaţionale care să ofere 

ocupaţii şi calificări specifice. De asemenea, 

proiectul vizează redefinirea unor prevederi 

privind managementul instituţiilor de 

învăţământ militar, în scopul creării unui 

cadru unitar, coerent şi integrat de coordonare 

eficientă a formării şi educaţiei profesionale 

specifice, potrivit nevoilor structurilor din 

sistemul naţional de apărare, ordine publică şi 

siguranţă naţională 

Guvern 

16.02.21 

9.03.21 

18.05.22 

31.05.22 

4.10.23 

 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(598/R din 24.10.23) 

4 Plx 283/2022 

Propunere legislativă pentru 

modificarea şi completarea 

Legii nr.168/2020 pentru 

recunoaşterea meritelor 

personalului participant la 

acţiuni militare, misiuni şi 

operaţii pe teritoriul sau în 

afara teritoriului statului 

român şi acordarea unor 

drepturi acestuia, familiei 

acestuia şi urmaşilor celui 

decedat 

Modificarea şi completarea prevederilor Legii 

nr.168/2020, urmărind, în principal, extinderea 

sferei persoanelor care pot beneficia de 

statutul de „Veteran din teatrele de operaţii”, 

astfel încât la acordarea acestui statut să fie 

avute în vedere durata participării, nivelul 

expunerii la risc, precum şi importanţa 

misiunii/operaţiei 

40 

parlam. 
23.10.23 

Raport de respingere 

(599/R din 24.10.23) 

5 PLx 328/2019 

Proiect de Lege privind 

modificarea Legii nr.248 din 

20 iulie 2005 privind regimul 

liberei circulaţii a cetăţenilor 

români în străinătate – raport 

comun cu Comisia pentru 

politică externă 

Completarea art.34 din Legea nr.248/2005, în 

sensul atribuirii calităţii de act de identitate 

paşaportului simplu electronic şi paşaportului 

simplu temporar 

25 

parlam. 

19.09.23 

17.10.23 

Raport suplimentar 

de respingere 

(335/RS din 24.10.23) 

6 - 

RAPORT COMUN asupra 

solicitării Președintelui 

României privind aprobarea 

Aprobarea înființării Comandamentului 

Regional de Componentă de Operații Speciale, 

sub denumirea Regional Special Operations 

- 
16.10.23 

17.10.23 

Raport comun  

de aprobare 

(13/RC din 23.10.23) 
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                          XII.  Comisia pentru politică externă 
 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 328/2019 

Proiect de Lege privind 

modificarea Legii nr.248 din 

20 iulie 2005 privind regimul 

liberei circulaţii a cetăţenilor 

români în străinătate – raport 

comun cu Comisia pentru 

politică apărare 

Completarea art.34 din Legea nr.248/2005, în 

sensul atribuirii calităţii de act de identitate 

paşaportului simplu electronic şi paşaportului 

simplu temporar 

25 parlam. 
19.09.23 

17.10.23 

Raport suplimentar 

de respingere 

(335/RS din 24.10.23) 

 

             XIII. Comisia pentru afaceri europene 

 

înființării Comandamentului 

Regional de Componentă de 

Operații Speciale, sub 

denumirea Regional Special 

Operations Component 

Command (HQR-SOCC), pe 

teritoriul României – raport 

comun cu Comisia similară 

de la Senat 

Component Command (HQR-SOCC), pe 

teritoriul României 

7 -  

Raportului privind activitatea 

desfășurată de Consiliul 

Suprem de Apărare a Țării în 

anul 2022 – raport comun cu 

Comisia similară de la Senat 

Activitatea desfășurată de Consiliul Suprem 

de Apărare a Țării în anul 2022 
CSAT 

16.10.23 

17.10.23 

Raport comun  

de aprobare 

(14/RC din 23.10.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 Plx 474/2023 

Propunere legislativă pentru 

completarea Legii nr.373/2013 

privind cooperarea dintre 

Parlament şi Guvern în 

domeniul afacerilor europene 

– raport comun cu Comisia 

juridică 

Completarea Legii nr.373/2013. Portivit 

iniţiativei, aceasta urmăreşte ca statele care 

blochează accesul României la Spaţiul 

Schengen să nu mai beneficieze de voturi 

favorabile în Consiliu 

2 

deputați 

16.10.23 

18.10.23 

Raport de respingere 

(595/R din 24.10.23) 

http://www.cdep.ro/pls/parlam/structura2015.co?idc=243&leg=2020&cam=0&pag=comp20221003
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             XIV. Comisia pentru constituționalitate 

 

  
 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 

306/2020/2021 

Cererea de reexaminare a 

Legii privind aprobarea 

Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.79/2020 pentru 

modificarea şi completarea 

Legii educaţiei naţionale 

nr.1/2011 – raport comun cu 

Comisia pentru învățământ 

și Comisia pentru apărare 

Modificarea şi completarea Legii nr.1/2011, în 

scopul instituirii procedurii admiterii prin 

repartiţie a absolvenţilor învăţământului liceal 

militar în instituţiile de învăţământ superior 

militar, precum şi al implementării 

standardelor ocupaţionale care să ofere 

ocupaţii şi calificări specifice. De asemenea, 

proiectul vizează redefinirea unor prevederi 

privind managementul instituţiilor de 

învăţământ militar, în scopul creării unui 

cadru unitar, coerent şi integrat de coordonare 

eficientă a formării şi educaţiei profesionale 

specifice, potrivit nevoilor structurilor din 

sistemul naţional de apărare, ordine publică şi 

siguranţă naţională 

Guvern 

16.02.21 

9.03.21 

18.05.22 

31.05.22 

4.10.23 

 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(598/R din 24.10.23) 
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II. DIN ACTIVITATEA GRUPURILOR PARLAMENTARE  

ALE CAMEREI DEPUTAŢILOR 
 

 

Grupul parlamentar al  

Partidului Social Democrat 

 
 

➢ Declarații 

 

Diplomația PSD a convins Comisia Europeană- Fermierii români  

vor beneficia de un nou sprijin financiar 

Vă mulțumesc, domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Preocuparea și eforturile susținute ale conducerii PSD a Ministerului Agriculturii și Dezvoltării Rurale, dublate de 

numeroasele negocieri purtate cu Comisia Europeană și de către europarlamentarii PSD au configurat acest nou succes 

financiar, deosebit de important pentru investitorii în agricultura autohtonă, concretizat prin acordarea unor despăgubiri 

consistente din fonduri comunitare pentru culturile afectate de seceta pedologică de anul trecut.   

Parlamentul European a dat undă verde pentru activarea Fondului de Solidaritate al Uniunii Europene (FSUE).  

33,9 milioane de euro vor fi direcționate către țara noastră ca să diminueze daunele cauzate de seceta din 2022.  

827.980 de hectare din 37 de judeţe şi din Bucureşti, din totalul celor 5,4 milioane de hectare cultivate cu cereale în 

România, au suferit degradări accentuate ale solului și distrugerea vegetației din cauza lipsei precipitațiilor în perioada martie-

septembrie 2022 și din cauza a două valuri consecutive de căldură din lunile iunie-iulie ale aceluiași an.  

Aceste sume, provenite din Fondul de solidaritate al Uniunii Europene, vor fi integral destinate refacerii infrastructurii 

deteriorate, securizării ei preventive, precum și pentru protejarea patrimoniului cultural. 

Stimați colegi și dragi agricultori, acest sprijin bănesc oferit de Bruxelles vine în completarea măsurilor luate deja de 

MADR pentru susținerea investitorilor agrari ale căror culturi au fost prejudiciate din pricina secetei pedologice din primăvara 

și toamna lui 2022. Chiar în debutul lunii trecute, Ministerul Agriculturii anunța că a virat sumele destinate despăgubirii celor 

80.315 beneficiari către direcțiile agricole județene.  

Trebuie să admitem cu toți că și suma totală plătită de către MADR, respectiv cei 280.588.065,59 lei, este una 

consistentă și bine chibzuită. Defalcat, cei 335 lei/ha au fost aprobați prin OUG 50/2023 pentru instituirea schemei de ajutor de 

stat sub formă de grant, oferit producătorilor agricoli care au suferit pagube din cauza lipsei apei pentru culturile de porumb, 

floarea-soarelui, soia și mazăre. 

Mai mult, vă reamintesc că fostele conduceri PSD ale MADR au dispus, anul trecut, și alte despăgubiri intrate în 

conturile fermierilor pentru culturile înființate în toamna lui 2021 și care au suportat și ele consecințele nefaste ale unui regim 

de precipitații insuficiente. 

Așadar, și pentru aceste tipuri de neajunsuri venite din partea naturii, PSD a identificat și implementat o serie de măsuri 

vitale, sub formă de scheme sau direcționare directă de ajutoare financiare.  

Toate aceste eforturi ale miniștrilor PSD ai Agriculturii consfințesc atât interesul deosebit și grija constantă pentru acest 

domeniu principal ocupațional și pentru toți fermierii români, precum și capacitatea acestora și a echipelor de parlamentari şi 

europarlamentari social democrați pentru identificarea unor noi soluții tehnice sau diplomatice, ce se dovedesc, zilnic, salutare 

pentru agricultura naţională. 

În concluzie, abilitatea decizională a PSD, mereu probată la conducerea MADR, nu poate fi sub nicio formă contestată! 

Vă mulțumesc!      

Deputat 

Adrian Alda 

*** 
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Cumpără Românește - Un apel la patriotism economic! 

Stimate colege, stimați colegi, 

România, o țară bogată în resurse naturale, tradiții și potențial economic, se confruntă cu o provocare persistentă: 

importul excesiv de produse străine în detrimentul celor autohtone. Pentru a aborda această problemă și a promova economia 

națională, prim-ministrul Marcel Ciolacu și Partidul Social Democrat (PSD) au lansat campania "Cumpără Românește". 

Această inițiativă are la bază ideea de a încuraja românii să susțină producătorii locali și să aleagă produsele românești. 

Patriotismul economic nu este doar un slogan, ci o abordare strategică pentru consolidarea economiei naționale. Cu o 

economie puternică, România poate deveni mai independentă și mai rezistentă la șocurile economice din străinătate. De 

asemenea, creșterea producției și a consumului intern poate stimula dezvoltarea durabilă a țării. 

Un aspect cheie al campaniei "Cumpără Românește" este de a promova produsele și serviciile românești. Acest lucru nu 

înseamnă doar achiziționarea de produse, ci și sprijinirea fermierilor, a micilor afaceri și a producătorilor locali, care sunt 

coloana vertebrală a economiei naționale. Această abordare va ajuta la menținerea și creșterea locurilor de muncă în țară, 

precum și la dezvoltarea comunităților locale. 

Campania "Cumpără Românește" nu este doar un gest simbolic de patriotism, ci o veritabilă structură de rezistență a 

programelor economice pe care PSD le are în vedere în actuala guvernare. Prin promovarea consumului de produse românești, 

se creează o piață internă puternică care poate susține programe de dezvoltare economică și socială. 

Această campanie se aliniază cu eforturile Guvernului de a încuraja producția și investițiile în țară, oferind 

producătorilor români șansa de a-și extinde afacerile și de a inova. De asemenea, susținerea producătorilor locali poate 

contribui la reducerea deficitului comercial al țării, având un impact pozitiv asupra balanței comerciale. 

"Cumpără Românește" reprezintă un angajament pentru viitorul economic al României. Această campanie promovează 

ideea că putem contribui la dezvoltarea țării prin alegerile noastre zilnice de consum. Fie că alegem produse alimentare, 

obiecte de uz casnic sau servicii, optând pentru cele românești, susținem economia națională și contribuim la crearea unui 

mediu economic prosper. 

Campania "Cumpără Românește" ne amintește că putem face o diferență semnificativă prin alegerile noastre. Cu fiecare 

produs sau serviciu românesc pe care îl alegem, construim un viitor mai puternic pentru țara noastră. Este un apel la unitate, 

patriotism și responsabilitate față de dezvoltarea economică a României. 

Haideți să fim uniți în sprijinirea economiei noastre naționale! 

Vă mulțumesc! 

Deputat 

Oana-Gianina Bulai 

*** 

Am votat legea de eliminare a pensiilor speciale în acord cu decizia Curții Constituționale 

 

La începutul acestei săptămâni am votat alături de colegii mei de la PSD  actul normativ care a pus în acord Legea 

pensiilor speciale cu decizia Curții Constituționale. Aș vrea să fac un apel către colegii parlamentari de la celelalte partide 

politice, ca de această dată să avem o abordare constructivă, astfel încât să nu mai atace această lege și să tergiverseze intrarea 

în vigoare.  

Sunt convins că știți cu toții cât de importantă este rezolvarea acestei chestiuni. În primul rând, este vorba de îndreptarea 

unei profunde inechități sociale, între beneficiarii de pensii speciale și cei care fac parte din sistemul contributiv. Mă uitam 

zilele trecute la unele statistici privind valoarea pensiilor din România și constatam că pensia medie a magistraților, deci media 

pensiilor primite de magistrați este de 10 ori mai mare decât pensia medie din România. Cu tot respectul față de magistrați și 

cu toată înțelegerea nevoii de a asigura venituri îndestulătoare acestei categorii pentru a descuraja faptele de corupție, mi se 

pare totuși o diferență mult prea mare față de restul cetățenilor de rând. Nu putem avea pensii de 10 ori mai mari pentru nicio 

categorie socială și cred că ar trebui să existe înțelegere și solidaritate inclusiv din partea magistraților.  

În al doilea rând, știm bine că de intrarea în vigoare a acestei legi și de trecerea examenului constituțional depinde 

absorbția banilor europeni din PNRR. Deci dincolo de inechități vorbim și de o problemă economică majoră. Economia 

României are nevoie ca de aer de tranșa din PNRR aferentă jalonului privind reforma pensiilor speciale. Deci dincolo de faptul 

că trebuie să avem legea publicată în Monitorul Oficial pentru a îndrepta inechitățile, consider că trebuie să nu mai punem 

piedici în finalizarea demersului legislativ.  
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Totodată, cel mai bine ar fi ca magistrații sau alte categorii interesate de această lege să se abțină să mai facă un demers 

la Curtea Constituțională. Dincolo de interesul propriu al fiecărei categorii profesionale este vorba și de un interes național.  

România nu-și permite să piardă bani europeni din cauza pensiilor speciale, iar dacă cei care au opus rezistență până 

acum nu vor înțelege acest lucru, atunci vor împinge lucrurile către o zonă în care să le aducă mai multe dezavantaje decât 

dacă ar accepta un compromis rezonabil, în interesul societății și în interesul național.  

Subliniez faptul că actuala formă care a fost votată ieri în Parlament conține reglementări care au fost analizate și 

agreate împreună cu experții Comisiei Europene. Au așadar validarea Comisiei de care avem nevoie pentru a obține banii 

europeni. Și desigur, sunt convins că reprezintă un răspuns competent la obiecțiile Curții Constituționale.  

Prin urmare, cred că noi parlamentarii ar trebui să ne abținem de această dată de la abordări populiste și de la 

manifestări ipocrite de îngreunare a parcursului legislativ, care nu ar face decât să  complice lucrurile și să întârzie absorbția 

banilor europeni de care țara noastră are atâta nevoie. 

Vă mulțumesc!         Deputat 

Virgil-Alin Chirilă 

*** 

Importanța sportului în societatea românească 

 

Subiectul pe care îl aduc astăzi în atenție se referă la sport, un domeniu care a fost în centrul atenției în ultima vreme în 

contextul schimbărilor istorice din statul italian. 

La finalul lunii septembrie, Italia a marcat un moment istoric prin introducerea sportului în Constituție. Cu ocazia Zilei 

Internaționale a Sportului Universitar, celebrată de Comitetul de Organizare Torino 2025, Italia a finalizat procesul legislativ 

pentru aprobarea proiectului de lege constituțională nr. 715-B. Acest proiect a introdus un amendament la Articolul 33 al 

Constituției italiene, recunoscând oficial valoarea educativă, socială și de promovare a stării de bine psihofizice a activității 

sportive în toate formele sale. Aceasta a fost o decizie unanimă istorică, subliniind importanța sportului în societatea italiană. 

În contextul acestui eveniment istoric, România se află într-o perioadă de reflecție și schimbare în ceea ce privește 

abordarea noastră față de sport. Acest moment ne obligă să ne punem întrebări esențiale și să facem schimbări semnificative 

pentru a acorda atenție activității sportive în modul pe care îl merită. 

În intervențiile anterioare, de-a lungul anilor, am subliniat nevoia unei strategii naționale puternice pentru sport. Am 

vorbit despre importanța investițiilor în infrastructura sportivă, susținerea tinerilor talente, îmbunătățirea programelor școlare 

legate de sport și promovarea unui stil de viață activ și sănătos. Cu toate acestea, în ciuda acestor discuții și promisiuni, 

rezultatele sportive ale țării noastre la nivelul sportului de performanță și al sportului de masă au fost dezamăgitoare. 

Astăzi, ne confruntăm cu o realitate nefastă. Ne aflăm într-o perioadă în care performanța sportivă românească a scăzut 

semnificativ, iar participarea la sport și activitățile fizice este tot mai limitată în rândul populației noastre. Nu putem să stăm 

nepăsători și să lăsăm această situație să continue. Este momentul să acționăm, să învățăm din exemplul italian și să începem 

să onorăm sportul așa cum merită. 

Trebuie să ne gândim la viitorul generațiilor noastre, la sănătatea lor și la dezvoltarea lor armonioasă. Sportul nu este 

doar o activitate recreativă, ci și o școală a valorilor, a disciplinei, a spiritului de echipă și a rezilienței. Este o cale de a 

combate sedentarismul și de a reduce incidența bolilor asociate inactivității fizice. 

Astfel, astăzi, fac apel către toți colegii mei parlamentari să îmbrățișeze o viziune comună pentru viitorul sportului din 

România. Să creăm o strategie națională puternică și sustenabilă pentru sport, care să acorde atenția cuvenită sportului de 

performanță și sportului de masă. Să investim în infrastructură, în educație sportivă și să promovăm sportul în școli și 

comunități. 

Dacă Italia poate recunoaște oficial valoarea sportului în Constituția sa, și noi putem, cu siguranță, face pași importanți 

pentru a onora sportul în România. Să ne unim eforturile pentru a crea un viitor mai sănătos și mai prosper pentru toți românii, 

prin intermediul sportului. 

Închei intervenția mea cu latinescul "Mens sana in corpore sano" - O minte sănătoasă într-un corp sănătos. Haideți să 

facem aceste cuvinte realitate pentru toată România prin aprecierea și încurajarea sportului. 

Vă mulţumesc,      

Deputat 

Vasile Cîtea 

*** 
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Legi de interes național dezbătute în această sesiune parlamentară 

Domnule preşedinte de ședință, 

Stimaţi colegi, 

În această sesiune parlamentară se vor dezbate și se vor vota la Camera Deputaților, în calitate de Cameră decizională, 

două legi de interes național: Codul Urbanismului și Codul Silvic. 

În cadrul dezbaterilor din comisiile de specialitate ale Camerei Deputaților în ceea ce privește Proiectul de Lege privind 

Codul amenajării teritoriului, urbanismului și construcțiilor și Proiectul de Lege pentru modificarea și completarea Legii Nr. 

46/2008-Codul Silvic, precum și privind stabilirea unor măsuri în domeniul silviculturii, se vor putea depune amendamente, 

astfel încât să nu existe greșeli sau aspecte omise, fiind 2 legi extrem de importante pentru dezvoltarea României pe termen 

lung. 

Încurajez pe această cale administrațiile locale și județene să citească proiectele, care sunt publicate pe site-ul Camerei 

Deputaților și să vină cu observații, acolo unde consideră că ar putea fi aduse îmbunătățiri. 

Calitatea vieții oamenilor depinde în mod direct de spațiul în care trăiesc zi de zi, de modul în care acesta este planificat 

și organizat și de modul în care construcțiile sunt proiectate și realizate. Astfel, scopul reformei asumate prin elaborarea 

Codului amenajării teritoriului, urbanismului și construcțiilor de către Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și 

Administrației, are ca finalitate îmbunătățirea calității vieții oamenilor atât din mediul rural, cât și din cel urban. Analizele 

realizate au evidențiat necesitatea îmbunătățirii, simplificării și adaptării cadrului legal din domeniul amenajării teritoriului, 

urbanismului și construcțiilor la nevoile și oportunitățile actuale de dezvoltare ale populației, precum și la  perspectivele de 

creștere economică. Sunt necesare reglementări care să încurajeze tranziția spre clădiri verzi, reducerea termenelor de avizare-

autorizare a construcțiilor, reducerea distanței și timpului aferente navetei pentru populație, creșterea accesibilității cetățenilor 

la servicii de interes general, asumate de România în PNRR.  

În ceea ce privește Codul Silvic, trebuie menționat că România s-a angajat să împădurească și să reîmpădurească o 

suprafață de 56.700 ha, până în anul 2026, ca țintă în cadrul Programului Național de Redresare și Reziliență. Așadar, trebuie 

luate măsuri legislative referitoare la crearea cadrului pentru implementarea lucrărilor de împădurire și, de asemenea, este 

nevoie de modificarea anumitor aspecte din Codul Silvic astfel încât să se reducă fundamental actualele defrișări ce au loc, 

care afectează atât mediul, cât și economia țării. 

Îndemnăm administrațiile locale și județene să analizeze cele două proiecte de lege și sunt convins că în urma 

dezbaterilor din Parlament vom ajunge la o formă finală care să fie în beneficiul României.  

Vă mulţumesc! 

Deputat 

Romulus-Marius Damian 

*** 

Decontarea vaccinurilor, un pas vital pentru sănătatea românilor 

 

Dinamizarea acceslui românilor la vaccinuri si vaccinare este una dintre preocupările Ministerului Sănătății dar și a 

Comisiei pentru Sănătate si Familie din Camera Deputaților. 

Anul trecut s-au făcut primii pași legislativi pentru implementarea unui sistem de rambursare a vaccinurilor în România. 

Alături de colegul meu, Vicepreședinte al Comisiei pentru Sănătate și Familie, deputatul PSD Florin Buicu, am susținut un 

amendament adus legii 95/2006 privind reforma în domeniul sănătății, prin care a fost permisă introducerea acestui sistem. 

Ulterior, Ministerul Sănătății a completat legislația prin mai multe Ordine de Ministru și împreună am reușit să eliminăm o 

parte din barierele din calea accesului românilor la vaccinuri și vaccinare! 

Astfel, începând cu 1 octombrie 2023, românii au acces la vaccinul gripal compensat. Pentru pacienții cu boli cronice, 

precum și pentru gravide, copii și adulți cu vârste peste 65 de ani, vaccinul este compensat 100%. 

Adițional față de vechiul Program Național de Imunizare, sistemul de rambursare permite și adulților sănătoși, cu vârste 

între 45 și 64 de ani să beneficieze de un grad de 50% compensare din prețul vacinului.  

Complementar, acestui mecanism, este deschisă s posibilitatea de vaccinare în cadrul farmaciilor, acestea fiind, de cele 

mai multe ori, mult mai aproape de pacienți decât un cabinet medical. 
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Aceste măsuri au fost implementate acum, la începutul sezonului gripal, pentru a oferi acces neîngrădit populației la 

măsuri active de protecție împotriva gripei și a complicațiilor acesteia dar, incepand cu 1 decembrie, va intra în vigoare o listă 

extinsă de vaccinuri compensate printre care putem regăsi vaccinul împotriva HPV, vaccinul meningococic sau penumococic. 

Însă toate aceste eforturi și victorii înregistrate la nivel legislativ trebuie dublate de campanii susținute de educare și 

informare pentru ca informațiile, verificate medical, să ajungă la publicul larg. Este important să explicăm de ce gripa nu este 

doar o răceală, care sunt complicațiile acesteia și cum, de prea multe ori, ajunge să răpească vieți dar si că vaccinul anti HPV 

este cel mai important mijloc de prevenție împotriva cancerului de col uterin , boală aproape eradicata in țările cu o rata mare 

de vaccinare. 

În acest context, am avansat ideea adoptării unei legi prin care în România să fie instituită ”Săptămâna Prevenției 

Gripei” – o săptămână în care, printr-un efort comun al autorităților publice locale și centrale, precum și al comunității 

medicale și al asociațiilor de pacienți să fie organizate ample evenimente de informare și educare. 
 

Deputat 

Cristina-Elena Dinu 

*** 

Începem plata subvențiilor agricole 

Stimaţi colegi, 

Plata subvențiilor agricole reprezintă un prin pas în procesul de eficientizare a agriculturii românești. Fără aceste 

subvenții, agricultorii noștri se află în imposibilitatea de a începe lucrările agricole de toamnă. 

Spre deosebire de alte perioade, fermierii români vor primi la timp subvențiile cuvenite, așa cum s-a întâmplat ori de 

câte ori PSD a fost la guvernare. 

Mai exact, Guvernul a finalizat cadrul juridic necesar pentru  absorbția fondurilor europene disponibile României prin 

Politica Agricolă Comună 2023-2027. 

Astfel, aproximativ 800.000 de fermieri vor primi începând de astăzi, 16 octombrie, avansul pentru plățile directe, 

respectiv 70% din suma înscrisă pe cererile de plată depuse. Este vorba de peste 1 miliard de euro din fonduri europene, bani 

care asigură resursele necesare pentru lucrările agricole 

PSD va rămâne alături de fermierii români și își va onora obligațiile față de ei! 

Vă mulţumesc! 

Deputat 

Mirela Furtună 

*** 

Judecătoria Carei mușamalizează procesul privind statuia autorului imnului Ungariei 
 

În data de 12 aprilie 2023,  în plină Săptămână Mare pentru români, președinta Ungariei, Katalin Novak, și primarul 

municipiului Carei, Eugen (Jeno) Kovacs (UDMR), au dezvelit o statuie a poetului și politicianului Ferenc Kolcsey, autorul 

imnului Ungariei, în fața primăriei din acest oraș. Autorul imnului Ungariei nu a avut însă nicio legătura cu orașul Carei, 

fiindcă s-a născut într-o localitate                                                                                                                                   situată la 

aproximativ 50 de kilometri (Săuca), și-a făcut studiile liceale la Satu Mare (unde există o statuie și un liceu cu numele său), 

iar studiile universitare la Budapesta. Nu a existat nicio legătură nici între data dezvelirii statuii și data nașterii sau decesului 

lui Kolcsey. În plus,  exista o statuie a acestuia în parcul castelului din Carei, alături de statuile altor personalități ale istoriei și 

culturii maghiare. Primarul Jeno a scăldat-o că această statuie s-ar fi deteriorat, dar, în acest caz, ar fi trebuit să amplaseze noua 

statuie în locul în care s-a aflat inițial. 

Primarul UDMR-ist al Careiului a ținut să o amplaseze însă în fața primăriei, pe strada principală (1 Decembrie 1918) 

ca să inducă opiniei publice și turiștilor că s-ar afla într-un oraș maghiar, deși circa 40% din locuitori sunt români. Este vorba 

deci de o țâfnă și ambiție personală a primarului Kovacs, cu care a atras-o pe președinta Ungariei într-un eveniment nelegal și 

neavenit. Pentru că, în urma unei declarații și a unei interpelări a deputatului Daniel Ghiță, Direcția Județeană de Cultură Satu 

Mare a constatat că statuia lui Ferenc Kolcsey nu este conformă cu avizul emis de Ministerul Culturii și a dispus, printr-un 

proces verbal întocmit în data de 11 aprilie2023, aplicarea unei sancțiuni contravenționale, amendă în sumă de 10.000 lei, și a 

unei sancțiuni complementare, desființarea lucrărilor și aducerea terenului la starea inițială. În consecință, primarul  Careiului 

este bun de plată, iar statuia nelegală și neavenită a autorului imnului Ungariei trebuie demolată.  

Ceea ce a făcut edilul șef Kovacs miroase de la o poștă a abuz în serviciu și va trebui să răspundă penal pentru această 

fudulie. Dar, vajnicii procurori careieni și sătmăreni dorm liniștiți în cizmele statului. Sfidător și jignitor este și faptul că, în 
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ultimii ani, în arealul primăriei și pe strada respectivă au fost amplasate numai statui aparținând unor personalități maghiare, 

nici măcar o statuie a unei personalități românești. Și asta se întâmplă într-o localitate intrată în istorie sub sintagma ,,ultima 

brazdă de pământ românesc eliberată de sub jugul fascisto-horthist”, fapt petrecut în data de 25 octombrie 1944, care a fost 

decretată și sărbătorită ulterior ca  Ziua Armatei Române. 

Primarul de Carei a depus la judecătoria din localitate  contestație împotriva procesului verbal de sancționare 

contravențională, solicitând anularea acestuia. La Judecătoria Carei a fost constituit și înregistrat dosarul nr. 1681/218/2023, 

pentru care a fost fixat termen de judecată în data de 24 octombrie, în ajunul Zilei Armatei, fapt care poate fi considerat drept o 

nouă sfidare la adresa românilor. Sau poate este vorba doar de o prostie nătângă a cuiva. Cel mai strident și sfidător este 

termenul lung fixat, după 6 luni de la înregistrarea contestației, în condițiile în care, de regulă, în astfel de cauze se fixează 

termene scurte, de 2-3 săptămâni, iar rolul acestei instanțe nu este deosebit de încărcat. Este un abuz cras prin care statul român 

este împiedicat să încaseze amenda aplicată și să restabilească legalitatea în acest caz, care a atras atenția presei și opiniei 

publice, dar și a Parlamentului României și a Consiliului Superior al Magistraturii. Și o favorizare evidentă primarului tot mai 

iredentist și revizionist din Carei. 

Este de notorietate publică că primarul Jeno are o influență puternică și malefică asupra justiției din orașul pe care-l 

păstorește precum o făcea în tinerețe în satul natal Asuaj din Maramureș. Până acum a scăpat basma curată din toate litigiile și 

dosarele judiciare. Aflat la al șaselea mandat de primar, Jeno Kovacs a fost și este unul din cei mai importanți lideri județeni ai 

UDMR, deținând funcția de vicepreședinte județean și de membru al Consiliului Național al Reprezentanților UDMR, precum 

și unul din cei mai influenți lideri din România ai formațiunii etnice maghiare. Pe lângă liderii naționali ai UDMR, acesta s-a 

aflat și se află în relații apropiate și cu politicieni importanți din Ungaria, de la parlamentari și miniștri la premierul Viktor 

Orban, care mai vine incognito prin zonă, și la președinta Katalin Novak, împreună cu care a inaugurat statuia autorului 

imnului Ungariei. 

Conform unor surse din Ministerul Justiției, judecătoria și parchetul din Carei se află printre ultimele în țară sub aspectul 

volumului de activitate și nivelului de calificare profesională a magistraților, figurând pe o listă a instanțelor și parchetelor ce 

urmează să fie desființate. Procurorii și judecătorii de aici copiază de obicei referatele polițiștilor, nu îndeplinesc procedurile 

legale de citare, efectuează audieri superficiale,  resping probe pe care le-au admis la un termen anterior sau admit probe după 

închiderea cercetării judecătorești și tergiversează extrem de  mult procesele. Cu toate acestea, se cred niște mici dumnezei 

locali, potrivit mai multor localnici ori avocaților unor justițiabili.  Președinta Judecătoriei Carei este Anda Mărășescu, fostă 

Proșea (nume predestinat), provenită din sudul țării (Gorj), care a fost anterior procuror la Satu Mare, unde a deținut la un 

moment dat funcția de prim-procuror. Foști subalterni sau colaboratori o caracterizează drept o persoană frustrată, răutăcioasă, 

duplicitară, obedientă și  slabă profesional. Și-a dovedit știința de drept printr- un episod din cariera sa de procuror, în care a 

început urmărirea penală pentru fapte dezincriminate (insultă și calomnie prin presă) împotriva unui parlamentar sătmărean,  

deși Constituția și cel puțin trei legi prevedeau că în astfel de cazuri competența aparține Parchetului de pe lângă  Înalta Curte 

de Casație și Justiție.  

Șefa instanței careiene s-a căsătorit cu un subofițer de poliție care activează la un post comunal din zonă (Sanislău) ce se 

află în aria de competență a Parchetului de pe lângă Judecătoria Carei. Prim-procuror al acestui parchet este  Robert Meszaros, 

despre care se afirmă că ar fi în relații apropiate cu primarul Kovacs, îndeosebi cu fiul acestuia Robert, care este jurist de 

profesie. Soția prim-procurorului de Carei deține funcția de prim-procuror al Parchetului Satu Mare. Un amalgam de însoțiri și 

amiciții care dăunează unei bune administrări a justiției. Referitor la căile și mijloacele de influențare, se mai impune semnalat 

un aspect foarte important, anume că judecătoarea Anca Demian de la Judecătoria Carei și părinții săi s-au aflat și se află în 

relații apropiate cu edilul șef local. Tatăl judecătoarei Demian este un apropiat al primarului Kovacs din perioada în care era 

milițian și apoi comandant al Poliției municipiului Carei.  Mama judecătoarei  a fost funcționară la primărie, inclusiv secretara 

primarului UDMR-ist. Judecătoarea Demian  a fost, timp de mai mulți ani, angajată consilier juridic la Primăria municipiului 

Carei, in cursul mandatelor primarului Kovacs, până ce a devenit judecătoare la judecătoria locală. Această judecătoare este 

președinta completului de judecată într-un proces controversat și mediatizat privind Băile Termale Acâș, referitor la care 

există, de asemenea, suspiciuni că primarul Jeno ar fi exercitat anumite influențe malefice.  

În aceste condiții, se impune ca Ministerul Culturii să formuleze de urgență cerere de strămutare a cauzei la o 

judecătorie din alt județ întrucât există suspiciuni serioase că imparțialitatea judecătorilor din Carei și din județul Satu Mare ar 

putea fi serios afectată de primarul Eugen Kovacs și de formațiunea politică pe care o reprezintă.  UDMR deține în acest județ 

majoritatea parlamentarilor (3), consilierilor județeni și primarilor ( în jur de 20, inclusiv în municipiul reședință de județ), 

precum și funcția de președinte al Consiliului Județean și funcția de subprefect . 

Deputat 
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Daniel-Florin Ghiță  

*** 

Sănătatea înseamnă și alimentație potrivită 

Stimate colege / Stimați colegi,  

Hipocrate spunea că „Dacă am putea oferi fiecărui individ cantitatea potrivită de hrană și exerciții fizice, nici prea puțin, 

nici prea mult, am avea cea mai sigură cale către sănătate.” Și totuși, deși au trecut mai bine de două mii de ani de când cel mai 

vestit medic al Greciei antice ne-a atras atenția asupra importanței alimentației, din păcate foarte mulți oameni nu doar că nu 

beneficiază de condiții propice de viață, însă nu au parte nici măcar de hrană corespunzătoare și suficientă.  

Pentru a trage un semnal de alarmă în acest sens, Organizația pentru Alimentație și Agricultură a Națiunilor Unite 

(FAO), al cărei scop principal este eliminarea foametei pe scară mondială, a stabilit ca în fiecare an, la data de 16 octombrie, să 

fie sărbătorită Ziua Mondială a Alimentaţiei. 

Scopul instituirii acestei zile este acela de a promova solidaritatea internațională în lupta împotriva foametei, a 

malnutriției și a sărăciei. La nivel mondial trebuie să crească gradul de conștientizare asupra problemelor alimentare ce pot 

apărea pe termen lung și de stimulare a creșterii producțiilor agricole. De asemenea, trebuie să se pună accent pe cooperarea 

economică și tehnologică între țările dezvoltate și cele în curs de dezvoltare, în domenii precum agricultură, silvicultură, 

piscicultură, nutriție și dezvoltare rurală. 

După cum știm, deși lumea evoluează din punct de vedere tehnologic, an de an milioane de persoane sunt nevoite să se 

refugieze din diverse cauze, numărul acestora fiind în prezent mai mare decât după cel de-Al Doilea Război Mondial. Desigur, 

responsabile sunt, în principal, conflictele armate, schimbările climatice, inegalitățile economice și de educație, prețurile în 

creștere și tensiunile internaționale.  

De aceea, un sistem agroalimentar modern și durabil este cel spre care trebuie să tindă întreaga omenire. Acesta trebuie 

să fie unul în care există pe piață o varietate bogată de alimente, suficiente și hrănitoare, la un preț accesibil pentru toată lumea.  

În ceea ce ne privește, cele mai recente studii ne-au arătat că cea mai mare parte a veniturilor cetăţenilor români era 

utilizată pentru cumpărarea de alimente. Luând act de aceste studii și pentru ca românii să cheltuie cât mai puțin pe hrană, la 

începutul acestui an Partidul Social Democrat a propus limitarea adaosurilor la alimentele de bază.  

După aplicarea acestei măsuri, datele prezentate recent de Institutul Național de Statistică au confirmat reducerea 

prețurilor la alimente și stabilizarea inflației la o singură cifră. Astfel, prețurile la toată gama de alimente au scăzut în cursul 

lunii august 2023 cu aproximativ 2%. În acest sens, pe lângă efectele benefice în ceea ce privește prețurile, măsurile 

implementate oferă șansa la o alimentație mai echilibrată, deci la o sănătate mai bună! 
 

Deputat 

Nicoleta-Matilda Goleac 

*** 

PSD adoptă soluții pragmatice pentru finanțarea cazurilor critice din spitale 

 

Conducerea PSD a Ministerului Sănătății continuă cu rigurozitate și pragmatism demersurile privind asigurarea 

serviciilor medicale sustenabile pentru pacienții unităților spitalicești din toată țara, astfel încât să fie eliminate din start orice 

disfuncționalități de ordin financiar. 

În acest sens, bugetul acțiunilor prioritare pentru ultimul trimestru din acest an alocat spitalelor din țară a fost 

suplimentat, în regim de urgență, cu suma de 150 de milioane lei. Suma este destinată, în special, finanțării celor mai dificile 

cazuri din spitalele de urgență, respectiv ATI, Traumă, Arși Gravi, AVC și Infarct miocardic acut. Aceste situații critice au fost 

prioritizate de către ministerul de resort, în condițiile în care s-au semnalat cazuri de întârziere a avizărilor acordate de către 

CNAS în vederea finanțării suplimentare a spitalelor publice. 

Astfel, ministrul Sănătății a luat cea mai potrivită decizie, pentru a evita incidente neplăcute legate de neasigurarea 

sumelor necesare specializărilor urgente, din rațiuni pur birocratice. Decizia conducerii MS reprezintă, de asemenea, o soluție 

rapidă și eficientă, menită să asigure funcționarea optimă a spitalelor, decontarea medicamentelor compensate și gratuite către 

farmacii, precum și implementarea programelor de sănătate gestionate de CNAS.  

De remarcat este și faptul că, numai în acest an, ministrul Alexandru Rafila a majorat exponențial finanțarea destinată 

acțiunilor prioritare ale Ministerului Sănătății, cu 60% față de anul 2021, suma ajungând astfel la 400 de milioane de lei. Acest 

program este dedicat exclusiv bolnavilor aflați în stare gravă în secțiile de anestezie terapie intensivă, neonatologie, traumă, 

arși, precum și pacienților cu accident vascular cerebral și infarct miocardic acut. 
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În același context, la inițiativa Ministerului Sănătății, Guvernul Marcel Ciolacu a aprobat realizarea unei investiții 

naționale majore în digitalizarea secțiilor de Anestezie Terapie Intensivă (ATI) din 18 spitale din țară. Proiectul „Sistem 

informatic pentru evidența clinică a secțiilor A.T.I.” este în plin proces de implementare, obiectivul urmărit fiind aplicarea 

unui sistem informatic modern de monitorizare, documentare, schimb de date medicale în situații de urgență și suport al 

proceselor aferente activităților de anestezie și terapie intensivă (ATI). 

Investiția va contribui esențial la optimizarea distribuirii marilor urgențe medico-chirurgicale (urgențe chirurgicale 

cardiace, vasculare, neurochirurgicale etc.), precum și la controlul direcționării corecte, pe criterii bine stabilite, a pacienților 

către sălile de operație și secțiile ATI.  

Punerea în practică a noului sistem va avea consecințe extrem de benefice pentru circuitul medical din cele 18 spitale de 

adulți și copii beneficiare, transpuse atât în creșterea valorică a îngrijirilor medicale, cât și în simplificarea accesului românilor 

la servicii medicale de calitate. 

Deputat 

Georgeta-Carmen Holban 

*** 

150 de femei din comunele Dersca și Vârfu Câmpului din județul Botoșani  

au fost sărbătorite de Ziua Internațională a Femeii din Mediul Rural 
 

Stimate doamne și stimați domni deputați, 

Dragi colegi, 

Ziua internaţională a femeilor din mediul rural stabilită de Organizația Națiunilor Unite în anul 2008 este sărbătorită, în 

fiecare an, la 15 octombrie pentru a conştientiza faptul că femeile de la sate contribuie la bunăstarea familiilor lor şi la 

dezvoltarea economiei rurale. 

Cu această ocazie, pentru al doilea an consecutiv am luat decizia, alături de Organizația PSD Botoșani din care fac 

parte, de a organiza în comunele din județul nostru, dezbaterea cu tema „Importanța femeii din Mediul Rural". Anul acesta ne-

am întâlnit cu peste 150 de femei în comunele Dersca și Vârfu Câmpului. Subiectele abordate au fost structurate în mai multe 

secțiuni și au cuprins discuții referitoare la sănătatea femeii, femeia și familia, violența împotriva femeii, implicarea femeilor 

în dezvoltarea locală sau consolidarea socio-economică a femeii. Fiecare participantă a primit la finalul evenimentui din partea 

organizatorilor produse de îngrijire și igienă personală. 

Femei informate, înseamnă femei implicate. Acesta este doar unul dintre elementele care ne-au determinat pe mine și pe 

colegii și colegele mele să organizăm această dezbatere. Iar demersul nostru a fost un real succes, pentru că doamnele au fost 

extrem de implicate în discuții. Dialogul interactiv a contribuit din plin la un schimb de idei sincere și realiste. 

Femeile din mediul rural joacă un rol important în agricultură, în siguranța alimentară și nutriție, în gestionarea 

resurselor naturale și a terenurilor, în munca de îngrijire neremunerată pe care o fac acasă. La nivel global, fiecare a treia 

femeie angajată lucrează în agricultură.  

În cadrul dezbaterii organizate în cele două comune din județul Botoșani am avut în vedere și subiecte precum 

importanța conștinetizării educației și prevenției medicale în special în rândul femeilor tinere și a minorelor din satele noastre. 

De aceea, implicarea femeilor din mediul rural în acțiunile noastre de informare, de conștientizare și de afirmare cu privire la 

propriile drepturi, este foarte importantă.  

Președintele PSD Botoșani, Doina Federovici și-a exprimat întreaga susținere din partea Organizație Județene în ceea ce 

privește apărarea drepturilor femeii și promovarea egalității de șanse și de tratament. 

Prima dezbatere pe această temă, am inițiat-o anul trecut la Viișoara, iar ideea a apărut ca urmare a faptului că Ziua 

Internațională a Femeii din Mediul Rural reprezintă încă o oportunitate de a cere răspicat recunoașterea drepturilor și meritelor 

pe care le au femeile din satul românesc. 

Vă mulțumesc.         Deputat 

Alexandra Huțu 

*** 

Declarație politică 

Stimate colege / Stimați colegi,  

Ieri a fost Ziua Internațională pentru eradicarea sărăciei, anul acesta fiind aleasă o temă specifică, acces universal la un 

loc de muncă decent și protecție socială ca mijloc de a susține demnitatea umană pentru toate persoanele. Tema este și un apel 

către liderii politici de a folosi demnitatea umană ca busolă în toate procesele decizionale, pentru a asigura drepturile 

fundamentale ale omului și justiției sociale.  
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Este vital să subliniem că protecția socială este esențială pentru cei mai vulnerabili membri ai societății noastre. Ca 

reprezentanți ai Partidului Social Democrat, ne-am angajat să guvernăm cu două priorități majore, oprirea prăbușirii 

economice și protejarea tuturor categoriilor vulnerabile. În acest context, am acordat o atenție celor aflați în nevoie. Una dintre 

cele mai recente măsuri pe care Guvernul Ciolacu le-a adoptat este acordarea pentru peste 400.000 de copii, preșcolari și elevi 

dezavantajați din învățământul de stat preșcolar, primar și gimnazial, a unui sprijin de 500 de lei pe an, în următorii 4 ani, sub 

formă de tichete sociale pentru sprijin educațional. Este o măsură necesară pentru a le da o șansă reală acestor copii și reflectă 

angajamentul cabinetului Ciolacu privind solidaritatea socială și susținerea prioritară a celor cu venituri mici. Nu este singura 

măsură pentru sprijinirea românilor aflați în nevoie. Guvernul și-a onorat cu brio și angajamentul de a asigura un nivel de 

protecție și susținere pentru ca populația vulnerabilă să poată face față prețurilor la curent electric, gaze sau lemne. Cardurile 

pentru plata energiei au fost alimentate la timp și integral. Sunt aproape 2 milioane de beneficiari, pensionari al căror venit este 

sub 2000 de lei/lună.  

De asemenea, datele oficiale pentru această lună confirmă că măsurile de limitare a adaosurilor au avut succes în 

stabilizarea prețurilor la alimente și în reducerea ușoară inflației. Acest lucru subliniază că propunerea PSD de a limita și chiar 

de a stopa creșterea prețurilor la alimente reprezintă un model de succes. Prețurile la lapte, brânză, iaurt și alte produse lactate 

esențiale au înregistrat scăderi notabile, iar acestea sunt știri bune, mai ales pentru cei mai vulnerabili dintre români. În același 

timp, românii care încasează venituri mici primesc prin intermediul programului „Sprijin pentru România” și voucherele 

pentru alimente în valoare de 250 lei la fiecare două luni.  

Toate aceste măsuri își propun să aducă demnitate pentru toți românii, dar și sprijin pentru cei aflați în nevoie. În 

încheiere, vă îndemnăm să sprijiniți în continuare aceste măsuri esențiale pentru binele românilor. Cu solidaritate și acțiune 

concertată, putem asigura un viitor mai bun pentru toți cetățenii noștri. Această abordare va asigura un climat economic mai 

stabil și va aduce beneficii semnificative pentru toți românii. 

Vă mulțumesc,          Deputat 

Romeo Daniel Lungu 

*** 

Israelul trebuie susținut în numele lumii libere! 

Stimați colegi parlamentari, 

Actualul conflict dintre organizația teroristă Hamas și statul Israel ocupă de aproape zece zile atenția întregii planete atât 

prin violența extremă și barbarismul cu care Hamas a ucis și răpit cetățeni pașnici israelieni, cât și prin pericolul unei drame 

umanitare de proporții în ceea ce privește poporul palestinian! În urma acestui atac oribil al Hamas trebuie să înțelegem faptul 

că sunt două popoare care sunt victime ale terorii dezgustătoare a acestei violente organizații teroriste: poporul israelian și 

poporul palestinian. 

În cazul israelienilor, este mai mult ca evident de ce trebuie să susținem dreptul acestui stat democratic din Orientul 

Mijlociu de a se apăra și de a lua măsuri împotriva teroriștilor care au masacrat, ponegrit și răpit cetățenii săi. Să nu uităm, 

Israel este practic singurul stat din acea regiune a globului care are un sistem democratic, liber, de guvernare! Acest fapt 

reprezintă un pilon foarte important al securității într-o regiune ce ar putea destabiliza întreaga planetă. Tocmai din acest motiv 

Forțele Israeliene de Apărare (IDF) așteaptă decizia politică, civilă, a societății israeliene de a intra în Gaza și a destructura una 

dintre cele mai criminale organizații teroriste. Reținerea intervenției în forță, absolut necesară pentru a recupera ostaticii răpiți 

de Hamas și de a distruge agenții terorii, se datorează tocmai controlului democratic și al principiilor politice care cer 

protejarea civililor, atât israelieni, cât și palestinieni. 

Nu putem să nu punem în oglindă această reținere a IDF față de furia turbată cu care aproape 1.800 de teroriști au 

năvălit în așezările israeliene și au măcelărit nediscriminatoriu civili, bărbați, femei, copii, bebeluși, bătrâni laolaltă. Aceasta 

este principala diferență între un stat democratic și o organizație care are în statut moartea, tortura, teroarea etnică antisemită. 

Important este ca în acest moment să înțelegem că, de partea cealaltă, palestinienii din Gaza se află captivi într-un culoar 

al morții, între atacurile îndreptățite ale Israelului și teroarea Hamas. Oricărui palestinian din Gaza îi este teamă să vorbească 

măcar despre Hamas cu gândul la părinții, copiii, frații sau alte rude care ar putea fi răpiți și uciși de proprii semeni. Drama 

umanitară ce se prefigurează în Gaza trebuie să ne responsabilizeze pe toți! 

Există, însă, o diferență majoră între palestinienii civili din Gaza și teroriștii înarmați ai Hamas. Aceștia din urmă nu 

reprezintă poporul palestinian, chiar dacă se află la putere în urma unui puci militar. Ei se ascund în spatele civililor 

palestinieni pe care îi folosesc drept scuturi umane în fața ofensivei israeliene. 

Abia aici, stimați colegi parlamentari, găsim cheia manifestațiilor de susținere a palestinienilor din multe din țările 

occidentale! Pe bună dreptate, mii de oameni se gândesc la cei 2 milioane de palestinieni din Gaza care sunt blocați într-un 
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teatru de război, fără resurse, fără speranță. Însă, aceste proteste denaturează prea ușor diferența între palestinieni și teroriștii 

Hamas! De aceea, foarte multe proteste s-au transformat în manifestații antisemite. 

Pericolul antisemitismului este mai prezent ca niciodată din nou, după mai bine de 80 de ani, în Europa. Sub umbrela 

umanitară a grijii pentru palestinieni se ascund mișcări antisemite care aduc pericolul violenței pe teritoriul european. Să nu ne 

facem iluzii, terorismul în numele cauzei palestiniene ne va lovi și pe noi în Europa, la fel cum a mai făcut-o și în anii din 

urmă cu sute de cetățeni europeni morți. 

Uniunea Europeană ajută palestinienii din Gaza cu miliarde de euro anual, dar tocmai regimul terorii Hamas este cel 

care este responsabil de distribuirea acestor ajutoare pentru populația civilă. Iar controlul asupra destinației acestor fonduri este 

practic inexistent. Cert este că Hamas este o organizație teroristă foarte bine înarmată, în timp ce populația palestiniană din 

Gaza trăiește în cruntă sărăcie. Poporul palestinian este ținut ostatic de către teroriștii Hamas. De aceea, Hamas trebuie distrus, 

iar palestinienii civili ajutați cât mai mult! 

După toată această descriere extinsă a unui conflict ce riscă să se extindă îngrozitor de mult, doresc să aduc în atenția 

domniilor voastre importanța pe care o poate avea România în complexitatea situației actuale. După cum unii dintre 

dumneavoastră știți, țara noastră a păstrat de-a lungul deceniilor relații diplomatice foarte apropiate atât cu Statul Israel, cât și 

cu alte țări arabe, inclusiv cu reprezentanții palestinienilor. 

Această statut echidistant și prietenos s-a păstrat până în zilele noastre. Însă, vizita în Israel a premierului Marcel 

Ciolacu are potențialul de a crește influența țării noastre în regiune la un nivel mult mai înalt! Importanța acestei vizite este cu 

atât mai mare cu cât premierul Marcel Ciolacu este primul premier care ajunge în Israel de la începerea acestui nou sângeros 

atac. Întâlnirea cu premierul israelian Benjamin Netanyahu marchează un nou nivel de înaltă diplomație românească! 

Faptul că premierul Ciolacu a fost însoțit de ministrul de Externe și ministrul Apărării ne dă un semnal foarte puternic 

asupra discuțiilor serioase într-un moment sensibil la nivel global. 

România poate juca un rol mediator al unui proces lung și dureros de reconciliere, dar doar după ce armele vor tăcea. 

Este un proces lung, dar modelul de conviețuire pașnică a atâtor etnii în România face din țara noastră un potențial actor într-

un proces de pace viitor.  

Vă mulțumesc!         Deputat 

Silviu Macovei 

*** 

Trebuie să avem grijă de modul în care sunt gestionate pensiile 

Stimați colegi,  

Conform unor relatări din media, cel mai mare fond de pensii din Suedia, privat, desigur, a pierdut recent două miliarde 

de dolari din cauza a trei pariuri eșuate la bursă. Fondul respectiv gestionează economiile pentru pensie a unui sfert din 

populația suedeză, iar acum milioane de oameni riscă să rămână fără bani la bătrânețe. Spre cine se vor îndrepta acei oameni 

dacă scenariul cel mai rău se confirmă? Spre stat, desigur. Spre bugetul de stat, care va fi chemat să acopere pierderile 

catastrofale generate de administratorii fondului privat. 

Vi se pare un scenariu puțin probabil? Atunci poate ar fi bine să ne amintim cum, pe durata crizei financiare din 2008-

2010, tot în urma unor pariuri greșite - pentru că despre pariuri vorbim în acest caz - 3,4 TRILIOANE de dolari din banii de 

pensii ale oamenilor s-au dus în neant. Cine le-a acoperit? Statele, desigur, de la buget, din împrumuturi... Asta în timp ce 

managerii fondurilor respective au încasat în continuare bonusuri și prime consistente.  Și au continuat să parieze mai departe... 

În România, așa cum premierul Marcele Ciolacu a spus foarte clar, nimeni nu își propune să naționalizeze fondurile 

private. Nu despre asta este vorba. Însă eu cred că evenimentele recente din Suedia, dar și lecțiile pe care ar fi trebuit să le 

învățăm după Marea Recesiune, ne obligă, ca stat, să fim foarte atenți la modul în care banii de pensie ai românilor sunt 

gestionați de către fondurile private. 

Este foarte bine să sprijinim mediul privat, indiscutabil, iar PSD a venit în mod constat cu măsuri concrete în acest sens, 

dar când vorbim despre pensiile administrate de fondurile specializate, eu cred că avem nevoie de o responsabilizare foarte 

clară a celor care le gestionează și a impactului deciziilor sau a pariurilor pe care le fac cu banii pe care îi au în mână. Pentru 

că, în caz de orice, iar crize financiare vor mai urma, tot spre stat ne vom uita cu toții.  

Vă mulțumesc pentru atenția acordată!   

Deputat 

Ioan Mang 

*** 
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Declarație politică 

Domnule președinte,  

Doamnelor și domnilor deputați, 

Aceasta nu este o simplă declarație politică. Este un strigăt disperat după ajutor. Zeci de mii de oameni, dintr-un județ, 

Gorjul, riscă să rămână fără surse de venit și fără nicio alternativă, odată cu închiderea actualelor capacități de producție de la 

Complexul Energetic Oltenia. 

Practic, România aruncă la gunoi o producție de 18 TWh anual, de energie electrică, adică o treime din necesarul 

Sistemului Energetic Național, fără să aibă asigurate capacități alternative. Pe principiul ”lasă pasărea din mână, pentru cioara 

de pe gard”, Ministerul Energiei renunță la grupurile care produc energie pe cărbune, în baza promisiunilor de construire a 

unor parcuri fotovoltaice și a unor grupuri pe gaz, care sunt întârziate cu doi ani, după cum însuși domnul Burduja a 

recunoscut.  

Complexul Energetic Oltenia este cea mai mare companie a statului, producătoare de energie pe bază de cărbune. Este 

compania care a asigurat, în ultimii 40 de ani, necesarul de electricitate, atunci când alți producători nu pot produce în sistemul 

național. Pentru că vara, în perioade de secetă, când debitele apelor scad, producția hidroenergetică este redusă și ea. În 

perioade fără soare, producția fotovoltaică nu ajută nici ea. Când una din unitățile de la Cernavodă intră în revizie, ori se 

decuplează automat de la sistem, grupurile pe cărbune au suplinit producția, pentru că pot funcționa indiferent de vreme și oră.  

Această companie a intrat într-un plan de restructurare-reorganizare, negociat cu Comisia Europeană, în contextul agreat 

al unei tranziții spre neutralitate climatică, adică fără emisii, care înseamnă închiderea grupurilor de producție pe bază de 

cărbune. 

Planul elaborat de partea română și aprobat în 2022 de Comisia Europeană prevede că, până în 2026, se închid toate 

capacitățile actuale de producție ale Complexului Energetic Oltenia. 

Compania avea, la momentul aprobării planului de restructurare, aproximativ 11.000 de angajați. Același plan de 

restructurare prevede că, odată cu scoaterea din producție a grupurilor energetice și a închiderii perimetrelor miniere, se reduce 

și numărul de personal, din care trebuie să mai rămână 2.600 de angajați. Dispar aproape 8.000 de locuri de muncă de la 

Complexul Oltenia și alte câteva mii conexe, de la societățile care prestează pentru companie. A fost apreciat un număr de 

40.000-50.000 de persoane, care vor rămâne fără surse de venit. Și asta într-un județ monoindustrial, în care totul gravitează în 

jurul mineritului și energiei. 

Înțelegem importanța eliminării poluării, dar nu putem ignora nici criza de energie și gaze, din ultimii ani și nici 

realitatea economică și socială.  

Siguranța energetică a României este un element de interes strategic. Atunci când adaugi și riscul unei apocalipse 

economico-sociale, responsabilitatea ar trebui să se dubleze. Ori, nu doar că nu vedem o responsabilitate sporită, ci vedem un 

dezinteres complice cu criminalitatea. 

Am făcut apeluri la fostul ministru al Energiei, Virgil Popescu și aceleași apeluri au fost făcute și la actualul ministru, 

Sebastian Burduja, să demareze renegocieri cu Comisia Europeană, pentru prelungirea termenelor planului de restructurare. 

Nu ca un favor pentru România, ci pentru a îndrepta o gravă eroare a fostei guvernări cu USR, care a asumat termene mult mai 

mici decâ alte țări europene, care continuă să producă energiei pe cărbune, o perioadă mult mai mare. 

Din planul de restructurare - reorganizare a Complexului Oltenia s-a respectat, până acum, doar partea de închidere, nu 

și construirea de capacități alternative, fie parcuri fotovoltaice, fie grupuri pe gaz, care să compenseze producția de energie ce 

va dispărea.  

Ministrul Energiei are datoria legală și morală, să facă demersurile pentru ca România să dispună de termene mai mari, 

bineînțeles, respectând limitele agreate la nivel european, de renunțare la cărbune, pentru a avea răgazul de a construi 

componentele care să asigure necesarul național de energie. 

Deputat 

Manta Claudiu 

*** 

Reformarea statului se va traduce prin sustenabilitate, progres și perspective predictibile 
 

Vă mulțumesc, domnule președinte, 

Dragi colegi, 
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Țara noastră avea imperioasă nevoie de o reformă fundamentală, destinată redefinirii bugetare. Poate că mai sunt și alte 

domenii care necesită o revizuire amplă sau o updatare conformă noilor condiții de viață, însă trebuie să avem în vedere că 

reechilibrarea bugetară nu este un simplu demers responsabil, ci unul esențial și determinant pentru celelalte sectoare. Etapizat, 

la propunerea PSD și cu acceptul partenerilor de guvernare de la PNL, am putea impune noi principii sănătoase, destinate 

progresului de care și România, la fel ca și majoritatea statelor din Europa, are nevoie. Altfel spus, acest prim pachet poate fi 

considerat prefața aplicării unor altor noi modificări similare, mai ample care vor reașeza statul român și sistemul bugetar pe 

un fundament solid și just. 

Setul de măsuri privind echilibrarea bugetară, inițiat de conducerea PSD a Guvernului și asumat în fața Parlamentului, 

reprezintă o necesitate stringentă pentru viitorul țării noastre. Sunt încă o serie de voci critice în spațiul public, ale căror 

considerente se îmbină cu ecourile previziunilor anterioare ale contestatarilor de serviciu, și care încearcă să deturneze atenția 

populației de la efectele benefice, pe care le așteptăm în viitorul apropiat, spre o așa-zisă apocalipsă economică. Nu am fost și 

nu voi fi niciodată de acord cu astfel de prognoze pesimiste mai ales că Legea privind unele măsuri fiscal- bugetare pentru 

asigurarea sustenabilității financiare a României pe termen lung are ca finalitate principală instaurarea echității între toate 

categoriile de contribuabili.  

Acest normativ a fost proiectat cu atenție de specialiștii partidului și a fost trecut și prin filtrele dreptei, reprezentată de 

PNL în arcul guvernamental. Așadar, există un accept ferm al liberalilor care desființează seria de zvonuri privind un posibil 

dezacord al lor. În plus, decizia unei părți a opoziției de a ataca la Curtea Constituțională, în baza propriilor lor motive sau 

concepții, acest ansamblu normativ nu va face altceva decât să legitimeze, încă o dată, după pronunțarea acestui for, validitatea 

noilor măsuri atât de necesare reformării statului prin redimensionarea sistemului public, cât și prin combaterea evaziunii 

fiscale, încurajarea colectării la bugetul de stat, supraimpozitarea luxului, a viciilor și a profitului excesiv, restrângerea și, în 

unele situații, eliminarea anumitor facilități. 

Eu îmi exprim convingerea că românii sunt mult mai raționali decât opoziția parlamentară și conștientizează mult mai 

bine oportunitatea adoptării acestei serii de hotărâri pentru dezvoltarea generală a țării. Acestea vor conduce și la simplificarea 

atragerii fondurilor europene de zeci de miliarde, pe care le avem la dispoziție în următorii ani, cât și la instituirea unei 

funcționări predictibile a întregului aparat de stat, prin reechilibrarea indicatorilor macroeconomici vitali. Pe de altă parte, s-a 

tot vehiculat că, prin intermediul acestui pachet de decizii guvernamentale, Executivul ar angaja țara spre noi forme de 

austeritate. Nici acest lucru nu este adevărat! Nu există nicio prevedere care să susțină austeritatea! Setul de dispoziții se 

caracterizează prin echilibrul atât de necesar României care nu se mai poate baza doar pe munca celor cinstiți și nu va mai 

permite ca doar cei cu salarii mici să plătească taxe, iar cei cu venituri mari să și le optimizeze permanent. Deci premisa că vor 

fi trimise băncile și marile companii direct în incapacitate de plată de către Executiv se dovedește și ea falsă, dar și populistă. 

Sper să nu uităm cu toții că toate aceste corporații au speculat toate crizele succesive prin care am fost obligați să trecem strict 

în folosul lor și în dezavantajul flagrant al populației prin diverse clauze contractuale sau politici subversive economice, dificil 

de eliminat, și care au contribuit substanțial la scăderea vertiginoasă a calității vieții românilor.  

Dincolo de toate aceste aspecte și total contrar așteptărilor opoziției, Cabinetul Ciolacu continuă să facă investiții 

esențiale în dezvoltarea economică a României. În curând, vom implementa noi scheme de ajutor de stat care vizează 

stimularea investițiilor cu impact major în economie. Obiectivul acestui sprijin oferit de Guvern reglementează realizarea unor 

investiții de amploare. Toate vor avea rolul să asigure dezvoltarea regională și vor produce, în același timp, efecte pozitive în 

economia națională, îndeosebi în sectoarele strategice. Mai concret, domeniile economice, pentru care au fost emise acordurile 

de finanțare în valoare de 19,82 miliarde de lei, echivalentul a 4.119,05 milioane euro, sunt industria auto, industria produselor 

electrocasnice, industria aeronautică, industria alimentară, industria materialelor de construcții, producția de mașini și utilaje, 

serviciile medicale și turismul. Cele 174 de proiecte de investiții, care au primit granturi de la bugetul național, vor duce la 

înființarea unui numărul de peste 25.000 de alte locuri de muncă. Aș vrea să subliniez și faptul că din totalul proiectelor de 

investiții susținute cu ajutor de stat, aproape jumătate dintre acestea sunt implementate de societăți cu capital românesc. 

Ca de fiecare dată când PSD s-a aflat la guvernare, și Guvernul Ciolacu va continua implementarea măsurilor de sprijin 

pentru sectoarele principale ale economiei, în vederea conturării și mai pregnante a dezideratului nostru privind îmbunătățirea 

calității vieții tuturor românilor. 

Vă mulțumesc!         Deputat 

Ștefan Mușoiu 

*** 
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Ministerul Sănătății a alocat de urgență suma de 150 de milioane de lei pentru funcționarea spitalelor din România 

 

Stimate domnule președinte,  

Stimați colegi, 

Ministerul Sănătății a bugetat în regim de urgență spitalele din România cu o sumă considerabilă de 150 de milioane de 

lei, în vederea susținerii activitatilor  din ultimul trimestru al acestui an.  

Această măsură a fost adoptată pentru a asigura buna desfășurare a serviciilor medicale de urgență având în vedere 

faptul că avizarea suplimentării finanțării pentru spitalele publice este întârziată în acest moment la nivelul Casei Naționale de 

Asigurări de Sănătate.  

Astfel, ministerul asigură finanțarea necesară pentru susținerea acțiunior medicale în zonele critice ale spitalelor de 

urgență, precum ATI, Trauma, Arși Gravi, AVC și Infarct miocardic acut.  

De asemenea, este esențială găsirea cât mai rapidă a unei soluții care să asigure funcționarea corespunzătoare a 

spitalelor, decontarea medicamentelor compensate și gratuite către farmacii și funcționarea programelor de sănătate, care sunt 

gestionate de CNAS.  

Un aspect foarte important care trebuie menționat, este faptul că Ministerul Sănătății, condus de  Alexandru Rafila, a 

crescut finanțarea pentru acțiunile prioritare la 400 de milioane de lei, cu aproximativ 60% mai mult față de anul 2021.  

Toate aceste măsuri demonstrează încă o dată importanța pe care o acordă Partidul Social Democrat sistemului de 

sănătate din țara noastră, dar și implicarea permanenta a conducerii Ministerului Sănătății  în  a corecta anomaliile din sistem și 

de a moderniza serviciile medicale disponibile pentru cetățeni. 

Deputat 

Florian-Claudiu Neaga 

*** 

Pachetul de măsuri de reducere a cheltuielilor și de consolidare fiscală propus de Partidul Social Democrat! 

 

Mulțumesc, domnule preşedinte, 

Stimaţi colegi, 

Declaraţia mea politică se numește ” Pachetul de măsuri de reducere a cheltuielilor și de consolidare fiscală propus de 

Partidul Social Democrat!,, și se referă la măsurile propuse de Guvernul condus de prim-ministrul Marcel Ciolacu. 

Pachetul de măsuri propus vizează 3 componente importante: diminuarea risipei banilor publici, echitate fiscală și 

suprataxarea viciilor și luxului. 

Aplicarea acestor măsuri se estimează a avea un impact bugetar de peste 600 de milioane de lei (reduceri de cheltuieli) 

pentru acest an și de 20 de miliarde de lei anul viitor (3,3 mld lei reduceri de cheltuieli și 16,4 miliarde de lei creșteri de 

venituri). 

Acest pachet de măsuri ne va ajuta să ieșim din procedura de deficit excesiv declanșată la adresa României de Comisia 

Europeană și să nu riscăm fondurile europene care ne-au fost alocate. 

Prin acest pachet de măsuri, premierul PSD declanșează, așa după cum s-a angajat public, o consistentă reformare a 

statului: se desființează 200.000 de posturi bugetate, se reduc organigramele și astfel se taie 30% din pozițiile de șefi (de la un 

raport de 12%, se ajunge la 8% șefi, din totalul angajaților unei instituții), și se diminuează cu 15% cheltuielile instituționale. 

Acest pachet va restabili echitatea fiscală, prin reducerea privilegiilor fiscale pentru anumite categorii de contribuabili 

care câștigă foarte mult: impozitarea cifrei de afaceri cu 1% a marilor companii și bănci care plătesc un impozit pe profit sub 

acest prag echivalent, se contracarează practicile de optimizare fiscală care scot anual miliarde de euro din țară fără să fie 

taxate.  

Cifra de afaceri la care se aplică 1% nu include investițiile și amortizările, prin urmare în niciun caz nu se susține 

acuzația că s-ar descuraja ori bloca investițiile. 

Cu privire la impozitarea luxului, se va introduce aplicarea unei cote de impozit ajustate, de 0,3%, pentru ceea ce 

depășește valoarea de 2.500.000 de lei pentru imobile și 375.000 de lei pentru mașini. 

În continuare se mențin facilitățile fiscale pentru domenii prioritate ori pentru sprijinirea unor categorii de angajați sau 

antreprenori. 
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Se menține scutirea de impozit pe venit pentru salariile de până la 10.000 lei/lună/brut din IT, Agricultură, Industrie 

Alimentară, Construcții. 

Microîntreprinderile cu până la 60.000 de euro, cifra anuală de afaceri, vor plăti tot 1% impozit pe venit, iar procentul 

de 3% se va aplica pentru acele companii de la 60.000 la 300.000 euro cifră de afaceri/an, în timp ce impozitul pe profitde 16% 

va fi pentru cele cu cifra de afaceri mai mare de 300.000 de euro/an. 

Pachetul de măsuri de reducere a cheltuielilor și de consolidare fiscală propus de Partidul Social Democrat înseamnă 

reforme și responsabilitate, nu austeritate! 

Vă mulțumesc,          Deputat 

Nicu Niță 

*** 

Declarație politică 

Stimați parlamentari, 

Guvernul și-a angajat răspunderea pe proiectul de lege privind măsurile fiscal-bugetare. Proiectul conține cea mai amplă 

reformă pentru restrângerea aparatului de stat și diminuare a birocrației. Mai conține măsuri pentru combaterea evaziunii 

fiscale, dar și reglementări privind supra-impozitarea luxului, viciului și a profitului excesiv. Nu în ultimul rând, proiectul de 

lege prevede restrângerea unor facilități fiscale, care erau disproporționate în raport cu câștigurile beneficiarilor și care creau o 

stare de inechitate fiscală între contribuabili.  

Proiectul de lege nu este nici pe departe o lege a austerității, așa cum fals au afirmat adversarii Guvernului. Nu poți 

vorbi de austeritate atunci când Guvernul decide creșterea salariului minim, care aduce creșteri de venituri pentru 1,8 milioane 

de cetățeni! 

Dar după cum știți, colegii noștri de la USR și Forța Dreptei, au sesizat Curtea Constituțională asupra unor elemente de 

neconstituționalitate pe care le-ar conține această lege. 

Luând în considerare discursul politic al acestor formațiuni, care anunțau în mod fals că va veni prăpădul dacă se adoptă 

legea, m-am așteptat ca sesizarea la Curtea Constituțională să vizeze așa-numitele elemente de austeritate, pe care distinșii 

colegi le reproșau Guvernului.  

Am fost deci curioasă să văd care sunt așa-zisele elemente de austeritate și am citit textul sesizării. Dar am constatat că, 

în realitate, nu așa-zisa austeritate îi deranja pe autorii sesizării de neconstituționalitate. Nu am găsit nimic despre acest subiect 

în textul sesizării. În schimb, textul abundă cu obiecții referitoare la impozitul suplimentar pe cifra de afaceri a instituțiilor 

bancare și la pragul minim de 1% din cifra de afaceri privind valoarea impozitului plătit de companiile care au afaceri mari în 

România. Deci nu grija pentru cetățeni i-a mânat pe cei de la USR și Forța Dreptei să depună această sesizare la Curtea 

Constituțională, ci interesul băncilor și al marilor corporații.  

Această preocupare intensă de a apăra interesele bancare și corporatiste mi-a amintit de începutul mandatului de prim-

ministru pe care l-a avut actualul președinte al Forței Drepte, care astăzi este semnatar al sesizării către Curtea Constituțională. 

Nu știu dacă vă mai amintiți că, într-una dintre primele ședințe ale Guvernului Orban, primele decizii de natură economică 

luate atunci au vizat eliminarea unor taxe suplimentare pe marile firme din energie, telecom și din sistemul bancar. De 

asemenea, dacă vă amintiți, același Guvern Orban a eliminat plafonul pentru prețurile la energie și a demarat liberalizarea 

pieței de energie care s-a produs în cel mai nefericit moment posibil, provocând criza energetică pe care am resimțit-o mult 

timp după aceea, până la revenirea PSD la guvernare.  

Atunci s-au invocat aceleași argumente pe care le auzim astăzi. Că taxele suplimentare sufocau mediul de afaceri, că 

împovărau privații.  

În realitate, privații protejați atunci și pentru care se luptă azi USR și Forța Dreptei sunt cei care aveau afaceri uriașe în 

România dar plăteau către statul român un impozit 0,00005% din cifra lor de afaceri. Așa-numiții „privați împovărați” sunt de 

fapt acele corporații care încheie contracte de logistică și management cu diverse firme cu sediul în paradisurile fiscale și care 

preiau, prin aceste „contracte paravan”, cea mai mare parte din profitul uriaș obținut în România. Sunt corporații care în 

România sunt pe pierdere de ani de zile, dar în același timp cumpără de la firma mamă din afara țării materii prime și servicii 

la prețuri mult supra-evaluate.  

Aceștia sunt „privații” de grija cărora se agită cei de la USR și Forța Dreptei. Nimic despre cetățeni, totul despre 

corporații – aceasta este sesizarea celor două partide către Curtea Constituțională. Am vrut să vă spun toate aceste lucruri 

pentru a pune capăt ipocriziei fără margini pe care o manifestă cele două formațiuni în legătură cu măsurile fiscal-bugetare 

adoptate prin angajarea răspunderii Guvernului.  

Vă mulțumesc!          Deputat 
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Daniela Oteșanu 

*** 

Sportul – nevoie și necesitate 
 

Românii sunt pe ultima poziție în Uniunea Europeană la practicarea sporturilor și a exercițiilor fizice, conform 

raportului Eurostat privind starea sportului la nivel continental. După Bulgaria, România stă cel mai prost în regiune şi 

comparat cu Franţa, Germania, Spania sau Italia, la practicarea sportului. 

Datele reflectă cât de angrenaţi sunt românii în sport şi activităţi fizice, iar rezultatele raportului Comisiei Europene 

arată faptul că la nivel de mentalitate colectivă, sportul nu este deloc o prioritate. Mai mult, oamenii nici nu conştientizează 

beneficiile pe care le-ar putea avea sportul în prevenirea bolilor. 

Totodată, numărul medaliilor olimpice câștigate de România a început să scadă drastic în ultimele două decenii, ultima 

mare performanță a delegației olimpice românești fiind la Jocurile Olimpice (JO) de Vară de la Sidney, în anul 2000, cu 26 de 

medalii câștigate.  

Peste jumătate dintre români nu au practicat niciodată activităţi fizice şi mai puţin de două persoane din zece practică un 

sport în mod regulat, conform datelor Comisiei Europene.  

Sportul trebuie să fie abordat ca pe o nevoie şi ca pe o necesitate. Este important să ştim că sportul nu este doar de 

performanţă, ci un mod de viaţă activ. Școala nu trebuie privită în afara educației fizice și a sportului cu care trebuie să fie un 

întreg. Sportul reprezintă o prevenţie în sănătate; banii investiţi în sport vor reduce din cheltuielile pe sănătate.  

Mai mult, sportul nu joacă doar un rol important în prevenţia anumitor boli, dar le oferă copiilor, dar și adulților anumite 

abilităţi, care le vor fi de ajutor în viaţa de zi cu zi. Sportul dezvoltă trăsături de caracter şi anumite abilităţi precum lucrul în 

echipă, recunoaşterea rolurilor şi autorităţii, fairplay-ul. 

Pentru creşterea procentului de oameni care practică sport sau diferite activităţi fizice este nevoie de o conştientizare a 

importanţei modului de viaţă activ. Atât statul, cât şi oamenii pot contribui la o educaţie în acest sens. 

Statul trebuie să creeze infrastructură, locuri în care lumea poate să se ducă să fie activă şi să facă sport, la orice vârstă, 

și nu doar pentru copii şi adulţi, dar şi pentru senitori. Familia trebuie să fie  și ea conștientă că sportul înseamnă sănătate, 

educație, formare și rigurozitate și să-și încurajeze copiii să facă sport fiind exemplu în acest sens.  

Sportul de masă trebuie promovat cât mai mult pentru a asigura baza unei selecției cât mai mari care, evident, va crește 

șansele unor performanțe sportive în viitor. Este timpul ca Ministerul Educației să devină cu adevărat partenerul Ministerului 

Tineretului și Sportului pentru a educa și forma o națiune sănătoasă.  

Deputat 

Florin Piper-Savu 

*** 

Singura soluție pentru viață rămâne pacea 
 

Conflictele violente dintre oameni sunt vechi de când lumea, dar războaiele moderne sunt diferite. Confruntarea directă 

și o singură bătălie decisivă au fost astăzi înlocuite de manevre strategice largi, avans tehnologic și crearea de lanțuri logistice 

eficiente. 

Dar scopul terorismului nu este războiul, ci acela de a paraliza o societate prin frică. Evenimentele ce au avut loc recent 

în Israel sunt încă o confirmare a acestui fapt. 

Trăim poate fi cea mai periculoasă perioadă din ultimele decenii. A început anul trecut cu războiul din Ucraina. A 

continuat acum patru luni de zile cu reactivarea conflictului din Kosovo, apoi a celui din Nagorno-Karabakh. Au urmat 

atacurile teroriste asupra Israelului soldate cu peste 1.300 de morți, alte mii de răniți și peste 100 de ostatici. 

Situația din Orientul Mijlociu a devenit explozivă. Impasul este politic. Iar în acest moment pericolul iminent este 

extinderea conflictului din Gaza la nivel regional.  

Din perspectiva istoriei recente, în conflictul arabo-israelian, Israelul şi-a dovedit superioritatea militară în nenumărate 

rânduri: în războiul de independenţă din 1948, în conflictul din Peninsula Sinai din 1956, în „Războiul de şase zile” din 1967, 

în războiul de Yom Kippur din 1973, în invaziile Libanului din 1982 şi 2006, ca și în toate confruntările armate cu Hamas din 

2007 până azi.  

Acum, în plan militar, elementul tactic cel mai important este ca intervenția în teritoriile din Gaza să se realizeze cu 

limitarea numărului victimelor civile. Doar în acest mod extinderea conflictului armat va putea fi evitată. 

Parlamentul României și-a exprimat solidaritatea deplină cu Israelul, a condamnat cu fermitate atacurile organizaţiei 

teroriste Hamas, crimele şi violenţa dezlănţuite asupra populaţiei civile, infiltrările teroriste şi luarea de ostatici şi a exprimat 
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regretul profund pentru victimele acelor atacuri. Nu în ultimul rând, trebuie să ținem cont de importanța deosebită a 

parteneriatului dintre România și Statul Israel ce durează de peste 75 de ani. 

În același timp, responsabilitatea oricărui stat este să acționeze decisiv pentru a asigura securitatea cetățenilor săi și 

bunăstarea întregii națiuni. Ceea ce trebuie făcut, trebuie făcut. Uciderea cu sânge rece a civililor neînarmați nu poate rămâne 

fară răspuns.  Brutalitatea și cruzimea greu de imaginat desprinse din vremuri întunecate ale istoriei umanității trebuiesc 

sancționate. 

Statul Israel este îndreptățit prin dreptul suveran la autoapărare să elimine pericolul terrorist. 

Situația de criză obligă la un răspuns instituțional de forță. Însă acest tip de acțiune trebuie îndeplinită cu măsură, 

luciditate și rațiune. Altfel va rezulta doar o escaladare în spirală fară control a violenței. Și legitimitatea răspunsului va fi 

dispersată complet de numărul vieților pierdute și amploarea distrugerilor rezultate, amplificate defavorabil în planul imaginii 

publice de interconectivitatea existentă la nivel global. 

În timpurile în care trăim, înțelegem că, în orice confruntare militară, nu mai există doar învingători și învinși. Nici chiar 

dezastrele militare nu mai provoacă decizii politice, ceea ce înmulţeşte numărul „conflictelor îngheţate”. Însăşi semnificaţia 

victoriei s-a schimbat. Toată lumea pierde. Singura soluție pentru viață rămâne pacea. Iar pacea poate fi obținută doar prin 

ajungerea la o înțelegere politică durabilă. 

Situația din Orientul Mijlociu nu reprezintă o excepție. Sau dacă unii analiști politici o consideră o excepție, atunci este 

o excepție care confirmă regula. 

Deputat 

Viorel Salan 

*** 

Declarație politică 

Stimate colege / Stimați colegi,  

La nivelul acestei instituții, avem nevoie să ne uităm asupra nevoilor economiei și ale societății, ȋn ansamblu. Trebuie să 

știm unde este nevoie de intervenția noastră, când, și să găsim modalitățile potrivite pentru a o face.  

Deși PSD-ul este un partid de stânga, nu suntem adepții reglementărilor excesive ale mediului privat de afaceri. Cu toate 

acestea, avem o industrie care funcționează la limita legalității din punct de vedere economic, iar activitățile pe care le 

desfășoară au consecințe dintre cele mai nefaste asupra unei părți a societății.  

După cum bănuiți deja, este vorba despre jocurile de noroc. Reglementarea acestei piețe, ȋntr-un mod corect din punct 

de vedere fiscal, dar și sănătos, pentru populație, este unul dintre proiectele Premierului Marcel Ciolacu și cred că pe bună 

dreptate.  

Anul trecut, industria jocurilor de noroc din România a ajuns la o valoare de 1 miliard de euro. Problema este cu cei care 

au reușit, de-a lungul timpului, să ,,fenteze” taxele și impozitele către statul român, fiind ȋnregistrați ȋn alte state sau diferite 

paradisuri fiscale. Nu este corectă această situație, din niciun punct de vedere, și trebuie urgent schimbată.  

O face, ȋn primă fază, Guvernul, printr-o ordonanță de urgenţă care stabilește niveluri mai ridicate pentru taxele anuale 

aferente licenţei de organizare şi de exploatare a jocurilor de noroc, precum şi a taxelor speciale şi a garanţiilor depuse de 

companiile din acest domeniu. Actul normativ mai prevede că ,,dreptul de organizare şi exploatare a activităţii de jocuri de 

noroc să fie acordat doar societăţilor înmatriculate în România sau persoanelor juridice constituite legal într-un stat membru al 

Uniunii Europene sau în alte state semnatare ale Acordului privind spaţiul economic european sau din Confederaţia elveţiană, 

care au înregistrat un sediu permanent în România". Evident, se dorește ca taxele şi impozitele să fie colectate în ţară.  

De asemenea, ordonanţa stabilește înfiinţarea unui registru accesibil online al companiilor şi sediilor în care se 

autorizează activităţile. Veniturile din contribuţiile organizatorilor jocurilor de noroc licenţiaţi, încasate de către Oficiul 

Naţional pentru Jocuri de Noroc, se virează în procent de 70% către bugetul de stat, iar procentul de 30% rămas va fi utilizat 

de ONJN pentru finanţarea programelor pentru prevenirea dependenţei de jocuri de noroc, pentru promovarea jocului 

responsabil şi pentru finanţarea unei linii telefonice verzi pentru sesizări din acest domeniu. 

Măsurile Executivului nu ȋnseamnă că noi, ȋn Parlament, putem trece cu vedere problema. Cred că ar trebui să ne uităm 

cât se poate de serios la ea și cum ne afectează și să venim cu propuneri de ȋmbunătățire a legislației. Propuneri care să 

sporească veniturile bugetului de stat, dar și să protejeze cetățenii.  

Vă mulțumesc! 

Deputat 

Viorica Sandu 

*** 
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Guvernul Ciolacu și PSD lansează campania „Cumpără românește” 
 

Stimate doamne și stimați domni deputați,  

Patriotismul economic promovat încă de la instalarea Guvernului condus de președintele PSD Marcel Ciolacu și-a 

propus să direcționeze investițiile și fondurile europene pentru dezvoltarea producției realizate în România. Țara noastră 

trebuie să treacă de la o economie bazată pe consum de bunuri din import la o economie bazată pe producție autohtonă. E 

vizată în primul rând producția industrială, procesarea produselor alimentare și sectorul materialelor de construcții. „Cumpără 

românește” trebuie să devină o stare de spirit a tuturor românilor. 

Doresc să clarific pentru opinia publică ce înseamnă acest concept și această abordare pe care PSD și Guvernul Ciolacu 

le are în vedere prin inițierea de proiecte legislative și programe concrete de susținere a producătorilor autohtoni: investiții, 

producție și locuri de muncă plătite decent aici, în România; parteneriat economic cu toate firmele are produc în România; 

stimularea și atragerea investițiilor străine în capacitățile de producție din România; reducerea importurilor prin creșterea 

prezenței produselor românești.  

„Cumpără românește” înseamnă să sprijini producția internă și locurile de muncă din România și o susținere a 

industriilor competitive din România: industria auto, industria materialelor de construcții, industria alimentară, industria IT, 

industria de medicamente și de echipamente medicale, chimică, petrochimică, industria de tractoare, mașini, unelte și utilaje 

agricole, îngrășăminte, construcția de nave și energie. 

Doresc să subliniez că inițiativa Guvernului Ciolacu și a PSD este practicată inclusiv de economiile dezvoltate ale lumii: 

Statele Unite: Programul de Stimulare Economică Biden (1,9 trilioane dolari adica 1900 miliarde dolari); Uniunea Europeană 

– Planul Industrial de peste 100 miliarde euro din bugetul european; Germania: pachet de stimulare de peste 150 miliarde euro; 

Japonia pachet de 1000 miliarde dolari. 

Niciun alt partid nu a făcut și nici nu va face mai mult decât PSD pentru economia națională și pentru populație. Prin 

toate programele propuse și măsurile implementate de miniștrii social-democrați de la finalul anului 2021 și până în prezent s-

a reușit majorarea salariilor și a pensiilor, acordarea de stimulente și facilități benefice antreprenorilor și companiilor.  

Guvernul Ciolacu propune acum un nou program de anvergură. Să cumpărăm românește! Să susținem astfel locurile de 

muncă, economia națională, producătorii locali, astfel încât să contribuim, în ultimă instanță, la propria noastră bunăstare. 

Așadar „Cumpără românește” nu este doar un slogan, ci o veritabilă structură de rezistență a tuturor programelor economice pe 

care PSD le are în vedere în actuala guvernare. Să cumperi românește înseamnă să susții firmele românești și angajații lor, să 

determini crearea de locuri de muncă și implicit mai multă prosperitate nu doar personală, ci și pentru comunități, înseamnă o 

șansă ca România să se dezvolte prin creșterea exporturilor și reducerea importurilor. 

Este momentul să demonstrăm că suntem pe deplin conștienți de valoarea muncii românilor și să facem tot ce putem 

pentru a susține antreprenorii și firmele locale care au construit branduri noi și care luptă, de la egal la egal, cu corporații de 

miliarde de euro. Așadar, cel mai simplu, dar și cel mai eficient mod de a aprecia efortul, talentul, valoarea și originalitatea 

este să transformăm un îndemn, „Cumpără românește”, într-o stare de spirit la nivel național! 

 

Deputat 

Dan Constantin Șlincu 

*** 

Promovarea pe piaţa muncii a femeilor din mediul rural, o condiţie esenţială a evoluției satului românesc 
 

Ziua internaţională a femeilor din mediul rural este aniversată anual în data de 15 octombrie, în scopul de a conştientiza 

faptul că femeile de la sate contribuie în mod esențial la bunăstarea familiilor lor, dar şi la dezvoltarea comunităților și a 

economiei rurale.  

În România nu putem vorbi, la modul real, despre respectarea directivelor egalităţii de gen, cel puțin în ceea ce privește 

viața doamnelor și domnișoarelor din mediul rural. Femeile de la ţară au mai multe roluri zilnice, ele având, de obicei, două 

locuri de muncă permanente, atât la serviciu, cât şi acasă, unde se ocupă de problemele gospodăreşti şi familiale. 

Viaţa femeilor din mediul rural este, indiscutabil, mult mai grea decât a celor din zona urbană, diferenţele fiind 

substanţiale.  

Reprezentantele sexului frumos din mediul rural suferă, din păcate, în mod disproporţionat de sărăcie, şi se confruntă cu 

forme multiple de discriminare, violenţă şi nesiguranţă socială. De asemenea, femeile din sate şi comune întâmpină mari 
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dificultăţi din punctul de vedere a lipsei apei curente şi canalizării, această situaţie fiind încă îngrijorătoare la nivel naţional, iar 

accesul la sănătate şi educaţie este departe de tendinţa națională și europeană. 

După intrarea PSD la guvernare, am remarcat însă progrese importante în ceea ce privește programele și măsurile 

destinate sprijinirii mediului rural, atât cele legate de asigurarea apei şi canalizării, cât și alte proiecte derulate în scopul 

îmbunătățirii serviciilor de sănătate, educaţie şi infrastructură publică. 

 Sunt convinsă că reprezentanții PSD din Guvern vor dinamiza acțiunile de sprijin şi promovare pe piaţa muncii a 

femeilor din comunităţile rurale, o condiţie esenţială pentru dezvoltarea satului românesc, în situaţia dificilă în care ne aflăm 

din punct de vedere demografic.  

Voi încuraja şi în continuare punerea în aplicare a prevederilor destinate susţinerii femeilor din mediul rural, din 

Programul de guvernare al PSD, care urmăreşte sprijinirea tinerelor mame, protejarea sănătăţii femeilor, asigurarea de locuri 

de muncă, dezvoltarea de mici afaceri, securitatea financiară pentru pensionare, preţuri mai mici la produsele pentru nou-

născuţi, sprijinirea copiilor din mediul rural cu părinţi plecaţi în străinătate, şi, nu în ultimul rând, pedepsirea exemplară a 

agresorilor în cazurile de violenţă în familie. 

Deputat 

Elena Stoica 

*** 

Gesturile și afirmațiile politice extreme fac rău României 
  

Vizita președintelui Ucrainei, Volodimir Zelenski, și scandalul generat de comportamentul unora dintre colegii noștri, 

cu ocazia acestei vizite, au pus din nou la încercare valorile democratice ale României, fundamentale pentru funcționarea 

sistemului democratic și respectarea drepturilor și libertăților cetățenilor. 

Extremismul, în politică, ar trebui oprit și vă invit să reflectați un pic la această afirmație! 

Pozițiile radicale, intolerante, promovează ideologii extreme și sunt o amenințare la adresa valorilor democratice și a 

drepturilor fundamentale. Amenințările, jignirile, urletele, fluierăturile și gesturile duse în extrem au un singur rezultat, 

diviziunea socială, iar dincolo de ele mai e o distanță scurtă până la utilizarea violenței pentru atingerea obiectivelor politice. 

Conflictele între grupuri și comunități slăbesc instituțiile democratice, creează un climat de incertitudine și instabilitate 

și reprezintă un pericol pentru pacea și securitatea națională. 

Unde este cultura dialogului și a toleranței?  

România și Uniunea Europeană au nevoie de o clasă politică echilibrată care să respecte un cod comportamental în 

exercitarea funcției. Să aibă respect față de colegii din instituțiile statului, să nu lipsească politețea și să nu existe prejudecăți 

sau discriminare. 

Un om politic, ales de cetățeni să-l reprezinte în Parlamentul României, nu ar trebui să folosească un limbaj degradant, 

insultător, ofensator sau discriminatoriu, iar acțiunile lipsite de etică, înjositoare și chiar ilegale ar trebui pedepsite și interzise. 

Imaginea și credibilitatea unui om politic sunt cartea de vizită cu care se prezintă în fața oamenilor și întăresc încrederea 

cetățenilor în procesul democratic. Ceea ce se întâmplă acum nu face parte din normalitate și oamenii au de suferit. Și întreaga 

Românie, a cărei imagine externă este percepută distorsionat din cauza celor care s-au îndepărtat de tot ceea ce ne definește ca 

neam și țară.   

Este important să ne concentrăm asupra valorilor și principiilor care ne definesc ca națiune și să lucrăm împreună pentru 

a face față provocărilor. 

Doresc să nu uităm niciodată că fiecare dintre noi punem o amprentă asupra lumii în care trăim., iar alegerea ne 

aparține: dacă o facem cu gesturi extreme și prin diviziune sau prin unirea eforturilor, cu o abordare responsabilă și prin 

promovarea zilnică a valorilor și principiilor noastre. 

Deputat 

Ilie Toma 

*** 

Meditațiile elevilor- povara părinților 

Domnule președinte, 

Stimați colegi / Doamnelor și domnilor, 

Meditațiile elevilor pot fi o preocupare pentru părinți din diverse motive. Impactul meditațiilor asupra părinților 

presupune costuri financiare mari și presiune financiară pentru majoritatea familiilor. 
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Meditațiile în ziua de azi nu fac altceva decât să adăuge încă două sau trei activități într-un program deja încărcat al 

elevului, ceea ce poate crea dificultăți de gestionare a timpului. Părinții pot fi implicați în organizarea și transportul elevului la 

meditații, ceea ce poate fi consumator de timp. 

Meditațiile pot crea tensiuni în relația părinte-copil, mai ales dacă elevul nu este interesat sau nu vede beneficiile. De 

asemenea, pot limita timpul liber al elevului, ceea ce poate afecta participarea acestuia la alte activități, cum ar fi sportul, artele 

sau relaxarea. 

Un aspect demn de afi luat în seamă se referă la faptul că părinții ar trebui să ia în considerare toate aceste aspecte atunci 

când decid să ofere sau să susțină meditații pentru copiii lor. Este important să aibă în vedere nevoile și dorințele copilului și să 

aibă o comunicare deschisă pentru a evita ca meditațiile să devină o povară. Este posibil ca meditațiile să aducă beneficii 

academice sau să sprijine dezvoltarea personală a elevului, dar este important să găsească un echilibru sănătos între educație și 

timpul liber al copilului. Meditațiile pot limita timpul petrecut de părinți cu copiii lor, deoarece programul acestora devine 

aglomerat. Acest lucru poate avea un impact negativ asupra relației și legăturii părinte-copil. 

Cu toate acestea, este important ca meditațiile să fie un supliment al educației formale și nu o povară în sine. Trebuie să 

existe un echilibru între timpul petrecut la școală și meditații. Profesorii și părinții ar trebui să colaboreze pentru a se asigura că 

meditațiile sunt eficiente și nu duc la supraîncărcarea elevilor. 

Meditațiile pot duce la supraîncărcarea copiilor cu activități, ceea ce poate afecta calitatea timpului lor liber, somnul și 

bunăstarea generală. Copiii pot fi copleșiți de prea multe ore de școală și meditații. 

Presiunea de a reuși în meditații și la școală poate duce la stres și anxietate în rândul copiilor. Aceasta poate avea efecte 

negative asupra sănătății lor mintale. 

Pentru a reduce nevoia de meditații și a îmbunătăți sistemul de învățământ, este necesar să ne asigurăm că programele 

școlare sunt concepute pentru a satisface nevoile elevilor. Curriculumurile ar trebui să fie mai relevante, actualizate și să 

acorde atenție dezvoltării abilităților critice. 

Stimați colegi, 

Chiar dacă anul acesta am adoptat o nouă lege a educației, este necesară o nouă intervenție legislativă pentru reducerea 

numărului de elevi pe clasă care poate permite profesorilor să acorde mai multă atenție fiecărui elev și să se concentreze pe 

nevoile individuale ale acestora. Aceasta poate reduce nevoia de meditații. Ar trebui să adoptăm politici care să reduc 

presiunea academică asupra elevilor, cum ar fi eliminarea excesului de teme pentru acasă sau a exagerării importanței 

examenelor standardizate. 

Este necesar să alocăm resurse suplimentare școlilor pentru a oferi elevilor mai multe facilități și suport, cum ar fi 

biblioteci bine echipate, laboratoare de calculatoare și programe de dezvoltare personală și academică. 

De asemenea, profesorii ar trebui să beneficieze de o formare continuă pentru a se adapta la nevoile schimbătoare ale 

elevilor iar părinții să intre în programe de educație pentru a-i ajuta să înțeleagă cum să sprijine educația copiilor lor acasă și 

să-și gestioneze așteptările în mod realist. 

Numai prin luarea unor astfel de măsuri, putem contribui la reducerea necesității meditațiilor și la îmbunătățirea calității 

educației în sistemul de învățământ. 

Deputat 

Vasilică Toma 

*** 

Partidul Social Democrat prelungește plafonarea prețurilor la alimente  

și continuă investițiile în agricultură și producție alimentară autohtonă 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Partidul Social Democrat răspunde tuturor celor care au criticat măsura adoptată privind plafonarea prețurilor la 

alimentele de bază prin extinderea acestei liste și prelungirea aplicării acestei măsuri, care s-a dovedit a fi o măsură 

implementată cu succes, prin prisma faptului că toți comercianții s-au aliniat viziunii Guvernului și au aplicat reducerile 

solicitate de Guvern.  

Mai exact, măsura plafonării adaosului comercial va fi prelungită cu 3 luni, până la 31 ianuarie 2024. Decizia a fost 

luată în urma discuțiilor purtate de ministrul Barbu cu reprezentanții procesatorilor și comercianților, având în vedere că se văd 

deja efectele benefice ale acestei măsuri a Guvernului Ciolacu: prețurile alimentelor nu au mai crescut, iar la cele de bază se 

înregistrează ieftiniri semnificative.  
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În același timp, Partidul Social Democrat a lansat campania „Cumpăram Românește” prin care definim patriotismul 

economic, un deziderat constant al viziunii PSD de a guverna. Așadar, îi îndemnăm pe toți românii să cumpere de la 

producătorii locali, în primul rând, pentru a putea susține investițiile autohtone și păstrarea locurilor de muncă și a profitului în 

comunitățile locale. 

Pe lângă toate aceste măsuri de susținere a producătorilor locali și a consumatorilor, Partidul Social Democrat a lansat și 

Programul INVESTALIM, care reprezintă un program de sprijin al industriei aimentare românești.  

Programul prevede o finanțare de 590 de milioane de euro ce vor alocate în următorii 3 ani pentru susținerea investițiilor 

în construirea de noi unități de producției, precum și în modernizare și dezvoltarea celor existente. Obiectivele strategice vizate 

sunt întărirea siguranței alimentare și reducerea deficitului comercial. Ne dorim să producem românește, să cumpărăm și să 

consumăm din România.  

Astfel, Ministerul Agriculturii alocă aproximativ 148 de milioane de euro anual pentru realizarea acestui deziderat. 

prijinul statului se manifestă prin garanții de stat de până la 80% din valoarea creditelor angajate de investitor și dobândă 

subvenționată; statul plătește componenta ROBOR a dobânzii și investitorul doar o marjă de 2%.  

În acest fel, Partidul Social Democrat și guvernul Ciolacu îndeplinesc promisiunea privind sprijinirea fermierilor și 

procesatorilor pentru modernizarea sau înființarea de unități de procesare, în domenii deficitare precum industria de 

prelucrarea și conservare a cărnii, a peștelui, a cartofilor, fructelor și legumelor, sucurilor din fructe, fabricarea brânzeturilor, a 

uleiurilor, produselor de morărit, a pâinii sau a zahărului. 

Îmi exprim convingerea faptului că țara noastră va evolua atât pe plan regional cât și pe plan european nu doar într-una 

dintre cele mai mari state producătoare de materii prime ci și într-una dintre cele mai productive state de produse alimentare, 

astfel încât valoarea produselor comercializate și exportate de fermierii români să se regăsească într-un procent considerabil 

din viitoarele statistici europene.  

Deputat 

Radu-Marcel Tuhuț 

*** 

55 de ani de România Literară 

 

S-au împlinit recent 55 de ani de când România Literară și-a făcut apariția în peisajul cultural românesc. Este un 

moment de reflecție asupra a ceea ce înseamnă tradiția, perseverența și dedicarea în slujba culturii noastre. 

România Literară de astăzi s-a născut într-un context al destinderii ideologice din perioada 1968-1971. Devenind 

refugiu pentru valorile democratice și literare, aceasta a fost scena pe care s-au desfășurat marile dezbateri, promovând o 

ierarhie literară credibilă și autentică. După revoluția din 1989, revista a continuat să se adapteze și să răspundă nevoilor unei 

societăți în schimbare, sub conducerea lui Nicolae Manolescu, reafirmându-și poziția de frunte în lumea culturală românească. 

Astăzi, la 55 de ani de la debut, România Literară nu este doar un punct de referință, ci și o mărturie a rezilienței 

literaturii și a analizei critice în fața schimbărilor socio-politice. De la Geo Dumitrescu la Nicolae Manolescu, revista 

simbolizează integritatea, apărarea adevărului și promovarea valorilor autentice. Mai mult decât o simplă publicație, oferă o 

imagine fidelă asupra evoluției literaturii românești. 

Legea 136/2015, la adoptarea căreia am contribuit, vizează protejarea și promovarea revistelor de cultură. Acest act 

normativ recunoaște rolul crucial pe care aceste reviste îl au în societate, reiterând faptul că valoarea lor este la fel de 

importantă ca oricare altă instituție culturală. Iar România Literară este una dintre acele reviste care, de-a lungul timpului, și-a 

dovedit valoarea, fiind o veritabilă enciclopedie a vieții literare românești Este vital să sprijinim astfel de inițiative, pentru a 

asigura continuitatea și transmisia valorilor către generațiile următoare. 

În încheiere, vreau să felicit întreaga echipă a revistei România Literară pentru dedicarea, pasiunea și profesionalismul 

lor și să le mulțumesc pentru că, în ciuda tuturor provocărilor, au continuat să contribuie la conturarea și definirea culturii 

românești. Sper ca, prin ceea ce am reușit să realizez ca parlamentar și ministru al Culturii, să fi pus bazele unei moșteniri 

durabile, care să ne permită să celebrăm, într-o zi, centenarul României Literare. 

Vă mulțumesc!      

Deputat 

Ioan Vulpescu 

*** 
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Reformarea pensiilor speciale și stabilirea unor reguli clare pentru cumulul pensie-salariu 

în sectorul public - cheia pentru un sistem de pensii sustenabil și echitabil! 

 

Stimați colegi parlamentari, 

Ne aflăm în fața unei chestiuni deosebit de importante și sensibile, și anume problema pensiilor speciale și a cumulului 

pensie-salariu la stat în contextul deciziei recente a Curții Constituționale. Această decizie a generat reacții contradictorii în 

mediul juridic și politic, iar acest moment impune o dezbatere matură și rațională asupra viitorului acestor aspecte. 

Curtea Constituțională a României a emis această hotărâre în urma unei sesizări depuse de Înalta Curte de Casație și 

Justiție și a fost argumentată de Președintele Curții Constituționale, Marian Enache, pe baza încălcării dreptului fundamental la 

muncă, garantat de Constituția țării. Mai precis, Curtea Constituțională a susținut că interdicția de a cumula pensia cu un 

salariu la stat contravine acestui drept fundamental la muncă.  

În acest context, este de interes să aruncăm o privire la măsurile adoptate în alte țări cu privire la această problemă. 

Aceste măsuri includ impunerea restricțiilor asupra numărului de ore de lucru sau a normei de muncă pentru pensionarii care 

doresc să continue să lucreze în sectorul public. Alte țări membre ale Uniunii Europene, ajung chiar să suspende plata pensiei 

pe durata angajării cu normă întreagă la stat sau limitează suma totală care poate fi cumulată prin combinarea pensiei cu 

salariul. 

În concluzie, rezolvarea problemei pensiilor speciale și a cumulului pensie-salariu la stat este esențială pentru buna 

funcționare a sistemului nostru de pensii și pentru asigurarea echității și sustenabilității acestuia. Suntem în fața unei 

oportunități de a găsi o soluție echitabilă și eficientă care să servească intereselor tuturor cetățenilor noștri.  

Ca atare, invit Parlamentul să inițieze o dezbatere amplă și constructivă asupra acestor aspecte și să adopte măsuri 

adecvate pentru a rezolva această problemă în beneficiul întregii societăți. 

Mulțumesc. 

Deputat 

Weber Mihai 

*** 

Eroismul și gloriile din trecut sunt continuate cu bravură de soldații de astăzi 

 

Vă mulțumesc, domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Ziua Armatei Române reprezintă un omagiu adus peste timp eroilor care și-au jertfit viața pentru țară. Însă, sărbătorirea 

anuală a acestei zile este și un prilej ca să le mulțumim tuturor celor care se dedică, în prezent, obiectivului de apărare a țării. 

De asemenea, țin să îi salut și pe rezerviștii militari. Ei sunt cei care au slujit țara, în ultimele zeci de ani, cu responsabilitate, 

profesionalism și spirit de sacrificiu. Din aceste motive, sunt convins că ne putem baza, în continuare, pe toate aceste asociații 

ale militarilor în rezervă pentru că au legitimitate morală, cunoștințe și experiență și pot oricând face uz de ele în evetualitatea 

vreunui efort de securizare și mai concentrată a granițelor unicii, frumoasei și scumpei noastre patrii. 

Așadar, eroismul și gloriile istorice ale armatelor noastre sunt continuate cu bravură de soldații de ieri și de astăzi. Și din 

aceste motive trebuie să apreciem cu toții, de la politicieni și până la românii din țară, dar și din afara frontierelor României, că 

am avut și continuăm să avem militari care își dovedesc eroismul în teatrele de operațiuni externe, în care statul se implică prin 

parteneriatele strategice. În acest fel suntem, la rândul nostru, beneficiarii unei siguranțe sporite grație acestor acorduri 

asociative între state. Mai mult, numele de România este făcut demn de laudă, peste tot în lume, de către soldații noștri care și-

au dedicat viața acestei cariere pe cât de riscantă, pe atât de vrednică de vitejie, respect, glorie și recunoștință generală. 

Și la acest ceas aniversar, vă felicit, dragi militari activi sau retrași din activitate, pentru modul în care ați îndeplinit toate 

misiunile încredințate dumneavoastră până în prezent! Vă urez multă sănătate și împliniri în plan personal și profesional! 

Dumnezeu să binecuvânteze armata României! Veșnica pomenire și eterna noastră gratitudine și față de toți soldații deveniți 

eroi pentru integritatea și unitatea României, dar și pentru membrii trupelor românești, răniți sau căzuți în misiuni 

internaționale! Curajul și sacrificiile dumneavoastră trebuie omagiate de fiecare dintre noi! Reușitele dumneavoastră de pe 

toate câmpurile de luptă trebuie să ne servească drept exemple de perseverență, cutezanță și succes!  

La multi ani plini de victorii! 

Vă mulțumesc!          Deputat 

Adrian Alda 

*** 
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Declarație politică 

 

Vești oribile care curg în cascadă ne arată că străbatem vremuri tulburi și că Răul ia forme din ce în ce mai violente și 

mai intolerabile. Atacul împotriva populației civile este un act brutal si josnic de terorism. Nu există explicații sau justificări de 

vreun fel pentru atacuri care duc la pierderi de vieți omenești. Lansarea rachetelor morții asupra populației civile, luarea de 

ostatici printre care femei și copii sunt acțiuni șocante, tulburătoare și de neiertat. Efectele acestor acțiuni se vor face simțite 

vreme îndelungată de acum încolo, ele au distrus speranța unei soluții pașnice a conflictului în regiune.  

Îmi exprim solidaritatea cu poporul israelian, condamn cu fermitate agresiunea barbara asupra civililor nevinovați, 

adaug speranța că violența nejustificată va înceta și certitudinea că teroarea nu învinge niciodată. 
 

Deputat 

Eugen Bejinariu 

*** 

România are nevoie de forța sa de muncă acasă! 

Stimate colege, stimați colegi, 

România, o țară cu un potențial uman extraordinar, s-a confruntat în ultimii ani cu o migrație masivă a forței de muncă 

către străinătate. Mulți dintre românii care au ales să plece au fost din județele Moldovei. Motivele acestei migrații sunt 

complexe, dar în mare parte se datorează dorinței de a avea un trai mai bun, un câștig mai mare.  

Milioane de români au părăsit țara în căutarea unor oportunități mai bune în străinătate, iar această migrație a lăsat 

România cu o criză a forței de muncă care afectează profund economia și societatea. 

Una din problemele majore este aceea că plecarea românilor în străinătate a dus la o pierdere semnificativă de resursă 

umană calificată. Mii de medici, ingineri, tehnicieni și alte categorii profesionale au ales să își desfășoare activitatea în afara 

granițelor țării, lăsând în urmă locuri vacante, dar mai ales familii destrămate.  

Un alt aspect important este legat de forța de muncă adusă din alte țări pentru a suplini locurile vacante. Zeci de mii de 

lucrători din Asia și Africa au fost aduși în țară pentru a acoperi aceste deficiențe. Deși este important să facilităm migrația 

legală, este crucial să ne întrebăm de ce românii pleacă în străinătate în timp ce locurile de muncă sunt ocupate de forță de 

muncă străină. 

Soluția pentru această problemă trebuie să includă mai multe componente. În primul rând, este esențial să se creeze 

condiții de muncă și de viață mai bune în România. Aceasta este o prioritate a Guvernului condus de premierul Marcel 

Ciolacu. Acest lucru înseamnă salarii decente, pachete de beneficii competitive și un climat general favorabil pentru afaceri și 

investiții. Românii trebuie să aibă motive puternice pentru a alege să rămână sau să se întoarcă acasă. 

De asemenea, este important să se faciliteze procesul de întoarcere al românilor care lucrează în străinătate. Întoarcerea 

acasă poate oferi sprijin financiar și logistic celor care doresc să revină în țară. 

România trebuie să facă eforturi semnificative pentru a-și recâștiga forța de muncă și pentru a crea un mediu atractiv 

pentru românii plecați în străinătate. 

Prin asigurarea de salarii decente, condiții de muncă favorabile și facilități pentru întoarcere, putem spera la o redresare 

economică și socială, în care toți românii să aibă șansa de a-și construi un viitor mai bun în țara lor. 

Vă mulțumesc!      

Deputat 

Oana-Gianina Bulai 

*** 

Clarificări pentru combaterea manipulării privind situația Pilonului II de pensii 
 

Stimate doamne și stimați domni deputați, 

Astăzi vreau să mă adresez acelor colegi care în ultima perioadă au tot protestat în legătură cu o serie de amendamente, 

formulate se pare la Ministerul Finanțelor, cu privire la Pilonul II de pensii.  

Consider că e necesară această intervenție a mea pentru că subiectul a fost readus în discuție de unii colegi de la PNL, 

care susțin că  datorită „vigilenței” lor, Pilonul II de pensii nu a fost naționalizat.  

Sincer, mă așteptam la o abordare complet diferită din partea acelor colegi care fac parte dintr-un partid care se numește 

„LIBERAL”.  
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Din câte știu eu, doctrina liberală se referă la apărarea drepturilor și libertăților individuale, la apărarea acestor valori 

individuale în fața presiunii statului, tocmai pentru că individul este prea slab în raport cu statul și că e necesar ca acesta să fie 

apărat.  

Amendamentele pe care acei colegi de la PNL spun acum că au fost vigilenți și le-au eliminat se refereau la posibilitatea 

individului de a alege, la libertatea individului de a opta. Iar libertatea individului de opțiune se manifesta în privința propriilor 

sale contribuții pentru propria sa pensie.  

Mai simplu supus, pentru cei care au agitat în mod fals opinia publică, țipând că se „naționalizează” Pilonul II, 

amendamentele contestate dădeau libertate cetățenilor să decidă unde vor să își țină banii de pensii. Despre asta era vorba, 

nicidecum despre naționalizare. Dincolo de faptul că au fost formulate în ministerul condus de PNL, amendamentele în sine 

acționau în sensul libertății individului de a opta, adică în sensul doctrinei liberale.  

În mod normal, cei de la PNL și USR care pretind că susțin economia de piață, bazată pe competiție și eficiență, ar fi 

trebuit să aplaude acele amendamente. Libertatea cetățenilor de a opta unde să-și țină banii de pensii ar fi determinat 

administratorii privați să fie mai atractivi pentru a-i convinge să își depună contribuțiile în fondul administrat de ei. Altfel spus, 

amendamentele ar fi scos din monopolul de stat care impune colectarea taxelor și care le asigură alimentarea fondurilor și 

încasarea comisioanelor și i-ar fi determinat să obțină randamente mai mari și să aplice comisioane mai mici, pentru a fie mult 

mai atractivi față de alternativa Pilonului I.  

Cei care s-au opus acelor amendamente s-au manifestat pentru menținerea IMPUNERII  statului față de cetățean, pentru 

OBLIGAȚIA ca cetățenii să își pună banii de pensii acolo unde le zice STATUL, nu acolo unde își doresc ei. V-ați manifestat 

pentru interesul administratorilor privați, care nu trebuie să facă niciun efort pentru a-și menține participanții la fond. Nu au 

niciun interes să-și diminueze comisioanele. Iar co-interesarea lor de a avea un randament cât mai bun a apărut tot în urma unei 

reglementări a PSD care le-a impus ca valoarea comisioanelor să se raporteze la valoarea randamentelor.  

Deci în loc de libertatea cetățenilor de a alege, v-ați pronunțat pentru obligarea cetățenilor de către stat. În loc de 

creșterea performanței private prin competiție și liberă opțiune a clienților, v-ați manifestat pentru o piață rigidă, reglementată 

de stat, care nu determină decât în mică măsură ca administratorii privați să fie cât mai performanți.  

Ați vorbit în mod fals despre „naționalizarea Pilonului II” – stimați colegi care ați susținut acest lucru!  Cum puteți vorbi 

de naționalizare atunci când se reglementa libertatea contribuabilului de a alege? Cum puteți vorbi de naționalizare când 

măsura în sine stimula performanța administratorilor privați? Naționalizare ar fi fost dacă statul ar fi luat de la firmele private 

această competență de a administra banii din Pilonul II, ceea ce evident nu s-ar fi întâmplat dacă acele amendamente ar fi fost 

adoptate.  

Nu am nicio legătură cu formularea acelor amendamente. Nici nu mă pronunț neapărat în favoarea lor. Dar cred sincer 

că ar fi trebuit să avem o dezbatere corectă asupra acestor chestiuni. Nu putem să ne bate joc de principii. Nu puteți să vă 

pretindeți liberali, iar apoi să vă pronunțați cu agresivitate împotriva libertății de alegere a cetățenilor. Terminați vă rog, cu 

acest populism care nu vă face cinste în niciun fel! 

Vă mulțumesc!         Deputat 

Virgil Alin Chirilă 

*** 

Stânga în România 
 

În urma afirmațiilor recente ale unui politician de dreapta, care în timpul unei emisiuni de televiziune a afirmat că 

România nu poate avea un președinte de stânga în acest moment, simt nevoia să aduc în prim plan contribuția crucială a 

valorilor și principiilor stângii la prosperitatea națiunii noastre din ultima vreme. Măsurile sociale și reformele de stânga nu au 

dus la un colaps financiar, ci dimpotrivă, au fost acel balon de oxigen necesar care a menținut economia noastră pe linia de 

plutire și au aliniat-o la parametrii de dezvoltare setați. 

Într-o Românie aflată într-un proces de dezvoltare continuă, este absolut necesar să acordăm o atenție deosebită 

bunăstării cetățenilor cu venituri mici și mijlocii. Acești oameni sunt cei care, adesea în liniște, susțin întreaga societate, iar 

stânga aduce cu ea un angajament real față de nevoile și aspirațiile lor. Sunt de părere că trebuie să construim un sistem social 

echitabil, care să ofere oportunități egale pentru toți cetățenii, indiferent de venitul lor. 

Stânga nu este doar o formulă de cuvinte, ci o realitate palpabilă a echității sociale. Politica noastră este ancorată în 

solidaritate și în promovarea unui trai demn pentru fiecare român. Acest lucru implică asigurarea accesului la servicii de 

sănătate și educație de calitate, locuri de muncă bine plătite și un nivel de securitate socială care să îi protejeze pe toți membrii 

societății noastre. 
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Partidul Social Democrat dispune de experiența și capacitățile necesare pentru a propune reprezentanți competenți și 

responsabili la orice nivel al administrației. Suntem dedicați unei guvernări eficiente și transparente, orientată către binele 

cetățenilor noștri. 

Cifrele sunt, fără doar și poate, un indicator obiectiv al realității. Inflația a scăzut, puterea de cumpărare a românilor a 

crescut, deficitele bugetare s-au redus, și suntem mândri să afirmăm că am atins jaloane semnificative stabilite în Planul 

Național de Redresare și Reziliență (PNRR). Un alt reper este că România se află pe primul loc în topul țărilor din Uniunea 

Europeană în ceea ce privește volumul construcțiilor în desfășurare. Acest lucru se datorează creșterii investițiilor din surse 

europene și implementării programelor PSD menite să sprijine industria construcțiilor, exemplu fiind schema de ajutor de stat 

pentru promovarea producției de materiale de construcții. 

În concluzie, valorile și principiile stângii au reprezentat temelia care a menținut România într-un climat economic și 

social favorabil. Acestea au contribuit la creșterea puterii financiare a românilor și au permis țării noastre să se alinieze 

standardelor europene de trai și dezvoltare. România are nevoie de o viziune echilibrată care să se bazeze pe valori umane 

autentice, iar stânga este gata să continue această misiune în beneficiul întregii societăți. 

Vă mulţumesc,      

Deputat 

Vasile Cîtea 

*** 

Un nou program de sprijinire a românilor 

Domnule președinte de ședință,   

Stimați colegi, 

De la 1 ianuarie 2024 va începe un nou program dedicat eficienței energetice a locuințelor, sub coordonarea 

Ministerului Proiectelor și Fondurilor Europene.  

Astfel, cetățenii români, atât cei din mediul urban, cât și cei din mediul rural, vor putea încasa până la 50.000 de lei sub 

formă de vouchere, suma fiind împărțită în două vouchere, fiecare valorând 25.000 lei. Unul va putea finanța achiziția de 

panouri solare, iar al doilea va finanța stocarea energiei produse de către panourile fotovoltacice instalate. În plus, vor fi 

acordate 76.500 lei per familie pentru anveloparea sau schimbarea ferestrelor locuințelor. 

Bugetul total destinat programului este de 1,1 miliarde de euro, în cadrul campaniei RePower EU, care își propune 

printre altele să economisească energie și producerea de energie curată. PSD a sprijinit încă de la începutul guvernării românii 

la capitolul energetic, prin măsuri concrete ce vizeză scăderea costurilor la energie. Aș dori să mai adaug că și în această iarnă 

prețurile la energie și gaze vor rămâne plafonate, o măsură impusă de PSD ce s-a dovedit corectă, necesară și benefică pentru 

toți. 

Vă mulţumesc!         Deputat 

Romulus-Marius Damian 

*** 

Cetatea Histria va putea fi reabilitată 

Stimaţi colegi, 

Camera Deputaților, în calitate de cameră decizională, a adoptat cu majoritate confortabilă, 212 voturi pentru, niciun vot 

împotrivă și 52 de abțineri, una dintre inițiativele legislative la care sunt inițiatoare. 

Mă refer la modificarea art. 23 alin.(1) din  Ordonanța de Urgență nr. 57/2007 din 20 iunie 2007 privind regimul ariilor 

naturale protejate, conservarea habitatelor naturale, a florei şi faunei sălbatice.  

În fapt, este vorba de a acorda posibilitatea restaurării și punerii în valoare a Cetății Histria, un monument cu o valoare 

istorică deosebită pentru Dobrogea. 

Deși au existat proiecte și inclusiv fonduri nerambursabile pentru reabilitarea Cetății, acestea nu putut fi operaționalizate 

deoarece aceasta se afla într-o zonă strict protejată din Rezervația Biosferei ”Delata Dunării”. 

Prin modificarea art. Art. 23, alin.(1) din  Ordonanța de Urgență   nr. 57/2007 din 20 iunie 2007 privind regimul ariilor 

naturale protejate, conservarea habitatelor naturale, a florei şi faunei sălbatice se va reglementa ca aceste activități de 

restaurare, de punere în valoare a acestor zone strict protejate, să se desfășoare conform prevederilor legale în vigoare.  

Am decis să promovez, alături de mai mulți colegi, această inițiativă mai ales după ce a venit a venit confirmarea, la 

finalul anului 2022, că proiectul de de restaurare şi punere în valoare a sitului arheologic Cetatea Histria a fost pierdut din 

cauza faptului că nu s-a reușit obținerea avizului de mediu. Mi-am dat seama atunci că singura ieșire din această situație poate 
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fi reprezentată de modificarea legii privind regimul ariilor naturale protejate, conservarea habitatelor naturale, a florei şi faunei 

sălbatice, întrucât, știm foarte bine, obiectivul se află într-o zonă strict protejată. 

Soluția legislativă a avut la bază două principii: faptul că o lege trebuie să aibă caracter general, deci nu se putea referi 

expres doar la cetatea Histria, însă odată cu promulgarea ei toate obiectivele de genul acesta din zone strict protejate vor putea 

fi puse în valoare; iar al doilea principiu a fost cel al menținerii situației juridice, respectiv să rămână o zonă strict protejată. 

În sfârșit, Cetatea Histria va putea fi reabilitată și integrată în circuitul turistic dobrogean! 

Vă mulţumesc! 

Deputat 

Mirela Furtună 

*** 

Realizarea vaccinării antigripale în farmacii, un demers concret al PSD  

pentru îmbunătățirea sănătății românilor 
 

Conducerea PSD a Ministerului Sănătății a adoptat modificările legislative necesare în vederea simplificării procedurilor 

înscrierii unui număr cât mai mare de români în campania de vaccinare antigripală.  

Este important ca oamenii să conștientizeze din timp pericolele provocate de gripă și să fie informați corespunzător 

despre gravitatea complicațiilor acestei boli, manifestate mai acut în cazul categoriilor vulnerabile - persoane vârstnice, copii, 

bolnavi cronici. Aceste simptomatologii pot deveni, cu ușurință, factori declanșatori ai agravării altor afecțiuni, care pot 

provoca apariția unor situații complicate și mult mai dificil de tratat.  

Cea mai importantă măsură se referă la compensarea, în procent de 100%, a vaccinurilor pentru persoanele aflate în 

categorii vulnerabile – bolnavii cronici, persoanele de peste 65 de ani, copiii, femeile însărcinate, precum și în procent de 50% 

pentru celelalte categorii ale populației, cu vârste între 45 și 64 de ani. 

Consider că este vital ca populația să cunoască faptul că vaccinarea antigripală se poate realiza inclusiv în farmacii, 

acest tip de imunizare fiind la îndemâna oricui. Noua metodologie a intrat deja în vigoare, vaccinarea în unitățile farmaceutice, 

în baza prescripției din partea medicilor de familie, fiind o operațiune simplă, accesibilă la scară largă, mai ales că este 

decontată integral de stat pentru categoriile de risc.  

În acest fel, s-au eliminat obstacolele birocratice existente până acum, când vaccinul antigripal ajungea mai greu în 

posesia oamenilor, deoarece avea un circuit complicat, pe traseul Ministerul Sănătăţii -  Direcţiile de sănătate publică - medicii 

de familie – persoane imunizate. Dispariția acestuia favorizează în mod evident persoanele care doresc să primească vaccinul 

antigripal și, de asemenea, va conduce la majorarea substanțială a numărului românilor imunizați antigripal. 

Un alt beneficiu al demersurilor PSD în acest sens este reducerea consistentă a pierderilor înregistrate anii trecuți, în 

urma neutilizării dozelor de vaccin antigripal comandate pentru populație. Spre exemplu, în anul 2021 au rămas nefolosite 

600.000 de doze de vaccin, pierderea economică aferentă fiind considerabilă. De această dată, rambursarea vaccinurilor va 

conduce la funcționarea exemplară a programului de vaccinare, precum și la creșterea acoperirii vaccinale în România. 

Sunt încrezătoare că, prin implicarea factorilor decidenți, respectiv autoritățile, medicii și farmaciștii, vom avea o 

campanie de vaccinare antigripală reușită, ceea ce înseamnă, implicit, creșterea gradului de sănătate al populației. 
 

Deputat 

Georgeta-Carmen Holban 

*** 

Declarație politică 
 

Stimate doamne și stimați domni deputați, / Dragi colegi, 

La sfârșitul săptămânii trecute am participat, alături de colegii mei social-democrați din Botoșani, la un eveniment 

dedicat Zilei Armatei României, organizat în comuna Lunca de Primărie, prin grija primarului Marcel Marcu, în colaborare cu 

Școala Gimnazială Lunca, Asociația Cultului Eroilor Botoșani și Asociația Veteranilor de Război Botoșani. Manifestările 

culturale și artistice au fost încununate de lansarea Cărții de AUR a comunei Lunca, volumul al doilea, care conține, pe lângă 

alte scurte lucrări istorice, numele și poveștile prizonierilor de război din Lunca. Volumul a fost realizat de col. (rtr.) Dumitru 

Bulboacă și profesorul Viorel Maxim, ambii locuitori ai comunei Lunca și membri ai Asociației Cultul Eroilor. 

În urma documentărilor realizate asupra numărului de persoane constituite ca prizonieri, numai la nivelul comunei 

Lunca au fost identificați până în prezent peste 50 de prizonieri din Al Doilea Război Mondial, originari din satele comunei, 

iar la nivel de țară se estimează că numărul acestora depășește 100.000 de persoane, având în vedere că într-un document 
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oficial din 1945 este menționat că între 24 august și 12 septembrie 1944, sovieticii au dezarmat și au luat în prizonierat 97.732 

de militari români. Alte cercetări ulterioare au concluzionat că este vorba de peste 130.000 de prizonieri. 

În acest context și în urma propunerii pe care am primit-o de la subfiliala Asociației “Cultul Eroilor” din comuna Lunca 

din județul Botoșani, am decis să elaborez o inițiativă legislativă în semn de recunoștință și în memoria prizonierilor de război, 

pe care am înregistrat-o astăzi la Camera Deputaților. Inițiativa legislativă își propune instituirea zilei de 24 august ca Ziua 

Prizonierilor de război români. 

Inițiativa privind Ziua Prizonierilor de război români propune totodată ca Guvernul, autoritățile publice locale și 

celelalte instituții ale statului să poată organiza în ziua de 24 august programe și manifestări cultural-educative cu caracter 

evocator și științific, precum și ceremonii oficiale și/sau militare dedicate prizonierilor de război români. Totodată, dacă 

autoritățile publice locale vor solicita, Ministerul Apărării Naționale, prin garnizoanele militare, va asigura participarea 

militarilor în activitate la evenimentele organizate de primării. 

În prezent în legislația din România nu este prevăzută o zi prin care să fie comemorată memoria prizonierilor români din 

Al Doilea Război Mondial, așa cum sunt deja instituite Zile naționale, europene și internaționale de comemorare a diferitelor 

victime ale unor regimuri autoritare și totalitare, deportați, internați în lagăre, deținuți politici, victime ale Holocaustului, 

instituite prin legi la nivel național, european sau internațional. 

Așadar, vă propun, distinși colegi, ca atunci când va ajunge pe ordinea noastră de zi, să votați cu toții proiectul de lege și 

astfel să contribuim și mai mult la cinstirea și comemorarea sacrificiilor făcute de prizonierii de război români, nevoiți să 

suporte ororile și tratamentul inuman din lagărele de muncă forțată, neacceptând să trădeze patria. 

Eroii nu mor niciodată atât timp cât vor rămâne în conștiința fiecăruia dintre noi în măsura în care faptele lor de 

patriotism și istoria vieții lor vor fi transmise permanent de la o generație la alta. 

Vă mulțumesc. 

Deputat 

Alexandra Huțu 

*** 

România abia acum începe să devină un jucător important în plan internațional! 
 

Stimați colegi parlamentari, 

În acest context geopolitic atât de complicat, cu război în Ucraina și, mai nou, în Israel, lumea se află într-o nouă fază de 

reașezare a raporturilor de forțe. România, ca mai tot timpul de-a lungul istoriei sale, se află în mijlocul acestor schimbări iar 

acest lucru poate fi o șansă sau un moment de decădere pentru noi. Totul depinde de cum ne jucăm cărțile. 

În ultima perioadă țara noastră pare că a ieșit din lentoarea și confortul unei politici externe pasive, care doar 

reacționează la evenimente, așa cum a fost în ultimii ani. Chiar dacă, conform Constituției României, atribuțiile politicii 

externe aparțin Președinției țării, importanța Primului Ministru a crescut exponențial în gestionarea traseului extern al 

României. Astfel, premierul Marcel Ciolacu și-a asumat o poziție activă și dinamică în repoziționarea țării noastre ca un 

jucător regional și internațional de anvergură! 

În acest sens vă atrag atenția asupra importanței acestei schimbări de dinamică externă a României. Cred că este deja 

evident că premierul Marcel Ciolacu a impus un nou ritm în politica externă a țării! Este suficient să vedem cum teme de 

importanță strategică pentru România, care au stat la sertar ani de zile, sunt tratate rapid și eficient de actualul cabinet! În 

primul rând, România este practic cel mai stabil partener strategic al NATO și UE în sprijinirea Ucrainei invadată de Federația 

Rusă. Negocierea tranzitului de grâne din Ucraina, cu sistemul de licențe și sigilare al transporturilor pentru protejarea 

producătorilor autohtoni, a fost făcută de Marcel Ciolacu atât la Bruxelles, cât și la Kiev. Mai mult, România a asigurat un 

sprijin constant și fără surprize alături de partenerii externi. Acest lucru contează enorm ca imagine și încredere în soliditatea 

unui parteneriat cu noi! Această ținută morală externă ne va permite să jucăm un rol serios în reconstrucția Ucrainei. Și apropo 

de Kiev, tot Marcel Ciolacu a obținut recunoașterea limbii române, în locul celei așa zis moldovenești, în privința etnicilor 

români din Ucraina, iar acest lucru va ajuta enorm la restituirea drepturilor românilor din țara vecină! 

Mai țineți minte cum se lăudau unii că vor da cu pumnul în masă la Bruxelles atunci când se negocia PNRR? Nu vreau 

să critic, dar actualul guvern trage ponoasele unei foarte slabe negocieri când a fost constituit PNRR pentru România. 

Premierul Marcel Ciolacu a reușit, prin vizite, discuții și negocieri intense la Bruxelles, nu doar să corecteze unele repere 

asumate prost de România, dar chiar să și obțină sprijinul instituțiilor Europene în ajustarea indicatorilor economici. Astfel, 

inflația a început să scadă, investitorii aduc din nou capital în țară, iar deficitele bugetare (antamate în anii anteriori) sunt ținute 

sub control pentru a nu pierde banii PNRR. Să nu vă imaginați că asta este o treabă ușor de negociat cu Bruxelles! 
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Tot în legătură cu relațiile europene, vă reamintesc de rezultatele obținute de cabinetul Ciolacu în privința dosarului 

Schengen, gestionat atât de modest până acum. Când alți factori de decizie din țară spuneau că trebuie să ne purtăm cu mănuși 

cu Austria care refuza absurd un drept al țării noastre, singurul demnitar care a avut curajul să anunțe că este momentul să dăm 

Austria în judecată la CJUE, a fost tot Marcel Ciolacu. Mai mult, după acest anunț, Comisia Europeană a anunțat oficial care 

sunt despăgubirile calculate pentru pierderile țării noastre prin acest refuz ilogic austriac. Apoi, toată lumea a sărit în sus că 

Marcel Ciolacu l-a primit pe Viktor Orban. Însă, de atunci, Ungaria sprijină activ și face lobby pentru aducerea României în 

Spațiul Schengen. Asta demonstrează o politică externă activă, în care nu așteptăm să ne dea nimeni nimic, ci mergem și ne 

luptăm pentru drepturile noastre! 

Totuși, cea mai apreciată schimbare în politica internațională, nu doar regională, este asumarea unui rol concret în urma 

atacului terorist fără precedent a Hamas contra Statului Israel! Premierul Marcel Ciolacu a fost primul prim-ministru din lume 

care s-a deplasat în Israel, alături de miniștrii de Externe și al Apărării pentru a susține Israelul și a discuta personal cu 

premierul Benjamin Netanyahu. Personal consider acest gest al premierului nostru (de a merge primul în Israel - n.n.) drept cea 

mai curajoasă acțiune de politică externă care ne-a pus cu adevărat pe harta jucătorilor internaționali. Iar premierul nu s-a dus 

doar să strângă mâna oficialităților, ci i-a luat pe miniștrii relevanți în domeniu, Externe și Apărare, pentru a oferi un suport 

real și concret Israelului. Însă, pentru a conta cu adevărat în acest conflict, Marcel Ciolacu a anunțat că România trimite 

ajutoare și poporului palestinian, ținut captiv de teroriștii Hamas și prinși în schimbul de focuri. Să ajuți deschis populația 

civilă de ambele părți ale unui conflict sângeros, asta înseamnă să fii strateg de politică externă! Iar după toate aceste reușite 

pot să spun că, deși unora nu le place, România abia acum începe să devină un jucător important în plan internațional! 

Vă mulțumesc! 

Deputat 

Silviu Macovei 

*** 

Guvernul Ciolacu a trecut cu bine borna celor 100 de zile 

 

Stimate domnule președinte de ședință,  

Stimați colegi,  

Cu patru luni în urmă, când societatea românească era într-o situație tensionată, cu sistemul național de învățământ 

blocat, cu banii din PNRR înghețați și cu alte probleme complicate amânate, PSD a preluat frâiele guvernării. Misiunea 

guvernului era din cele mai delicate.  

Șeful PSD, respectându-și cuvântul dat față de români, își asumase întreaga răspundere a situației. El era prin urmare 

obiectivul criticilor care, din toate taberele, se iscau cu fiecare prilej.   

Marcel Ciolacu, împreună cu echipa pe care a constituit-o, a trecut însă cu bine borna celor 100 de zile, confruntându-se 

cu o problemă după alta, iar în cazul marilor decizii, fără șovăieli în rezolvarea lor. 

  Printre primele lucruri pe care le-a gestionat a fost cel al prețurilor la alimentele de bază, acestea fiind scăzute cu până 

la 50%. Totodată, executivul a reușit să închidă negocierile pe cererea de plată numărul doi din PNRR și să primească o nouă 

tranșă de bani. 2,76 miliarde euro a plătit Comisia Europeană statului român. Astfel, investițiile mari, serioase, aducătoare de 

valoare adăugată economiei naționale și poporului român au continuat. Guvernul Ciolacu a tranșat reforma pensiilor speciale, 

ca să poată depune cererea numărul trei la Comisie și a reușit să calmeze situația pe speța cerealelor ucrainene. 

PSD și-a reconfirmat abordarea generală de a-i proteja pe cei cu venituri mici, a continuat sprijinul pentru agricultorii 

români și procesatorii din țara noastră, la fel cum nu a încetat să susțină ca pensionarii cu venituri mici să obțină bani în plus 

pentru a face față contextului economic dificil.   

Doamnelor și domnilor, aceasta a fost, de la început, geneza și programul Partidului Social Democrat, și era natural ca el 

să provoace intervenția statului, pentru sprijinirea românilor cu salariul minim pe economie, care muncesc cinstit, și să înceapă 

să taxeze acolo unde veniturile sunt colosale.  

Continuarea guvernării, pe cât de contestată va fi de colegii din opoziție sau chiar din coaliție, va reflecta viziunea PSD 

pe care majoritatea românilor au votat-o în 2020 și o vor vota în 2024.  

Vă mulțumesc! 

Deputat 

Marian Mina 

*** 
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Când vorbești despre Armata Română, definești, de fapt, eroismul, patriotismul, devotamentul și profesionalismul 

 

Vă mulțumesc, domnule președinte, 

Dragi colegi, 

Ziua Armatei, la fel ca și toate celelalte sărbărori dedicate și categoriilor complementare de ostași, deveniți eroi sau 

prezenți alături de noi în această etapă contemporană a cronologiei umanității, precum și cele consacrate României în 

totalitatea lor, ne reamintesc că avem o datorie de onoare față de ei. În primul rând, să vorbim mai mult despre vitejia acestora, 

și nu doar să o elogiem cu cuvinte frumoase, atent alese și pe care eroii le merită din plin. Apoi, în funcție de puterile fiecăruia 

dintre noi, să le urmăm exemplul personal și să ne poziționăm alături de unitate, adevăr și dreptate, acele valori care definesc 

acest neam și grație cărora a rezultat, după numeroase și foarte grele bătălii, un singur popor român într-o singură țară.  

Scriitorul american Bernard Malamud aprecia că ”fără eroi suntem toţi nişte oameni simpli, fără să avem habar până 

unde putem ajunge”. Iar istoria greu încercată a neamului românesc ne-a făcut să ajungem unde suntem şi să fim cine suntem 

datorită tuturor martirilor, de la Decebal, Mihai Viteazul și până la cei răniți sau căzuţi astăzi în teatrele de operațiuni externe. 

Aceștia și-au găsit drumul spre nemurire în condiţiile cerute acum de structurile de securitate mondiale din care facem parte. 

Așadar, când spunem eroi, mereu vom spune, de fapt, armată.  

Iar dacă despre alte categorii socio-profesionale auzim, tot timpul, de tot felul de știri reprobabile, militarii și întregul 

personal din structurile Ministerului Apărării ne fac cinste prin modul ireproșabil în care își îndeplinesc jurământul de credință 

față de România. Curajul, profesionalismul, responsabilitatea și dăruirea sunt calitățile prin care acești oameni se remarcă în 

fiecare dintre misiunile la care participă, fie că este vorba de asigurarea capacității de apărare a țării, reprezentarea României în 

teatre de operații sau misiuni desfășurate în sprijinul populației, atunci când situația o cere.  

Grație acestor repere morale deosebite și scopului său nobil intrinsec de funcționare, această instituție fundamentală a 

statului român continuă să se bucure de cea mai mare încredere în societatea românească, alături de Biserică. În concret, 

vorbim de două instituții aflate mereu la datorie și consacrate slujbei patriei și poporului nostru, răspunzând întotdeauna 

”Prezent!”, oriunde și ori de câte ori au fost chemate și, mai ales, indiferent de misiunile pe care le-au avut de îndeplinit. Mai 

mult, acestea s-au străduit permanent să se ridice deasupra cerințelor și așteptărilor și să demonstreze profesionalism și dăruire. 

În plus, armata a fost permanent un punct de referință atât pentru celelalte categorii de forțe ale statului, dar și pentru întreaga 

națiune. Și îmi doresc și îi și urez să rămână așa pentru eternitate! 

Iar acum, în această perioadă agitată, în care mediul de securitate are nevoie de noi măsuri de protecție, România 

dovedește, grație trupelor sale, că este un important furnizor de siguranță în regiunea Mării Negre și în cadrul euroatlantic. De 

asemenea, onorarea drapelului românesc în teatrele de operații, în diverse misiuni internaționale și în cele desfășurate pe 

teritoriul național, precum și numele soldaților noștri, care se regăsesc în registrul de bravură pe toate câmpurile externe de 

luptă, perpetuează creșterea prestigiului României în rândul partenerilor internaționali. 

Dragi colegi și dragi români, având în vedere că tocmai am invocat exemplul de conduită pe care pregătirea militară și 

reacțiile sale le generează în plan intern și extern, trebuie să subliniez, privind în perspectiva traiectului nostru ca stat, și faptul 

că este necesară sporirea capacității de apărare a cetățenilor și a țării, care implică și promovarea mai fermă a spiritului civic, a 

respectului față de valorile și simbolurile naționale și educarea tinerei generații în acest sens. Sub nicio formă nu trebuie ca 

generațiile viitoare să ajungă să treacă nepăsătoare sau să respingă opțiunea de a-și consacra viața apărării statului, la fel ca toți 

cei care, anterior lor, au pus această țară mai presus de propria existență. Cariera de militar este una deosebit de nobilă pentru 

că implică dedicare, spirit civic și dorința puternică de a-ți ajuta semenii, fie că ești sau nu activ în serviciul public.  

De aceea, Ziua Armatei Române reprezintă nu doar un omagiu adus celor care și-au sacrificat destinul pentru acest stat, 

ci și o ocazie ca să le mulțumim tuturor celor care se dedică, în prezent, obiectivului de apărare a țării. Elogiindu-ne eroii de 

ieri și de azi, trecuți în neființă sau aflați încă printre noi, ne apărăm identitatea naţională şi ne menţinem uniţi în credinţa celor 

al căror sânge ne curge prin vene, potrivit căreia sacrificiile lor nu au fost în zadar, după cum s-a și demonstrat. 

La mulți ani Armatei Române, la mulți ani tuturor militarilor și civililor care servesc România! Vă doresc sănătate și 

viață lungă! 

Vă mulțumesc!        Deputat 

Ștefan Mușoiu 

*** 
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Strategia Națională de Sănătate 2023 – 2030 a fost adoptată 

Stimate domnule președinte,  

Doamnelor și domnilor deputați,  

Guvernul României condus de primul ministru Marcel Ciolacu, a aprobat  Strategia Națională pentru Sănătăte, gândită 

să răspundă  provocarilor sistemului sanitar din țara noastră, dar mai ales cerintelor și nevoilor pacienților și cadrelor medicale.  

Această reușită  se datorează  specialiștilor din domeniul sănătății care au realizat o radiografie cuprinzătoare a 

întregului sistem și care au poziționat în centrul viziunii acestei strategii  pacientul, asigurarea asistenței medicale profilactice 

și curative. În definitoriu misiunea acestei Strategii este de a oferi servicii medicale de o înaltă calitate cetățenilor și o 

motivație adecvată profesioniștilor, atât prin recunoașterea muncii depuse cât și prin investițiile în modernizarea condițiilor de 

muncă.  

Strategia Națională de Sănătate își propune să promoveze etica transparentă , responsabilitatea activității medicale, 

precum și dezvoltarea unor servicii medicale eficiente, în timp util, astfel încât în România să avem o populație sănătoasă, iar 

rata mortalității evitabile să ajungă să se încadreze sub media înregistrată la nivelul statelor Uniunii Europene.  

Noile măsuri directoare stabilite in Strategie, vizează dezvoltarea unor programe naționale care să pună accentul pe 

măsuri preventive, stabilirea unui rol mai important pentru serviciile ambulatorii și nu în ultimul rând, creșterea colectărilor la 

Fondul Național Unic de Asigurări de Sănătate.  

Un aspect foarte important pe care îl regăsim în noua Strategie este un subiect asupra căruia am atras de  multe ori 

atenția în trecut, și anume adoptarea măsurilor necesare acordării asistenței medicale primare, prin creșterea numărului 

medicilor de familie și prin diversificarea serviciilor medicale acordate de aceștia. Numărul mare de cabinete de medicină de 

familie, fara medic, mai ales din mediul rural, face ca peste jumătate de milion de pacienți sa nu beneficieze de servicii de 

medicină primara, lucru de neacceptat in timpurile actuale.  

De asemenea, Strategia Națională de Sănătate 2023 – 2030 este corelată cu strategii sectoriale, precum Planul Național 

de control al cancerului, Strategia pentru boli cardiovasculare și cerebrovasculare, Strategia Naţională de vaccinare pentru 

perioada 2023 – 2030, dar si Strategia Națională pentru prevenirea și limitarea infecțiilor asociate asistenței medicale. 

Astfel, rezultatele așteptate din punct de vedere al ariilor strategice de intervenție în sănătatea publică prevăd creșterea 

capacității instituționale, adoptarea unei abordări integrate, eliminarea inechităților din rândul comunităților locale, 

consolidarea prevenției prin screening și diagnostic precoce, prevenirea bolilor pe parcursul vieții și controlul progresiei 

acestora.  

Pentru a eficientiza serviciile medicale și accesul populației la acestea, se are în vedere implementarea unui sistem care 

să îmbunătățească capacitatea de îngrijire în ambulatoriu, precum și extinderea și diversificarea serviciilor oferite în acest 

regim. De asemenea, anumite servicii medicale sunt prevăzute a fi disponibile pe viitor chiar în cadrul farmaciilor comunitare.  

În încheiere, doresc să îmi exprim încrederea  că pe lângă modernizarea sistemului medical vom asista și la o schimbare 

a mentalității colective referitoare la sănătatea publică, orientată către un stil de viață sănătos, echilibrat și orientat către 

prevenție, și implicit creșterea calității vieții românilor.  

Deputat 

Florian-Claudiu Neaga 

*** 

Plafonarea adaosurilor comerciale va fi prelungită de Guvernul condus de prim-ministrul PSD, Marcel Ciolacu! 
 

Mulțumesc, domnule preşedinte, 

Stimaţi colegi, 

Declaraţia mea politică se numește „Plafonarea adaosurilor comerciale va fi prelungită de Guvernul condus de Prim-

Ministrul PSD, Marcel Ciolacu!” și se referă la Ordonanţa de Urgenţă pe care Ministrul PSD al Agriculturii o pregăteşte 

pentru a fi adoptată de către Guvern şi care priveşte lista alimentelor de bază la care adaosul comercial va fi plafonat. 

Ministrul PSD al Agriculturii, Florin Barbu, a anunțat că a convenit cu procesatorii și comercianții prelungirea măsurii 

pentru o perioadă de trei luni, până la sfârșitul lunii ianuarie 2024. 

Partidul Social Democrat îşi doreşte, în continuare, prelungirea acestei măsuri care a avut efectele așteptate, anume de 

stopare a creșterii prețurilor alimentelor. 

Datele prezentate de Institutul Național de Statistică au confirmat reducerea prețurilor la alimente și stabilizarea inflației 

la o singură cifră, după aplicarea măsurii PSD privind limitarea adaosurilor la alimentele de bază. 

Ministrul PSD al Agriculturii, Florin Barbu, a anunţat în urma discuțiilor cu procesatorii și comercianții că s-a luat 

decizia de comun acord ca lista produselor care vor beneficia de adaos comercial limitat să fie extinsă. 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 26 - 2023  
Săptămâna 23 – 27 octombrie 2023  

 

 

64 

 

Alimentele care se doresc să fie incluse pe lista extinsă sunt: orezul, bulionul, margarina, smântâna, drojdia, cozonacul, 

varza murată sau usturoiul, având în vedere că aceste alimente sunt folosite de români în prepararea produselor pentru masa de 

sărbători şi nu numai. 

Propunerile ministrului PSD al Agriculturii au fost agreate de procesatori și comercianți, urmând ca acestea să facă 

obiectul unui proiect de act normativ, care va urma circuitul de legiferare, respectiv punerea în transparență, avizare si 

adoptare. 

Această măsură a plafonării adaosului comercial a intrat în vigoare începând de la 1 august și se aplică la o listă de 

alimente de bază până la sfârşitul lunii octombrie 2023. 

Cel mai important lucru este că prin această măsură promovată de PSD şi premierul Marcel Ciolacu, protejează puterea 

de cumpărare a milioanelor de oameni din categoria celor cu venituri mici şi medii, pentru care alimentele de bază constituie o 

parte semnificativă din cheltuielile curente. 

Vă mulțumesc,         Deputat 

Nicu Niță 

*** 

Declarație politică 

Stimați parlamentari, 

Constat cu dezamăgire, că apropierea anului electoral a început treacă toată dezbaterea politică într-un registru populist, 

cu foarte multă manipulare și cu multe enunțuri false menite să-i ducă în eroare pe cetățeni.  

Unul dintre subiectele preferate în aceste zile este așa-zisa măsură de limitare a sumelor pentru plățile cash. Spun așa-

zisa măsură de limitare, pentru că în realitate nu s-a luat nicio decizie de limitare a plăților cash. Această decizie s-a luat cu 

mult timp în urmă. Plățile cash sunt limitate încă din 2015, când tot acest Parlament a votat Legea 70/2015. Unii dintre cei care 

sunt azi isterizați că se limitează cash-ul au votat atunci pentru limitarea lui! Cât de mare poate fi ipocrizia acestor politicieni.   

Văd că se anunță referendumuri pentru garantarea plăților cash și chiar unii colegi liberali care au votat pentru adoptarea 

măsurilor fiscale în forurile de conducere ale partidului lor vin acum să spună că nu sunt de acord cu limitarea plăților cash 

până nu vor fi bancomate și POS în toate satele.  

Ceea ce mă îngrozește este populismul fără margini al acestor politicieni.  

Stimați colegi care vreți să faceți referendumuri și să instalați bancomate și POS în toate satele, unde erați când s-au 

introdus pentru prima oară plafoane la plățile cash? Cum puteți veni acum să țipați că se limitează cash-ul care, de fapt, e 

limitat de aproape 9 ani de zile!  

Mai spuneți și diverse grozăvii, cum ar fi aceea să fie POS în toate satele. Poate nu știați, dar această obligație există 

deja de la 1 ianuarie 2023, când premier era chiar președintele PNL. Obligația exista pentru magazinele sau firmele care aveau 

încasări mai mari de 50.000 de lei. Iar de la 1 ianuarie 2024, toate magazinele nu vor putea încasa cash mai mult de 5.000 de 

lei de la aceeași persoană fizică. Deci existau și până acum POS-uri acolo unde erau încasări mai mari, cum ar fi, de pildă, 

depozitele de materiale de construcții, și vor exista în continuare. Iar la magazinul universal din colțul satului, unde nu există 

acum POS se vor putea face în continuare plăți cash, fără nicio problemă. Și sincer, nu am văzut ca la magazinele din sat să se 

vândă combine frigorifice de lux sau smart TV-uri de peste 1.000 de euro.  

Dar ceea ce incorect față de cetățeni e că le spuneți că „vai! vai! Se limitează cash-ul”, când în realitate cash-ul a fost 

limitat încă din 2015, când la conducere era Guvernul Cioloș, din care au făcut parte și unii membrii USR, care astăzi critică 

măsura. Atunci era corect pentru că erau ei la guvernare. Azi nu mai e corect pentru că ei sunt în opoziție. Așa se aplică 

principiile la USR – doar la alții e rău. La ei este tot timpul bine! Doar la alții sunt „penali” acei membri de partid împotriva 

cărora s-a început urmărirea penală. La USR, „penalii” sunt „persecutați politici”! La ei nu se aplică principiul „fără penali în 

funcții publice”! 

Dragi colegi de la PNL, care aveți acum obiecții privind limitarea cash-ului, de ce nu v-ați enervat atunci când s-a votat 

în Parlament Legea nr. 70 din 2015? Că atunci s-a limitat cash, nu acum!  

E adevărat că AUR nu exista la acea dată. Dar până acum, în oferta politică a acestui partid nu am văzut nicio 

frământare că aveam cash-ul limitat în România de mai bine de 8 ani!  

Ca să nu mai vorbim că există o limită a plăților în numerar la nivelul întregii Uniuni Europene, reglementată printr-o 

directivă obligatorie pentru toate statele membre, deci și pentru România. Iar Comisia recomandă ca această limită să fie 

stabilită cât mai jos, pentru că, spun experții europeni, la plățile cash există cea mai mare vulnerabilitate în privința spălării 

banilor. Nu o spun eu, o spune Uniunea Europeană din care ne-am dorit atât de mult să facem și noi parte.  
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Vorbiți de pragul de 5.000 de lei că ar fi prea mic. Haideți totuși să fim corecți. Nu am văzut pe nimeni în magazinele de 

la țară să scoată atâtia bani din buzunar pentru a-și face cumpărăturile săptămânale.  

Francezii și spaniolii, care au venituri mai mari decât în România s-au descurcat fără probleme cu un prag identic, deși 

la ei prețurile sunt ceva mai mari.  

Și repet! Nimeni, absolut nimeni, nici Guvernul, nici cei de la BNR, nici cei de la Comisia Europeană, nici cei de la 

Fondul Monetar Internațional nu au spus vreodată că trebuie desființate plățile în numerar. Nici nu ar fi posibil așa ceva. Sunt 

multe aspecte tehnice care fac imposibilă desființarea plăților cash. Este deci o minciună uriașă să susțineți că cineva ar urmări 

așa ceva.  

Eu personal sunt împotriva desființării plăților în numerar. Dar sunt și împotriva minciunii și manipulării. Cei care 

criticați măsura fiți corecți față de cei care v-au votat. Spuneți-le că nimeni nu a limitat cash-ul acum, pentru că era deja 

limitat. Fiți corecți și spuneți-le că plățile în numerar sunt plafonate la nivel european, nu doar în România. Fiți corecți și 

arătați-le că acest prag de 1.000 de euro există și în alte state membre ale Uniunii Europene. Fiți cinstiți și corecți! Nu mai 

manipulați! 

Vă mulțumesc!         Deputat 

Daniela Oteșanu 

*** 

Războiul nu ne dă pace ! 

 

După multe decenii de pace, omenirea cunoaște din nou războiul între state.  

Cea mai mare plagă a omenirii este războiul. Numai în secolul XX, cele două războaie mondiale au provocat moartea a 

peste 100 de milioane de oameni. Dacă luăm în calcul numărul victimelor războaielor pe care le-a cunoscut omenirea până în 

prezent, vom constata că acesta depăşeşte, cu siguranţă, cifrele tuturor pandemiilor prin care a trecut civilizaţia umană.  

Au trecut mai bine de trei ani de când lumea întreagă a intrat în era pandemiei de COVID,  ani în care am resimţit tot 

mai accentuat, presiunea psihologică şi pe cea economică. Din păcate, ceea ce aşteptam toţi, finalul pandemiei, s-a transformat 

într-o ameninţare şi mai mare - războiul. 

Războiul din Israel, cel din Ucraina, amenințările nucleare constante ale Coreei de Nord, tulburările majore provocate de 

gruparea Wagner în Africa, tensiunile în creștere legate de Taiwan, amplificarea acțiunilor teroriste inițiate de către grupările 

sponsorizate de Iran, sunt, toate, semne ale intrării într-o perioadă de mare instabilitate, de tulburări geopolitice periculoase. 

După un secol îngrozitor de sângeros, am ajuns în mileniul III şi ne-am aştepta ca omul să fie mai înţelept. Era de 

așteptat ca istoria și greșelilor înaintașilor să nu mai fie repetate, dar și acum, oamenii se ucid, aşa cum au făcut-o şi în cele mai 

negre perioade ale istoriei. În continuare, în fiecare zi cad victime atâţia oameni nevinovaţi.  

Milioane de copii suferă traume inimaginabile de pe urma războiului. Declarația Universală a Drepturilor Omului a 

proclamat că "omenirea datorează copilului ce este mai bun din ceea ce ea poate oferi", iar liderii mondiali, în urmă cu peste 

33 de ani, au făcut o promisiune copiilor – siguranță, educație și susținerea dreptului de a vorbi și de a fi auziți. 

Copiii cer pace și cer să fie auziți. Omului i-a fost dat să trăiască în pace. Nu războiul este cel care-l defineşte. El are 

nevoie de linişte sufletească, de comuniune, nu de haos şi ură.  

Oricât de multe lucruri ne-ar separa, sunt cel puţin la fel de multe care ne apropie. Indiferent de rasă, de convingeri, de 

idealuri, la urma urmei suntem cu toţii oameni. Cu toţii ne-am născut pe această planetă, cu toţii am încercat să ne „adaptăm” 

aici, să trăim. Cu toţii vrem să fim fericiţi, cu toţii ne dorim o lume mai bună pentru copiii noştri.  

Lumea trebuie să pună PACEA în centrul declarațiilor și faptelor, lumea are nevoie de PACE.  

Mai mult ca niciodată, este nevoie de pace, unii cu alții, prin dialog, pentru a pune capăt conflictului.  

Este timpul ca toți liderii să înțeleagă că singura investiție viabilă este investiția în pace. 

 

Deputat 

Florin Piper-Savu 

*** 

 

 

 

 

 

https://teonymus.wordpress.com/2022/02/20/razboiul-si-pacea-divina/
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Nu avem voie să tratăm cu superficialitate legi de care depinde viața a milioane de români 
 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Măsurile propuse de PSD începând cu anul 2021, pentru reducerea efectelor crizei economice asupra populație și-au 

dovedit pe deplin eficiența și trebuie continuate. Vorbim, printre altele, de plafonarea prețurilor la energie sau de reducerea 

prețurilor la alimentele de bază prin limitarea adaosului comercial. 

Dacă Guvernul nu lua măsuri ferme pentru plafonarea prețurilor la energie, iarna trecută am fi asistat la adevărate 

drame, pentru că mulți români nu și-ar fi permis să achite facturile la gaze sau energie.  

Dacă Guvernul nu se implica în politica de stabilire a prețurilor la raft în cazul alimentelor de bază, aceeași oameni cu 

venituri mici erau puși în situația de a plăti tot mai mult pentru pâine, cartofi sau lapte, chiar dacă anul 2023 a fost unul bun din 

punct de vedere agricol.   

Cele două măsuri vor fi aplicate și în cursul iernii care ne bate la ușă. Așa cum vor face multe state europene, România 

va menține prețurile plafonate la energie. De asemenea, în cazul produselor alimentare, printr-o Ordonanță de Urgență, 

Guvernului va extinde lista alimentelor de bază pentru care se va aplica măsura adaosului limitat, fiind incluse ingrediente 

folosite de români pentru preparatele specifice sărbătorilor de iarnă. După ce va fi aprobată de Guvern, această ordonanță va 

ajunge și în Parlament, pentru a fi aprobată printr-o lege. Rugămintea mea este ca în cazul acestui act normativ să lăsăm la o 

parte orgoliile politice și să votăm în interesul cetățenilor.  

Urmează o iarnă grea, sunt două conflicte militare care afectează economia europeană și nu ne putem permite luxul de a 

trata cu superficialitate legi de care depinde viața a milioane de români.  

Dacă mai sunt sceptici care spun că astfel de decizii afectează economia de piață, le reamintesc că astfel de măsuri au 

fost aplicate și la nivel european, Comisia Europeană validând indirect politicile PSD de combatere a principalelor surse de 

creștere a prețurilor: energia, combustibilii și alimentele.   

Vă mulţumesc!         Deputat 

Marian-Iulian Rasaliu 

*** 

25 octombrie - Ziua Armatei Române 

 

În prezent sunt în desfășurare la nivel mondial peste 20 de conflicte majore. Dintre acestea le știm doar pe cele pe care 

mass media la prezintă mai frecvent. Dar în afara războiului din Ucraina, a celui din Israel sau Nagorno- Karabakh, mai există 

înfruntări militare sau paramilitare și în Etiopia, Sudan, Mali, Niger, Yemen sau Haiti. Această simplă constatare demonstrează 

că sintagma “o lume a păcii” nu este reală și nici măcar posibilă în viitorul apropiat.  

Armata rămâne principalul mijloc de apărare al unei națiuni. Iar într-o democrație, principalul rol al armatei este de 

proteja statul în fața amenințărilor externe. Două condiții obligatorii trebuiesc îndeplinite. Prima este ca militarii să fie bine 

pregătiți și a doua, să dispună de echipament modern pentru a rezista și a înfrânge agresiunea. 

Armata Română are o istorie lungă, cu care ne mândrim, iar începuturile ei vin vremurile geto-dacilor, ale lui Burebista 

și Decebal. Armata dacilor a fost una dintre cele mai puternice din lumea antică. Era cunoscută pentru războinicii săi pricepuți 

și pentru tacticile sale inovatoare. Dacii erau, de asemenea, maeștri în fortificații, iar forturile lor erau practic inexpugnabile. 

Dacii au rezistat cuceririi romane timp de peste 100 de ani. 

Strămoșii noștri au fost răzvrătiți și curajoși. În stare să își dea viața pentru țara lor. Erau războinici în toate sensurile 

cuvântului. Vitejia și spiritul lor de sacrificiu sunt încă vii și astăzi. 

Armata Română modernă a fost înființată în 1859, când Principatele Moldovei și Țării Românești s-au unit pentru a 

forma Principatele Unite ale României. Noua armată a fost rapid pusă la încercare în Războiul de Independență (1877-1878), 

în care România a luptat alături de Rusia pentru a-și obține independența față de Imperiul Otoman. 

La sfârșitul secolului al XIX-lea și începutul secolului al XX-lea, Armata Română a continuat să crească și să se 

modernizeze. A jucat un rol decisiv în victoria României în cel de-al Doilea Război Balcanic (1913) și în Primul Război 

Mondial. Armata Română a jucat de asemenea un rol major în realizarea Marii Uniri din 1918, care a adus toate teritoriile 

locuite de români într-un singur stat. 

În al Doilea Război Mondial, Armata română a fost un factor-cheie în înfrângerea Germaniei naziste și a aliaților săi. 

Revoluția română din 1989 a răsturnat și destrămat comunismul. După Revoluție, România a început tranziția către 

democrație. Şi armata română s-a transformat treptat într-o armată democratică. 

Astăzi, armata română este o forță modernă și profesionistă. Este membru al NATO și al Uniunii Europene.  
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Războiul declanșat de Rusia în Ucraina a modificat deja fața Europei și a schimbat strategia NATO din Europa de Est. 

Dacă, inițial, armata română era antrenată să intervină sau să răspundă preventiv într-o zonă de conflict limitat, acum 

coordonarea forțelor armate din Europa Centrală și de Est va avea în vedere și răspunsul militar la o invazie la scară largă. 

Pornind de la această schimbare de strategie, a devenit imperativ necesară modernizarea dotării logistice. Pentru a 

realiza aceasta, bugetul alocat armatei a fost majorat mai întâi de la 2% la 2,5% din Produsul Intern Brut. Ca urmare Ministerul 

Apărării Naționale a demarat în martie 2023 un plan de înzestrare în valoare de 10 miliarde de euro. Transformarea logistică a 

armatei va include și achiziționarea a 48 de avioane de generația a cincea. 

Trăim acum într-o lume cu mulți inamici văzuți și nevăzuți. Din această cauză militarii sunt unul dintre cele mai mari 

atuuri ale oricărei țări. Ei sunt paznicii națiunii și protejează cetățenii cu prețul propriei vieți. Ei sunt cei care pun interesul țării 

mai presus de interesul personal.  

Să alegi o carieră militară nu este ușor. Dar în același timp este o modalitate de dezvoltare personală fară echivalent în 

alte domenii de activitate. Spiritul de echipă, loialitatea, curajul, devoțiunea față de datorie, disciplina, onoarea, integritatea, 

subordonarea și simțul umorului toate împreună formează o experiență unică pentru orice tânăr ce dorește să străbată acest 

drum. 

25 octombrie este prilejul cel mai potrivit pentru a-i onora pe cei care poartă uniforma militară și servesc România, dar 

și pe cei care au murit facându-și datoria față de țară. În același timp, să adresăm un gând de recunoștință și familiilor de 

militari pentru sacrificiul pe care îl fac permanent în sprijinul bărbaților și femeilor în uniformă. 

Garanția libertății noastre ca națiune o reprezintă sacrificiul lor ca oameni. 
 

Deputat 

Viorel Salan 

*** 

PSD își menține angajamentul de susținere a industriei alimentare locale și de protejare a puterii  

de cumpărare a populației prin prelungirea plafonării adaosului comercial la alimentele de bază 

 

Stimate doamne și stimați domni deputați,  

Guvernul Ciolacu a anunțat săptămâna trecută lansarea „INVESTALIM”, program de sprijin al industriei alimentare. În 

acadrul acestui program vor fi alocate 590 de milioane de euro în următorii 3 ani pentru susținerea investițiilor în noi unități de 

producție și în modernizarea și dezvoltarea celor existente. Obiectivele strategice vizate sunt întărirea siguranței alimentare și 

reducerea deficitului comercial. Producem românește, cumpărăm produse românești și astfel vom consuma alimente și produse 

agro-alimentare din România și nu din import! 

Ministerul Agriculturii a publicat condițiile accesării fondurilor disponibile pentru procesatori. Startul depunerii de 

proiecte este planificat la finalul acestei săptămâni pe 27 Octombrie. 148 de milioane de euro se alocă în fiecare an, până în 

2026! Sprijinul statului constă în acordarea garanțiilor de stat de până la 80% din valoarea creditelor angajate de investitor și 

dobândă subvenționată. Totodată Guvernul plătește componenta ROBOR a dobânzii și investitorul doar o marjă de 2%. 

PSD și guvernul Ciolacu îndeplinesc astfel promisiunea privind sprijinirea fermierilor și procesatorilor pentru 

modernizarea sau înființarea de unități de procesare, în domenii deficitare precum industria de prelucrarea și conservare a 

cărnii, a peștelui, a cartofilor, fructelor și legumelor, sucurilor din fructe, fabricarea brânzeturilor, a uleiurilor, produselor de 

morărit, a pâinii sau a zahărului. 

Sunt prevăzute două forme de sprijin: schemă de ajutor de stat pentru înființarea sau dezvoltarea capacităților de 

producție din industria alimentară și se acordă credit de către bănci comerciale, dar nu mai mult de 50 de milioane de 

lei/beneficiar, pe o durată maximă de 10 ani. A doua formă de susținere de referă la facilitarea accesului la finanțare pentru 

asigurarea lichidităților și finanțarea investițiilor făcute de beneficiarii eligibili și se acordă credit bancar, de maxim 30 de 

milioane de lei, pe maximum 5 ani. Așadar, companiile care aplică la acest program trebuie să facă o investiție de cel puțin 

500.000 de euro, să contribuie cu cel puțin 25% din valoarea totală a investiției și să mențină activitatea rezultată din investiție 

cel puțin 5 ani de la data finalizării. 

În același timp vreau să mai anunț de la tribuna Parlamentului o veste bună pentru toată populația, dar în spceial pentru 

persoanele vulnerabile și anume prelungirea măsurii plafonării adaosului comercial la alimente de bază cu 3 luni, până la 31 

ianuarie 2024. De asemenea, lista alimentelor care vor beneficia de adaos comercial limitat va fi extinsă cu următoarele 

categorii de produse: orez, bulion, margarină, drojdie, varză murată, usturoi, cozonac și smântână. Sunt alimente pe care 

românii le folosesc în prepararea mâncărurilor de sărbători și pe care le consumă cu predilecție în această perioadă. Decizia a 

fost luată în urma discuțiilor purtate de ministrul social democrat al Agriculturii cu reprezentanții procesatorilor și 
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comercianților, având în vedere că se văd deja efectele benefice ale acestei măsuri a Guvernului Ciolacu: prețurile alimentelor 

nu au mai crescut, iar la cele de bază se înregistrează ieftiniri semnificative. 

Atât eu, cît colegii mei, ne dorim ca prețurile alimentelor să fie cât mai ușor de suportat pentru români și facem tot ce ne 

stă în putere să îi ajutăm în această perioadă dificilă în special pe românii cu venituri mici și medii. 
 

Deputat 

Dan Constantin Șlincu 

*** 

Noua abordare diplomatică promovată de premierul PSD transformă România  

într-o voce puternică pe plan internațional 

 

Preluarea conducerii Guvernului de către PSD a însemnat nu doar o revitalizare a calității vieții românilor, prin măsurile 

de plafonare a prețurilor produselor alimentare indispensabile, ci și o revigorare la nivelul politicii externe a României. 

Vizitele internaționale întreprinse în acest sens de către primul ministru Marcel Ciolacu au condus la îmbunătățirea 

imaginii României în străinătate, poziționându-ne ca un stat pro-activ, respectat, care se situează la un nivel de apărare 

considerabilă a cetățenilor și a intereselor naționale, în complicatul context geopolitic actual. 

Astfel, deplasările premierului din ultimele zile în cele două zone de conflict care țin capul de afiș al realității 

internaționale, respectiv în Israel și Ucraina, au conferit sporirea gradului de siguranță al conaționalilor noștri care au 

realmente nevoie de sprijinul statului român. 

În Israel, întâlnirile lui Marcel Ciolacu cu premierul Netanyahu și cu reprezentanții comunității românești au vizat 

împărtășirea unui puternic mesaj de susținere pentru repatrierea celor afectați de războiul din Fâșia Gaza. De altfel, 

întrevederea dintre premierii celor două țări s-a concentrat, cu prioritate, pe acest  subiect. Primul ministru Ciolacu a primit 

garanții considerabile în ceea ce privește sprijinul acordat de guvernul israelian pentru a-i aduce acasă pe românii de acolo, în 

stare de siguranță, susținere pe care am avut-o, de altfel, și în repatrierea miilor de pelerini aflați în dificultate după izbucnirea 

conflictelor cu organizația teroristă Hamas. 

Vizita efectuată la Kiev s-a soldat, de asemenea, cu rezultate fructuoase. În urma ședinței comune de guvern și a 

discuțiilor purtate de premierul Marcel Ciolacu cu președintele Zelenski, România a obținut acceptarea de către Ucraina a 

existenței exclusive a limbii române ca limbă oficială a minorității noastre de acolo, un demers așteptat de 33 de ani.  

Acest fapt reprezintă, fără îndoială, un succes remarcabil al premierului Ciolacu și al României, care va reinstaura 

normalitatea pentru viața conaționalii noștri din Ucraina și va spori dimensiunea minorității românești, aceasta nemaifiind 

astfel separată în vorbitori de română și vorbitori de limbă moldovenească.  

Recunoașterea oficială de către Ucraina a inexistenței limbii moldovenești înseamnă că limba română va fi unica limbă 

pentru minoritatea românească din Ucraina. Nu vorbim aici doar de o problemă simbolică, ci realmente de o consolidare 

intrinsecă a identității și drepturilor comunității românești, precum și facilitarea unui acces mai consistent la politicile publice 

destinate minorităților naționale din Ucraina. 

Odată cu eliminarea limbii moldovenești – invenție de altfel de sorginte sovietică – limba română rămâne singura limbă 

oficial recunoscută de autoritățile ucrainene pentru toată minoritatea română din Ucraina. Practic, nu vor mai exista oficial 

două minorități, una moldovenească și alta română, ca până acum, ci doar una singură, română, care folosește o singură limbă, 

cea română. Astfel, va crește nu doar numărul membrilor comunității românești din Ucraina, ci și reprezentativitatea acesteia, 

mai exact modul în care își apără și exercită drepturile, tradițiile și obiceiurile strămoșești.  

Vorbim aici de apărarea identității românești, cu atât mai mult cu cât, după ședința de guvern comună de la Kiev, 

autoritățile ucrainene au convenit să nu mai restricționeze orele de curs și slujbele religioase în școli și biserici în limba 

română. 

Noua abordare diplomatică promovată de primul ministrul Marcel Ciolacu este apreciabilă și salutară în actualul context 

internațional zbuciumat, mai ales după activitatea moderată, fără rezultate reale, de până acum a țării noastre în plan extern. 

 

Deputat 

Elena Stoica 

*** 
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Egalitate de șanse pentru educație și servicii medicale 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, doamnelor și domnilor, 

Aș dori să vă adresez câteva cuvinte cu ocazia Săptămânii Europene a Egalității de Șanse. Acesta este un moment 

important pentru a sublinia angajamentul nostru față de valorile fundamentale ale egalității și dreptății, dar și pentru a discuta 

despre una dintre cele mai urgente probleme cu care ne confruntăm - accesul egal la educație și servicii medicale pentru 

locuitorii din mediul rural, la fel ca pentru cei din mediul urban. 

În Europa noastră diversă, există diferențe semnificative în calitatea vieții și accesul la resurse esențiale între 

comunitățile rurale și cele urbane. Această disparitate nu ar trebui să existe, iar ca societate, trebuie să ne unim pentru a 

elimina aceste inegalități și pentru a asigura că toți cetățenii noștri au șanse egale de a-și construi un viitor mai bun. 

Educația este piatra de temelie a oricărei societăți prospere și a unei economii durabile. Cu toate acestea, în multe zone 

rurale, accesul la educație de calitate poate fi limitat. Școli învechite, lipsa profesorilor bine pregătiți și a resurselor 

educaționale moderne pot afecta negativ viitorul copiilor noștri din mediul rural. Este imperativ să investim în infrastructura 

școlară din zonele rurale, să atragem profesori calificați și să oferim resurse educaționale la fel de bune ca cele din mediul 

urban. Fiecare copil, indiferent de locul de naștere, merită o educație de cea mai înaltă calitate. 

Pe lângă educație, accesul la servicii medicale de calitate este un drept fundamental. Totuși, în multe comunități rurale 

din Europa, accesul la asistență medicală poate fi dificil. Centrele medicale sunt deseori depășite, personalul medical este 

insuficient, iar pacienții pot trebui să călătorească distanțe mari pentru a primi îngrijire medicală adecvată. Această situație nu 

poate continua. Trebuie să investim în infrastructura medicală rurală, să atragem profesioniști medicali calificați și să asigurăm 

că serviciile medicale de calitate sunt la dispoziția tuturor cetățenilor, indiferent de locul în care trăiesc. Nu putem să trecem cu 

vederea realitatea că, în prezent, există o mare discrepanță între posibilitățile și resursele disponibile în zonele rurale și cele 

urbane din țara noastră. Acest dezechilibru afectează direct viața și bunăstarea concetățenilor noștri din mediul rural și 

subminează în mod semnificativ șansele lor de dezvoltare și succes. În ceea ce privește educația, trebuie să recunoaștem că 

fiecare copil, indiferent de mediul în care se află, are dreptul la o educație de calitate. Cu toate acestea, în multe comunități 

rurale, resursele limitate, lipsa infrastructurii adecvate și absența cadrelor didactice bine pregătite pot afecta calitatea educației 

oferite. Este esențial să investim în școli rurale, să atragem profesori competenți și să oferim acces la materiale educaționale 

moderne pentru a asigura că fiecare copil are o șansă echitabilă de a-și dezvolta potențialul. 

Pe lângă educație, accesul la servicii medicale de calitate este un drept fundamental pe care fiecare cetățean ar trebui să-l 

aibă. Din păcate, multe comunități rurale se confruntă cu lipsuri semnificative în ceea ce privește asistența medicală, în timp ce 

centrele medicale și spitalele moderne sunt concentrate în orașe. Această situație poate avea consecințe grave asupra sănătății 

locuitorilor din mediul rural. Este imperativ să extindem și să îmbunătățim infrastructura medicală în zonele rurale, să atragem 

personal medical calificat și să facilităm accesul la servicii de sănătate preventive și de urgență. 

Închei prin a sublinia importanța acestei chestiuni pentru toate țările europene. Egalitatea de șanse nu este doar un 

principiu fundamental, ci și un motor pentru dezvoltare economică și coeziune socială. Haideți să acționăm împreună pentru a 

crea o Europă în care fiecare cetățean are acces egal la educație și servicii medicale de calitate. Acesta este angajamentul 

nostru față de un viitor mai bun și mai echitabil pentru toți. 

Deputat 

Vasilică  Toma 

*** 

Partidul Social Democrat lansează campania „Cumpără românește!”  

și investește peste o jumătate de miliard de euro în dezvoltarea industriei procesatoare 

Domnule președinte / Stimați colegi, 

Partidul Social Democrat a avut întotdeauna în programul său de guvernare o componentă puternică de politici și măsuri 

menite să sprijine capitalul românesc, industria alimentară și să încurajeze consumul de produse românești.  

În această privință, campania lansată recent, intitulată sugestiv, „Cumpără românește!” definește patriotismul economic 

asumat permanent de PSD și promovat consecvent în actul de guvernare. Mai exact, pentru a veni și în sprijinul micilor 

întreprinzători, Partidul Social Democrat a lansat o platformă digitală ce poate fi utilizată de fiecare producător autohton pentru 

a-și promova produsele și pentru a ajunge mai rapid la potențialii cumpărători, fapt ce le oferă o șansă în plus de a-și dezvolta 

afacerile. 
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Prin intermediul acestei campanii, atât eu cât și restul colegilor social-democrați, ne-am propus să îndemnăm toți 

românii să cumpere cât mai multe produse românești, autohtone, produse la noi în țară, pentru ca fiecare leu cheltuit la piață să 

se transfere și să se multiplice în mod direct în economia locală, în beneficiul deplin al producătorilor români.  

Ca deputat de Alba, pot să afirm că sunt mândru de faptul că județul Alba a fost denumit, pe bună dreptate, capitala 

industriei alimentare, ținând cont că produsele fabricate în unitățile de producție și procesare din Alba ajung pe rafturile 

marilor supermarketuri și hipermarketuri din țară, dar și din străinătate și nu doar în Europa, ci și pe alte continente.  

De asemenea, unul dintre avantajele majore ale industriei alimentare din județul Alba este diversitatea produselor 

fabricate, iar calitatea acestor produse este recunoscută la nivel național și internațional.   

Țin să menționez printre acestea fabricile de mobilă din Câmpeni, precum Montana, Maria Production și Transilvania 

Production, Păstrvăria de la Șugag și nu în ultimul rând, fabrica de genți de la Sebeș. Pe lângă acestea, în județul Alba regăsim 

mari unități de procesare de lapte și produse lactate, unități pentru procesarea mierii, unul dintre cei mai mari procesatori de 

miez de nucă, cel mai mare procesator de carne de pasăre din România, cel mai mare producător de vinuri, dar și alte ferme 

locale pentru creșterea ovinelor, bovinelor, porcinelor și chiar a caprinelor.  

Cu o astfel de diversitate de producători locali, cred cu tărie faptul că o astfel de campanie derulată la nivel național, 

poate genera suficient capital pentru susținerea firmelor românești care au nevoie în această perioadă să își protejeze 

capacitatea de producție și locurile de muncă.  

Tot în sprijinul producătorilor locali, PSD a lansat programul INVESTALIM, care prevede o finanțare de aproximativ 

600 de milioane de euro, pentru susținerea investițiilor în crearea de noi centre de producție și procesare.   

În acest sens, Partidul Social Democrat și guvernul Ciolacu și-au îndeplinit promisiunea privind sprijinirea fermierilor și 

procesatorilor pentru modernizarea sau înființarea de unități de procesare, în domenii deficitare precum industria de 

prelucrarea și conservare a cărnii, a peștelui, a cartofilor, fructelor și legumelor, sucurilor din fructe, fabricarea brânzeturilor, a 

uleiurilor, a produselor de morărit, a pâinii sau a zahărului. 

Îmi exprim convingerea faptului că țara noastră va deveni nu doar un lider regional ci și un lider european în domeniul 

alimentației publice, un promotor al produselor crescute natural, într-un mod 100% sănătos și autentic.  

Deputat 

Radu Tuhuț 

*** 

Declarație politică 

Într-o lume globalizată, diaspora românească se extinde și evoluează constant. Un fapt semnificativ este că, potrivit 

statisticilor, în ultimii 20 de ani peste 1 milion de copii români s-au născut în afara granițelor țării noastre. Aceasta nu este doar 

o statistică, ci un semnal clar al responsabilității pe care o avem față de această nouă generație care crește departe de leagănul 

cultural al României. 

În lumina acestei realități, cultura și limba română devin esențiale ca repere ale identității noastre naționale pentru aceste 

noi generații. Este de datoria noastră, ca reprezentanți ai României, să ne asigurăm că aceste valori sunt nu doar păstrate, dar și 

promovate și îmbogățite în inimile românilor de pretutindeni. Luând exemplu din „Prezențe Culturale Românești” de Virgil 

Cândea, o mică enciclopedie de creații românești și de izvoare despre români în colecții din străinătate,  observăm că impactul 

cultural al românilor în lume este vast și semnificativ. De la artiști până la savanți, contribuția diasporei românești la cultura 

globală este una remarcabilă. Pentru a asigura continuitatea acestei moșteniri, avem nevoie de o strategie clară și concretă. 

Primul pas este consolidarea și extinderea programelor educaționale pentru românii din diaspora, în special pentru 

tinerii și copiii născuți în străinătate. Cursurile de limbă, programele de schimb pentru studenți și modulele educative online 

trebuie să fie adaptate nevoilor acestor generații.  

În al doilea rând, trebuie să sprijinim și să încurajăm parteneriatele dintre comunitățile românești din diaspora și 

instituțiile culturale din România. Acestea pot forma baza unei educații culturale solide pentru tinerii din diaspora. 

În final, susținerea inițiativelor și proiectelor românilor din diaspora care vizează promovarea culturii și limbii române 

este esențială. Acest lucru poate fi realizat prin mecanisme de finanțare, consultanță și promovare internațională. 

Concluzionând, având în vedere creșterea demografică a comunității românești din diaspora, protejarea și promovarea culturii 

și limbii române devine mai importantă ca niciodată. Prin eforturi unite, putem asigura că identitatea românească va fi păstrată 

și celebrată de generațiile viitoare, indiferent unde se nasc și cresc. 

Vă mulțumesc!         Deputat 

Ioan Vulpescu 

*** 
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➢ Întrebări 

 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

 

Noi măsuri pentru asigurarea înscrierii tuturor copiilor în unitățile de educație antepreșcolară de stat 

Doamnă ministru,  

Locurile disponibile în creșele și grădinițele de stat se dovedesc insuficiente, an de an, în ciuda scăderii drastice a 

natalității. Drept urmare, grupele care se formează sunt, de cele mai multe ori, supradimensionate. De asemenea, creșele și 

grădinițele continuă să lipsească în mare parte a mediului rural, creându-le mari dificultăți familiilor cu copii de până în 3 ani. 

Iar această situație este reflectată și de rata europeană foarte scăzută de acces la educația timpurile pe care România o 

înregistrează pentru copiii cu vârsta între 0-3 ani.  

Având în vedere acest cumul de neajunsuri, vă rog să-mi comunicați care a fost numărul locurilor disponibile în creșele 

și grădinițele de stat la începutul acestui an școlar la nivel național și, în particular, la cel al județului Arad, cât și cel al 

cererilor de înscriere și reînscriere în unitățile de educație preșcolară de stat. Vă rog să-mi mai precizați și câte noi creșe și 

grădinițe de stat au fost deschise anul acesta la nivelul întregii țări și în județul Arad, precum și cu câte locuri s-au suplimentat 

grupele de copii. Nu în ultimul rând, vă rog să-mi răspundeți despre ce măsuri aveți în vedere ca să asigurați, în cel mai scurt 

timp, înscrierea tuturor micuților în unitățile de stat care oferă cursuri antepreșcolare.  

Solicit răspuns scris.  

Cu stimă,         Deputat  

Adrian Alda 

*** 

Adresată domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

 

Noi măsuri pentru limitarea efectelor provocate de șacali 

Domnule ministru,  

Deși a fost majorată cota de vânătoare, dar și în ciuda eforturilor autorităților locale din mai multe zone ale țării pentru 

diminuarea tuturor efectelor provocate de înmulțirea șacalilor, aceste animale sălbatice continuă să terorizeze nu doar 

crescătorii de animale, ci și populația. Șacalii atacă, în continuare, noaptea nu doar oile și caprele, ci și oamenii și nu doar în 

județul Arad, ci și în restul județelor din Vestul, din Sudul și din Estul țării, provocând pagube materiale însemnate și, 

concomitent, frica populației din zonele rurale mai izolate sau mărginașe așezărilor umane medii și mari.  

Din aceste considerente, vă rog să-mi transmiteți ce noi măsuri intenționați să impuneți astfel încât să fie gestionat mai 

bine acest neajuns. În plus, vă rog să-mi comunicați dacă aveți estimări cât mai concrete privind numărul acestor mamifere 

pentru fiecare județ în parte și dacă veți acorda autorizații în baza cererilor exprese pentru vânarea acestor animale sălbatice. 

Solicit răspuns scris.  

Cu stimă,         Deputat  

Adrian Alda 

*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Posibilitatea extinderii Programului „Masa Caldă” la nivel național 

Stimată doamnă ministru,  

Aș dori să vă atrag atenția asupra unor date recente cu privire la sănătatea și bunăstarea elevilor din România. Recent, o 

coaliție de experți europeni în domeniul educației și sănătății, SchoolFood4Change, a făcut apel pentru introducerea unui 

standard minim în școlile din întreaga Europă, care presupune asigurarea a cel puțin unei mese sănătoase pe zi pentru toți 

elevii, indiferent de situația lor socio-economică.  

Această inițiativă vine ca răspuns la ratele crescânde de obezitate, bolile cronice și inechitățile de sănătate în rândul 

copiilor și tinerilor. De-a lungul Europei, s-a constatat că asigurarea accesului la o masă sănătoasă în școli nu doar 

îmbunătățește nutriția elevilor, ci are și un impact pozitiv asupra performanței academice, a comportamentului și a sănătății 

fizice a acestora.  
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În acest context, doresc să îmi transmiteți dacă Ministerul Educației are în vedere extinderea Programului „Masa Caldă” 

la nivel național, astfel încât toți elevii din România să beneficieze de o masă sănătoasă în fiecare zi. Totodată, care sunt pașii 

prevăzuți pentru implementarea acestui program și în cât timp se estimează că acest lucru ar putea deveni o realitate.  

Întrucât sănătatea și bunăstarea elevilor noștri reprezintă o prioritate națională, consider că este imperios necesar să 

acționăm în direcția asigurării unei alimentații corespunzătoare în școlile noastre. Aceasta nu doar că va avea un impact 

benefic asupra sănătății tinerilor noștri, dar va contribui și la crearea unui mediu propice învățării și dezvoltării lor.  

Solicit răspunsul în scris.  

Vă mulțumesc!          Deputat 

Oana-Gianina Bulai 

*** 

Adresată domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 

 

Componenta de stocare a energiei solare va face parte din următoarele programe  

Casa Verde Fotovoltaice pentru a face eficient sistemul energetic național? 

Stimate domnule ministru,  

Având în vedere că fără instalarea unui sistem de stocare a energiei nu se poate beneficia de o alimentare fluidă și 

previzibilă și pentru a scăpa de grija energiei insuficiente în timpul vârfurilor de consum sau când producția panourilor este 

mică sau inexistentă, precum și a zonelor fără acces la rețea, singura opțiune o reprezintă acumulatorii, vă rog să-mi 

comunicați dacă pentru următorul program „Casa Verde Fotovoltaice” veți subvenționa inclusiv această componentă și nu doar 

achiziția și montajul panourilor fotovoltaice.  

Care este stadiul propunerii de ajustare a Planului Național de Redresare și Reziliență transmis Comisiei Europene de 

către Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene pentru a include un capitol complet nou cu privire la o serie de investiții 

pentru implementarea în România a REPowerEU, un plan dezvoltat de Uniunea Europeană pentru economisirea energiei și 

producția de energie verde.  

Una dintre investițiile menționate în cadrul documentului este un program prin care persoanele fizice din România pot 

obține finanțare cumulată de 50.000 de lei pentru instalarea unui sistem de panouri fotovoltaice și a unei baterii pentru stocarea 

energiei. Noul program este complementar pentru Casa Verde Fotovoltaice.  

Vă solicit răspuns oral și în scris la adresa cabinetului parlamentar precum și la grupul parlamentar al Partidului Social 

Democrat din Camera Deputaților. 

Deputat 

Virgil - Alin Chirilă 

*** 

Adresată domnului Ștefan-Radu Oprea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului 
 

Unde investesc banii pentru Inteligență Artificială marile puteri ale lumii și cum se situează România? 
 

Stimate domnule ministru,  

Ascensiunea inteligenței artificiale este un fenomen de neoprit, cu impact major asupra societății și economiei globale. 

Progresele tehnologice din sistemele de inteligență artificială au condus la o creștere semnificativă a adoptării AI în mediul de 

afaceri și organizații. Cu toate că acest avânt stârnește atât entuziasm, cât și îngrijorări legate de impactul social și economic, 

este important să fim conștienți de realitatea în care inteligența artificială este un factor cheie pentru competitivitatea globală.  

Potrivit AI Index Report, realizat de Stanford University în 2022, s-au înregistrat investiții private în inteligența 

artificială în valoare de peste 85 de miliarde de dolari la nivel mondial. Această sumă semnificativă arată că inteligența 

artificială a devenit un pol de atracție pentru capitalul privat.  

Cele trei domenii cu cea mai mare valoare a investiției în AI la nivel global sunt medicina, managementul de date și 

sectorul financiar. Aceste sectoare au un potențial imens pentru dezvoltarea economică a României. Investițiile în AI pot 

transforma industria medicală, permițând dezvoltarea de tehnologii de diagnostic și tratament mai eficiente, și pot facilita 

gestionarea datelor în sectorul financiar, contribuind la îmbunătățirea serviciilor oferite și a securității financiare.  

Spre exemplu, putem analiza datele referitoare la cele mai mari economii ale lumii. Conform raportului, putem observa 

că, în 2022, investițiile private în inteligența artificială în sectorul tehnologiei dronelor din Statele Unite au fost de 1,6 miliarde 

de dolari, ceea ce reprezintă de 53 de ori mai mult decât investițiile similare din China, care au fost de doar 0,03 miliarde de 

dolari, și de 40 de ori mai mari decât cele din Uniunea Europeană și Marea Britanie, în valoare de 0,04 miliarde de dolari.  
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În același timp, investițiile private din China în domeniul semiconductorilor, în anul 2022, au atins 1,02 miliarde de 

dolari, depășind investițiile din Statele Unite, în valoare de 0,58 miliarde de dolari, de 1,75 ori. În comparație cu Uniunea 

Europeană și Marea Britanie, investițiile chineze au fost de 102 ori mai mari, cifrându-se la 0,01 miliarde de dolari.  

Consider că Ministerul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului are un rol crucial în stimularea investițiilor 

românești private în inteligența artificială. Este necesar să se creeze un mediu propice pentru antreprenorii și startup-urile 

locale, astfel încât acestea să poată atrage investiții și să dezvolte soluții AI competitive. Facilitățile fiscale, granturile și 

programele de susținere pentru inovatori în domeniul AI ar trebui să fie o prioritate.  

În plus, este esențial să se promoveze educația și formarea în domeniul AI pentru a dezvolta resurse umane calificate 

care să poată contribui la inovație și competitivitate. Prin colaborarea dintre Ministerul Economiei, instituțiile de învățământ 

superior și industrie, putem dezvolta o forță de muncă specializată în inteligența artificială.  

Investițiile în inteligența artificială pot transforma România într-un hub de inovație și tehnologie, sprijinind creșterea 

economică și crearea de locuri de muncă. Ministerul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului are oportunitatea de a 

modela viitorul economiei românești prin susținerea dezvoltării inteligenței artificiale și a sectorului antreprenorial în acest 

domeniu. Este esențial să profităm de această oportunitate pentru a asigura un viitor prosper pentru țara noastră.  

În lumina acestor cifre și a realității globale a investițiilor în inteligența artificială, mă adresez Ministerului Economiei, 

Antreprenoriatului și Turismului cu câteva întrebări-cheie care vizează abordarea și strategiile de dezvoltare a României în 

această direcție promițătoare.  

1. Cum se plasează România în ceea ce privește investițiile în inteligența artificială, comparativ cu alte țări la nivel 

mondial, cu precădere la cele din Uniunea Europeană? În ce domenii se investește?  

2. Care sunt proiectele și inițiativele concrete promovate de Ministerul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului 

pentru a sprijini dezvoltarea sectorului de inteligență artificială în țara noastră?  

3. Ce strategii sunt implementate pentru a asigura o educație de calitate în domeniul AI și pentru a pregăti forța de 

muncă locală pentru viitorul dominat de inteligența artificială?  

4. Care este viziunea Ministerului cu privire la creșterea economică și crearea de locuri de muncă în contextul 

investițiilor în AI și cum intenționează să susțină inovatorii locali pentru a atinge aceste obiective?  

Solicit răspunsul în scris.  

Vă mulțumesc!         Deputat 

Cu deosebit respect,              Vasile Cîtea 

*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

Absenteismul timpuriu 

Stimată doamnă ministru,  

Vă adresez acest text pentru a atrage atenția asupra unei statistici ce privește educația timpurie a copiilor în România. 

Potrivit unor date alarmante, unul din patru copii din țara noastră nu frecventează grădinița în mod regulat. Această situație 

reprezintă o problemă majoră, deoarece educația timpurie, pentru copiii cu vârste cuprinse între trei și șase ani, este esențială 

pentru dezvoltarea lor cognitivă și integrarea socială.  

Conform unui raport realizat în cadrul proiectului „Start în educație”, derulat de World Vision România și Fundația 

OMV Petrom, în parteneriat cu Universitatea A.I. Cuza din Iași, 97% dintre părinți consideră că grădinița este importantă, însă 

45% dintre părinții celor care frecventează doar parțial grădinița spun că lipsa resurselor financiare este principalul motiv al 

absenței copilului de la grădiniță, iar alți 32% vorbesc de distanțele mari până la grădiniță.  

România continuă, deci, să aibă o problemă privind distribuția geografică a grădinițelor și școlilor. E nevoie de unități 

de învățământ accesibile din punctul de vedere al distanței și care să permită copiilor să meargă pe jos la ele.  

De asemenea, raportul arată că incidența absenteismului de la grădiniță este mai mare la cei cu părinți cu cel mult studii 

gimnaziale. 

Pe de altă parte, grădinițele în sine nu dispun de resurse adecvate. Conform opiniei a 38% dintre părinți, există o lipsă de 

materiale educaționale, în timp ce alți 29% semnalează că lipsesc jucării potrivite pentru vârsta copiilor, iar 18% consideră că 

ar trebui să fie oferite activități zilnice mai variate.  

Agravant este că absența acestor resurse devine mai alarmantă atunci când se constată că mulți copii nu au acces la ele 

nici acasă.  

Conform legilor actuale din România, înscrierea copiilor la grădiniță este obligatorie începând cu grupa mijlocie, în 

timp ce grupa mică este opțională. Cu toate acestea, se constată că, în ciuda respectării acestei obligații de către aproximativ 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 26 - 2023  
Săptămâna 23 – 27 octombrie 2023  

 

 

74 

 

99% dintre părinți, procentul de copii care frecventează grădinița în mod regulat este semnificativ mai mic. În acest context, 

formulez câteva întrebări cu privire la această situație și la măsurile pe care Ministerul Educației le-a luat sau intenționează să 

le ia pentru a remedia această problemă:  

1. Care este situația acestui fenomen în județul Iași, conform datelor deținute de Ministerul Educației?  

2. Care sunt măsurile pe care Ministerul Educației le are în vedere pentru a asigura o mai eficientă distribuție geografică 

a grădinițelor și școlilor în România, astfel încât să se elimine distanțele mari care descurajează părinții să-și trimită copiii la 

grădiniță?  

3. Cum intenționează Ministerul Educației să sprijine financiar familiile defavorizate care consideră că lipsa resurselor 

financiare este principala cauză a absenteismului copiilor de la grădiniță?  

4. Ce programe și inițiative are Ministerul Educației în vedere pentru a îmbunătăți dotarea grădinițelor cu materiale 

educaționale, jucării adaptate vârstei și activități zilnice mai diverse, astfel încât să se creeze un mediu educațional atractiv 

pentru copii?  

5. Ce măsuri au fost luate pentru a dezvolta și promova programe de educație parentală, având în vedere că acestea au 

un impact semnificativ asupra implicării părinților în educația timpurie a copiilor?  

Solicit răspunsul în scris.  

Vă mulțumesc!         Deputat 

Cu respect,       Vasile Cîtea 

*** 

Adresată doamnei Luminița Odobescu, ministrul Afacerilor Externe 
 

Românii care muncesc pe alte meleaguri 

Stimată doamnă ministru,  

Doresc să atrag atenția asupra unor informații actuale legate de românii care muncesc peste granițe, în special în ceea ce 

privește condițiile de muncă și controlul efectuat de Ministerul Afacerilor Externe. În lumina recentelor evenimente, doresc să 

vă aduc la cunoștință următoarele informații:  

La data de 10 octombrie, șapte suspecți au fost arestați în estul Girondei, Franța, pentru acuzații legate de trafic de ființe 

umane, ascunderea unei infracțiuni și expunerea persoanelor vulnerabile la condiții nedemne de muncă și cazare. Acești 

suspecți au fost acuzați că au recrutat muncitori din România, pe care i-au transportat în Franța și i-au angajat în podgorii 

pentru salarii mici. Mai mulți muncitori români, inclusiv un minor de 14 ani, au depus plângeri cu privire la condițiile de 

cazare inadecvate, hărțuire și restricții ale libertății.  

De asemenea, în Spania, o rețea de exploatare a muncitorilor sezonieri, formată în principal din cetățeni români, a fost 

destructurată în Andaluzia. Aceasta a inclus cazuri grave de exploatare, cu muncitori care au fost ținuți în condiții de sclavie și 

care au fost amenințați. Acest caz a ieșit la iveală după ce una dintre victime a fost călcată de un tractor și apoi răpită pentru a 

nu depune mărturie.  

Consider că toți cetățenii români, indiferent de locul în care lucrează, ar trebui să beneficieze de siguranță și demnitate. 

Este imperativ să ne asigurăm că aceștia nu sunt expuși la riscuri grave pentru viața și sănătatea lor și că nu sunt supuși 

abuzurilor de nicio natură.  

Românii care muncesc peste granițe au dreptul la condiții de muncă adecvate și la protecție împotriva exploatării. 

Trebuie să verificăm că acești cetățeni beneficiază de respectarea drepturilor lor fundamentale, precum dreptul la muncă 

decentă, la un salariu corect și la condiții de muncă sigure și sănătoase.  

Modul în care gestionăm situațiile legate de românii care lucrează peste granițe are un impact direct asupra imaginii 

României pe plan internațional. În calitate de stat membru al Uniunii Europene, suntem obligați să promovăm standarde 

ridicate de protecție a lucrătorilor și să luptăm împotriva traficului de ființe umane.  

Este vital să creștem conștientizarea cetățenilor români cu privire la drepturile lor în străinătate și să oferim informații și 

resurse pentru a-i ajuta să recunoască și să raporteze eventualele abuzuri. Prevenirea abuzurilor și educarea cu privire la 

riscurile din mediul de muncă sunt esențiale.  

În acest context, doresc să adresez câteva întrebări politice care vizează acest fenomen:  

1. Care sunt măsurile concrete luate de Minister pentru a asigura protecția și controlul adecvat al românilor care lucrează 

în străinătate, în special în situații cu potențial de exploatare?  

2. Care este protocolul de colaborare care există între Ministerul Afacerilor Externe și autoritățile străine pentru a 

identifica și combate rețelele infracționale care exploatează cetățenii români?  
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3. Cum intenționează Ministerul să crească conștientizarea românilor cu privire la drepturile lor în străinătate și la 

modalitățile de raportare a unor eventuale abuzuri?  

4. Ce măsuri specifice au fost luate sau sunt planificate pentru a sprijini victimele exploatării muncitorilor români peste 

granițe și pentru a asigura recuperarea lor și aducerea infractorilor în fața justiției?  

Aceste întrebări vizează o problemă de importanță majoră și necesită acțiuni concrete din partea autorităților române 

pentru a proteja cetățenii români care lucrează în străinătate și pentru a combate traficul de ființe umane și exploatarea lor 

Solicit răspunsul în scris.  

Vă mulțumesc!         Deputat 

Cu deosebit respect,     Vasile Cîtea 

*** 

 

Adresată doamnei Natalia Elena Intotero, ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse 

 

Numărul preșcolarilor și elevilor dezavantajați din învățământul de stat preșcolar, primar și gimnazial din județul 

Botoșani care vor beneficia de tichete sociale pentru sprijin educațional în următorii 4 ani 
 

Stimată doamnă ministru,  

Având în vedere că spătămâna trecută ați adoptat în Guvern, Strategia Națională pentru Protecția și Promovarea 

Drepturilor Copilului 2023-2027, care își propune reducerea cu 400.000 a numărului copiilor afectați de sărăcie și excluziune 

socială inclusiv prin acorarea unui sprijin de 500 de lei pe an, în următorii 4 ani, sub formă de tichete sociale pentru suport 

educațional oferit familiilor preșcolarilor și elevilor dezavantajați din învățământul de stat preșcolar, primar și gimnazial vă rog 

să-mi comunicați câți beneficiari din județul Botoșani se vor încadra în această situație detaliat pe unități de învățământ.  

Solicit răspuns în scris.  

Cu deosebită stimă,        Deputat 

Alexandra Huțu 

*** 

 

Adresată domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 
 

România are nevoie stringentă de o strategie energetică 

Domnule ministru,  

Mediul de afaceri reclamă necesitatea unei strategii naționale energetice, updatată și în funcție de ultimele reglementări 

și direcții internaționale ale acestui sector. În opinia oamenilor de afaceri, un plan oficial cât mai conform realității și 

exigențelor actuale și viitoare ar oferi o doză mai mare de predictibilitate tuturor celorlalte tipuri de investiții care se sprijină 

direct sau indirect pe zona energetică. De asemenea, specialiștii din acest sector atenționează că fără o planificare exhaustivă și 

integratoare, domeniul energetic riscă să se dezvolte haotic, mai ales că a beneficiat de foarte multe investiții în energia 

regenerabilă.  

La rândul dumneavoastră ați vorbit despre necesitatea și importanța unei astfel de strategii naționale, mai ales pentru că 

de aceasta depind și alte reglementări, precum Planul Național Integrat pentru Energie și Schimbări Climatice (PNIESC).  

Din aceste raționamente, vă rog să-mi transmiteți când preconizați că va fi definitivată această strategie energetică și 

care ar fi noile considerente care împiedică elaborarea și prezentarea acesteia în cât mai scurt timp.  

Solicit răspuns scris. 

Cu stimă,         Deputat 

Ștefan Mușoiu 

*** 

 

Adresată domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 
 

Precizări privind urgentarea dosarelor depuse pentru Programul Casa Verde Fotovoltaice 

Domnule ministru,  

Programul Casa Verde Fotovoltaice, coordonat de către Administrația Fondului de Mediu (AFM), a fost suspendat, 

recent, în baza unei decizii a Curții de Apel Oradea pentru un dosar deschis de către o firmă care nu a fost validată pentru 
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instalarea panourilor. Însă, înainte de această hotărâre a instanței, mi s-a adus la cunoștință, în repetate rânduri, că ritmul în 

care erau evaluate dosarele era unul extrem de lent în ciuda faptului că energia verde reprezintă o prioritate pentru România. În 

plus, aceste proiecte ar trebui să se deruleze într-un mod cât mai eficient, astfel încât să încurajeze românii să opteze pentru 

acest tip de inovații tehnice.  

Vă rog să mă informați ce măsuri veți lua pentru soluționarea cât mai rapidă și conformă a tuturor dosarelor depuse în 

acest scop de către cetățeni, la nivel național. 

Solicit răspuns scris.           Deputat 

Cu stimă,              Ștefan Mușoiu 

*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

Învăţământ preuniversitar 

Stimată doamnă ministru,  

Un raport al Organizaţiei Salvaţi Copii ne arată că în ultimii ani, circa 275.000 de copii cu vârste cuprinse între 7 şi 17 

ani nu erau înscrişi în nicio formă de învăţământ preuniversitar, cifră la care se adaugă alţi 45 mii de copii din ciclurile 

respective care abandonează anual şcoala.  

În România, peste 1,5 milioane de copii se află în risc de sărăcie sau excluziune socială. Datele ne arată şi că în ceea ce 

priveşte calitatea educaţiei, circa 40 la sută dintre elevii români din sistemul educaţional se plasează în aria analfabetismului 

functional, un procent asemănător are dificultăţi uriaşe în realizarea de calcule matematice simple, iar alţi peste 40 la sută nu 

au cunoştinţele generale elementare despre societate, oameni şi univers. 

În aceste condiţii, mai ales că vorbim de educaţia copiilor noştri şi de programe peste programe implementate în ultimii 

ani de Ministerul Educaţiei, vă rog să răspundeţi la unele întrebări:  

1. Vă rog să precizaţi numărul de elevi, din fiecare judeţ în parte, în ceea ce priveşte pe cei care frecventează cursurile 

şcolare şi cei care au renunţat la studii, raportat la anul şcolar anterior 2022-2023.  

2. De la începutul actualului an şcolar 2023-2024 câţi elevi au renunţat deja la cursuri?  

3. Ce programe derulează Ministerul Educaţiei în ceea ce priveşte reducerea analfabetismului funcţional?  

Cu stimă!      

Deputat 

Marius Eugen Ostaficiuc 

*** 

Adresată domnului Florin-Ionuț Barbu, ministrul Agriculturii  

 

Înfiinţarea centrelor cu temperatură controlată de depozitare a legumelor și fructelor 
 

Domnule ministru,  

Judeţul Dâmboviţa reprezintă unul dintre cele mai ofertante bazine agricole din România.:  

- Valea Dâmboviţei şi Valea Ialomiţei sunt cunoscute pentru culturile bogate de fructe cum sunt cele de măr, păr și prun.  

- Zona Băleni reprezintă unul dintre cele mai bogate bazine legumicole din România; 

 - Zona Titu – Lunguleţu – Potlogi – Poiana – Slobozia Moară este cunoscută pentru cultura de cartof şi varză.  

În sensul obiectivului din programul de guvernare privind realizarea a cel puţin 15 centre cu temperatură controlată de 

depozitare a legumelor și fructelor, venind în întâmpinarea acestui dizederat şi ţinând cont de specificul judeţului Dâmboviţa, 

vă supun atenției disponibilitatea noastră de a găzdui o astfel de unitate pe teritoriul județului nostru.  

De aceea, readuc în atenția dumneavoastră un subiect important pentru producătorii locali din judetul Dâmbovița: pentru 

organizarea şi eficientizarea activităţii agricole, prin Programul de guvernare, atât noi, parlamentarii PSD din Dâmbovița dar și 

dumneavoastră, la investirea în fucția de ministru, ne-am asumat mai multe măsuri prioritare care vizează modernizarea tuturor 

domeniilor agricole.  

În susținerea conceptului de ”Patriotism Economic” asumat de Guvernul Ciolacu prin care agricultura primește o atenție 

sporită, consider că înființarea unui centru cu temperatură controlată de depozitare a legumelor și fructelor pe raza județului 

Dâmbovița este o idee care dă sens dezideratului comun de susţinere a noilor generaţii de fermieri români, în contextul 

European. 

 În acest sens, vă supun atenției una dintre măsuri care se referă la înfiinţarea centrelor cu temperatură controlată de 

depozitare a legumelor și fructelor. Judeţul Dâmboviţa are un specific agricol preponderant în pomicultură şi legumicultură, iar 
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bazinele pomicole de pe Valea Dâmboviței şi de pe Valea Ialomiţei, precum şi cele legumicole Lunguleţu, Petreşti sau Băleni 

sunt reprezentative la nivel naţional.  

Totodată, la nivelul județului beneficiem de atuuri de ordin strategic, datorate, în principal, apropierii de cel mai mare 

pol de dezvoltare urbană și economică, Bucureștiul, dar și de apropierea geografică de două coridoare rutiere - A1 București-

Pitești și DN71 Târgoviște-Sinaia, care amplifică potențialul de dezvoltare agricolă și economică a zonei noastre.  

O subliniere importantă este și aceea că, în ultimii ani, judeţul Dâmboviţa s-a impus drept principal furnizor de legume – 

fructe pentru toată regiunea Sud-Munteania, cu sublinierea că numai de la producătorii de pe Valea Dâmboviței plecând 

300.000 tone de fructe spre piețele din România.  

Deşi s-a investit mult în zonă, în special prin programele europene dedicate sectorului agricol, majoritatea fondurilor au 

fost destinate consolidării producţiei, în timp ce fondurile destinate depozitării, procesării şi desfacerii au trecut în plan secund.  

De aceea, situaţia impune măsuri urgente pentru a asigura condiţii de valorificare a producţiei către piaţă și construcția 

unui centru cu temperatură controlată de depozitare a legumelor și fructelor a cărui capacitate minima să fie de 2000 de tone.  

Analizând toate avantajele oferite, considerăm că o comună din bazinul Văii Dâmboviței se pretează cel mai bine pentru 

un astfel de proiect, cu deservire atât pentru pomicultorii din zonă, cât şi pentru cei din judeţele învecinate (Argeș, Prahova).  

Faţă de cele prezentate, vă rog, domnule ministru, să sprijiniţi demersul meu pe acest subiect. De asemenea, fac 

precizarea că demersul meu beneficiază de suportul consistent al Consiliului Judetean Dâmbovița, cel care, cu sprijinul 

autorităților locale, a identificat câteva locații pentru înființarea acestui centru de depozitare. Față de cele prezentate, vă rog, 

domnule ministru, să ne precizați dacă au fost identificate soluții suplimentare de realizare de către Ministerul pe care îl 

coordonați a unui astfel de centru de colectare în județul Dâmbovița. 
 

Deputat 

Radu Mihai Popa 

*** 

Adresată domnului Marcel-Ioan Boloș, ministrul Finanțelor 
 

Asigurarea fondurilor necesare pentru funcționarea optimă a CNAS 

Domnule ministru,  

Casa Națională de Asigurări de Sănătate (CNAS) a anunțat săptămâna trecută că nu mai are bani pentru susținerea 

sistemului de sănătatea din România. Motivul invocat fiind acela că Ministerul Finanțelor nu a mai girat banii către instituție 

de foarte mult timp, fapt ce a dus la golirea rezervelor sale financiare.  

CNAS a primit până în prezent de la Ministerul Finanțelor doar 10% din fondurile necesare, dar și acestea cu întârziere. 

Acest fapt a perturbat buna funcționare a spitalelor, care din lipsă de fonduri nu mai pot oferi bolnavilor medicamentele 

necesare, banii primiți fiind utilizați de managerii acestora doar pentru plata salarilor. În același timp, multe categorii de 

bolnavi au de suferit, în special cei cu probleme oncologice, care din cauza medicamentelor lipsă din unitățile medicale și din 

farmacii se simt obligati să-și amâne tratamentrul sau chiar să nu și-l mai facă. 

La rândul lor, farmaciile nu mai pot să-și asigure stocurile necesare de medicamente pentru că CNAS nu a mai efectuat 

plăți către aceste încă din luna mai. În același timp, Ministerul Sănătății a anunțat că CNAS blochează finanțarea spitalelor din 

cauza bugetului aproape inexistent, dar instituția se apară spunând că a cerut bani din Fondul de rezervă al Guvernului și 

urgentarea rectificării bugetare pentru a ieși din acest impas.  

Având în vedere cele enumerate mai sus, vă rog să-mi precizați ce propuneri aveți astfel încât CNAS să poată să își 

desfășoare activitatea din punct de vedere financiar, iar cetățenii să nu fie afectați de această problemă?  

Solicit răspuns scris.  

Cu deosebită consideraţie,        

 

Deputat 

Vlad Popescu Piedone 

 

*** 
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Adresată domnului Marcel-Ioan Boloș, ministrul Finanțelor 
 

Situația modernizării sistemului informatic al gestionării serviciilor de administrare fiscală la nivel local și national 
 

Stimate domnule ministru,  

Având în vedere că evaziunea din TVA situează România pe primul loc în Uniunea Europeană, vă rog să-mi comunicați 

care sunt măsurile și soluțiile identificate și implementate sau care urmează să fie derulate, precum și termenul stabilit pentru a 

pune la punct un sistem informatic eficient la nivel național și local prin care statul să urmărească şi să sancţioneze abaterile de 

la legislaţia fiscală. Așa cum știți actualul sistem informatic al ANAF a fost implementat de Ministerul Finanțelor Publice în 

1998, cu bani de la Banca Mondială, însă din 2013, platforma IT nu mai face față.  

Totodată vă rog să-mi comunicați care este în prezent situația privind achiziția platformelor hardware și software pentru 

sistemele informatice „Case de marcat” și „eFactura”, care se află la etapa de consultare a pieței, fază care a debutat în urmă cu 

aproape doi ani, potrivit documentelor Ministerului Finanțelor. Achiziția, necesară pentru ca ANAF să poată realiza eficient o 

analiză de risc pe datele colectate de la casele de marcat legate în timp real la sistemul informatic al Fiscului, dar și pentru 

extinderea sistemului eFactură la toate facturile emise de firme, de la începutul anului următor, este prevăzută și în PNRR, 

unde se precizează că ar putea aduce miliarde de lei la bugetul de stat. Între timp, prețul celor două platforme pare să se fi 

dublat, la aproape 44 milioane lei, fără TVA. Care este cauza acestor întârzieri și care este termenul la care vor fi operaționale?  

Solicit răspuns oral și în scris, în termenul legal de 15 zile. 

Cu stimă,          

Deputat 

Dan-Constantin Șlincu 

*** 

 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 
 

Implementarea Ordinului Ministerului Sănătăţii 1456/2020 

Stimate domnule ministru,  

Ordinul Ministerului Sănătăţii 1456/2020 - Normele de igienă privind unităţile pentru ocrotirea, educarea, instruirea, 

odihna şi recreerea copiilor şi tinerilor, din 25.08.2020 prevede că antepreşcolarii, preşcolarii şi elevii din învăţământul primar 

(clasa pregătitoare şi clasele I-IV) şi elevii din clasele a VIII-a şi a XII-a au activitate educativă/cursuri numai dimineaţa.  

În acest an școlar peste 25.000 de elevi învăță în trei schimburi întrucât școlile nu au suficiente săli de clasă ca să-i 

cuprindă pe toți. Prin lege, termenul de rezolvare a situațiilor de acest fel a fost stabilit în următorul an școlar.  

Programul școlar obișnuit pentru elevii de clasa a VIII-a variază de la o școală la alta. În cazul scolilor cu învățământ în 

trei schimburi se pune problema de ce nu se respectă prevederile ordinului mai sus menționat și de ce un program școlar care 

se întinde până la orele 20:00 are cuprinse ultimele ore limba și literatura română și matematica.  

Programul școlar ar trebui să fie conceput în mod corespunzător pentru a asigura un echilibru între învățare, timpul liber 

și nevoile de dezvoltare a elevilor. Este important ca educația să fie eficientă și sustenabilă pe termen lung, iar orice program 

școlar care se întinde până târziu în seară ar trebui să fie evaluat cu atenție în acest sens.  

Domnule ministru,  

Având în vedere că nerespectarea normelor de igienă din unităţile scolare se constată conform competenţelor şi se 

sancţionează contravenţional, conform legislaţiei în vigoare, de către personalul împuternicit de conducerea Ministerului 

Sănătăţii, vă rog să dispuneți măsurile necesare efectuării unui control în institutiile școlare cu învățământ în trei schimburi pe 

tema implementării Ordinului Ministerului Sănătăţii 1456/2020. Studierea până la orele 20:00 în fiecare zi poate duce la 

suprasolicitare și epuizare, ceea ce nu este sănătos pe termen lung. De asemenea, vă rog să ne trimiteți un raport cu rezultatele 

controlului și în mod deosebit ne interesează pentru fiecare institutie:  

• motivele pentru care nu invață dimineața,  

• motivele pentru care ultimile ore sunt chiar acele discipline la care vor da examene,  

• cine evaluează dacă programul poate deveni epuizant pentru elevi,  

• cati elevi fac meditatii dimineața si la ce discipline,  

• respectarea numărul zilnic de ore de activitate  

• greutatea ghiozdanelor.  
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Solicit răspuns scris.         Deputat 

Vă mulțumesc!                 Vasilică Toma 

*** 

 

 

 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Povara financiară a părinților pentru “Școala altfel” 

Stimată doamnă ministru,  

În săptămâna ”Școala altfel” copiii participă la activități extrașcolare, cum ar fi sport, muzică sau arte, ceea ce implica 

costuri suplimentare pentru părinți. Dacă școala organizează excursii sau călătorii școlare, acestea pot implica costuri 

suplimentare pentru părinți. Pentru multe familii, aceste costuri pot reprezenta o povară financiară.  

Înțeleg că în proiectul de ordin pentru aprobarea Metodologiei de organizare a Programului național „Școala altfel” pus 

în consultare publică de Ministerul Educației se prevede că „Nu sunt permise deplasările în afara localității care presupun 

costuri și pentru care unitatea de învățământ nu a identificat surse de finanțare, în cadrul programului național „Școala altfel”. 

Consider că este o modificare bună pentru aceste familii care fac eforturi uriașe pentru copiii lor.  

Anul școlar a început și unele școli au avut, au sau vor avea această săptămână și a fost, este și va fi organizată potrivit 

normelor actuale. Au fost părinți în audiență care au spus că se împrumută la vecini pentru a merge in excursie de 4 zile copiii, 

că nu mai pot face față cheltuielilor scolare. Aveau 2 sau 3 copii și ziceau că pentru a-i trimite pe toți trei copiii i-ar trebui 3000 

lei.  

Având în vedere Ordinul Ministerului Educaţiei Naţionale şi Cercetării Ştiinţifice 5034/2016 - Metodologia de 

organizare a Programului naţional "Şcoala altfel" care prevede la Art. 29:  

(1) La sfârşitul anului şcolar, inspectoratele şcolare vor include în raportul privind starea învăţământului un capitol 

referitor la Programul naţional "Şcoala altfel". 

 (2) Raportul sintetic va oferi informaţii privind prezenţa copiilor preşcolari/elevilor şi cadrelor didactice la activităţi şi 

va evidenţia dificultăţile, resursele şi soluţiile identificate de unităţile de învăţământ pentru exersarea de către preşcolari/elevi a 

competenţei de învăţare şi a abilităţilor socioemoţionale.  

Vă rog să-mi trimiteti raportul sintetic de la finalul anului scolar trecut și care sunt măsurile pe care intenționați să le 

adoptați pentru ca toti elevii să beneficieze de aceleași tratament pe parcursul întregului an școlar. 

Solicit răspuns scris.     

Vă mulțumesc!               Deputat 

Vasilică Toma 

*** 

Adresată domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 

 

Necesitatea renegocierii Planului de restructurare al Complexului Energetic Oltenia 

Domnule ministru,  

Situația Complexului Energetic Oltenia este bine cunoscută la cel mai înalt nivel, fiind una dintre principalele teme 

abordate de parlamentarii PSD Gorj în ultima perioadă, inclusiv în dialogul cu Ministerul Energiei. Importanța producătorului 

de energie pe bază de cărbune din județul Gorj, fie că vorbim despre rolul pe are îl are în echilibrarea sistemului Energetic 

Național sau despre impactul social și economic asupra Gorjului, nu mai trebuie pusă în discuție. CE Oltenia are un rol 

determinat. 

 În Programul de guvernare, la a cărei elaborare pe componenta Energie am contribuit, este prevăzut foarte clar, în 

capitalul destinat Complexului Energetic Oltenia, că se are în vedere ”Urmărirea corelării programelor de investiții 

concomitent cu retragerile din exploatare așa cum sunt planificate și demararea discuțiilor cu Comisia Europeană întrucât au 

apărut evenimente neprevăzute față de implementarea termenelor stabilite”.  

Având în vedere aceste aspecte și cunoscând faptul că asupra Complexului Energetic Oltenia planează pericolul 

închiderii capacităților de producere a energiei pe bază de cărbune, nerespectând-se planul de investiții, prevăzute în Planul de 

Restructurare al companiei, vă rog domnule ministru, să răspundeți, concret, la următoarea întrebare:  

Care sunt pașii făcuți până acum în vederea demarării discuțiilor cu Comisia Europeană în vederea renegocierii 

termenelor asumate în Planul de restructurare al Complexului Energetic Oltenia și când veți notifica Comisia în acest sens?  
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Solicit răspuns în scris!  

Vă mulțumesc!         Deputat 

Mihai Weber 

*** 

 

 

Adresată doamnei Natalia-Elena Intotero, ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse 
 

Numărul preșcolarilor și elevilor dezavantajați din învățământul de stat preșcolar, primar  

și gimnazial din județul Mehedinți care vor beneficia de tichete sociale pentru sprijin educațional în următorii 4 ani 
 

Stimată doamnă ministru,  

Având în vedere că în urmă cu două săptămâni ați adoptat în Guvern, Strategia Națională pentru Protecția și Promovarea 

Drepturilor Copilului 2023-2027, care își propune reducerea cu 400.000 a numărului copiilor afectați de sărăcie și excluziune 

socială inclusiv prin acordarea unui sprijin de 500 de lei pe an, în următorii 4 ani, sub formă de tichete sociale pentru suport 

educațional oferit familiilor preșcolarilor și elevilor dezavantajați din învățământul de stat preșcolar, primar și gimnazial vă rog 

să-mi comunicați câți beneficiari din județul Mehedinți se vor încadra în această situație, detaliat pe unități de învățământ.  

Vă solicit răspuns oral și în scris la adresa cabinetului parlamentar precum și la grupul parlamentar al Partidului Social 

Democrat din Camera Deputaților. 

Deputat 

Virgil - Alin Chirilă 

*** 

 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

 

Precizări privind funcționarea cabinetelor medicale din unitățile de învățământ preuniversitar 

Doamnă ministru, 

Legea 198 din 4 iulie 2023 prevede în Secțiunea a VIII-a oferirea unui serviciu esențial pentru elevi, respectiv medicina 

școlară. Asigurarea acestuia trebuie să se realizeze în fiecare unitate de învățământ preuniversitar cu personalitate juridică, fapt 

care impune înființarea sau organizarea cabinetelor medicale/cabinetelor stomatologice autorizate sanitar. Prin această măsură 

se urmărește prevenția timpurie a bolilor, fiind, totodată, și una dintre politicile moderne. Însă, având în vedere că în cele mai 

multe dintre școli și licee nu mai funcționează aceste cabinete medicale, dar și pentru că prin intermediul acestei legi s-a 

stabilit o perioadă de tranziție până la îndeplinirea acestui obiectiv la nivelul întregii țări, vă rog să-mi precizați dacă se vor 

putea accesa resurse financiare nerambursabile pentru acestea. De asemenea, țin să-mi comunicați în câte unități de învățământ 

preuniversitar mai funcționau astfel de puncte medicale în debutul anului școlar curent. Nu în ultimul rând, vreau să-mi 

menționați ce măsuri veți avansa Ministerului Sănătății pentru realizarea acestei finalități pentru că cel mai important neajuns 

îl constituie asigurarea personalului medical aferent.  

Solicit răspuns scris.  

Cu stimă,        Deputat 

Ștefan Mușoiu 

*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Măsuri și termene pentru creșterea ratei de participare a adulților la educație și formare 
 

Stimată doamnă ministru,  

Având în vedere că România se clasează printre țările europene cu cea mai redusă rată de participare a adulților la 

educație și formare în 2022, cu o rată medie de 5,4%, conform datelor Eurostat, vă rog să-mi comunicați ce strategie și 

programe concrete veți implementa pentru a reduce acest decalaj astfel încât să se îmbunătățească perspectivele de carieră ale 

adulților pentru a se dezvolta pe plan personal și profesional și pentru a obține competențe transferabile.  
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Așa cum știți participarea adulților la educație și formare reprezintă unul dintre indicatorii-cheie privind educația la 

nivelul Uniunii Europene, cu o rată-țintă de participare de minimum 47% în 2025. Totodată, învățarea în rândul adulților a fost 

identificată drept subiect prioritar al Spațiului european al educației pentru perioada 2021-2030.  

Rata de participare a adulților la educație și formare, pe regiuni în țara noastră: Macroregiunea 1 – 5,3%: Regiunea 

Nord-Vest – 7,7%, Centru – 2,5%; Macroregiunea 2 – 7,1%: Regiunea Nord-Est – 7,2%, Sud-Est – 6,9%; Macroregiunea 3 – 

5,6%: Regiunea Sud-Muntenia – 6,1%, București-Ilfov – 5,1%; Macroregiunea 4 – 3,1%: Regiunea Sud-Vest Oltenia – 3%, 

Vest – 3,2%.  

Așadar în urma datelor prezentate vă rog să-mi transmiteți măsurile și termenele prevăzute pentru creșterea ratei de 

participare a adulților la educație și formare în vederea îmbunătățirii participării la învățarea pe tot parcursul vieții, a creșterii 

disponibilității oportunităților de învățare de înaltă calitate pentru adulți, a creării unor parcursuri de actualizare a 

competențelor, precum și a îmbunătățirii competențelor pedagogilor și ale altor categorii de personal din domeniul 

învățământului pentru adulți.  

Solicit răspuns în scris.        Deputat 

Cu deosebită stimă,             Daniela Oteșanu 

*** 
 

 

 

Adresată domnului Marian Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
 

Avizarea societăților private de detectivi, pază, supraveghere și gardă de corp 

Stimate domnule ministru,  

Conform Legii nr. 218/2002 privind organizarea și funcționarea Poliției Române, la Capitolul III “Atribuțiile Poliției 

Române”, articolul 26(1), pct. 7, este stablit că Poliția Română are între atribuțiile principale si pe aceea că: “7. avizează și 

controlează, în condițiile legii, înființarea societăților private de detectivi, pază, supraveghere și gardă de corp”. 

În legătură cu acest aspect juridic aș dori să îmi oferiți următoarele informații:  

- câte societăți private de detectivi, respectiv pază, supraveghere și gardă de corp există la nivel national, și distribuția 

lor pe județe (respectiv societăți private de detectivi, pază, supraveghere și gardă de corp)?  

- aș dori să cunosc câte avize au fost eliberate pentru astfel de societăți private, pe fiecare categorie în parte și pe fiecare 

județ, începând din anul 2022 până în prezent (respectiv societăți private de detectivi, pază, supraveghere și gardă de corp)?  

- tot pentru această perioadă, aș dori să îmi prezentați o situație centralizată cu controalele efectuate pe fiecare categorie 

în parte și pe fiecare județ (respectiv societăți private de detectivi, pază, supraveghere și gardă de corp).  

- aș dori să îmi prezentați ce aspecte au rezultat în urma controalelor efectuate, pe fiecare categorie în parte(respectiv 

societăți private de detectivi, pază, supraveghere și gardă de corp)? 

- de asemenea, aș fi interesat să cunosc dacă au existat situații în care au fost suspendate/anulate avizele de funcționare 

pentru fiecare categorie in parte (respectiv societăți private de detectivi, pază, supraveghere și gardă de corp), pentru ce cauze 

concrete și în ce județe? Vă mulțumesc.  

Solicit răspuns în scris.         Deputat 

Viorel Salan 

*** 

Adresată domnului Sebastian Ioan Burduja, ministrul Energiei 

 

Situația schemei de ajutor de stat adresate companiilor care se ocupă de producerea, asamblarea  

și reciclarea bateriilor, celulelor și panourilor fotovoltaice 

Stimate domnule ministru,  

Având în vedere că schema de ajutor de stat se adresează micro-întreprinderilor, întreprinderilor mici, mijlocii și mari, 

inclusiv întreprinderi nou înființate, al căror obiect de activitate constă în producerea sau asamblarea și reciclarea bateriilor, 

celulelor și panourilor fotovoltaice a fost anulată deoarece nu a asigurat îndeplinirea elementelor de analiză din descrierea 

țintelor și jaloanelor asumate prin PNRR, care este termenul prevăzut pentru a lansa și implementa acest apel?  

Așa cum știți, apelul aferent Investiției 4 din PNRR are un buget alocat de 199.000.000 euro pentru finanțarea 

proiectelor de investiții până la finalul trimestrului IV 2025, astfel încât lanțul valoric industrial al bateriilor să atingă o 

capacitate anuală totală de fabricație și asamblare al bateriilor de cel puțin 2 GW, în timp ce lanțul valoric industrial al 
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celulelor și panourilor fotovoltaice să atingă o capacitate anuală totală de cel puțin 200 MW ținte asumate de România, care în 

prezent nu sunt îndeplinite.  

Solicit răspuns oral și în scris, în termenul legal de 15 zile. 

Cu stimă,          Deputat 

Dan-Constantin Șlincu 

*** 

 

 

 

➢ Interpelări 

 

Adresată: domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Colaborarea între ministere 

 

Stimate domnule ministru,  

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Colaborarea între ministere și instituții este importantă în vederea dezvoltării României în beneficiul cetățenilor. 

Susținerea activității altor instituții venită din partea Ministerului Energiei, prin asigurarea accesului la resursele energetice 

necesare și prin implementarea unor politici eficiente în domeniul energetic, poate contribui la crearea unui mediu favorabil 

pentru dezvoltarea sectoarelor economiei și îmbunătățirea serviciilor.  

Un exemplu concret în acest sens ar fi colaborarea între Ministerul Energiei și Ministerul Economiei, Antreprenoriatului 

și Turismului cu țintă directă turismul de sănătate și balnear care reprezintă o formă de turism în creștere și care poate 

contribui la crearea de locuri de muncă, creșterea veniturilor și promovarea României ca destinație turistică de top.  

Prin susținerea turismului se poate valorifica potențialul terapeutic al stațiunilor balneare din România, care dispun de 

resurse naturale unice și facilități medicale de înaltă calitate. S-ar genera astfel venituri suplimentare pentru economie, fapt 

care ar contribui și la dezvoltarea comunităților locale.  

Pentru a putea valorifica în întregime potențialul turismului de sănătate și balnear din România este necesară o susținere 

activă din partea Ministerului Energiei.  

Prin urmare, domnule ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări:  

- Există programe sau scheme de sprijin pentru modernizarea infrastructurii energetice în stațiunile turistice, astfel încât 

să se poată asigura necesarul de energie în condiții optime?  

- Cum intenționează Ministerul Energiei să faciliteze utilizarea surselor de energie regenerabilă în sectorul turismului, în 

vederea reducerea impactului asupra mediului și promovării unui turism durabil?  

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,  

*** 

Adresată: doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Salarii directori unități școlare 

 

Stimată doamnă ministru,  

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  
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Activitatea în teritoriu este o parte importantă a activității mele de deputat și insist mereu să mențin un dialog constant 

cu cetățenii din județul Hunedoara, și nu numai, și răspund mereu pozitiv invitației de a discuta despre problemele și 

provocările cu care aceștia se confruntă.  

Un astfel de dialog l-am purtat cu directori de școli din județul din care provin și am luat act de nemulțumirile lor 

referitoare la grila de salarizare.  

Mai exact, în prezent, după modificările salariale efectuate în baza Ordonanței de Urgență nr. 57 din 12 iunie 2023 

pentru stabilirea unor măsuri privind salarizarea personalului din sistemul național de învățământ de stat au salariile mai mici 

decât o parte dintre cadrele didactice. 

Directorii de școli consideră că este anormal ca un manager de școală să aibă salariul sub cel al profesorilor, deși poartă 

responsabilitatea activității de management a unității școlare și mulți iau în calcul înaintarea demisiilor ceea ce ar genera mari 

perturbări în funcționarea școlilor.  

În situația existentă, activitatea și performanța directorilor de școli poate fi afectată, demotivați salarial fiind, de aceea 

este important ca responsabilitățile și performanța directorilor de școli să fie evaluate corect și să li se acorde recunoașterea și 

recompensa cuvenite pentru munca lor.  

Recunoașterea și recompensarea corespunzătoare a muncii depuse de către directorii de școli joacă un rol important în 

asigurarea unui sistem de învățământ eficient și echitabil. Acest lucru poate duce la o creștere a motivației și angajamentului 

lor față de îmbunătățirea calității educației, mai ales că prin experiența și competențele lor aduc un aport semnificativ la 

dezvoltarea unităților școlare. 

 Prin urmare, doamna ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări:  

- Care este opinia Ministerului Educației cu privire la discrepanțele salariale dintre directorii de școli și cadrele 

didactice?  

- Există planuri de modificare a grilei de salarizare a directorilor de școli pentru a reflecta responsabilitățile și eforturile 

lor în gestionarea unităților școlare și astfel încât aceștia să beneficieze de creșteri salariale la fel ca și cadrele didactice?  

- Ce măsuri s-au luat sau intenționează Ministerul Educației să ia pentru a asigura o salarizare adecvată și echitabilă 

pentru toți angajații din învățământ? 

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,      *** 

 

Adresată: domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Programul RetuRo 

 

Stimate domnule ministru,  

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Sistemul de Garanție Returnare (SGR) ar fi trebuit să intre în vigoare la 1 ianuarie 2021, însă termenul a fost amânat 

pentru data de 1 octombrie 2022 și ulterior până la data de 30 noiembrie 2023.  

Luna trecută, s-a solicitat oficial Ministerului Mediului, Apelor și Pădurilor o prelungire de cel puțin trei luni pentru 

punerea în funcțiune a Sistemului de Garanție Returnare (SGR). Motivul invocat pentru această solicitare a fost complexitatea 

sistemului și necesitatea asigurării implementării eficiente a acestui proiect, inclusiv dezvoltarea, testarea și integrarea corectă 

a elementelor implicate.  

Cu toate acestea, premierul PSD, Marcel Ciolacu, a anunțat că nu se mai acceptă amânări pentru lansarea Programului 

RetuRo, ceea ce înseamnă că termenul de 30 noiembrie 2023 trebuie respectat pentru punerea în funcțiune a Sistemului de 

Garanție Returnare (SGR).  

Implementarea Sistemului de Garanție Returnare (SGR) va contribui la un mediu mai curat și mai verde în România, 

prin reducerea deșeurilor, creșterea ratei de reciclare, promovarea economiei circulare, crearea de locuri de muncă și 

stimularea inovației. Acesta va ajuta țara să atingă obiectivele de colectare și reciclare impuse la nivel european și să contribuie 

la construirea unei societăți mai sustenabile.  

Prin urmare, domnule ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări:  
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- Care este stadiul actual al implementării Sistemului de Garanție Returnare?  

- Câți operatori economici s-au înregistrat în SGR?  

- Cum este gestionată comunicarea și informarea publicului cu privire la SGR?  

- Care sunt sancțiunile pentru comercianții care nu respectă regulile și termenii SGR-ului? 

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,  

*** 

 

 

 

 

Adresată: doamnei Alina-Ștefania Gorghiu, ministrul Justiției 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Victimele infracțiunilor 

 

Stimată doamnă ministru, 

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Reluarea reuniunilor Grupului de lucru tematic coordonat la nivelul Ministerului Justiției poate fi un pas bun în direcția 

abordării și găsirii de soluții adecvate pentru victimele infracțiunilor, dar este esențial ca aceste reuniuni să conducă la acțiuni 

concrete și la implementarea măsurilor necesare. Lipsa soluțiilor concrete, aplicate cu celeritate, înseamnă doar timp irosit care 

curge în defavoarea victimelor infracțiunilor. De aceea, este deosebit de important ca instituțiile responsabile să acționeze 

prompt și eficient în acest sens.  

Ministerului Justiției are datoria să ofere un cadru legal și instituțional adecvat pentru abordarea acestor provocări și 

pentru a da asigurări că victimele primesc suportul și asistența de care au nevoie.  

Monitorizarea și evaluarea eficienței legilor și politicilor existente pentru protecția victimelor; dezvoltarea și 

implementarea unor programe de formare și instruire pentru profesioniștii din sistemul de justiție; crearea și întărirea rețelelor 

de colaborare între instituțiile implicate în protecția victimelor; facilitarea accesului victimelor la servicii de asistență juridică, 

consiliere psihologică și alte forme de sprijin sunt prioritare și sper că țineți cont că aceste aspecte trebuie tratate cu seriozitate 

pentru a avea rezultate tangibile într-un timp cât mai scurt.  

Prin urmare, doamna ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări:  

- Care sunt măsurile concrete pe care Ministerul Justiției le-a luat în vederea protecției victimelor infracțiunilor în plan 

național? 

 - Există un program de monitorizare și evaluare a eficienței legilor și politicilor existente pentru protecția victimelor?  

- Există inițiative sau proiecte în curs de desfășurare pentru a îmbunătăți situația victimelor infracțiunilor?  

- Care sunt planurile viitoare ale Ministerul Justiției în ceea ce privește consolidarea protecției victimelor infracțiunilor? 

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,  

*** 

 

Adresată: domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Politici și inițiative în domeniul energiei 
 

Stimate domnule ministru,  

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  
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Liberalizarea prețurilor pe piața energiei a generat creșterea costurilor pentru consumatori. Acest lucru a fost și este 

generat de faptul că prețul energiei răspunde la fluctuațiile pieței.  

În contextul tranziției către o economie mai sustenabilă și mai verde, este esențial să se promoveze măsuri care să 

asigure accesul la energie sigură, durabilă și la prețuri competitive, atât pentru consumatorii casnici, cât și pentru sectorul 

industrial.  

Aceasta implică implementarea de politici și inițiative care să sprijine dezvoltarea și utilizarea surselor de energie 

regenerabilă, promovarea eficienței energetice și crearea unui mediu favorabil pentru investițiile în infrastructura energetică. 

Pentru a asigura o politică energetică eficientă, care să răspundă nevoilor actuale, sunt necesare măsuri coerente.  

Prin urmare, domnule ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări:  

- Care sunt principalele politici și inițiative în domeniul energiei pe care intenționați să le implementați?  

- Există planuri pentru a încuraja investițiile în infrastructura energetică, cum ar fi rețelele inteligente și sistemele de 

stocare a energiei?  

- Care este planul și orizontul de timp pentru a-l aplica în ceea ce privește creșterea ponderii energiei regenerabile în 

mixul energetic al țării? 

- Ce măsuri aveți în vedere pentru a preîntâmpina o nouă creștere a prețurilor la energie pentru consumatori pe perioada 

de iarnă?  

- Ce măsuri se vor lua pe termen scurt și mediu pentru a alinia politica energetică a României la obiectivele și 

angajamentele internaționale în domeniul schimbărilor climatice și reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră? 

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,  

*** 

Adresată: domnului Sebastian-Ioan Burduja, ministrul Energiei 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Stocuri de gaze naturale pentru anotimpul rece 2023- România 

 

Stimate domnule ministru, 

 în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Temperaturile scăzute în timpul iernii determină o creștere semnificativă a consumului de gaze naturale, deoarece 

acestea sunt utilizate în principal pentru încălzirea locuințelor și clădirilor, iar stocarea gazelor naturale în perioadele cu 

temperaturi mai ridicate permite satisfacerea cererii sporite în timpul iernii. Stocul de gaze poate fi de asemenea o rezervă 

strategică în caz de situații de urgență, cum ar fi calamități naturale sau alte evenimente neprevăzute sau poate reduce riscul 

generat de fluctuații ale prețurilor și disponibilităților gazelor naturale de pe piața internațională. Acesta este esențial pentru a 

asigura aprovizionarea continuă și sigură cu gaze naturale către consumatori, ajută la echilibrarea balanței între cererea și 

oferta internă, reduce dependența de importuri și asigură rezerve strategice în situații de urgență.  

Monitorizarea și evaluarea constantă a stocurilor de gaze naturale, pentru a exista certitudinea că sunt suficiente pentru a 

acoperi cererea, revine ministerului condus de dumneavoastră.  

Prin urmare, domnule ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări:  

- La ora actuală care sunt cantitățile de gaze naturale estimate a fi necesare pentru consum până la data de întâi aprilie 

2024?  

- Stocul actual de gaze naturale pe ce perioadă de timp acoperă consumul intern?  

- Ce măsuri aveți în vedere a le lua pentru a nu se ajunge în situații critice în care să se raționalizeze livrarea de gaze 

naturale către populația României? 

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,      *** 

 

Adresată: doamnei Alina-Ștefania Gorghiu, ministrul Justiției 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Români condamnați fugiți din țară 
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Stimată doamnă ministru,  

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Faptul că unii cetățeni români condamnați au reușit să fugă din țară ridică întrebări cu privire la eficiența sistemului 

nostru judiciar și la capacitatea de a asigura executarea pedepselor.  

Este esențial ca autoritățile să depună toate eforturile pentru a identifica și localiza cetățenii români care au fugit din țară 

pentru a se sustrage de la executarea pedepsei. Aceasta implică cooperarea strânsă între instituțiile responsabile, schimbul de 

informații cu alte state și utilizarea tuturor resurselor disponibile pentru a aduce acești fugari în fața justiției.  

Pentru a preveni situații similare în viitor, este important să se consolideze sistemul judiciar și să se asigure că pedepsele 

sunt executate în mod corespunzător.  

Aceasta poate implica îmbunătățirea procedurilor de supraveghere a condamnaților, creșterea eficienței în procesul de 

executare a pedepselor și asigurarea unei justiții echitabile și transparente. Prin urmare, Doamna Ministru vă rog să-mi 

comunicați care sunt măsurile pe care le veți întreprinde pentru a aborda această problemă și pentru a vă asigura că toți 

cetățenii români cu condamnări definitive care au fugit din țară vor fi aduși în fața justiției și vor executa pedepsele stabilite 

conform legii. 

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,            *** 

 

Adresată: doamnei Luminița-Teodora Odobescu, ministrul Afacerilor Externe 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Conflictul din Israel 
 

Stimată doamnă ministru,  

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Conflictul dintre Israel și Fâșia Gaza are o istorie îndelungată și complexă, cu rădăcini politice, teritoriale și religioase 

adânc înrădăcinate, iar România și comunitatea internațională, inclusiv organizațiile și instituțiile internaționale condamnă 

ferm orice act de violență asupra oamenilor și încurajează dialogul și negocierile pentru găsirea de soluții pașnice și durabile în 

regiune.  

În contextul deteriorării situației de securitate din Statul Israel și Fâșia Gaza și declararea „Stării de război” în Israel, 

siguranța cetățenilor români trebuie să fie o prioritate absolută. Este esențial ca aceste măsuri să fie întărite prin menținerea 

unui canal de comunicare deschis cu cetățenii români afectați de conflict, oferindu-le informații actualizate și sprijin consular 

în mod constant.  

Este crucial ca Ministerul Afacerilor Externe să ia măsuri concrete pentru protejarea, sprijinirea și evacuarea cetățenilor 

români aflați în zona de conflict.  

În aceste momente dificile, gândurile și solidaritatea noastră sunt alături de toți cei afectați de conflict, inclusiv cetățenii 

români, și ne dorim ca aceștia să treacă în siguranță peste această perioadă dificilă.  

Prin urmare, doamna ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări:  

- Care sunt măsurile concrete luate de către Ministerul Afacerilor Externe pentru protejarea și sprijinirea românilor aflați 

în Israel în contextul conflictului recent? 

 - Ce proceduri și resurse sunt disponibile pentru evacuarea românilor din zonele afectate de conflict?  

- Câți români au revenit în România cu ajutorul M.A.E.?  

- Care este numărul total estimat al românilor care se mai află în prezent în Israel și care este starea lor de siguranță?  

- Cum este afectată România de conflictul din Israel? 

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,          *** 
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Adresată: doamnei Alina-Ștefania Gorghiu, ministrul Justiției 

De către: domnul Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Infrastructura judiciară 
 

Stimată doamnă ministru,  

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Sistemul de justiție se confruntă în prezent cu o serie de provocări semnificative, iar tribunalele, instanțele sau sediile 

instituțiilor din subordinea Ministerului Justiției se confruntă cu probleme precum spații insuficiente, tehnologie învechită și 

facilități inadecvate. Aceste provocări afectează în mod vizibil eficiența personalului angajat și alterează calitatea serviciilor 

judiciare.  

Infrastructura judiciară deficitară duce la întârzieri în desfășurarea proceselor și la timpi de așteptare îndelungați. Se 

impune astfel implementarea de soluții tehnologice avansate, precum sisteme informatice integrate, pentru simplificarea și 

accelerarea proceselor judiciare. De asemenea, spațiile adecvate și dotate corespunzător ar permite desfășurarea activităților 

judiciare într-un mod mai eficient și organizat.  

Pentru a aborda aceste provocări și a îmbunătăți sistemul de justiție, eforturile de reformă continuă sunt esențiale și, în 

mod cert, este necesară o colaborare a Ministerului Justiției cu alte ministere, precum cel al Dezvoltării Lucrărilor Publice și 

Administrației.  

Prin urmare, doamna ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări:  

- Câte obiective de investiții necesare asigurării infrastructurii judiciare sunt în desfășurare în prezent și punctual care 

sunt acestea? 

- Cum are în vedere Ministerul Justiției creșterea ritmului investițiilor?  

- Câte sedii de instanță vor fi date în folosință în acest an?  

- Care este stadiul lucrărilor de reparații capitale și modernizare ale sediilor Tribunalului Hunedoara și Judecătoriei 

Deva? 

Solicit răspuns verbal şi în scris. 

Cu deosebit respect,      *** 

 

Adresată: doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

De către: Adrian Alda, deputat 

Obiectul interpelării: Eliminarea burselor de excelență pentru elevii olimpici internaționali 

 

Doamnă ministru,  

Noile reglementări privind acordarea burselor de excelență îi exclud de la premiere pe elevii care nu ocupă locurile I, II 

și III la olimpiadele internaționale. Știm cu toții că aceste recompense financiare contribuiau la încurajarea și stimularea 

interesului copiilor pentru performanțe, fiind, concomitent, și o șansă în plus pentru elevii cu mai puține posibilități, dar cu 

rezultate remarcabile la învățătură. Din aceste raționamente, vă rog să-mi comunicați de ce s-a ajuns la această decizie privind 

loturile naționale olimpice și așa restrânse și dacă aveți în plan reformarea actualului sistem de acordare a acestui tip de 

gratificații prin introducerea altor beneficiari ai lor. De asemenea, vă rog să-mi specificați care este viziunea ministerului pe 

care îl coordonați privind impulsionarea elevilor pentru obținerea rezultatelor optime la învățătură și privind încurajarea 

excelenței în educație.  

Solicit răspuns scris.  

Cu stimă,        *** 

 

Adresată: doamnei Alina-Ștefania Ghorghiu, ministrul Justiției 

    domnului Marian Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 

De către: Virgil–Alin Chirilă, deputat 

Obiectul interpelării: Demersurile realizate pentru accelerarea admiterii României în Spațiul Schengen 
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Stimate domnule ministru, / Stimată doamnă ministru  

Având în vedere că România a fost apreciată de Comisia Europeană la ultimul Consiliu Justiție și Afaceri Interne, prin 

prezentarea unui raport cu privire la progresele înregistrate la șase luni de la începerea punerii în aplicare a proiectelor-pilot 

privind procedurile rapide de azil și de returnare, dar și a faptului că România a primit mai multe fonduri pentru creșterea 

controlului migrației, vă rog să-mi transmiteți ce demersuri ați efectuat și aveți în vedere, astfel încât țara noastră să fie admisă 

în Spațiul Schengen la următoarea sesiune din luna decembrie, pentru a se putea pune în aplicare procedura de la 1 ianuarie 

2024 pe punctele de trecere terestre și maritime, iar la finalul lunii martie 2024 pe punctele din aeroporturi  

În cazul în care România va fi refuzată de Austria și la sesiunea din decembrie a Consiliului Justiție și Afaceri Interne, 

Ministerul Afacerilor Interne și Ministerul Justiției au pregătit acțiunea de acționare în judecată și de solicitare de plată a 

daunelor produselor României la Curtea Europeană de Justiție?  

Așa cum știți în anul 2020, Comisia Europeană a trimis Austria în fața Curții de Justiție pentru o politică discriminatorie 

care contravine regulilor Uniunii Europene. La momentul respectiv, Austria a impus reguli de ajustare a alocaţiei pentru copiii 

lucrătorilor străini în funcţie de nivelul de trai din ţara unde trăieşte copilul. Analizând aceste reguli, reprezentanții Comisiei 

Europene au concluzionat că o astfel de politică este discriminatorie, iar aplicarea lor ar duce la încălcarea regulilor Uniunii 

Europene. Vă solicit răspuns oral și în scris la adresa cabinetului parlamentar precum și la grupul parlamentar al Partidului 

Social Democrat din Camera Deputaților.  

*** 
 

Adresată: doamnei Raluca Turcan ministrul Culturii 

De către: Daniel-Florin Ghiță, deputat 

Obiectul interpelării: Nelegalitatea certificatului de urbanism și a avizului Ministerului Culturii pentru proiectul de 

reamenajare a amplasamentului Monumentului Ostașului Român din Carei 
 

În temeiul prevederilor articolului 112 alineatul 1 din Constituția României și articolului 202 din Regulamentul Camerei 

Deputaților, vă adresez următoarea interpelare: 

Printr-o hotărâre adoptată în data de 15 iunie 2023, Consiliul Local al Municipiului Carei a aprobat un proiect ce va 

permite flancarea Monumentului Ostașului Român cu plăci masive de beton cu copertine și reamenajarea totală a parcului din 

jur prin construirea unui ansamblu așa-zis comemorativ, locuri pentru jocuri publice, parcări și prin înlocuirea băncilor de 

lemn cu bănci de piatră. Cel mai grav și sfidător este că pe plăcile de beton urmează să fie prezentată istoria grofilor maghiari 

din Carei, care au oropsit atât majoritatea românească cât și minoritatea germană și minoritatea romă din zonă.  

Proiectul de hotărâre a fost inițiat de primarul UDMR al Municipiului Carei, Kovacs Eugen (care se prezintă sub 

prenumele Jeno) și a fost adoptat, cu unanimitate de voturi, de un consiliu local în care alianța UDMR-FDG deține majoritatea 

absolută, dar a reușit să atragă și voturile consilierilor cointeresați sau habarniști din PNL și PSD.  

Pentru acest proiect, intitulat ,,Reamenajare Parc zona Monumentului Ostașului Român”, au fost solicitate și obținute, 

cu o motivare frauduloasă, fonduri europene de 5 milioane de euro. Proiectul tehnic a fost realizat de doi arhitecți de etnie 

maghiară, Tima Erika și Paskucz Ștefan. Pentru proiect a fost emis un certificat de urbanism de către Primăria Municipiului 

Carei, care este nelegal întrucât a fost emis anterior dezbaterii publice asupra proiectului de reamenajării zonei verzi din jurul 

monumentului, care a fost organizată în data de 10 august 2022.  

Monumentul Ostașului Român a fost realizat de marele sculptor român Gheza Vida în colaborare cu arhitectul Anton 

Dâmboianu, este monument de for public și este înscris în Lista monumentelor istorice din România la poziția nr. 304. 

Monumentul este un obiectiv de importanță națională, fiind de categoria A și necesitând obligatoriu avizul Comisiei Naționale 

a Monumentelor Istorice din România pentru orice modificare. Totodată, monumentul este de maximă importanță pentru 

Istoria României, fiind dedicat victoriei Armatei Române din 25 Octombrie 1944, soldată cu eliberarea orașului Carei, intrată 

în istorie sub sintagma de ,, ultima brazdă de pământ românesc eliberată de sub jugul fascisto-horthist”. Data de 25 octombrie 

a fost statuată oficial, de aproape opt decenii, drept Ziua Armatei Române, victoria de la Carei intrând în topul celor mai mari 

victorii militare românești, alături de victoria de la Mărășești din 1917 și de eliberarea și ocuparea Budapestei în 1919 și în 

1945.  

Autorii proiectului nu-i menționează în proiectul de prezentare pe autorii români ai monumentului și invocă, în mod 

mincinos, că ,,monumentul este dedicat victimelor celui de-al doilea Război Mondial”. Comunitatea românească din Carei și 

majoritatea românească din județul Satu Mare (66%, conform ultimului recesământ), precum și specialiștii consultați, în frunte 

cu reputatul academician Marius Porumb, directorul Institutului de Arheologie și de Istoria Artei din Cluj-Napoca, opinează că 

prin acest proiect insidios și fraudulos se urmărește obturarea și minimizarea Monumentului Ostașului Român de la Carei, ceea 
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ce constituie un grav atentat la identitatea și demnitatea națională, precum și o sfidare inadmisibilă la onoarea Armatei 

Române.  

În pofida acestor aspecte de nelegalitate și de neoportunitate, Ministerul Culturii a emis pentru acest proiect, în data de 

12 aprilie 2023, prin Direcția Patrimoniu Cultural, avizul nr. 79/M/2023, care este semnat de altcineva pentru ministrul 

Culturii, Lucian Romașcanu, cel mai probabil fiind semnat într-un mod insidios și fraudulos, conform surselor noastre, de către 

un secretar de stat de la UDMR.  

Pentru considerentele expuse, vă solicit să dispuneți efectuarea unor verificări urgente de către Corpul de control al 

ministrului Culturii asupra aspectelor de nelegalitate și de neoportunitate semnalate în interpelare, să revocați avizul emis și să 

inițiați demersuri în justiție pentru anularea certificatului de urbanism emis, precum și sesizarea Parchetului European pentru 

obținerea și folosirea frauduloasă de fonduri europene, urmând să-mi comunicați constatările efectuate și măsurile dispuse, 

inclusiv sancțiunile aplicate. În mod expres, vă solicit să-mi comunicați numele, prenumele și funcția persoanei care a semnat 

avizul susmenționat pentru ministrul Culturii, precum și motivele pentru care nu a fost solicitat avizul Comisiei Naționale a 

Monumentelor Istorice din România.  

Solicit urgent răspuns scris și oral (până la sărbătorirea Zilei Armatei în 25 octombrie). 
 

*** 

Adresată: domnului Marcel Ciolacu, prim-ministrul României 

De către: Toma Vasilică, deputat 

Obiectul interpelării: Disfuncționalități - Program"Casa Verde Panouri Fotovoltaice" 
 

Stimate domnule prim-ministru,  

1. Programul "Casa Verde Panouri Fotovoltaice" este un program guvernamental care are ca scop promovarea utilizării 

energiei solare pentru producerea de energie electrică în gospodării. Acest program a fost creat pentru a sprijini proprietarii de 

locuințe să instaleze panouri fotovoltaice pentru a reduce consumul de energie electrică din surse tradiționale și pentru a 

contribui la protecția mediului înconjurător prin producerea de energie verde.  

Programul este destinat persoanelor fizice care dețin locuințe individuale (case, apartamente, vile etc.) și doresc să 

instaleze sisteme fotovoltaice pentru producerea de energie electrică. Casa Verde Panouri Fotovoltaice oferă finanțare 

nerambursabilă pentru proiectele de instalare a panourilor fotovoltaice. Este un program necesar pentru proprietarii de locuințe 

să genereze energie electrică verde și să reducă factura lunară la energie electrică.  

2. Administraţia Fondului pentru Mediu a publicat pe site-ul instituției, la începutul lunii septembrie, lista instalatorilor 

validați în cadrul Programului Casa Verde Fotovoltaice. „Începând de astăzi, persoanele fizice și unitățile de cult vor putea 

selecta din aplicația informatică unul dintre cei 515 instalatori validați pentru a le verifica documentele depuse în cadrul 

Programului Casa Verde Fotovoltaice. Ne dorim ca toți cei 87.500 de solicitanți care au aplicat anul acesta să fie aprobați și să 

devină prosumatori în perioada următoare”, a precizat președintele AFM, Laurențiu-Adrian NECULAESCU. În termen de 

maximum 30 de zile de la data selectării instalatorului de către un solicitant, instalatorul analizează documentele încărcate de 

solicitant, conform procedurii de analiză şi selectează în aplicaţie solicitanţii eligibili. După publicare pe site-ul Administrației 

Fondului pentru Mediu a listei solicitanților aprobați, instalatorul va putea începe montarea panourilor fotovoltaice. 

Implementarea proiectului se realizează în termen de cel mult 12 luni de la aprobarea proiectului, termen în care trebuie 

realizată instalaţia şi în care se va obţine certificatul de racordare.  

3. În data de 26 septembrie 2023, Programul Casa Verde Fotovoltaice se suspendă ca urmare a Hotărârii Curții de Apel 

Oradea nr. 199/2023 în dosarul 3168/111/2023 prin care se admite cererea formulată de reclamanta DHELECTRIC 

SYSTEMS SRL, în contradictoriu cu pârâta Administrația Fondului pentru Mediu.  

4. Azi, sunt practic peste 85000 de beneficiari care au asteptat luni de zile demararea programului, care au stat la cozile 

institutiilor statului pentru a obtine documentele necesare inscrierii si care s-au chinuit sa fie printre cei care in cateva minute 

si-au incarcat documentele pentru a avea sansa sa fie verificati in vederea obtinerii finantarii. Din audientele avute, conform 

estimarilor celor din domeniu, aproximativ 60% din beneficiari sunt elegibili, au dosarul complet. Deci, suma alocata initial nu 

s-ar utiliza decat in asemenea proportie. In acest moment, aceasta situatie, de fapt, creează prejudicii instalatorilor autorizati 

care au constituit garantia de 200.000 lei in favoarea Administratiei Fondului pentru Mediu, unii cu eforturi considerabile. 

Dupa semnarea contractului de participare instalatorii autorizati au cumpărat și au facut stocuri de echipamente, materiale 

pentru a putea demara instalarile sistemelor fotovoltaice si nu in ultimul rand, ei au mobilizat si platit oameni pentru analiza 

dosarelor din aplicatia lor, deoarece AFM au hotarat sa verifice instalatorul autorizat si eligibilitatea solicitantilor. La aceasta 

ora, instalatorii autorizati verifica dosare, dar nu se stie soarta acestei munci, respectiv a dosarelor verificate avand in vedere 
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comunicatul de suspendare a întregii proceduri de publicare a listei instalatorilor validați, de alegere a acestora de către 

beneficiari și de încheiere a contractelor de participare și de finanțare până la soluționarea definitivă a cauzei ce face obiectul 

dosarului 3167/111/2023. Suspendarea procedurii de publicare a listei instalatorilor validați, de alegere a acestora de către 

beneficiari și de încheiere a contractelor de participare și de finanțare până la soluționarea definitivă a unui dosar în instanță 

poate avea mai multe consecințe și implicății. Beneficiarii și instalatorii validați sunt într-un con de umbră în timpul perioadei 

de suspendare, fără a ști exact când și dacă vor putea continua proiectul. Această incertitudine crează probleme și afectează 

planificarea financiară și operațională. După soluționarea dosarului în instanță, va fi necesar să se reexamineze procedura și să 

se decidă cum se va proceda mai departe. Acest lucru poate implica reluarea procesului de alegere a instalatorilor validați sau 

alte ajustări ale procedurii. Intr-o altă ordine de idei, decizia instanței poate implica modificări ale procedurii sau a 

regulamentelor care guvernează programul. Este posibil ca instanța să decidă să reevalueze aspecte specifice ale procesului sau 

să impună schimbări pentru a proteja drepturile părților implicate. 

 5. În concluzie, suspendarea procedurii de publicare a listei instalatorilor validați și a încheierii contractelor până la 

soluționarea definitivă a unui dosar în instanță creaza incertitudine astfel, vă rog, domnule prim-ministru să dipuneți ca părțile 

implicate să coopereze cu instanța și să fie pregătite pentru posibilele schimbări sau ajustări ale procesului în funcție de 

hotărârea instanței.  

6. Comunicarea dintre guvern și instalatorii validați este esențială în cadrul programului "Casa Verde Panouri 

Fotovoltaice" sau a oricărui alt program similar. Guvernul trebuie să ofere claritate și orientare instalatorilor validați cu privire 

la regulile, procedurile și condițiile de implementare a programului. De asemenea, instalatorii validați au nevoie de informații 

actualizate despre schimbările în politicile sau cerințele programului. În acest sens, vă rog să dispuneți luarea măsurilor 

necesare în ceea ce privește:  

• Comunicarea scrisă, astfel încât beneficiarii cât și instalatorii să fie informați prin intermediul comunicărilor scrise, 

cum ar fi e-mailuri, scrisori, buletine informative sau notificări oficiale care trebuie să includă informații clare despre 

schimbările în regulamente, ghiduri pentru aplicarea programului și termene importante.  

• Furnizarea unor linii telefonice sau adrese de e-mail dedicate  pentru instalatorii validați pentru  

a-i ajuta la rezolvarea rapidă a întrebărilor și problemelor acestora. Personalul de asistență sau consilierii pot oferi clarificări și 

îndrumări suplimentare.  

• Organizarea de întâlniri sau seminarii informative cu instalatorii validați ceea ce permite guvernului să comunice 

direct și să ofere clarificări despre procesul programului. În cadrul acestor evenimente, instalatorii pot adresa întrebări și obține 

răspunsuri în timp real. Astfel s-ar putea colecta feedback de la instalatori privind experiența lor în implementarea 

programului. Acest lucru ar putea ajuta la îmbunătățirea procesului și la identificarea problemelor care ar putea necesita 

rezolvare.  

• Comunicarea eficientă cu instalatorii validați este esențială pentru a menține transparența, încrederea și conformitatea 

cu regulamentele programului. Aceasta poate contribui la asigurarea bunei desfășurări a programului și la succesul 

implementării proiectelor de panouri fotovoltaice. 7 

. În situațiile în care se vor constata erori care au dus la prejudicierea firmelor sau a angajaților și pot provoca chiar 

intrarea acestora în faliment sau șomaj involuntar, vă rog să-mi comunicați dacă aveți în vedere: - Revizuirea programului si a 

procedurilor inclusiv modificarea regulamentelor, reducerea taxelor pentru a sprijini firmele afectate. - Acordarea unui sprijin 

financiar temporar pentru firmele aflate în dificultate din cauza deciziilor guvernamentale, astfel încât acestea să poată 

supraviețui și să-și păstreze angajații. - Luarea de măsuri cu privire la nerespectarea de către funcționari a legilor și 

reglementărilor pentru a preveni abuzurile sau deciziile nefavorabile pentru mediul de afaceri.  

Solicit răspuns scris.  

Vă mulțumesc!       *** 

 

Adresată: domnului Sebastian Ioan Burduja, ministrul Energiei 

De către: Bogdan Trif, deputat 

Obiectul interpelării: Măsuri de susținere a populației cu venituri mici și medii 
 

Domnule ministru,  

În conformitate cu art. 112 din Constituția României, „Guvernul și fiecare dintre membrii săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori”. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 
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Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Ca urmare a creșterii prețurilor la energie, Guvernul României a introdus subvenții, la finalul anului 2022, pentru a 

asigura accesul tuturor cetățenilor la energie la prețuri rezonabile și a proteja consumatorii în fața unei posibile creșteri a 

prețurilor. De asemenea, peste 4 milioane de persoane au beneficiat, până acum, de carduri de energie. PARLAMENTUL 

ROMÂNIEI CAMERA DEPUTAŢILOR Cabinet Deputat Bogdan Trif Circumscripţia electorală nr. 34 SIBIU  

Prin urmare, domnule ministru, vă rog să-mi răspundeți la următoarea întrebare:  

- Care sunt măsurile de susținere a populației cu venituri medii și mici pe care Ministerul Energiei  

le va implementa astfel încât prețurile pentru încălzirea locuințelor, în această iarnă, să fie suportabile?  

Solicit răspuns scris.  

Cu considerație,        *** 

 

 

 

Adresată: domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

De către: Bogdan Trif, deputat 

Obiectul interpelării: Lucrări hidrotehnice pe teritoriul județului Sibiu 

 

Domnule ministru,  

În conformitate cu art. 112 din Constituția României, „Guvernul și fiecare dintre membrii săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori”. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Întreținerea construcțiilor hidrografice și amenajarea unora noi reprezintă un obiectiv major al politicii Ministerului 

Mediului, Apelor și Pădurilor. Din bugetul Fondului pentru Mediu au fost alocate sume importante pentru programul privind 

producerea energiei din surse regenerabile – hidro. PARLAMENTUL ROMÂNIEI CAMERA DEPUTAŢILOR Cabinet 

Deputat Bogdan Trif Circumscripţia electorală nr. 34 SIBIU  

Prin urmare, domnule ministru, vă rog să-mi răspundeți la următoarele întrebări: 

 1. Care este suma investită în lucrările hidrotehnice de pe teritoriul județului Sibiu, în perioada 2022 – 2023?  

2. Care sunt zonele în care s-a intervenit în ultimii doi ani? 

Solicit răspuns scris.  

Cu considerație,        *** 

 

Adresată: domnului Adrian-Ioan Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației 

De către: Bogdan Trif, deputat 

Obiectul interpelării: Programul ”Anghel Saligny” la nivelul județului Sibiu 

 

Domnule ministru,  

În conformitate cu art. 112 din Constituția României, „Guvernul și fiecare dintre membrii săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori”. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile. 

Odată cu lansarea Programului Național de Dezvoltare Locală (PNDL), unitățile administrativ-teritoriale au șansa de a 

accesa fonduri guvernamentale pentru modernizare. Finanțarea infrastructurii de utilități publice și drumuri a continuat prin 

Programul Național de Investiții „Anghel Saligny” 2021 – 2027 (cunoscut ca PNDL3). PARLAMENTUL ROMÂNIEI 

CAMERA DEPUTAŢILOR Cabinet Deputat Bogdan Trif Circumscripţia electorală nr. 34 SIBIU  

Prin urmare, domnule ministru, vă rog să-mi răspundeți la următoarele întrebări:  

1. Care este valoarea totală a proiectelor aprobate prin Programul național de investiții ”Anghel Saligny” la nivelul 

județului Sibiu, în anul 2023?  

2. Care este numărul total de beneficiari și câți dintre aceștia au depus documentația completă și au semnat contractele 

de finanțare, la nivelul județului Sibiu?  
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3. Care este suma decontată în 2023, la nivelul județului Sibiu, ca urmare a implementării Programului ”Anghel 

Saligny”? 

Solicit răspuns scris.  

Cu considerație,        *** 

 

Adresată: domnului, Ștefan-Radu Oprea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului 

De către: Bogdan Trif, deputat 

Obiectul interpelării: Dezvoltarea infrastructurii domeniului schiabil 

 

Domnule ministru, 

În conformitate cu art. 112 din Constituția României, „Guvernul și fiecare dintre membrii săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori”. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), din Regulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile.  

Extinderea domeniului schiabil reprezintă o oportunitate extraordinară pentru dezvoltarea infrastructurii turistice de 

agrement din România. Amenajarea, în Munții Făgăraș, a peste 150 de kilometri de pârtii de schi este un proiect mai vechi al 

Asociației de Dezvoltare Intercomunitară Monte Făgăraș Bîlea - Capra.  

Fiind o investiție de importanță națională, Ministerul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului ar avea o contribuție 

majoră la capitolul cheltuieli pentru investiția de bază. PARLAMENTUL ROMÂNIEI CAMERA DEPUTAŢILOR Cabinet 

Deputat Bogdan Trif Circumscripţia electorală nr. 34 SIBIU  

Prin urmare, domnule ministru, vă rog să-mi răspundeți la următoarea întrebare:  

- A fost depusă la minister documentația necesară pentru proiectul „Dezvoltarea infrastructurii  

domeniului schiabil, Munții Făgăraș (200 de zile cu zăpadă pe an – Dezvoltare durabilă în Masivul Făgăraș)“, de către 

Asociația de Dezvoltare Intercomunitară Monte Făgăraș Bîlea - Capra? Documentația conține și studiul de fezabilitate? 

Solicit răspuns scris.  

Cu considerație,       *** 
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Grupul parlamentar al  

Partidului Naţional Liberal 
 

 

➢ Declarații politice 

 

Onorăm memoria lui Radu Câmpeanu! Protejăm identitatea românească! 

Stimați colegi, 

Săptămâna aceasta comemorăm pierdera unui mare om politic român. În urmă cu 7 ani, pe data de 19 octombrie 2016, 

seniorul liberal Radu Câmpeanu, primul preşedinte al PNL după Revoluţia din 1989, a trecut la cele veşnice. 

Radu Câmpeanu s-a născut în anul 1922, la Bucureşti, într-o familie de vechi liberali din județul Dâmbovița. Tatăl său, 

Dumitru Câmpeanu, a fost prefect liberal de Dâmbovița. 

Între anii 1944 și 1947, Câmpeanu a fost preşedintele Tineretului Universitar Liberal. Din această poziţie, a coordonat 

comitetul studențesc liberal de organizare a primei mari manifestări anticomuniste din România, inițiată și condusă de studenți, 

la 8 noiembrie 1945. Din cauza faptului că n-a renunțat la crezul liberal, a devenit o țintă pentru puterea comunistă. A fost 

arestat între anii 1947 și 1956. În 1971 emigrează în Franța, acolo unde pune bazele Asociației Foștilor Deținuți Politici din 

România. 

După Revoluția anticomunistă, Radu Câmpeanu a revenit în țară și a contribuit la relansarea PNL. Liberalii români din 

întreaga lume s-au reunit, iar Radu Câmpeanu a fost ales în fruntea partidului. A fost primul candidat anunțat la președinție în 

anul 1990. A fost un parlamentar iscusit, ocupând funcția de vicepreședinte al Senatului României.   

A sprijinit în permanență organizațiile de tineret și de studenți ale PNL. De fiecare data când am făcut un pas important 

în interiorul organizațiilor speciale ale partidului, am avut privilegiul să mă consult cu Radu Câmpeanu și să pot acționa sub 

îndrumarea acestuia. În calitate de președinte al Tineretului Național Liberal, m-am bazat mereu pe sfaturile primului 

președinte al Partidului Național Liberal de după Revoluția anticomunistă. Astfel, am reușit să oferim tinerilor liberali lecții 

importante privind trecutul și viziune pentru consolidarea viitorului partidului.  

Radu Câmpeanu rămâne un reper pentru clasa politică românească. Protejăm moștenirea seniorilor liberali! Protejăm 

identitatea românească! 

Deputat 

Florin-Alexandru Alexe 

*** 

Pentru stoparea exodului personalului medical sunt necesare nu numai salarii  

stimulative, ci și perspective certe de carieră! 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

După adoptarea Legii-cadru nr.153/2017 privind salarizarea personalului plătit din fonduri publice, salariile în sistemul 

sanitar de stat românesc au suferit o ameliorare importantă. Cei mai mulți medici și-au văzut recunoscute eforturile, iar 

importanța muncii personalului medical a fost pusă cât mai aproape de justa sa valoare. Cu toate acestea, informațiile care ne 

vin constant dinspre Colegiul Medicilor din România nu ne dau deloc motive de bucurie. Astfel, în ciuda ameliorării relative a 

salariilor, exodul personalului medical continuă, iar tinerii absolvenți ai universităților de medicină reprezintă o resursă 

deosebit de valoroasă din care România pierde anual aproximativ 50%. Grație evaluărilor și investigațiilor făcut de același for 

profesional, printre motivele de bază care îi împing pe tinerii medici să ia calea străinătății se află lipsa oportunităților reale de 

dezvoltare a unei cariere medicale în România. Mai precis, tinerii rezidenți care intră în sistem se izbesc de neajunsurile 

majore ale domeniului sanitar – infrastructură învechită, dotări puține,  uzate fizic sau moral, puține oportunități de cercetare-

dezvoltare medicală și 200% suprasolicitare, din cauza deficitului acut de personal. Fiecare medic lipsă înseamnă că un alt 

medic muncește de două ori mai mult! 

Avem foarte multe motive să dăm crezare evaluărilor Colegiului Medicilor, în condițiile în care tinerii rezidenți care 

rămân în țară aleg cu precădere marile spitale din municipiile care sunt și centre universitare de prestigiu. Însă, România nu are 

în fiecare comună, oraș sau municipiu câte o universitate de medicină sau institut de cercetare, însă are în fiecare unitate 

administrativ-teritorială asigurați care au dreptul, potrivit Constituției, la servicii publice de sănătate de cea mai bună calitate. 
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  Stimați colegi,  

 Îmi exprim speranța ca noua lege a salarizării să aducă un regim salarial stimulativ pentru toți medicii, de la cei mai 

experimentați și până la rezidentul de anul I, care debutează în această meserie nobilă. De asemenea, nu trebuie să uităm că 

medicina modernă și succesul medical sunt indispensabil legate de o bază materială de calitate și de dotări de ultimă generație.  

De aceea, investițiile demarate de guvernele PNL și continuate acum de actuala coaliție de guvernare ar trebui să fie doar o 

primă etapă în modernizarea infrastructurii sanitare din România. Am încredere că efortul investițional pe care îl fac Guvernul 

și administrațiile publice locale, la care se vor adăuga peste 5,8 miliarde de euro din fondurile de coeziune din exercițiul 

financiar 2021-2027, vor aduce sistemul medical românesc cât mai aproape de standardele ridicate din Uniunea Europeană. 

Vă mulțumesc,  

Deputat 

Cristina-Agnes Vecerdi 

*** 

Când oare se vor identifica soluțiile legale pentru salvare patrimoniului de la Băile Herculane? 
 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Județul Caraș-Severin stă pe o adevărată mină de aur, nu numai din perspectiva bogăției de resurse, a capacității de a fi 

unul dintre cele mai puternice județe din punct de vedere economic, ci și din perspectiva patrimoniului cultural construit. În 

acest sens, clădirile istorice de la Băile Herculane sunt o adevărată perlă a Europei, cu o istorie aparte, cunoscută mai mult în 

Occident decât în România. Printre clădirile care, încă mai dăinuie aici, putem aminti hotelul „Franz Joseph”, hotelul 

„Rudolf”, Băile Imperiale Austriece, Cazinoul și multe altele, cu o arhitectură unică în Europa, construite după planurile unor 

arhitecți de mare prestigiu.  

Stimați colegi,  

Astăzi, o mare parte din stațiunea Băile Herculane se degradează din cauza statului juridic al clădirilor. Chiar dacă la 

nivelul Guvernului, al Consiliului Județean Caraș-Severin sau chiar al primăriei au existat intenții de a interveni și a salva acest 

patrimoniu inestimabil, nimeni nu poate face nimic până nu se vor rezolva diversele litigii și până nu se va clarifica dreptul de 

proprietate și statutul juridic al clădirilor.  

Oricine ar putea spune să așteptăm puțin, că se rezolvă. Numai că, din păcate, așteptarea are limite și situația trenează de 

foarte mulți ani. Știm cu toții că o clădire veche, de patrimoniu, care nu este întreținută corespunzător este expusă degradării și 

unele lucruri se pot pierde definitiv. De aceea, fac apel la autoritățile care ar putea să urgenteze clarificarea statutului juridic al 

acestui patrimoniu să intervină cât mai rapid! Avem bani mulți puși la dispoziție de Uniunea Europeană, iar Băile Herculane 

pot redeveni prin investiții punct de referință pe harta lumii. 

Vă mulțumesc,        Deputat 

Dumitru Rujan 

*** 

Este necesară o cât mai strictă reglementare privind organizarea şi exploatarea jocurilor de noroc 
 

Domnule președinte de ședință,  

Stimați colegi, 

Partidul Național Liberal este determinat să aducă reglementările privind organizarea şi exploatarea jocurilor de noroc la 

standardele europene ale momentului. În acest moment există propuneri legislative ale parlamentarilor PNL aflate atât pe 

circuitul legislativ în Parlament, cât și proiecte la nivel de minister al Finanțelor, condus tot de PNL. La inițiativa Ministerului 

Finanțelor, Guvernul României a aprobat, în ședință, Ordonanța de Urgență care asigură consolidarea cadrului legal și fiscal, 

pentru a fi adaptat la evoluțiile tehnologice și sociale din ultimii ani, și măsuri de supraveghere mai riguroase pentru toți 

operatorii din domeniul jocurilor de noroc. Actul normativ stabilește niveluri mai ridicate pentru taxele aferente licenței de 

organizare și de exploatare a jocurilor de noroc, care se plătesc anual, precum și a taxelor speciale și a garanțiilor depuse de 

companii. Pentru asigurarea unui climat de afaceri pe principii de competitivitate și transparență, în special de prevenire și 

combatere a jocurilor de noroc neautorizate, de combatere a evaziunii fiscale în domeniu, toți operatorii vor fi obligați să aibă 

sediul fiscal în România și să plătească în România taxe și impozite. Mai mult, se introduce o nouă modalitate de acoperire a 

riscului de neplată a obligațiilor față de bugetul general consolidat prin introducerea poliței de asigurare de garanție emisă de o 

societate de asigurări cu sediul într-un stat membru al Uniunii Europene, un stat semnatar al acordului privind Spațiul 

Economic European, ori un stat din Confederația Elvețiană. Contribuțiile anuale ale organizatorilor jocurilor de noroc licențiați 
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se majorează substanțial, pentru promovarea respectării principiilor și măsurilor privind jocurile de noroc responsabile social. 

Veniturile din contribuțiile organizatorilor jocurilor de noroc licențiați încasate de către Oficiul Național pentru Jocuri de 

Noroc se virează în procent de 70% către bugetul de stat, iar procentul de 30% va fi utilizat de ONRC pentru finanțarea 

programelor pentru prevenirea dependenței de jocuri de noroc, promovarea jocului responsabil, linia telefon verde, realizarea 

bazei de date pentru prevenirea și combaterea adicției.  

Combaterea criminalității organizate și a celei economice în rândul operatorilor de jocuri de noroc sunt alte obiective ale 

noii legislații. În acest scop se va înființa un registru, accesibil online, al companiilor și sediilor în care se autorizează această 

activitate, cu informații despre operatorii licențiați/autorizați. PNL va lua măsuri cât mai ferme pentru a proteja generațiile 

tinere de acest flagel, cât și pentru a garanta o mai bună colectare a taxelor aferente. 

Vă mulțumesc! 

Deputat 

Ervin Molnar 

*** 

România susține statul prieten israelian în războiul său contra terorismului 
 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Evenimentele recente din Israel au șocat toată lumea civilizată. Atacurile criminale ale entității teroriste HAMAS asupra 

civililor israelieni sunt fără precedent de la sfârșitul celui de-al Doilea Război Mondial încoace. Statul român a fost în 

permanent contact cu cetățenii români aflați pe teritoriul Israelului, astfel încât în urma demersurilor efectuate de Celula de 

Criză a MAE și de statul Israel, peste  2200 de cetățeni români au fost repatriați din zona de conflict, prin intermediul mai 

multor curse aeriene speciale. Reprezentanții Celulei de Criză a MAE s-au coordonat cu autoritățile israeliene și cu Patriarhia 

Română pentru gestionarea grupurilor de cetățeni români și de pelerini români aflați pe Aeroportul Ben Gurion, în vederea 

asigurării cazării acestora, până la identificarea unor soluții de repatriere. Remarcabilă a fost asistența oferită de autoritățile 

israeliene, care, deși aflate în stare de război pentru a-și apăra țara și cetățenii de teroarea palestiniană, au găsit resursele și 

răgazul de a asista românii ce doreau să fie repatriați.  

 Sunt bucuros de faptul că cei 49 de pelerini din Munții Apuseni, conduși de părintele Topârceanu, au ajuns în 

siguranță în România. Toate acestea au fost posibile datorită eforturilor conjugate ale autorităților române, arhiepiscopiei și 

instituțiilor abilitate din Israel. Susțin ferm eforturile și determinarea guvernului israelian de a lupta cu terorismul care seamănă 

teroare în rândul populației evreiești pașnice. Este inadmisibil ca la aproape opt decenii de la distrugerea hitlerismului și 

sfârșitul celei mai mari catastrofe din istoria umanității, anume Holocaustul, astăzi să asistăm cum cetățeni israelieni, femei, 

bătrâni și copii, sunt luați prizonieri de indivizi ce nu își merită eticheta de ființe umane. Sunt convins că armata israeliană se 

va ridica la renumele obținut prin faptele sale de arme incredibile de-a lungul istoriei, iar securitatea Israelului va fi restabilită, 

astfel încât cetățenii din toată lumea, inclusiv cei români, să poată vizita Țara Sfântă cât mai repede cu putință. România este 

alături de prietenii israelieni în aceste momente de cumpănă și susține lupta acestora contra terorii, opresiunii și crimei.  

Vă mulțumesc!                

Deputat 

Florin Claudiu Roman 

*** 

Realizarea Autostrăzii A7 nu înseamnă ignorarea problemelor de pe DN2 E85! 
 

Stimate colege, stimați colegi,  

Cea mai mare investiție rutieră cu fonduri din Planul Național de Redresare și Reziliență o reprezintă Autostrada 

Moldovei - A7, cea care va lega Bucureștiul de nordul țării și care va parcurge și județul Buzău. Rolul acesteia va fi unul 

esențial pentru economia buzoiană, pentru asigurarea unei deplasări mai rapide între Capitala țării și localitățile din județ, dar 

va contribui și la creșterea siguranței rutiere.  

Numai că, până în momentul în care Autostrada Moldovei va fi dată în funcțiune, buzoienii, asemenea tuturor celor care 

tranzitează teritoriul țării de la Suceava la București, vor trebui să folosească pe mai departe singura rută de legătură, și anume 

Drumul Național 2 – E85, cunoscut și ca „Drumul Morții”.  

Sunt încurajatoare progresele care s-au înregistrat în privința Autostrăzii A7, însă finalizarea ei este încă departe. În tot 

acest timp, oamenii continuă să își piardă viața pe DN 2 pe teritoriul județului Buzău. Numai în luna August a acestui an o 

buzoiancă de 21 de ani, pasageră a unui autovehicul, a decedat în urma unui accident rutier produs la ieşire din Râmnicu Sărat 
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către Vrancea, iar șase persoane, între care trei copii, au ajuns la spital după ce mașinile în care se aflau s-au ciocnit în trafic, 

pe E85, în județul Buzău. Cea mai mică dintre victimele celui de-al doilea accident avea doar doi ani! 

Buzoienii, la fel ca toți cei care tranzitează E85, știu că este unul dintre cele mai periculoase drumuri din România, 

dovadă fiind numărul foarte mare de cruci pe care acesta le-a adunat de-a lungul timpului.  

Pot să înțeleg că Autostrada Moldovei reprezintă o prioritate, că trebuie asigurate fonduri pentru aceasta, însă nu putem 

să lăsăm de izbeliște DN2, mai ales că tragediile continuă să se producă.  

Am solicitat Ministerului Transporturilor  încă de anul trecut să aibă în vedere extinderea la 4 benzi a acestui drum pe 

segmentul cuprins între Buzău și Râmnicu Sărat și implementarea măsurilor de siguranță rutieră pentru participanții la trafic. 

Răspunsul mi s-a părut năucitor. Voi cita doar un singur paragraf care sintetizează poziția ministerului față de DN2 E85: 

„Având în vedere proiectul privind construcția Autostrăzii A7 și, în special, a stadiului avansat al implementării acestuia, 

respectiv semnarea contractelor de achiziție publică pentru realizarea lucrărilor, necesitatea asigurării fluidizării traficului în 

zona menționată de dumneavoastră va fi asigurată de realizarea Autostrăzii A7”.  

Stimați colegi, nu fluidizarea traficului este o problemă pe DN2 E85, ci asigurarea măsurilor de siguranță rutieră 

necesare, care să prevină pierderea de vieți omenești! 

Asigurările scrise oferite de instituțiile din subordinea Ministerului Transporturilor că monitorizează, acționează și sunt 

îngrijorați de ceea ce se întâmplă pe E85 nu ajută. CNAIR mă asigura anul trecut că depune o activitate continuă de 

implementare a măsurilor tehnice care au ca scop reducerea numărului de accidente rutiere și de creștere a gradului de 

siguranță rutieră acționând aplicat pe acest drum. Din păcate, nimeni nu vede aceste măsuri.  

Tot CNAIR spunea că sunt programate lucrări de montare de parapet protecție, amenajare de sensuri giratorii, treceri 

pentru pietoni subterane, pasarele pietonale etc. Unde sunt toate acestea, greu de spus. Sigur nu pe DN2 E85, sigur nu în 

județul Buzău.  

Sunt perfect de acord că Autostrada Moldovei - A7 reprezintă un proiect vital pentru județul Buzău, pentru dezvoltarea 

acestei regiuni a țării. Însă, până când va fi gata A7 nu trebuie să neglijăm actuala rută.  

De aceea, fac un apel către Ministerul Transporturilor, către CNAIR, să aibă în vedere de urgență implementarea 

măsurilor de siguranță rutieră pe DN2, precum și extinderea la 4 benzi de circulație a sectoarelor cele mai predispuse la 

accidente rutiere grave. Aceste proiecte de infrastructură, care nu presupun aceeași complexitate precum construcția unei 

autostrăzi, pot salva lunar vieți omenești.  

Vă mulțumesc!                  Deputat  

Gabriel-Ioan Avrămescu 

*** 

Faptele sunt cele care fac diferența între oamenii politici! 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

O veste foarte bună vine dinspre Bucovina. Președintele Consiliului Județean Suceava, Gheorghe Flutur, ne-a anunțat că 

studiul de fezabilitate pentru centura ocolitoare a orașului Gura Humorului a fost finalizat, că ultima dezbatere publică în 

vederea obținerii acordului de mediu s-a finalizat și că urmează aprobarea documentației de către Ministrul Transporturilor, iar 

apoi aprobarea în Guvern a indicatorilor tehnico-economici pentru a se scoate la licitație execuția lucrărilor. Așadar, un alt 

proiect major de investiții pentru Moldova intră în linie dreaptă și acest lucru a fost posibil numai datorită implicării 

președintelui Flutur și a demersurilor și insistențelor pe care domnia sa le-a făcut pe lângă guvernele sau miniștri ai 

transporturilor din ultimii ani. În acest ritm de demarare și efectuare a proiectelor de investiții, avem toate șansele ca în câțiva 

ani să avem în Moldova o infrastructură de transporturi la cele mai înalte standarde europene, deși în urmă cu câțiva ani încă 

aveam drumuri pietruite prin unele localități sau județe.  

Stimați colegi, 

Un slogan care merită apreciat spune ”succesul vine numai în echipă”. Da. Echipa Partidului Național Liberal de la 

Suceava s-a grupat în jurul președintelui Flutur și reușitele pentru județ nu au întârziat să apară: spitale modernizate, școli 

renovate, drumuri locale și județene, autostrăzi în lucru și centuri ocolitoare. Cred cu putere că am putea să facem chiar mai 

multe dacă unii oameni politici din județ nu ar fi ghidați doar de orgolii, nu s-ar preocupa doar de dispute inutile, ci s-ar alătura 

nouă să ne sprijine. În acest sens, amintesc faptul că, recent, președintele Gheorghe Flutur l-a invitat pe președintele social-

democraților suceveni, domnul Ioan Stan, să se implice alături de noi pentru modernizarea județului. Este o mână întinsă 

pentru implicare în muncă și proiectele județului. 
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Este un gest firesc, pentru că sucevenii nu ne-au ales pentru dispute sau răfuieli politice, ci pentru proiecte utile 

comunităților. Așadar, sucevenii așteaptă fapte! Îmi exprim speranța ca domnul Ioan Stan să înțeleagă că faptele sunt cele care 

fac diferența și între oamenii politici. 

Vă mulțumesc,         Deputat 

Ioan Balan 

*** 

Practicienii profesiilor liberale sunt garanți ai drepturilor și libertăților constituționale ale românilor 

 

Într-o declarație politică anterioară m-am referit la problema taxelor și contribuțiilor suplimentare asupra cărora 

Guvernul României, la momentul acelei declarații, urma să-și angajeze răspunderea și în prezent și-a angajat-o deja, însă 

măsurile în cauză vor putea fi adoptate doar după ce trec de controlul de constituționalitate. 

Am precizat, atunci, că înțeleg necesitatea celor mai multor măsuri adoptate. Sunt conștient de necesitatea menținerii 

echilibrului macroeconomic și respectării angajamentelor asumate față de partenerii europeni în cadrul Planului Național de 

Redresare și Reziliență, vital pentru relansarea economică a României. Dar, dincolo de toate acestea, nu pot să nu remarc, din 

nou, presiunea suplimentară și disproporționată plasată pe reprezentanții profesiilor liberale. Nu pot să nu observ faptul că, 

atunci când un domeniu pare să funcționeze în România, este reperat negreșit și taxat suplimentar. 

Desigur, s-ar putea contraargumenta că, la urma urmei, reprezentanții profesiilor liberale își permit să plătească noile 

contribuții. Astfel se pot vedea lucrurile din exterior. Însă, din interior (pentru că, anterior activității parlamentare, am profesat 

într-una dintre cele mai nobile profesii, în opinia mea, respectiv cea de avocat), vă pot spune că nu este așa sau, cel mult, este 

așa doar în parte. 

În primul rând, povara suplimentară plasată în mod intempestiv asupra reprezentanților profesiilor liberale este enormă. 

De la un plafon anual de cinci salarii medii brute pentru calculul contribuțiilor la asigurările sociale de sănătate plătite de 

reprezentanții profesiilor liberale la unul de 60 de salarii medii este o diferență de sute de mii de lei, după cum puteți observa și 

dumneavoastră. 

Și, contrar celor vehiculate în spațiul public, nu toți membrii profesiilor liberale au un asemenea nivel financiar. Nici pe 

departe. Am stat de vorbă, recent, spre exemplu, cu un tânăr coleg avocat. Un tânăr valoros, aflat la început de carieră și, prin 

urmare, având venituri mult inferioare percepției publice. Știți ce mi-a spus? De la o contribuție anuală la asigurările sociale de 

sănătate de 3000 lei, urmează a plăti nu mai puțin de 17.000 lei. Evident, mi-a mărturisit și că ia în calcul în mod serios 

reconversia profesională, ceea ce, cunoscându-l, vă garantez că ar fi o pierdere nu doar pentru întregul corp profesional, ci și 

pentru societate per ansamblu, pentru că a fi reprezentată în mod defectuos de către avocat într-un proces este unul dintre cele 

mai rele lucruri care i se poate întâmpla unei părți dintr-o acțiune! 

În plus, situația este cu atât mai frustrantă cu cât numeroase alte categorii socio-profesionale nu vor avea parte de o 

asemenea povară fiscală, însă reprezentanții profesiilor liberale vor avea. Care este rațiunea unei asemenea soluții legislative? 

Ca reprezentant al românilor în Parlament, provenit din rândul practicienilor profesiilor liberale, vă repet, dragi colegi, 

un lucru: reprezentanții profesiilor liberale își desfășoară activitatea într-un mediu concurențial. Ei își asumă atât victoriile, cât 

și eșecurile unor activități departe de a fi sigure. Își asumă și posibilitatea de a prospera, și pe cea de a fi excluși de pe piață. De 

aceea ar fi necesar să îi susținem. Pentru că, spre exemplu în cazul avocaților, dacă avocații tineri sau cei care practică această 

nobilă profesie liberală în cadrul cabinetelor individuale, iar nu ale marilor corporații, vor fi excluși de pe piață de poverile 

fiscale crescute, cetățenii, în calitatea lor de clienți, nu vor mai putea apela decât la un număr redus de avocați, ale căror 

servicii vor fi, în mod inerent, mai scumpe. Cine va pierde din acest aranjament? Evident, cetățeanul. Merită o creștere 

derizorie a bugetului de stat sacrificarea intereselor cetățenilor?  

Vă provoc la răspunsul acestei întrebări.      Deputat 

Kiss Janos 

*** 

Continuă sprijinul pentru incluziunea socială a persoanelor care aparțin grupurilor vulnerabile 

 

Programul Operațional Ajutorarea Persoanelor Dezavantajate 2014-2020 (POAD) a avut în vedere acordarea de diverse 

tipuri de ajutoare, alimente, materiale școlare, produse de igienă, îmbrăcăminte și încălțăminte sau asistență materială de bază, 

contribuind astfel la consolidarea incluziunii sociale și la reducerea sărăciei. 

La finalul anului 2022, Comisia Europeană a aprobat Programul Incluziune și Demnitate Socială 2021-2027 (PIDS), 

fiind o continuare a Programului Operațional Ajutorarea Persoanelor Dezavantajate. Acesta are o alocare totală de 4,15 
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miliarde de euro și are drept priorități sprijinirea incluziunii sociale a persoanelor defavorizate, reducerea decalajului rural-

urban, creșterea accesului la servicii de calitate pentru cei vulnerabili, creșterea ratei de școlarizare în rândul copiilor 

vulnerabili, precum și creșterea capacității autorităților locale de a identifica nevoile sociale ale comunității într-un mod 

participativ și elaborarea planurilor de acțiune adecvate.  

La finalul săptămânii trecute, s-a publicat un proiect de Ordonanță de urgență prin care se alocă, prin Programul 

Incluziune și Demnitate Socială 2021-2027, fonduri europene în valoare de 120 milioane de euro pentru copiii dezavantajați 

din învățământul de stat preșcolar, primar și gimnazial.  

Prin urmare, vor fi acordate tichete sociale în valoare de 500 lei/copil, într-o tranșă unică, în următorii 4 ani școlari. 

Suma va putea fi folosită pentru cumpărarea de rechizite și articole de îmbrăcăminte necesare pentru școală și grădiniță.  

După cum arată proiectul de act normativ, vor beneficia de măsurile de sprijin:  

Copiii din învățământul de stat preșcolar care îndeplinesc condițiile prevăzute de Legea nr.248/2015 privind stimularea 

participării în învățământul preșcolar a copiilor provenind din familii defavorizate, cu modificările și completările ulterioare;  

Elevii din ciclul primar și gimnazial care fac parte din familii ai căror membri au un venit mediu net lunar de maximum 

50% din salariul de bază minim brut pe țară, conform Ordonanței Guvernului nr. 33/2001 privind acordarea de rechizite 

școlare în anul școlar 2001-2002, aprobată cu modificări și completări prin Legea nr. 126/2002.  

  Ministerul Educației va primi, prin unitățile de învățământ din subordine, toate cererile pentru acordarea acestei măsuri 

de sprijin educațional, iar lista cu destinatarii finali eligibili va fi stabilită în urma verificărilor realizate de Serviciul de 

Telecomunicații Speciale, precum și  

Datele Eurostat pentru anul 2022 arată că România are cea mai mare rată de abandon școlar din Uniunea Europeană, 

anume 15,6% în cazul tinerilor cu vârsta între 18-24 ani. La polul opus se află Croația, cu o rată de părăsire timpurie a 

sistemului de învățământ de 2,3%. Banii europeni acordați prin toate proiectele din Programul Incluziune și Demnitate Socială, 

în perioada 2021-2027 sunt un ajutor uriaș pentru familiile defavorizate, în special pentru cele din mediul rural și reprezintă o 

speranță și o oportunitate pentru acești copii de a-și construi un viitor mai bun.  
 

Deputat 

Radu-Marin Moisin 

*** 

Educație versus populism. O bătălie inegală 
 

Pericolul populismului este, înainte de alegeri, mai mare decât oricând. Nu doar în România, ci peste tot în lume. Cel 

mai simplu mod de a câștiga like-uri și puncte este abordarea anti-sistem. Dar istoria recentă arată că partidele imature și 

crescute pe astfel de mesaje bombastice nu sunt capabile să guverneze. 

Scandalul de la SNSPA demonstrează doar că nici nu sunt prea inventivi, ci folosesc strategii vechi și patentate în epoci 

de tristă amintire. Nu e niciun secret că un popor needucat este cel mai ușor de manipulat și de ținut captiv. Așa că abordarea 

unora nu este surprinzătoare. Și, din păcate, nici întâmplătoare.  

Ce cred că ar trebui să rămână din această experiență neplăcută este fix ceea ce a transmis și Ligia Deca, ministrul 

Educației: politica nu are ce căuta în școli. Este motivul pentru care evit sa merg la festivitățile de la deschiderea anului școlar, 

deși sunt membră în comisia de învățământ din Camera Deputaților. Și cred că la astfel de evenimente politicienii nu ar trebui 

să meargă, cu excepția celor care au cu adevărat legătură cu subiectul sau care au impact în comunitatea educațională. 

Poate fi un moment de cotitură pentru cei încă prinși în mirajul sloganurilor anti-sistem și a promisiunilor deșarte. 

Nimeni nu are soluții miraculoase la crize multiple, nimeni nu are rețete magice pentru provocări mondiale. Guvernarea este 

un act de răspundere și un exercițiu de maturitate politică, pe care puțini îl trec și din care rămân întotdeauna deziluzii. 

În schimb, în vremuri oricât de tulburi, prin crize oricât de mari, educația rămâne soluția la orice dilemă și un far 

călăuzitor de neclintit prin orice furtună. Educația înseamnă libertate, putere de a distinge între bine și rău, dar și de a face 

alegerile corecte. Lumea se schimbă cu o viteză fantastică. Suntem, de multe ori, puși în fața unor descoperiri care ne dau peste 

cap tot ceea ce credeam despre viață. Tehnologia are un avans incredibil care transformă toate domeniile de activitate și toată 

piața muncii. Și în toată această evoluție, rămâne totuși ceva neschimbat și la fel de important: educația.  

Misiunea noastră, a tuturor celor aflați în arena publică, este să protejăm dreptul copiilor noștri de a fi educați și să ne 

asigurăm că le oferim cele mai bune oportunități. Este, parafrazându-l pe Victor Hugo, să deschidem școli ca să închidem 

închisori.          Deputat 

Morar Olivia-Diana 

*** 
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Nu există investiție mai bună pentru o țară decât cea făcută în educație! 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Faptul că educația este cea mai bună investiție posibilă pe care o poate face un stat este un lucru știut încă din 

antichitate. Cu toate acestea, guvernele nu au reușit în decursul anului să înțeleagă că sursa tuturor problemelor din societate 

vine din lipsa accesului la educație, așa cum soluția la toate problemele din societate este educația. Ani la rând s-au inventariat 

școli fără toalete și apă curentă, școli degradate și fără încălzire în timpul anotimpului rece, școli fără dotări minimale și chiar 

fără personal didactic suficient sau calificat corespunzător. Cu toate acestea, trebuie să recunoaștem că, după aderarea țării 

noastre la Uniunea Europeană, lucrurile au început să se schimbe, însă cu mult mai mare intensitate după ce, în anul 2019, 

Partidul Național Liberal și-a asumat guvernarea într-o perioadă deosebit de dificilă. Fondurile europene, la nivel istoric, 

obținute de PNL și Președintele României au contribuit în mod esențial la modernizarea majorității unităților de învățământ, la 

extinderea rețelelor de utilități până în clădirile școlilor și chiar la dotări demne de anul 2023. 

Stimați colegi, 

Nu vă ascund  bucuria pe care mi-a produs-o semnarea contractului de finanțare, din fonduri PNRR, pentru Campusul 

Regional Oltenia pentru Învățământul Dual de la Craiova. Este un proiect în valoare de 25 de milioane de euro care va ajuta 

tinerii să dobândeasc acele calificări cerute de angajatori pentru a-i putea integra pe piața muncii. Este un proiect care va 

dinamiza economia județului Dolj și va pune pe gânduri mulți tineri care deja luaseră decizia ca, după absolvirea studiilor, să 

plece, fără să se uite înapoi, într-un stat dezvoltat din Uniunea Europeană. O felicit pe doamna Ligia Deca, ministrul educației, 

că a reușit să ducă mai departe acest proiect util pentru tineri și pentru economia națională. O felicit, de asemenea, că în vara 

acestui an a reușit să majoreze veniturile celor pe umerii cărora stă toată greutatea procesului educațional – învățătorii și 

profesorii.   

Vă mulțumesc,          Deputat 

Nicolae Giugea 

*** 

România este și va rămâne un stat unitar și indivizibil! 
 

Stimate colege, stimați colegi, 

Într-o democrație, dialogul și dezbaterea sunt metodele adecvate pentru a aborda orice problemă sau preocupare. Totuși, 

declarațiile care vin în contradicție cu legea fundamentală a statului român, care incită la separatism pe criterii etnice, trebuie 

să fie condamnate.  

Declarația primarului din Sfântu Gheorghe privind dorința de autonomie în Ținutul Secuiesc, după modelul anunțat de 

președintele francez Macron în Corsica, a generat multă indignare în rândul cetățenilor români. Într-o societate democratică, 

dreptul la exprimarea opiniei este un principiu fundamental, dar acest drept trebuie exercitat într-un mod care să respecte legea 

și valorile comune ale unei națiuni. Această declarație nu numai că este alarmantă, dar vine în contradicție directă cu 

principiile fundamentale ale Constituției României și cu statutul de stat unitar al țării noastre. 

Constituția României, în articolul 1, alineatul 1, stipulează clar că "România este stat național, suveran și independent, 

unitar și indivizibil". Acest principiu este piatra de temelie a statului nostru, garantând integritatea teritorială și suveranitatea 

națională. Orice încercare de a submina acest principiu este o încălcare a legii supreme a țării și nu poate fi tolerată. 

Autonomia așa-zisului Ținut Secuiesc ar însemna o fracturare a unității naționale și o amenințare la adresa integrității 

teritoriale a României. Aceasta nu este doar o problemă legală, ci și una care afectează coeziunea socială și stabilitatea 

națională. 

România este o țară diversă, cu o multitudine de etnii și culturi, care au trăit împreună în armonie de-a lungul istoriei. 

Această diversitate este o forță, nu o slăbiciune, și trebuie să fie respectată și protejată, nu folosită ca un pretext pentru a diviza 

și a crea discordie. 

În concluzie, condamn ferm declarația primarului din Sfântu Gheorghe și îndemn la respectarea Constituției și a 

principiilor de bază ale statului român. Aștept din partea colegilor domniei sale de partid, a celor din UDMR, să se delimiteze 

de aceste declarații și chiar să le clarifice în fața opiniei publice.   

În loc să ne concentrăm pe divizare, ar trebui să ne unim eforturile pentru a construi o Românie mai puternică și mai 

unită. 

Vă mulțumesc!         Deputat  

Mircea Roșca 

*** 
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De ce în România este mai greu să faci autostrăzi la câmpie decât la munte? 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Salut faptul că, în anul 2023, grație eforturilor Partidului Național Liberal din ultimii ani, am trecut de borna simbolică 

de 1.000 de km de autostradă și drumuri expres. A fost un efort important al guvernelor liberale, în primul rând pentru a 

debloca proiectele abandonate și, în al doilea rând, pentru a identifica finanțări externe nerambursabile. Așadar, în construcția 

de autostrăzi din țara noastră cel care construiește nu este neapărat și cel care taie panglica de inaugurare, tocmai din cauza 

instabilității miniștrilor de profil. De asemenea, nu putem să nu observă că trăim o serie de situații, unele paradoxale – 

constructori care finalizează lucrările încredințate de statul români chiar și cu 7-8 luni mai devreme decât termenul estimat, 

precum și constructori care bat pasul pe loc și singura lor preocupare este să găsească scuze pentru avansul slab al lucrărilor. 

Stimați colegi,  

Municipiul Craiova nu este nici pe vârf de munte și nici într-o zonă dificilă pentru realizarea lucrărilor de infrastructură. 

Cu toatea acestea, aflăm acum, în prag de iarnă, că avansul lucrărilor la centura ocolitoare sud a Craiovei, care face legătura 

între trei drumuri naționale deosebit de importante, DN 56 – DN 55 – DN 6, este sublim, dar lipsește cu desăvârșire.  Nu ar fi 

prima investiție din inima Olteniei care să se împiedice în slaba mobilizare a constructorului, în slaba pregătire a lucrărilor și 

într-un avans făcut în pas de melc. Ajungi la concluzia paradoxală, că unii constructori nu sunt în stare să facă autostrăzi nici la 

câmpie, dar apoi să traverseze munții cu drumuri rapide. Apreciez faptul că responsabilii CNAIR au inspectat frecvent 

șantierul și chiar au în intenție să aplice sancțiuni constructorului, însă, acest lucru nu va ajuta șoseau de centură să se 

construiască mai repede. Cred că noi, în România, încă mai avem nevoie de multe modificări și completări la nivelul 

legislației, astfel încât constructorii serioși să fie apreciați, iar cei care au un istoric recunoscut că întârzie nejustificat lucrările 

și că mai mult încurcă lucrurile să primească punctaje pe măsură atunci când vor să câștige licitații pentru investiții românești. 

Vă mulțumesc,         Deputat 

Ștefan Stoica 

*** 

La finalul războaielor din timpurile noastre sper că cea care va triumfa cu adevărat va fi umanitatea 
 

Pe 7 octombrie, un atac terorist neprevăzut, șocant și extrem de sângeros, al Hamas în Israel, a tensionat la cote maxime 

situația dintre Israel și Gaza, punând în pericol securitatea în Orientul Mijlociu, dar și la nivel global. Astăzi, în a 12-a zi, 

cifrele arată proporțiile pericolului: peste 4000 de morți de ambele părți, majoritatea civili; 200 de ostatici de diferite 

naționalități, ținuți de Hamas în Gaza; peste 1 milion de oameni din Fâșia Gaza fug de război; alertă de terorism în mai multe 

state europene; criză umanitară fără precedent în Fâșia Gaza.  

România este de partea Israelului, pentru că terorismul este cel mai oribil act împotriva umanității. În acest sens, 

Președintele României și cei mai importanți reprezentanți din Guvern sunt în dialog cu reprezentanții israelieni. Parlamentul 

României a adoptat o declarație de solidaritate cu Israelul. Statul Israel are dreptul și datoria să apere viața cetățenilor săi. 

Terorismul înseamnă moarte. Dar Hamas nu înseamnă poporul palestinian. Iar criza umanitară din Gaza este consecința actelor 

barbarilor de la Hamas, pentru care oamenii nu valorează mai mult decât un scut, un mijloc de luptă. De aceea Hamas 

blochează coridoarele umanitare și confiscă ajutoarele. Să fie clar că asistăm la un război între un stat și o organizație teroristă: 

Israel vs Hamas. Eforturile liderilor americani și europeni sunt pentru a da șansa civililor să iasă din regiune și să ajungă la ei 

ajutoarele umanitare și totodată evitarea escaladării conflictului în alte regiuni.  

Vizita pe care însuși președintele Statelor Unite ale Americii, Joe Biden, o efectuează astăzi în Israel este un mesaj 

foarte puternic, pe mai multe dimensiuni. Este un gest incontestabil, de solidaritate al Statelor Unite cu poporul israelian, și în 

același timp un mesaj ferm de condamnare a terorismului, dar și de prețuire a vieții umane, prin eforturile de a salva civilii 

nevinovați din mijlocul acestui război împotriva Hamas. 

Lupta pe care este absolut necesar să o purtăm toți, în fiecare zi, prin acțiunile noastre, pentru ca atrocitățile pe care le 

vedem la televizor să rămână istorie pentru generațiile viitoare, este lupta pentru demnitatea umană, pentru prețuirea vieții 

omenești înainte de orice altceva. Să ținem cont că democrația este singura formă de guvernământ în care fiecare om contează. 

Este esențial să schimbăm perspectiva că diferențele dintre noi ne fac dușmani și să învățăm să trăim unii cu alții ferm convinși 

că ceea ce ne deosebește ne face mai puternici împreună, pe această planetă. Sper ca lecția umanității să fie marea victorie la 

finalul războaielor care au loc în zilele noastre.       

Deputat 

Christine Thellmann 

*** 
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”Test de sinceritate pentru Guvernul Austriei la următorul Consiliu JAI!” 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor, 

O veste foarte bună pentru Uniunea Europeană și, indirect pentru România, a venit la sfârșitul săptămânii trecute. Este 

vorba despre armonizarea pozițiilor Italiei și Germaniei în ceea ce privește reforma migrației și azilului în Uniunea Europeană. 

Astfel, atât  Comisia Europeană, cât și Consiliul UE au anunțat public deblocarea negocierilor și că, în cel mai scurt timp, vom 

avea un acord comunitar asupra gestiunii problemelor legate de migrație.  

Stimați colegi, 

Un nou acord european asupra migrației și azilului trebuie să conducă la eliminarea votului negativ al Austriei, sigurul 

vot împotrivă din Uniunea Europeană, în ceea ce privește aderarea României la Uniunea Europeană. Este singura condiție pe 

care cancelarul austriac a pus-o instituțiilor europene și această condiție este îndeplinită. Și eu, ca și ceilalți peste 20 de 

milioane de români, ne punem fireasca întrebare dacă Guvernul Austriei își va respecta angajamentul sau dacă, la următorul 

Consiliu JAI va invoca, din nou, alte chestiuni, alte pretenții, folosindu-se de aderarea României la Schengen ca de o monedă 

de șantaj la adresa instituțiilor europene și a celorlalte state membre. Da, la următorul Consiliu JAI vom asista la adevăratul 

test de sinceritate al Guvernului Austriei. 

Personal, voi urmări evoluția evenimentelor și voi continua acțiunile politico-diplomatice, astfel încât România să 

ajungă acolo unde merită, unde are dreptul consfințit de Tratatele UE și unde se poate considera membru cu drepturi depline al 

Uniunii Europene. 

Vă mulțumesc,         Deputat 

Valentin-Ilie Făgărășian 

*** 

Donarea de sânge salvează vieți! 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

România se confruntă cu o serioasă penurie de rezerve sanguine. Anul trecut, conform datelor colectate de Ministerul 

Sănătății, doar 320.000 de români au donat sânge sau componente sanguine derivate, adică 1,8% din populație, de aproximativ 

două ori mai puțin decât necesarul curent. Pentru a încuraja cât mai mulți români să doneze sânge, și astfel să salveze vieți, 

statul român, în parteneriat cu mediul privat și autoritățile locale, duce o politică susținută pe mai multe paliere. Unul dintre 

acestea este programul FIDELIS. Cea de-a treia ediție a programului de titluri de stat FIDELIS din 2023, desfășurată de 

Ministerul Finanțelor în parteneriat cu Morning Glory și Rock FM, a adus un număr record de donatori-investitori, depășind 

edițiile precedente. 1.319 de donatori de sânge s-au alăturat campaniei „România are sânge de rocker, acum și de investitor” în 

perioada 18 septembrie-3 octombrie și au beneficiat de tranșa - special dedicată donatorilor de sânge - cu cea mai mare 

dobândă oferită în cadrul acestei ediții, de 7,25%, pentru achiziția de titluri de stat emise în lei, cu scadență la un an. 1.037 

donatori au investit în prima ediție, apoi 1.293, acum 1.319. Astfel, conform specialiștilor, sângele donat anul acesta de către 

investitorii Fidelis va salva peste 10.000 de vieți. 

 Suma totală investită în ediția a treia a Programului FIDELIS a fost de aproape 1,5 miliarde de lei. Emisiunea cea mai 

accesată a fost cea în euro cu scadența la 1 an, dobânda de 3,90%, cu un total de 487.165 milioane de lei, plasați în 3.106 

ordine. A doua cea mai accesată a fost emisiunea în euro, cu scadența la 5 ani, dobânda de 5,30%, cu un total de 469.102 

milioane lei, plasați în 3.121 ordine. În această a treia emisiune, MF a atras în total 534,8 milioane lei și, respectiv, 191,2 

milioane euro, prin a 13-a ofertă primară de vânzare de titluri de stat FIDELIS, derulată în ultimii patru ani prin sistemele 

Bursei de Valori București (BVB). Astfel, valoarea celor 13 runde de finanțare derulate în ultimii patru ani la BVB de către 

Ministerul Finanțelor a depășit 22 miliarde lei (4,5 miliarde euro). Investitorii beneficiază de posibilitatea de a vinde titlurile 

înainte de maturitate, primind dobândă aferentă perioadei de deținere, neimpozitarea câștigurilor cumulate din dobânzi și 

profituri, precum și flexibilitate în administrarea și diversificarea portofoliului. Așadar, doresc să invit tot mai mulți români să 

doneze sânge, având posibilitatea de a salva vieți, dar și de a investi în dezvoltarea economiei românești. 

Vă mulțumesc!              

Deputat 

Vetuța Stănescu 

*** 
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Declarație politică 

Stimați colegi,  

În calitate de Deputat PNL vă adresez această declarație politică cu privire la situația Filarmonicii de Stat "Moldova". 

Este evident că acest edificiu reprezintă nu doar un simbol al tradiției culturale a Iașului, ci și o punte de legătură cu trecutul 

muzical al orașului. Încă din vremea marelui compozitor Franz Liszt, Iașul s-a impus ca un centru de referință în lumea muzicii 

clasice. 

Cu toate acestea, clădirile Filarmonicii au suferit de-a lungul anilor, impunând necesitatea restaurării lor. Deși proiectul 

de reabilitare și modernizare a Filarmonicii "Moldova" este inclus în Acordul de Asociere dintre Consiliul Județean și Primăria 

Municipiului Iași, finanțarea lucrărilor încă nu este confirmată până când nu va fi lansat apelul de proiecte europene de către 

ADR Nord-Est. Este vital ca Filarmonica "Moldova" să redevină centrul vibrant al culturii muzicale din Iași. 

Astfel, am solicitat clarificări cu privire la momentul deschiderii apelului de proiecte pentru Programul Operațional 

Regional (POR) de către Agenția de Dezvoltare Regională (ADR) Nord-Est. Este imperativ să avem claritate în acest sens, 

astfel încât să putem asigura finanțarea adecvată pentru restaurarea Filarmonicii. Mai mult, aștept informații legate de măsurile 

pe care Ministerul le are în vedere pentru transparența și eficiența alocării fondurilor europene. 

În plus, fac un apel către dl. Câciu, Ministrul Investitiilor și Proiectelor Europene, să acorde prioritate acestui proiect. 

Filarmonica "Moldova" nu reprezintă doar o clădire, ci o parte esențială din patrimoniul cultural și istoric al Iașului. Este 

responsabilitatea noastră, ca reprezentanți ai comunității, să asigurăm că acest simbol al Iașului primește atenția și finanțarea 

adecvată. 

În încheiere, îndemn toate părțile implicate să colaboreze și să găsească soluții rapide pentru restaurarea Filarmonicii. 

Este o datorie pe care o avem față de generațiile viitoare, de artiști, și de toți iubitorii de cultură din Iași. 

Cu respect,  

Deputat 

Alexandru Muraru 

*** 

Declarație politică 

Stimați colegi 

Ministerul Educației m-a invitat, la începutul acestei săptămâni, în calitate de vicepreședinte al comisiei de Educație din 

Camera Deputaților, la o întâlnire cu reprezentanții Organizației pentru Cooperare și Dezvoltare Economică (OECD).  

Este vorba de un for interguvernamental ce-și propune identificare și evaluarea aplicării politicilor publice optime 

pentru asigurarea creşterii economice, prosperității şi dezvoltării în rândul statelor membre. 

Temele abordate au vizat educația preșcolară, construcția de creșe și impactul pe care l-ar avea modificarea duratei de 

acordare a concediului de creștere a copilului.  

Există țări, extrem de dezvoltate, în care durata concediului de maternitate este una foarte scurtă. Conform datelor 

publicate de Organizația Internațională a Muncii și de Parlamentul European, în Germania concediul de maternitate este de 14 

săptămâni, în Belgia – de 15 săptămâni, în Spania, Olanda, Franța sau Austria – de 16 săptămâni. 

Vorbim însă de țări care au pus foarte bine la punct un sistem de creșe, în vreme ce în România el este unul deficitar sau 

lipsește cu desăvârșire. 

În municipiul Galați, de exemplu, sunt patru sedii de creșe la o populație de 250.000 de locuitori. În anul școlar 2022 – 

2023 au fost disponibile numai cinci locuri, doar la una dintre creșe, pentru grupa mică zero – un an. Absolut insignifiant la un 

oraș în care, cu tot regresul demografic, vin anual pe lume peste 1.200 – 1.300 de copii.     

În contextul în care în primul semestru al lui 2023 s-au născut în România tot atâția copii cât acum 145 de ani, consider 

că trebuie sporite măsurile de încurajare și sprijinire a părinților, nicidecum de limitare a lor.  

Dacă tot ne uităm la contextul european, există și țări dezvoltate, cum ar fi Marea Britanie, în care mamele pot sta acasă 

cu noul născut 52 de săptămâni. 

Consider că, în momentul de față, ar trebui să luăm măsuri de încurajare a demografiei în România și că am putea vorbi 

de modificări aduse perioadei concediului de odihnă abia după ce este pusă la punct infrastructura care să deservească la 

devăratele nevoi învățământul preșcolar. 

Mulțumesc,        Deputat 

Atanasiu Onuț Valeriu 

*** 
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O nouă lege a PNL acordă cabinetelor de medicină de familie statutul de unități sanitare de utilitate publică 

 

Parlamentul a adoptat, cu unanimitate de voturi, o propunere legislativă a cărei coinițiator sunt, alături de colegi 

parlamentari liberali, care va avea un rol extrem de important în asigurarea asistenței medicale primare în România. 

Actul normativ modifică și completează Legea nr. 95/2006 privind reforma în domeniul sănătății, în sensul declarării 

cabinetelor de medicină de familie, precum și a punctelor de lucru ale acestora, ca fiind unități sanitare de utilitate publică. 

 Chiar dacă art. 74 din Legea nr. 95/2006 stipulează în prezent acordarea de către autoritățile locale a unor facilități și 

stimulente pentru instalarea medicilor și pentru înființarea și funcționarea cabinetelor de medicină de famiIie, era imposibilă 

semnarea unor contracte de comodat, din cauza unor prevederi legislative aflate în vigoare. 

Din cauza faptului că, spre deosebire de spitale, cabinetele de medicină de familie nu erau declarate prin lege ca fiind 

unități de utilitate publică, autoritațile locale nu puteau decide darea în folosință gratuită a spațiilor aflate în proprietatea 

publică către medicii de familie.  

În aceste condiții, proiectul legislativ era imperios necesar, mai ales din perspectiva faptului că, în prezent, există multe 

proiecte asumate de către administrațiile locale, în scopul facilitării accesului unui număr cât mai mare de cetățeni la asistența 

medicală primară. 

Mai mult, în ultima perioadă am asistat la o diminunare drastică a numărului unităților medico-sanitare din țară, mai ales 

în mediul rural, unde asistența medicală primară este asigurată doar într-un procent de 40%. 

Actul normativ al parlamentarilor PNL va conferi astfel posibilitatea autorităților locale de a beneficia de pârghiile 

legislative necesare pentru a acorda cabinetelor de medicină de familie cele mai potrivite facilități și stimulente. 

Sunt încrezătoare că, după promulgarea legii, vom asista la creșterea numărului românilor care beneficiază de servicii 

medicale, fapt ce va conduce, iremediabil, la îmbunătățirea stării de sănătate și creșterea speranței de viață a românilor. 

 

Deputat 

Cristina Burciu 

*** 

Dezvoltarea și modernizarea agriculturii, o condiție vitală a evoluției sustenabile a  economiei 

 

Alături de cetățenii din toată lumea, românii au aniversat Ziua Mondială a Alimentaţiei, eveniment care marchează 

înfiinţarea, în 1945, a Organizaţiei Mondiale pentru Alimentaţie şi Agricultură, structură în subordinea ONU.  

Ziua Mondială a Alimentaţiei are scopul de a sensibiliza opinia publică internaţională asupra problemei foametei şi a 

malnutriţiei, având ca principal scop combaterea acestui fenomen la nivel global, prin implicarea a cât mai multor state, 

instituții și oameni.  

În prezent, când aproape o şesime din populaţia globului este subalimentată, respectiv peste un miliard de oameni, 

România este privilegiată din acest punct de vedere, dezvoltarea agriculturii reprezentând o condiție vitală a progresului 

economic și social.  

În opinia mea, avem nevoie de dinamizarea punerii în practică a educaţiei referitoare la alimentaţia sănătoasă a 

populaţiei, având în vedere numărul în creștere al românilor care suferă diferite afecţiuni generate de consumul unor produse 

nesănătoase. 

Cu acest prilej, susţin acordarea unei atenţii sporite agriculturii româneşti, domeniu prioritar al dezvoltării naţionale, 

alături de educaţie şi sănătate. În acest context, apreciez rezultatele pozitive obţinute de actualul guvern susținut de PNL în 

ultimii ani în domeniul agriculturii, măsurile concludente privind stimularea dezvoltării acesteia fiind vizibile pentru 

producători.  

Fermierii sunt la zi cu primirea subvenţiilor, iar proiectele europene în derulare sunt încurajatoare pentru înfiinţarea de 

noi exploataţii agricole şi investiţii profitabile. Potenţialul agricol românesc nu este exploatat la întreaga capacitate, fapt ce 

impune o dinamizare a investițiilor în domeniu, ca o garanţie certă a a dezvoltării. 

Conform Adunării Generale a Organizaţiei Naţiunilor Unite, „alimentaţia este o nevoie fundamentală a omului şi o 

condiţie necesară supravieţuirii şi prosperităţii fiinţei umane”. În acest context, reducerea TVA la pâine reprezintă o decizie 

care are rolul imediat de a scădea preţului pâinii, dar și să aducă venituri mai mari la bugetul de stat şi să combată în mod activ 

evaziunea fiscală.  

Principalii beneficiari ai acestei hotărâri asumate de Guvernul susținut de PNL sunt pensionarii, oamenii în vârstă ai 

acestei ţări, pentru care fiecare zi şi fiecare ban contează. Nu în ultimul rând, implementarea PNRR în domeniul agriculturii și 
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sectorului agro-alimentar constituie un alt argument favorabil creşterii agriculturii româneşti în următorii ani, care trebuie să 

redevină între primele din Europa, aşa cum a fost cu ani în urmă. Consider că trebuie să alegem în continuare produsele 

autohtone, în speţă specialităţile agro-alimentare provenite din agricultura noastră sănătoasă. 
 

Deputat 

Elena Hărătău 

*** 

Lege inițiată de PNL pentru dezvoltarea asistenței medicale primare 

 

În calitate de for decizional, Camera Deputaților a adoptat, cu unanimitate de voturi, un proiect de lege al PNL care 

reglementează declararea cabinetelor de medicină de familie, precum și a punctelor de lucru aferente acestora, ca unități 

sanitare de utilitate publică. 

Necesitatea inițierii și votării acestui act normativ a rezultat din imposibilitatea încheierii de către primării a unor 

contracte de comodat - dare în folosință gratuită a spațiilor proprietate publică a unităților administrativ-teritoriale, cu 

destinație de cabinete de medicină de familie.  

Datele stastice de specialitate indică o continuă scădere a numărului unităților medico-sanitare în toată țara, situația 

acordării asistenței medicale primare, mai ales în mediul rural, fiind alarmantă, procentul asigurării acesteia fiind de doar 40%. 

328 de comune și 559.611 de locuitori din România nu au niciun medic de familie, doar 1.496 de localităţi, respectiv 47%, 

dispunând de suficienţi medici de familie. 

Nici județul Teleorman nu face excepție de la această stare de fapt îngrijorătoare. În 11 din cele 92 de unități 

administrativ teritoriale din zona rurală a județului nu există medic de familie, iar în alte 11 sunt doar puncte de lucru ale 

cabinetelor, unde vine un medic de trei ori pe săptămână. 

Legea privind declararea cabinetelor de medicină de familie și a punctelor de lucru ale acestora ca unități sanitare de 

utilitate publică respectă una dintre specificitățile primordiale ale asistenței medicale primare acordate de medicul de familie, 

respectiv orientarea către individ, familie și comunitate. 

Am semnat și votat această lege cu convingerea că darea în folosință gratuită a spațiilor din proprietatea publică a 

Primăriilor, cu destinație de cabinete de medicină de familie, va încuraja eforturile cadrelor medicale de a se instala și profesa 

în zonele rurale, greu accesibile și neatractive din punct de vedere socio-economic. 

Deputat 

Maria Stoian 

*** 

Prevenția trebuie să fie prioritatea politicilor de sănătate din România! 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Tot mai frecvent auzim în spațiul public afirmații de tipul ... ”România are legi bune, însă cu punerea lor în aplicare 

stăm mai rău”. Această afirmație mi-a amintit faptul că, încă din anul 2020, la propunerea unui grup de parlamentari ai 

Partidului Național Liberal, a fost adoptată Legea privind organizarea şi finanţarea serviciilor de promovare a sănătăţii şi 

prevenire a îmbolnăvirilor. 

Oricine deschide această lege constată cât de utile sunt principiile enunțate în aceasta, activitățile de promovare a 

sănătății și prevenire a îmbolnăvirilor în rândul populației din România, fiind definite ca un ansamblu de acţiuni intersectoriale 

şi coordonate, asigurate de către Guvern şi instituțiile abilitate, împreună cu cetăţenii, familia, societatea în ansamblul ei, 

pentru creşterea speranţei de viaţă, reducerea deceselor evitabile, precum și îmbunătăţirea stării de sănătate şi creşterea calităţii 

vieţii. S-a prevăzut, de asemenea, ca instrument principal de promovare a sănătății și de prevenire a îmbolnăvirilor un 

mecanism prin care Ministerul sănătății să realizeze un program multi-anual, care să cuprindă subprograme anuale, finanțate și 

orientate către obiective precise. 

Au trecut mai bine de trei ani de când această lege a intrat în vigoare și punerea ei în aplicare încă lasă de dorit. Avem o 

lege generoasă și utilă care, din păcate, rămâne la stadiul de principiu onorabil.   

Stimați colegi,  

Accentul politicilor de sănătate trebuie să se mute cât mai curând către politicile de prevenție! Prevenția înseamnă 

înseamnă evitarea îmbolnăvirii, înseamnă evitarea suferinței pentru persoanele de orice vârstă, înseamnă eliminarea deceselor 

evitabile! Prevenția înseamnă o calitate a vieții mai ridicată pentru oameni și tot mai puțin apel la medicație și intervenții 
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chirurgicale. Prevenția înseamnă că tot mai puțini pacienți ajung în suferință și cu șanse reduse de recuperare la unitățile de 

primiri urgențe sau sunt nevoiți să-și trateze afecțiunile prin internări lungi sau chiar prin recuperări pe tot parcursul vieții.  

Prevenția în sănătate este cel mai bun lucru pe care ar trebui să îl facem la nivel național. Este un proces amplu care 

trebuie să înceapă din școală, cu o educație reală pentru o viață sănătoasă și trebuie să continue cu o finanțare reală și 

cuprinzătoare a programelor de monitorizare a stării de sănătate și a programelor de depistare precoce a bolilor. Câtă vreme nu 

vom acorda atenția cuvenită prevenirii îmbolnăvirilor și depistării timpurii a bolilor, vom continua să avem spitale aglomerate, 

medici epuizați și un sistem de sănătate căruia nu-i ajunge niciodată finanțarea. 

Vă mulțumesc, 

Deputat 

Cristina-Agnes Vecerdi 

*** 

Limba română este limbă oficială a minorității române din Ucraina! 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Diplomația rămâne cel mai puternic instrument pentru a atinge cele mai importante obiective. Vă spun acest lucru din 

experiența eforturilor diplomatice pe care le-am întreprins în ultimii ani, atât ca deputat bucovinean, cât și ca președinte al 

Grupului de prietenie cu Ucraina din Parlamentul României.  

În nenumăratele întâlniri pe care le-am avut cu reprezentați ai Parlamentului ucrainean, cu reprezentanți guvernamentali 

din statul vecin, cu ambasadori și miniștri, respectarea drepturilor minorității de români din Ucraina a fost mereu pe agenda 

discuțiilor. Respectarea dreptului românilor de la Cernăuți de a vorbi limba română și de a permite copiilor români să 

vorbească limba lor maternă a fost unul dintre obiectivele diplomatice majore pe care le-am urmărit alături de colegii mei din 

Grupul de prietenie cu Ucraina. 

Stimați colegi, 

Evident că am fost deosebit de bucuros când am luat act de decizia Guvernului de la Kiev prin care s-a decretat ca limba 

română să fie limba oficială a minorității române din Ucraina. Am primit această veste ca pe o răsplată pentru eforturile 

diplomatice intense din ultimii ani și ca pe o confirmare a faptului că Ucraina se apropie tot mai mult de valorile și principiile 

europene. Mă bucur, de asemenea, că Guvernul de la Kiev a recunoscut și faptul că România a fost țara care a demonstrat cea 

mai puternică prietenie după ce poporul ucrainean a fost supus unei agresiuni barbare și ilegale a Rusiei. 

Îmi exprim speranța ca acest succes diplomatic să fie doar începutul normalizării condițiilor pentru românii din Ucraina, 

pentru asigurarea accesului la învățământul în limba română și pentru o colaborare strânsă între cele două țări. Vă pot da 

asigurări că, așa cum am întreprins până acum eforturi diplomatice, la fel voi proceda și în continuare, cu toate instrumentele 

diplomatice pe care mi le conferă funcția de deputat. 

Vă mulțumesc,                  Deputat 

Ioan Balan 

*** 

Podul de la Brăila – puntea suspinelor lui Grindeanu 

  

Visul brăilenilor și al gălățenilor de a avea o infrastructură de transport adecvată care să le faciliteze circulația spre 

Dobrogea, legând economic aceste două regiuni importante ale României, pare a se nărui la nici 3 luni de la inaugurarea 

Podului suspendat de la Brăila!  

Am constatat cu tristețe că, după ce domnul Grindeanu a inaugurat cu atâta fast și cu tăieri de panglică Podul de la 

Brăila, au început să apară treptat probleme mai mici sau chiar mai mari. Întâi s-a descoperit că șuruburile de la parapetul 

lateral de protecție al podului nu erau strânse conform normelor, ulterior, la nicio lună, că asfaltul de pe întreaga lungime a 

podului s-a umplut de denivelări, iar acum că există infiltrații masive la structura de rezistență! Concret podul are infiltrații la 

structura de susținere de sub apă de pe partea brăileană a Dunării. Și mai grav este că, potrivit informațiilor furnizate de 

Compania Națională de Administrare a Infrastructurii Rutiere, lucrările de reparații sunt foarte dificile și ar putea pune în 

pericol toată structura construcției! 

Să fie oare brăilenii urmăriți de ghinion pur și simplu sau să fie aceasta dovada clară a  neseriozității și lipsei de 

profesionalism a autorităților care au recepționat acest uriaș proiect de infrastructură?! Nu pot să cred că aceste vicii de 

construcție nu puteau fi observate la momentul efectuării verificărilor finale necesare pentru recepționarea Podului și pentru 
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darea sa în folosința românilor. Acum viața românilor care au ales să circule pe acest pod este constant pusă în pericol, iar 

autoritățile se pare că nu dau doi bani pe viața propriilor cetățeni! 

Este regretabil că siguranța unui proiect de o asemenea anvergură a fost lăsată în plan secund atât de către constructor, 

cât și de către autoritățile responsabile!  

Pe această cale, le solicit ministrului Transporturilor cât și directorului general al CNAIR să demareze o expertiză 

tehnică serioasă și să comunice public rezultatele acesteia, precum și care sunt consecințele imediate ale afectării structurii de 

rezistență a Podului de la Brăila! Le spun răspicat că trebuie să renunțe odată pentru todeauna la principiul ”merge și așa”, 

pentru a evita o tragedie ale cărei consecințe sunt greu de imaginat și pentru care vor fi nevoiți să răspundă penal!  

 

Deputat 

Alexandru Popa 

*** 

Consolidarea rezilienței energetice a statului este esențială pentru poziția noastră în regiune 

 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

De la momentul invaziei rusești în Ucraina, importanța unui sistem energetic rezilient, divers și, mai ales, independent 

față de state cu comportamente nepredictibile sau revizioniste prin natura lor s-a dovedit a fi vital pentru democrațiile 

europene. La acest capitol, putem spune că România este una dintre cele mai bine pregătite țări din Uniunea Europeană. O 

veste recentă îmbucurătoare a fost că importurile de ţiţei s-au ridicat, în perioada ianuarie-august 2023, la 5,198 milioane tep, 

fiind cu 434.500 tep (-7,7%) sub cele consemnate în primele opt luni din 2022, conform datelor Institutului Național de 

Statistică. În felul acesta, cu pași mici, dar siguri, România devine din ce în ce mai independentă energetic, sprijinindu-se pe 

ceea ce poate produce intern, fiind protejate în felul acesta și populația, dar și interesele economice și politice ale statului 

român.  

Consolidarea rezilienței noastre energetice este importantă din mai multe motive. Evenimentele din ultima perioadă au 

demonstrat faptul că România nu mai este doar o țară uitată într-un colț de Europă, ci este pe cale să devină un actor vital în 

regiune și pe continent, atât ca furnizor de securitate și pol de stabilitate NATO, cât și ca furnizor și pol de stabilitate 

energetică, în special pentru țările care se bazau pe ceea ce venea prin conductele rusești, cum ar fi Republica Moldova. 

România are o datorie istorică și morală față de vecinul de peste Prut, de aceea suntem obligați să performăm ca stat în cât mai 

multe domenii posibile, nu doar pentru noi și bunăstarea noastră, ci și pentru securitatea, dezvoltarea și prosperitatea celor din 

jurul nostru, cum este cazul Republicii Moldova. De asemenea, în ecuația aceasta trebuie luată în calcul și procesul de 

reconstrucție post-război al Ucrainei, unde România, ca stat vecin și prieten, susținător al efortului de război ucrainean încă din 

prima zi de conflict, trebuie să joace un rol de frunte.  

Vă mulțumesc!                   Deputat 

Bogdan Iulian Huțucă 

*** 

Mediul de afaceri trebuie sprijinit să stea mai aproape de școală și de viitorii absolvenți! 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Am greși dacă am spune că doar România se confruntă cu probleme pe piața muncii sau că doar în România există încă 

un decalaj între sistemul de învățământ și nevoile angajatorilor. Chiar și în state cu economii puternice și cu sisteme de 

învățământ performante există această provocare, pentru că economia evoluează tehnologic mult mai repede, în timp ce școala 

ține mai greu pasul cu aceste evoluții. 

În România, după desființare școlilor de arte și meserii, grație demersurilor Partidului Național Liberal, a fost revitalizat 

învățământul profesional și cel profesional-dual. Angajatorii au primit facilități fiscale pentru a participa la acest sistem de 

calificări, iar prin Planul Național de Redresare și Reziliență se vor realiza în țara noastră mai multe campusuri special dedicate 

învățământului profesional. 

Stimați colegi,  

O vorbă înțeleaptă spune că numai după ce recunoști că ai o problemă, abia atunci ai început să o rezolvi. Ori, dacă 

șomajul general în România este foarte mic, în multe zone fiind chiar deficit de forță de muncă, șomajul în rândul tinerilor 

absolvenți rămâne la cote alarmante, de peste 21%, adică unul din patru tineri nu găsesc un loc de muncă adaptat pregătirii lor 
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școlare. Mă bucur nespus că la finalul acestei luni va avea loc la Caransebeș o bursă a locurilor de muncă pentru tineri, pentru 

absolvenții promoției 2023, eveniment organizat de Agenția Județeană pentru Ocuparea Forței de Muncă. Îi felicit pe 

organizatori pentru această inițiativă!  

Cu toate acestea, îmi exprim speranța că evenimentul nu se va rezuma doar la un contact între tinerii absolvenți fără 

experiență în muncă și angajatori grăbiți, care nu au timp și nici interes să califice un angajat tânăr. Vreau să cred că va fi o 

bursă a locurilor de muncă prin care angajatorii să analizeze potențialul tinerilor absolvenți, să investească în calificarea lor și 

să ia măsuri pentru fidelizarea lor ca angajați, pe termen lung. De asemenea, mi-aș dori ca angajatorii să vină către noi, către 

parlamentarii din Caraș-Severin, și să ne spună dacă legislația ar putea fi îmbunătățită, astfel încât orice tânăr din Caraș-

Severin care vrea să muncească să poată să o facă imediat și pe un salariu competitiv. 

Vă mulțumesc,                

Deputat 

Dumitru Rujan 

*** 

România este pregătită să treacă cu bine această iarnă 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

România nu va avea probleme iarna aceasta cu rezerva de gaze. Statul român își va atinge obiectivul de a aproviziona 

populația și sectorul industrial cu necesarul de energie. Încrederea pe care o avem se bazează pe calculele privind 

înmagazinările de la acest moment și ceea ce se va produce iarna aceasta. Obiectivul UE convenit anul trecut a fost de a umple 

instalațiile subterane de stocare a gazelor la 80% din capacitate până la 1 noiembrie 2022. Lucrând împreună, țările UE au 

depășit acest nivel, ajungând, în schimb, la un procent de 95%. Este foarte important de știut că, în acest fel, țara noastră a 

depășit ținta fixată de Uniunea Europeană de 90% până la 1 noiembrie 2023. Prin planul REPowerEU, inițiat de către Comisia 

Europeană ca răspuns la dificultățile și perturbările de pe piața mondială a energiei cauzate de invadarea Ucrainei de către 

Rusia, statele membre ale Uniunii Europene trebuie să își asigure o cât mai mare independență energetică, iar mixul de surse 

energetice de care beneficiază România ne avantajează în această privință.  

Astfel, gradul de umplere este astăzi de 100,6% din rezerva tehnică disponibilă la nivelul capacităților de stocare, ceea 

ce traduce în 417 milioane metri cubi mai mult față de perioada similară a anului trecut. Aceste cantități de gaze vor fi 

suficiente ca această iarnă să fie una stabilă pentru statul român și societatea românească. Un aspect important de reținut este și 

faptul că, în cazul unui eveniment perturbator sau inopinat, România are la dispoziție opțiunea de a achiziționa gaze din 

Azerbaidjan de până la 1 miliard de metri cubi, dar aceasta este doar o opțiune de avarie. De când a preluat guvernarea, 

Partidul Național Liberal s-a asigurat mereu ca românii să nu sufere în timpul sezonului rece, nici de frig, nici din cauza 

facturii. Prin urmare, am asigurat rezervele de energie necesare și, de asemenea, suntem în continuare pentru menținerea 

schemei de plafonare a prețurilor la energie, totul pentru a ne proteja populația.  

Vă mulțumesc! 

Deputat 

Ervin Molnar 

*** 

Protejăm spațiile verzi și eliminăm amendamentele nocive depuse la Codul urbanismului 
 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

În perioada următoare, Camera Deputaților urmează să adopte un proiect de lege foarte important pentru dezvoltarea 

armonioasă a unităților administrativ-teritoriale, precum și a României în ansamblu. Este vorba despre Codul amenajării 

teritoriului, urbanismului şi construcţiilor, o lege așteptată de foarte mulți ani de către toate autoritățile locale și investitorii 

privați din domeniu, jalon în PNRR, ce vizează sistematizarea legislaţiei existente, fundamentarea unor noi concepte, 

reformularea unor principii şi adaptarea unor procese, în scopul îmbunătăţirii calităţii mediului construit, al asigurării dreptului 

constituţional la un mediu sănătos, al echilibrării interesului general cu cel individual, al dezvoltării echilibrate şi sustenabile, 

al asigurării stabilităţii şi predictibilităţii mediului investiţional şi, implicit, al competitivităţii economice. 

Cu toate acestea, ocazia dezbaterii și adoptării unui proiect de lege de o asemenea importanță lasă și calea deschisă 

pentru norme contrare interesului general sau particular, vigilența în astfel de situații fiind vitală. Astfel, am solicitat, din 

partea grupului PNL, eliminarea amendamentelor nocive depuse la Senat, care însemnau eliminarea spațiilor verzi dintre 

blocuri și o reducere a procentului obligatoriu în special în marile orașe și, mai ales, în București. Propunerea PNL a fost 
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acceptată de toate grupurile parlamentare. Mai mult, vom propune și o mai bună reglementare pentru protecția monumentelor 

istorice, astfel încât, atunci când se comit infracțiuni, primarul să poată opri imediat lucrările, prin emiterea ordinului de 

suspendare. Totodată, parlamentarii PNL au solicitat implementarea digitalizării pentru eliberarea autorizațiilor de construire și 

a certificatelor de urbanism, prin platforma Acordului Unic. Reamintesc că Partidul Național Liberal este cel care a reușit, 

pentru prima dată în ultimii 33 de ani, reducerea numărului de avize necesare pentru o autorizație de construire. Prin munca pe 

care o depunem, zi de zi, în comisiile parlamentare și în plenul Camerei, ne asigurăm că luăm cele mai bune decizii pentru 

cetățeanul român, iar de multe ori această muncă se traduce prin corectarea unor erori cu potențial nociv pentru societatea 

românească.  

Vă mulțumesc!         Deputat 

Florin Claudiu Roman 

*** 

Exploatarea de calcar din Ciuhoiu: Un pericol iminent pentru mediu, sănătate și patrimoniul cultural 

 

Stimate colege, stimați colegi, 

Oamenii din zona Ciuhoiu, trăiesc într-o stare de neliniște și frică, în așteptarea deciziei privind eliberarea avizului de 

mediu pentru exploatarea de calcar din regiune. Temele lor sunt justificate, având în vedere impactul pe care această activitate 

îl va avea asupra mediului, a vieții lor și a patrimoniului cultural local. 

Locuitorii se tem că vor rămâne fără apă, că mediul înconjurător va fi afectat și că vor fi nevoiți să suporte zecile de mii 

de camioane care vor căra piatra anual pe drumurile comunei, neadecvate pentru un asemenea trafic. Îngrijorarea este 

amplificată de amintirea alunecărilor de teren din anii '70, care au dus la strămutarea unui sat întreg. 

Potrivit informațiilor pe care le-am primit de la locuitori și de la experții consultați, impactul asupra mediului va fi 

dezastruos. Cel mai grav este riscul de a rămâne fără cele mai importante izvoare de apă naturală care alimentează satele din 

zonă. Pe lângă această gravă problemă, se adaugă și poluarea masivă a aerului, cauzată de cele aproximativ 10 mii de 

camioane care ar urma să treacă anual prin localitățile din împrejurimi. 

În plus, situația poate reprezenta un pericol real pentru unul dintre siturile arheologice importante din județul Buzău. 

Este vorba despre un sit geto-dacic din epoca bronzului din comuna Merei, în apropierea căruia se dorește să se deschidă 

cariera de exploatare a calcarului. Traseul trece inclusiv peste Termele Romane din Pietroasele, monument istoric de 

importanță națională. 

Prin urmare, este esențial ca instituțiile de mediu din țara noastră să refuze orice avizare a unui asemenea proiect. Este și 

mesajul pe care buzoienii din zonă îl dau. Este nevoie să luăm urgent atitudine pentru a preveni o asemenea lucrare care ar 

duce la o schimbare radicală a vieții oamenilor din zonă și ar reprezenta un impact uriaș pentru tot ecosistemul și patrimoniul 

cultural. 

În acest context, este imperativ ca autoritățile să asculte vocea oamenilor și să acționeze în interesul lor, protejând 

mediul, sănătatea și patrimoniul cultural. Este datoria noastră, ca societate, să ne asigurăm că viitorul nu este compromis de 

decizii care favorizează profitul pe termen scurt în detrimentul bunăstării pe termen lung. 

Vă mulțumesc!             

Deputat 

Gabriel-Ioan Avrămescu 

*** 

Declarație politică 

 

Pentru Partidul Național Liberal, pensionarii României au fost mereu o prioritate. Și am dovedit acest lucru prin fapte, 

nu prin vorbe. Trebuie remarcat că PNL a creat contextul economic necesar acestor majorări sustenabile chiar și în crizele care 

s-au succedat, chiar și cu un război la graniță.  

Astfel, punctul de pensie a crescut cu 10% începând cu 1 ianuarie 2022, iar pensia minimă de 800 de lei a fost majorată 

cu 25%. În plus, cei cu pensii mici au primit un ajutor social unic, între 600 și 1.200 de lei, în funcție de nivelul pensiei.  

Din ianuarie 2023, punctul de pensie a fost majorat din nou, pensiile au crescut pentru toți pensionarii cu 12,5%, iar cei 

cu pensii de până în 3.000 de lei beneficiază anul acesta de un sprijin social în plus, aflat între 600 și 1.000 de lei, în funcție de 

valoarea pensiei.  

De altfel, tot PNL a  majorat pensiile cu 14% în septembrie 2020, în plină pandemie. Cumulat, în ultimii ani, guvernările 

liberale au crescut pensiile în trei rânduri, cu un total de 41% - de la o valoare a punctului de pensie de 1.265 de lei la începutul 
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anului 2020 la o valoare  de 1.785 de lei, începând cu acest an. Mai mult decât atât, ultimii 20 de ani de ani arată că guvernările 

de dreapta au mărit pensiile mai mult decât au făcut-o guvernările de stânga. Iarăși un fapt demonstrat prin aceea că politicile 

liberale încurajează creșterea economică bazată pe investiții care la rândul lor produc bani, nu pe consum, care duce la o 

creștere economică iluzorie. 

Prin urmare, PNL susține, de principiu, majorarea pensiilor de la 1 ianuarie 2024.  

Draftul noii legi a pensiilor urmează să fie prezentat Comisiei Europene de către Ministerul Muncii. După ce vor veni 

observațiile Comisiei, draftul legii va fi adus la zi și supus dezbaterii în Coaliție. În paralel, PNL va face propria analiză și va 

veni cu observații sau completări, după caz. Vrem ca această reformă să fie una reală și să așeze sistemul de pensii pe 

fundamente sustenabile și echitabile.  De aceea, noua lege a pensiilor se va baza pe următoarele principii: contributivitate, 

solidaritate, egalitate. 

PNL susține reformele asumate prin PNRR, dar nu o face în orb, ci într-un mod activ. Atunci când e cazul, așa cum a 

fost și pachetul de măsuri fiscal-bugetare, intervenim pentru a corecta sau a aduce îmbunătățiri. Reforma sistemului de pensii 

este jalon în PNRR, ea trebuie să se aplice începând cu 1 ianuarie 2024. Ca atare, Ministerul Muncii trebuie să se miște repede 

pentru a putea trece la timp această reformă importantă.  

Deputat 

Laurențiu Leoreanu 

*** 

Registrul Electronic Naţional al Disciplinei în Autorizarea Construcţiilor – o inițiativă a parlamentarilor liberali 

 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Săptămâna trecută, comisia parlamentară pentru Transporturi și Infrastructură, al cărei membru sunt, a dat aviz pozitiv 

pentru PL-x nr. 468/2023 - Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea unor acte normative pentru întărirea disciplinei 

autorizării construcţiilor, care prevede înființarea Registrului Electronic Național al Disciplinei în Autorizarea Construcțiilor. 

Proiectul legislativ se înscrie în linia promovată de parlamentarii Partidului Național Liberal în ceea ce privește creșterea 

gradului de digitalizare a administrației publice și este unul care va facilita comunicarea rapidă între cetățeni și instituțiile 

statului din domeniul construcțiilor. Acest registru va fi gestionat de către Inspectoratul de Stat în Construcții, instituția 

specializată a statului român în acest domeniu, și va cuprinde informații detaliate despre clădirile construite. Astfel, prin acest 

sistem digital, cetățenii vor putea accesa informații utile legate de certificatele de urbanism, autorizațiile de construire, recepția 

la terminarea lucrărilor, rezistența mecanică și stabilitatea clădirii, securitatea la incendiu, economie de energie și izolarea 

termică, protecția împotriva zgomotului, igienă, sănătate și mediu înconjurător, utilizare sustenabilă a resurselor naturale.  

Rolul va fi de a oferi cetățenilor informații esențiale, utile și rapide atunci când au nevoie să afle mai multe date despre 

calitatea unei construcții. De aceea, din punct de vedere social, se preconizează că această propunere legislativă, când va 

deveni lege, va facilita gradul de conectare a cetățenilor cu instituțiile statului, digitalizarea acestui registru contribuind la o 

mai mare mobilitate socială și la o creștere a nivelului de acces la informație. Proiectul de lege a fost adoptat de Senat, iar în 

momentul de față se află pentru avize și raport la comisiile de specialitate ale Camerei Deputaților. În paralel cu dezbaterea 

privind Codul amenajării teritoriului, urbanismului și construcțiilor, astfel de proiecte vin să racordeze România la cele mai 

înalte norme de calitate privind construcțiile și urbanismul 

Vă mulțumesc!                  Deputat 

Marian Crușoveanu 

*** 

Skimpflation: Fenomenul ascuns care afectează consumatorii în contextul creșterii prețurilor la alimente 
 

Stimate colege, stimați colegi, 

În contextul în care prețurile la produsele alimentare sunt în creștere, pe fondul majorării costurilor de producție, 

consumatorii se confruntă cu un nou fenomen, numit skimpflation. Acesta reprezintă o practică prin care producătorii reduc 

dimensiunile ambalajelor sau calitatea produselor, fără a modifica prețul, pentru a compensa creșterea costurilor. 

Guvernele din întreaga lume solicită producătorilor și comercianților să mențină prețuri plafonate pentru a proteja 

populația vulnerabilă. Însă, în încercarea de a menține profitabilitatea, unii producători recurg la metode mai puțin etice. În loc 

să crească prețurile, aceștia aleg să reducă dimensiunile ambalajelor sau să înrăutățească rețeta produselor. 
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Fenomenul skimpflation este deosebit de periculos pentru că este greu de detectat de către consumatori. De multe ori, 

modificările sunt subtile și nu sunt evidente la prima vedere. De exemplu, o cutie de ciocolată sau de înghețată ar putea părea 

la fel ca întotdeauna, dar conținutul său ar putea fi mai mic sau calitatea ingredientelor să fie inferioară. 

Susținătorii drepturilor consumatorilor avertizează asupra acestui fenomen și îndeamnă la vigilență. Este important ca 

consumatorii să fie conștienți de această practică și să verifice cu atenție produsele pe care le cumpără. În plus, este esențial ca 

autoritățile de reglementare să monitorizeze această situație și să ia măsuri pentru a proteja consumatorii. Tocmai de aceea fac 

o solicitare publică autorităților românești, Ministerului Agriculturii, Autoritatea Națională pentru Protecția Consumatorilor, să 

se asigure că acest fenomen nu va afecta și piața din România. Românii au dreptul la produse de calitate la prețuri decente. 

Skimpflation reprezintă un pericol real în contextul economic actual. Este esențial ca toți actorii implicați - guverne, 

producători, comercianți și consumatori - să fie conștienți de acest fenomen și să lucreze împreună pentru a asigura un mediu 

de consum echitabil și transparent. 

Vă mulțumesc!        Deputat 

Mircea Roșca 

*** 

”Micul și berea” nu au dispărut din obiceiurile unor administrații publice, ci doar  

s-au transformat în alte căi de risipă! 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Ani la rând, bugetele administrațiilor publice locale, deși modeste ca venituri, erau risipite pe evenimente câmpenești cu 

mici și bere gratis, având un singur scop -  atragerea simpatiei pentru primarul în funcție. Ce nu face omul pentru a fi reales? 

Treptat, electoratul din România s-a maturizat și a înțeles că ”micul și berea” nu au fost niciodată gratuite, ci plătite din taxele 

și impozitele locale pe care contribuabilul le datorează în fiecare an și le plătește la bugetul local. Mai mult decât atât, ”micul 

și berea”, ca denumire generică pentru tot felul de evenimente costisitoare inutile, au stat la baza degradării infrastructurii 

locale, fiind cauza lipsei de investiții în rețeau școlară sau sanitară sau în reabilitarea drumurilor. Românii au înțeles din nou și 

astfel de evenimente au devenit deja o raritate în peisajul public din România.  

Din păcate, chiar dacă ”micul și berea” pare că au dispărut, în realitate, politicienii locali, ingenioși din fire, au 

transformat acest obicei păgubos în alte tipuri de practici: concerte scumpe gratuite, beculețe de Crăciun care încep să 

lumineze orașele chiar și când temperaturile sunt de 25 de grade, târguri inutile sau multe alte forme. Trebuie să atragem 

atenția oamenilor că asemenea tipuri de evenimente scumpe și inutile tot pe banii lor se fac și tot în detrimentul acelor 

investiții care ar putea aduce un spor de calitate în viața cetățenilor. 

Stimați colegi, 

Dacă vrem ca România să evolueze, dacă vrem ca dezvoltarea economică și socială să devină realitate, cred că partidele 

politice vor avea în anul 2024 o mare responsabilitate în desemnarea candidaților pentru alegerile care vor veni. Cred că cea 

mai utilă competiție electorală, care poate aduce beneficii în viața români, este aceea bazată pe proiecte și soluții la problemele 

comunităților locale. Dacă reușim să ajungem în această fază a competiției politice, vă garantez că administrația din România 

se va moderniza în mod real și va livra acele politici și proiecte necesare oamenilor. 

Vă mulțumesc, 

Deputat 

Nicolae Giugea 

*** 

”Migrația și conflictele pun din nou presiune pe Uniunea Europeană!” 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor, 

Agresiunea barbară a Rusiei asupra poporului ucrainean a generat deja costuri imense pentru Uniunea Europeană, 

România fiind unul dintre statele care a dus greu acestei crize. De parcă nu ar fi fost îndeajuns un conflict la granițele Uniunii 

Europene, evenimentele sângeroase produse în statul Israel au generat un nou val de riscuri pentru Europa, amenințări teroriste 

și chiar incidente fiind înregistrate în Belgia sau Franța.  

De teama propagării valului de ură și din dorința de a proteja populația în fața oricărui risc, unele state europene, 

membre ale Spațiului Schengen, au început să solicite suspendarea Tratatului și instituirea de controale la frontiere.  

Germania a reintrodus deja controalele staționare la frontiera cu Polonia, Cehia și Elveția, iar Italia introduce controalele 

la frontiera cu Slovenia.  
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Cel mai probabil, și alte state se vor alătura acestui demers temporar, pentru că Uniunea Europeană se află iarăși sub 

presiunea unor mari valuri de migrație din afara spațiului comunitar. 

Stimați colegi, 

Uniunea Europeană va depăși, fără urmă de îndoială, și aceste momente grele, în care parcă ne antrenăm să trăim cu o 

multitudine de crize care se suprapun de la o zi la alta. Uniunea Europeană a rezistat și la provocări mult mai mari și astăzi 

continuă să reprezinte cel mai de succes proiect de pace, care a adus cea mai multă bunăstare din istorie pentru aproape 500 de 

milioane de europeni. 

Așadar, chiar dacă unii ar spune că nu mai este de mare actualitate aderarea României la Schengen în aceste vremuri de 

cumpănă, eu, un euro-optimist neclintit, cred cu putere că după 12 ani în care am fost ținuți pe nedrept în afara Spațiului 

Schengen, România merită și trebuie să fie admisă chiar din acest an, pentru că poate contribui la reformarea și la consolidarea 

Spațiului Schengen.  

Vă mulțumesc,                   Deputat 

Valentin-Ilie Făgărășian 

*** 

Declarție politică 

Stimați colegi deputați, 

Vreau astăzi să fac o declarație politică cu privire la recenta vizită oficială în Statele Unite ale Americii pe care am avut-

o împreună cu colegii din cadrul Comisiei parlamentare pentru controlul activității Serviciului Român de Informații (SRI), 

unde am reprezentat România într-o serie de întâlniri de mare importanță, desfășurate cu scopul consolidării securității 

naționale și a promovării cooperării cu una dintre cele mai apropiate și puternice aliate ale noastre.  

La Center for European Policy Analysis, am avut o discuție amplă și detaliată despre funcționarea comisiilor pentru 

controlul activității serviciilor de informații, unde am schimbat experiențe și cunoștințe cu omologii americani. Această 

întâlnire a avut un rol esențial în acumularea de know-how pentru gestionarea situației în regiunea Mării Negre, în special în 

contracararea propagandei și amenințărilor de ordin informațional care afectează România. 

În cadrul întâlnirii noastre cu Matthew Boyse, senior fellow la Hudson Institute, responsabil pe zona Europei Centrale, 

am avut prilejul să discutăm detaliat despre situația geopolitică a regiunii, cu accent pe securitatea Mării Negre. Am reiterat 

importanța cooperării regionale cu SUA în această zonă și am subliniat necesitatea creării unei conexiuni sigure între Europa și 

Asia Centrală, care să nu depindă de aprobarea Federației Ruse sau de influența Chinei. 

Întâlnirea cu președintele Comisiei permanente pentru informații, Michael Turner, și cu ranking member al Comisiei, 

Jim Himes, a reprezentat o oportunitate unică pentru a înțelege mai bine modalitățile în care Congresul American abordează 

problemele de securitate și control al activității serviciilor de informații. Cu membrii Congresului, am discutat și modul în care 

putem sprijini consolidarea securității Republicii Moldova și am reafirmat angajamentul nostru pentru valorile comune și 

sprijinul acordat Ucrainei în aceste vremuri dificile. 

În cadrul întâlnirii cu congressman John Garamendi, am discutat detaliat despre modul în care România sprijină 

Ucraina, atât din punct de vedere umanitar, cât și prin pregătirea militară. Am subliniat importanța cooperării economice și 

comerciale dintre cele două țări, inclusiv în ceea ce privește securitatea energetică și proiectele în curs. 

La întâlnirea cu congressman Pat Fallon, membru al Comitetului Camerei Reprezentanților pentru Servicii Armate, am 

subliniat sprijinul României pentru Ucraina și am reiterat importanța menținerii unui avantaj competitiv față de China în 

contextul utilizării tuturor elementelor de putere națională. Cooperarea noastră în domeniul energetic a devenit un pilon al 

Parteneriatului Strategic. 

În discuția cu Donald Norcross, membru al Camerei Reprezentanților SUA, am abordat teme legate de securitatea 

internațională și situația geopolitică din Flancul Estic, și am discutat modul în care putem contracara efectele conflictelor din 

Orientul Mijlociu și din Ucraina. 

Stimați colegi, În această vizită, am reiterat sprijinul României pentru valorile democratice și pentru parteneriatul nostru 

cu Statele Unite ale Americii, subliniind necesitatea menținerii unui avantaj competitiv în fața provocărilor globale. Așa cum 

am menționat în numeroasele noastre discuții, România este hotărâtă să continue să fie un pilon al stabilității și securității în 

regiunea Mării Negre și să contribuie la consolidarea parteneriatului transatlantic. 

 

Deputat 

Alexandru Muraru 

*** 
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Alături de victimele războiului 

Dragi colegi,  

Aspectul poate cel mai tragic al unui război este impactul pe care îl are asupra civililor, oamenilor nevinovați care 

locuiesc într-un teritoriu ce este atacat. Ziua lor obișnuită este întreruptă de alerte, sunetele tunurilor și al rachetelor, iar din 

acel punct sunt forțați să trăiască într-o frică constantă, pentru viața lor și a celor dragi. Ultimii ani au fost marcați de astfel de 

nedreptăți, iar „liniștea” internațională a fost perturbată de actele agresive și ilegitime ale unor agenți din vecinătate. Acest 

aspect este comun datelor de 24 februarie 2022 și 7 octombrie 2023. 

Când Federația Rusă a decis să atace Ucraina și să răstoarne echilibrul european și trans-atlantic pentru ambiții proprii, 

legea internațională a fost încălcată, iar viețile a milioane de oameni au fost puse sub semnul amenințării. Pe teritoriul țării 

noastre au trecut 5.089.388 cetăţeni ucraineni de la declanșarea conflictului, arată datele înregistrate în iulie. Nu există vreun 

dubiu asupra ajutorului pe care țara noastră îl oferă, fiind vorba de sute de familii forțate să caute adăpost dincolo de granițe, 

întrucât casele lor au fost distruse de armata rusă. Noi am fost acolo, am deschis larg brațele pentru ele și am întocmit un plan 

pentru a-i acomoda, a le face șederea în România cât mai ușoară. A rămâne indiferenți în fața nedreptății și a suferinței umane 

nu a stat și nu va sta niciodată în caracterul nostru, iar acest lucru l-am demonstrat și în războiul recent declanșat de către 

organizația teroristă Hamas împotriva Israelului.  

 Deși departe de noi din punct de vedere gerografic, ceea ce se întâmplă la granița dintre Israel și teritoriile locuite de 

palestinieni reprezintă un atac asupra democrației la nivel global. Un teritoriu deja măcinat de conflicte, Fâșia Gaza a fost de 

dinainte de Prima Intifadă un adăpost perfect pentru Hamas și recruții săi. Războiul declanșat prin lansarea de rachete în zorii 

zilei de 7 octombrie, distrugerea gardului de frontieră dintre Israel și Gaza și masacrul comis în mai multe kibutzuri s-au soldat 

cu mii de victime, printre care atât israelieni cât și străini. Să ucizi civili, oameni nevinovați, copii, aceasta este adevărata 

natură a terorismului, un comportament pe care îl recunoaștem și în cazul armatei ruse.  

Suntem îngrijorați pentru cei aproximativ 800-900 de români din Israel. Ne-am arătat solidaritatea față de toată 

populația civilă afectată și am mobilizat resurse pentru a nu-i lăsa pe oamenii prinși în acest conflict să sufere și mai mult. Țara 

noastră trimite, conform unei hotărâri a Comitetului Național pentru Situații de Urgență, peste 230 de tone de produse, printre 

care „conserve, orez, zahăr, ulei, făină, apă, dar și paturi, saltele, corturi și alte obiecte necesare” în Fâșia Gaza.  

În plan extern, susținem încheierea unui acord de pace durabil care să asigure echilibru în Orientul Mijlociu, 

condamnăm ferm acțiunile Hamas și ne dorim încetarea violențelor. Înaintea celorlalte foruri legialtive, Parlamentul României 

a fost primul care a adoptat în ședință comună o declarație de solidaritate cu Israel.  

Avem în față un conflict care nu a început ieri și cu siguranță nu se va termina mâine. Israelul se confruntă din anul 

obținerii independenței cu amenințări la granițele sale. Terorismul și orice formă de agresiune ilegitimă trebuie fără doar și 

poate eliminate, iar statele democratice trebuie să transmită acest mesaj în continuare.  

Vă mulţumesc!                    Deputat  

Mugur Cozmanciuc 

*** 

Declarație politică 24.10.2023 

Stimați colegi, 

În vreme ce în întreaga țară se vorbește de austeritate și reformă a aparatului bugetar, există în realitate o zonă în care 

efectul este cel contrar. Sunt instituții locale în care nu doar că nu se micșorează numărul angajaților, ci se mărește. 

Este cazul Primăriei Galați, de exemplu, care a decis săptămâna trecută să-și crească cu 20% aparatul bugetar. Mai 

exact, de la 504 funcții din aparatul de specialitate al Primarului municipiului Galați și al Serviciului Evidența Persoanelor, 

câte avea, organigrama va ajunge la 605 posturi.  

Conform expunerii de motive, primăria susține că majorarea se impune datorită unui „amplu proces de dezvoltare al 

municipiului Galați în toate domeniile - infrastructură, energie verde, mobilitate urbană, reabilitare și eficientizare energetică 

clădiri rezidențiale/instituții, dotări pentru instituțiile de învățământ, digitalizare, asistență socială, instruire personal”.  

Din aceste motive spune că ar fi necesară majorarea aparatului de specialitate al primarului  cu 101 angajați.  

Din păcate, „amplul proces de dezvoltare” de care vorbește municipalitatea nu se regăsește și la nivelul bunăstării 

populației sau la cel al investițiilor în economia locală: în ultimii 10 ani nu există investiție externă care să fi generat o sută de 

locuri de muncă.  

Se ajunge astfel ca jumătate din Top 10 cei mai mari angajatori din Galați să fie companii de stat, Primăria Galați 

intrând și ea în clasament. 
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Cer să înceteze această practică, a angajărilor deșănțate, fără un suport și un rezultat real în viața comunității. Reforma 

aparatului bugetar trebuie să vizeze toate sectoarele, nu să renunțăm la câteva posturi, la nivel central, pentru a le umfla la 

nivel local. 

Dacă în fiecare din cele 319 orașe din România s-ar aduce suplimentar, după modelul Galațiului, doar zece noi angajați, 

am avea peste 3.000 de noi angajați care ar pune o presiune considerabilă pe buget, lucru pe care România nu și-l permite. 

 

Deputat 

Atanasiu Onuț Valeriu 

*** 

Lege a PNL pentru acordarea împrumuturilor fără dobândă autorităților locale  

care derulează proiecte cu finanțare nerambursabilă 

 

La inițiativa parlamentarilor Partidului Național Liberal, Camera Deputaților, în calitate de for decizional, a votat cu 

largă majoritate proiectul de lege privind modificarea și completarea articolului 72 din Legea nr. 273/2006 privind finanțele 

publice locale. 

Actul normativ reglementează posibilitatea ca împrumuturile fără dobândă din bugetul local să poată fi acordate de către 

autorităţile deliberative şi în cazul implementării unor proiecte cu finanţare nerambursabilă de către instituţiile subordonate.  

Noua lege inițiată de parlamentarii liberali stipulează că autorităţile deliberative pot aproba împrumuturi fără dobândă 

din bugetul local, pe bază de convenţie şi pentru asigurarea implementării proiectelor cu finanţare din fonduri externe 

nerambursabile. De asemenea, conform propunerii legislative, împrumuturile acordate se rambursează integral în termen de un 

an de la data acordării, cu excepţia celor pentru care termenul de rambursare este data restituitii tranşei finale din partea 

finanţatorului, caz în care termenul de rambursare este de 5 zile lucrătoare de la primirea tranşei finale. 

 Legea promovată de PNL elimină astfel vidul legislativ existent în ceea ce privește acordarea de împrumuturi 

temporare pentru unele activități sau instituții publice. 

Fondurile externe nerambursabile constituie un mecanism important de dezvoltare, modernizare și racordare la 

standardele europene a comunităților locale. Pentru a reuși însă susținerea și implementarea acestor programe investiționale, 

instituțiile administrației publice trebuie să dispună de resurse financiare din venituri proprii, în vederea achitării contravalorii 

lucrărilor executate sau a serviciilor prestate, urmând ca, ulterior, să poată recupera aceste sume din partea finanțatorul 

proiectelor. 

Realitatea arată însă că, în marea majoritate a situațiilor, instituțiile beneficiare nu dispun de  resursele bănești pentru a 

achita, în primă fază, costurile proiectelor aflate în derulare. Acest fapt este în măsură să împieteze desfășurarea optimă a 

proiectelor sau chiar să blocheze finalizarea acestora, și, implicit, previziunile bugetare ale instituțiilor, în ansamblul lor.  

În concluzie, operaționalizarea modificărilor Legii finanțelor publice locale, în sensul ca autoritățile publice să poată 

beneficia de împrumuturi fără dobândă din bugetul local, pentru asigurarea implementării proiectelor cu finanțare din fonduri 

externe nerambursabile, reprezintă o măsură pozitivă, binevenită, absolut necesară pentru dezvoltarea și evoluția comunităților 

locale, mai ales a celor din mediul rural. 

Deputat 

Cristina Burciu 

*** 

Evoluția pozitivă a educației timpurii, un proces esențial în dezvoltarea armonioasă  

a copiilor noștri 

Educația copiilor încă de la cele mai mici  vârste constituie un moment fundamental pentru parcursul dezvoltării lor 

ulterioare. Conceptul de educație timpurie reprezintă un proces complex, esențial în buna desfășurare a parcursului  

educaţional, evoluția acestuia fiind susținută corespunzător de către conducerea PNL a Ministerului Educaţiei. 

Consider că societatea românească are imperioasă nevoie de educarea copiilor încă de când sunt foarte mici, deoarece 

deprinderile acumulate la aceste vârste vor reprezenta pilonii de bază ai devenirii lor la vârsta adolescenței și maturității.  

Din această perspectivă, gestionarea eficientă a învăţământului preşcolar şi antepreşcolar este un element cheie în 

progresul procesului educațional. Reușita acestui deziderat depinde, în mod covârșitor, de creşterea participării copiilor în 

creşe şi grădiniţe, fapt ce presupune, implicit, îmbunătăţirea constantă a calității educaţiei timpurii, precum și specializarea 

adecvată a cadrelor didactice. 
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Scopurile principale ale educării copiilor de la vârste foarte fragede sunt indisolubil legate de promovarea unor activităţi 

progresiste de învăţare, remedierea timpurie a eventualelor întârzieri în dezvoltare, și, nu în ultimul rând, de valorificarea în 

cadrul familial al celor asimilate de cei mici în  creşe şi grădiniţe. Parcurgerea conștiincioasă a acestor etape va da roadele mult 

așteptate, atât de cadrele didactice, cât și de părinți, conducând, în final, la creșterea calității proceselor de învățare și la 

obținerea unor însușiri valoroase de către copiii noştri. 

 Aceste argumente se înscriu în preocupările ministrului Educației, doamna Ligia Deca, fiind materializate prin 

eforturile depuse în vederea asigurării resurselor umane indispensabile pentru transformarea creșelor și grădiniţelor în spații 

propice educării și dezvoltării armonioase a celor mici. 

În acest context, investițiile necesare formării și instruirii celor care lucrează direct cu copiii sunt vitale în reușita 

implementării conceptului de educație timpurie, o atenție deosebită acordându-se personalului responsabil cu îngrijirea din 

creșe și grădinițe. 

Sunt convinsă că, odată cu intrarea în vigoare a Legii învăţământului preuniversitar nr. 198/2023, reformele derulate în 

ultimii doi ani în ceea ce înseamnă dezvoltarea educației timpurii vor continua, astfel încât copiii noștri să ajungă pe băncile 

școlilor la un nivel educativ optim, care să le permită realizarea unor performanțe deosebite în anii de școală și liceu. 
 

Deputat 

Elena Hărătău 

*** 

Comisia Europeană a prezentat progresele României în aplicarea proiectelor-pilot  

legate de procedurile de azil și returnare 

 

În luna iunie 2023, Comisia Europeană a alocat, pentru Bulgaria și România, o finanțare de 45 milioane de euro, 

respectiv 10,8 milioane de euro, destinată creșterii măsurilor de protecție a granițelor.  

Conform comunicatului, în ceea ce privește România, modificările aduse legislației în materie de azil permit emiterea de 

decizii negative privind protecția internațională, împreună cu o decizie de returnare. Astfel, procedura de returnare a devenit 

mai eficientă și a avut loc consolidarea cooperării cu Agenția Uniunii Europene pentru Azil (EUAA), precum și o prelucrare 

mai rapidă a cererilor de azil. De asemenea, experții Agenției pot participa de acum, în totalitate, la înregistrarea și evaluarea 

cererilor de azil.  

Privitor la frontiere și cooperare pe plan internațional, a continuat gestionarea eficace a frontierelor externe cu Serbia. 

Prin activitățile de prevenire a migrației neregulamentare desfășurate împreună cu autoritățile sârbe, au fost efectuate până 

acum 400 de misiuni comune patrulare și patrulări ad-hoc. Corpul permanent al Frontex este prezent cu ajutorul vehiculelor 

mobile de supraveghere pe partea de frontieră dintre România și Serbia din zona operațională Terra 2023.  

Mai mult, România a reușit să mențină contacte bilaterale cu statele membre prin intermediul rețelei la nivel înalt 

privind returnările și cu Frontex în ceea ce privește bunele practici în materie de returnare. Totodată, țara noastră participă la 

platforma europeană multidisciplinară împotriva amenințărilor infracționale (EMPACT) și la grupurile de lucru operaționale 

realizate în scopul combaterii rețelelor infracționale implicate în introducerea ilegală de migranți.  

Comisia Europeană a identificat atât în cazul României, cât și în cel al Bulgariei bune practici în domeniul procedurilor 

accelerate de azil și al returnărilor eficace, al gestionării frontierelor și al cooperării consolidate cu țările vecine.  

Prin urmare, pentru a valorifica eforturile de până acum, dar și pentru a obține o eficiență a noilor măsuri, conform 

Comisiei Europene, va avea loc continuarea cooperării periodice în cadrul proiectelor-pilot pentru ambele țări.  

Rezultatele pozitive ale României și ale Bulgariei au fost prezentate și în cadrul Consiliului Justiție și Afaceri Interne 

(JAI) al Uniunii Europene care a avut loc pe 19 octombrie, tema principală fiind situația generală a Spațiului Schengen și 

combaterea criminalității transfrontaliere, în special traficul de migranți, Comisarul pentru Afaceri Interne, Ylva Johansson 

reiterând faptul că România și Bulgaria „demonstrează că sunt într-adevăr angajate în protejarea frontierelor externe”.  
 

Deputat 

Radu-Marin Moisin, 

*** 
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România își va consolida securitatea energetică prin valorificarea energiei eoliene offshore 

 

Proiectul de lege elaborat de conducerea PNL a Ministerului Energiei referitor la implementarea acțiunilor necesare în 

vederea exploatării energiei eoliene offshore a trecut de faza consultării publice, fiind transmis în procedura de avizare 

ministerială.  

Timp de două luni, acest act normativ deosebit de important pentru viitorul economiei și a definitivării independenței 

energetice a României, a parcurs etapele procedurale prevăzute de legislația în vigoare. Forma finală a documentului cuprinde 

observațiile pertinente formulate pe acest subiect de către instituții publice responsabile, mediul de afaceri și societatea civilă, 

astfel încât a rezultat un proiect de lege consolidat și sustenabil. 

Inițierea și punerea în practică a unei legi concrete de reglementare a cadrului juridic, adecvat valorificării energiei 

eoliene offshore în Marea Neagră, se înscrie în asigurările asumate de România prin Planul Național de Redresare și 

Reziliență. În același timp, actul normativ reprezintă o decizie competitivă în vederea realizării țintei decarbonării sectorului 

energetic autohton, prin utilizarea potențialului de energie eoliană offshore al țării noastre, estimat la 76GW de către Banca 

Mondială. 

Programul promovat de Ministerul Energiei stipulează aprobarea de către Guvern, într-un termen de doi ani, a 

perimetrelor eoliene offshore care vor fi concesionate în Marea Neagră. În acest timp, va fi efectuat un studiu privitor la 

condițiile restrictive impuse de normele din domeniul protejării mediului înconjurător, astfel încât viitoarele zone de exploatare 

să fie sigure din toate punctele de vedere. 

Demn de remarcat este faptul că, în paralel cu finalizarea aspectelor procedurale privind concesiunea perimetrelor și 

stabilirea cuantumului redevențelor, Executivul va lansa și o schemă de ajutor de stat, prin intermediul căreia vor fi sprijinite 

investițiile în energia eoliană offshore. 

 Sunt încrezătoare că definirea cadrului legal pentru punerea în valoare a acestui tip de energie va asigura, pe termen 

mediu și lung, cantitatea de energie necesară, verde, curată și la un preț corect pentru români. 

 

Deputat 

Maria Stoian 

*** 

PNL rămâne un garant al stabilității și dezvoltării României 

 

Stimate colege, stimați colegi, 

Partidul Național Liberal a demonstrat de-a lungul timpului că este un pilon de stabilitate și dezvoltare pentru România, 

chiar și în contexte economice și geopolitice dificile. Într-o perioadă în care incertitudinea și provocările sunt la ordinea zilei, 

PNL rămâne un garant al progresului și al investițiilor strategice, esențiale pentru viitorul țării. 

PNL a intrat în actuala coaliție guvernamentală într-un moment deosebit de dificil pentru România, asumându-și 

responsabilitatea de a conduce țara într-o perioadă de criză. Acest gest a demonstrat nu doar maturitate politică, ci și un 

angajament ferm față de binele României. În ciuda dificultăților, PNL a ales să facă sacrificii și să își asume responsabilitatea 

de a conduce țara spre un viitor mai bun. 

În astfel de perioade complicate, este esențial ca un construct politic să fie bazat pe proiecte de țară solide și pe o viziune 

clară pentru viitor. PNL a demonstrat că are capacitatea de a elabora și implementa astfel de proiecte, care vizează dezvoltarea 

durabilă a României și îmbunătățirea calității vieții cetățenilor. 

Fiecare partid din coaliție are rolul său și este în măsură să își stabilească propriile obiective. Însă, în acest context, PNL 

a reușit să se distingă prin capacitatea sa de a convinge românii că merită încrederea lor. Acest lucru se datorează nu doar 

proiectelor ambițioase, ci și angajamentului constant față de valorile democratice și față de principiile care stau la baza unei 

societăți libere și prospere. 

PNL rămâne un garant al stabilității și dezvoltării României, chiar și în cele mai dificile contexte. Prin investițiile 

strategice pe care le promovează și prin angajamentul său constant față de binele țării, PNL demonstrează că este un partid pe 

care românii se pot baza în orice moment. 

Vă mulțumesc!         Deputat 

George Cătălin Stângă 

*** 
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Despre valori și repere care nu se perimează 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Săptămâna trecută, la un eveniment în Oradea, Ilie Bolojan a oferit liberalilor din audiență un subiect serios de gândit. 

Într-un discurs similar cu exemplul de administrație pe care ni-l oferă de mulți ani, la obiect și eficient, președintele Consiliului 

Județean Bihor ne-a transmis că nu trebuie să uităm de litera N din PNL.  

Din cauza fantomelor trecutului care încă ne bântuie conștiința generală și a ascensiunii extremismului care abuzează 

concepte patriotice, pare că ne-am îndepărtat de la aceste valori puternice, care pulsează totuși în ADN-ul Partidului Național 

Liberal, lăsate moștenire de înaintașii noștri.  

Însă, chiar dacă la nivel de discurs suntem mai reticenți în a folosi aceste nuanțe, din cauza abuzurilor celor care 

folosesc valorile naționale doar ca armă sentimentală, România este esența oricărui sistem de valori al PNL, al oricărui 

obiectiv electoral sau program de guvernare. Național înseamnă România pe primul loc, România în care românii se simt 

acasă, mândri ca aparțin locului, locul în care respirăm și simțim vital românește, România în care statul este în slujba 

oamenilor. Național înseamnă păstrarea identității și valorilor românilor  prin politici centrate pe calitatea vieții oamenilor, 

respect pentru nevoile lor, respect pentru tradiție, cultură, istoria și moștenirea de secole a neamului nostru. 

Sunt liberală din familie și din valorile cu care am crescut și care m-au format ca adult. Cred în fiecare dintre aceste 

afirmații și, mai mult decât atât, le păstrez ca busolă și ca temelie pentru toată activitatea mea politică. Am rezonat cu cele 

transmise de Ilie Bolojan și cred că trebuie să păstrăm acest gând de readucere aminte a ceea ce suntem, în fiecare zi. Cu atât 

mai mult în aceste vremuri complicate, cu războaie care schimbă lumea așa cum o știm noi, cu amenințări despre care speram 

că au rămas doar pagini de istorie, cu reașezări de paradigme în Europa și în lume.  

Iar pentru cei tentați să intre într-o dezbatere ideologică profundă, până la nuanțe și interpretări, răspunsul la întrebarea 

ce înseamnă litera N din PNL e atât de simplu. Este prima definiție din dicționarul explicativ al limbii române: NAȚIONÁL - 

Care este propriu sau aparține unei națiuni, unui stat, care caracterizează o națiune sau un stat; care se referă la o națiune, la 

un stat sau le reprezintă.  

De-abia de aici începe adevărata dezbatere. Ce ne caracterizează națiunea? Care dintre valorile promovate pe scena 

politică aparțin, cu adevărat, națiunii noastre? Cum deosebim originalul de fals? Realitatea de ficțiune politică? Adevărul de 

minciună? Capcanele sunt la tot pasul, ofertele par irezistibile. Falșii purtători de steag sunt tot mai vocali. Unde se trage linie 

între istoria nuanțată și adevărata construcție a României de astăzi? Ce rămâne în urmă, atunci când bula se sparge și adevărul 

iese la iveală? Irosim sau construim? 

Istoria Partidului Național Liberal se confundă, adesea,  cu istoria României în momentele sale de glorie. Aceasta este o 

moștenire pe care nimeni nu o poate schimba. Este unică, iar PNL stă mărturie astăzi prin propria istorie de 148 de ani. Oricât 

de tulburi ar fi apele și oricât de populiste ar fi sloganurile propagandistice ale unor efemeri, aceasta este temelia pe care niciun 

cutremur nu o va putea slăbi. Aceasta este credința noastră! 

Vă mulțumesc,                    

 

 

 

 

Deputat 

Morar Olivia-Diana 

*** 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 26 - 2023  
Săptămâna 23 – 27 octombrie 2023  

 

 

117 

 

➢ Întrebări 
 

Adresată domnului Sorin Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 

 

Lotul 3 Săliște-Cunța al Autostrăzii A1 

Stimate domnule ministru, 

Din informațiile găsite în presă reiese faptul că CNAIR (Compania Națională de Administrare a Infrastructurii Rutiere) 

prin Direcția Regională de Drumuri și Poduri Brașov a demarat o licitație pentru o expertiză tehnică, cu scopul de a finaliza 

lucrările și remedierea degradărilor de pe Lotul 3 Săliște-Cunța al Autostrăzii A1 Orăștie-Sibiu inaugurat în anul 2014, și 

închis complet pentru a se efectua reparații în 20151.  

Astfel, licitația pentru expertiza tehnică a fost lansată pe 8 octombrie și are o valoare de 4,1 milioane de lei, cu o durată 

de realizare de 12 luni. Expertiza pentru Lotul 3 exclude viaductul de la Aciliu, care se află într-o stare avansată de degradare 

și prezintă fisuri din cauza cutremurelor. Contractul pentru reabilitarea acestui viaduct, cel mai înalt din țară, face obiectul unei 

alte licitații, cu termen de depunere a ofertelor la data de 18 octombrie. 

Primele date pentru viaductul Aciliu au scos la iveală multiple probleme, cum ar fi degradări ale grinzii de parapet, 

fisuri transversale și longitudinale în dalele prefabricate, crăpături verticale pe riglele masive ale pilelor și crăpături la cuzineți, 

iar concluzia preliminară arată că viaductul se află într-o stare avansată de degradare, cu o evoluție negativă la toate nivelurile 

proiectului. Având în vedere cele menționate mai sus, doresc să vă adresez următoarele întrebări: 

Care sunt măsurile concrete pe care le considerați optime pentru remedierea fisurilor și degradărilor apărute pe Lotul 3 

Săliște-Cunța al Autostrăzii A1? 

Care sunt acțiunile  reale și concrete întreprinse de CNAIR pentru a aduce Autostrada A1 la standardele necesare și 

pentru a asigura siguranța circulației pe acest tronson? 

Care este data pe care o considerați realistă pentru finalizarea tuturor lucrărilor de reparații pe Lotul 3 Săliște-Cunța al 

Autostrăzii A1? 

Cu stimă,                    Deputat 

Radu-Marin Moisin 

*** 

Adresată domnului Angel Tîlvăr, ministrul Apărării Naționale 

 

Pavilionul pentru tratarea marilor arși din cadrul Spitalului Universitar de Urgență  

Militar Central ,,Dr. Carol Davila’’ București 

Stimate domnule ministru, 

Din informațiile furnizate la întrebarea nr. 10298A/29-08-20232 având ca obiect ,,Secții pentru marii arși în spitalele 

militare din România’’ reiese că în momentul de față derulați lucrări de reabilitare a mai multor pavilioane din cadrul 

Spitalului Universitar de Urgență Militar Central ,,Dr. Carol Davila’’ București, contractate prin Compania Națională de 

Investiții, iar după finalizarea acestora aveți planificată construirea unui pavilion nou pentru tratarea marilor arși. 

Astfel, viitorul pavilion ar urma să înglobeze un centru cu infrastructură specifică pentru tratarea marilor arși, care va 

include un compartiment de sine stătător cu bloc operator propriu, saloane individuale, circuite adaptate patologiei, personal de 

specialitate și bancă de piele. 

Având în vedere cele menționate mai sus, doresc să vă adresez următoarele întrebări: 

Care este data pe care o considerați optimă pentru punerea în funcțiune a viitorului pavilion pentru tratarea marilor arși? 

Care sunt sursele de finanțare atât pentru construirea pavilionului, cât și pentru dotarea acestuia cu aparatura medicală 

specifică? 

Care va fi capacitatea de tratare a noului pavilion? 

Cu stimă,            Deputat 

Radu-Marin Moisin 

*** 

 
1 https://economedia.ro/cnair-face-85-de-foraje-pe-lotul-3-al-autostrazii-sibiu-orastie-pentru-a-ce-reparatii-trebuie-sa-faca-pe-tronsonul-

inaugurat-inainte-de-alegerile-din-2014-ce-se-intampla-cu-viaductul-de-la-aciliu-fi.html 
2 r10298A.pdf (cdep.ro) 
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Adresată domnului Marcel-Ioan Boloș, ministrul Finanțelor 

  

Măsuri fiscale pentru atragerea de fonduri la bugetul de stat 

Stimate domnule ministru, 

Din informațiile oferite la întrebarea nr. 10295A/29-08-20233 referitoare la inspecțiile fiscale în perioada 2018 – 2022 

reiese că, Direcția Generală de Administrare a Marilor Contribuabili (D.G.A.M.C), a întreprins în ultimii 5 ani un număr infim 

de inspecții fiscale (262 în anul 2018, 303 în anul 2019, 293 în anul 2020, 263 în anul 2021, 232 în anul 2022), ceea ce 

înseamnă că un inspector realizează în medie o inspecție pe an. 

Ținând cont de faptul că de-a lungul timpului, mulți dintre marii contribuabili au declarat pierderi fiscale, doresc să vă 

adresez următoarele întrebări: 

Având în vedere că un inspector din cadrul D.G.A.M.C realizează în medie o inspecție fiscală pe an, care sunt măsurile 

pe care le aveți în vedere pentru îmbunătățirea activității D.G.A.M.C? 

Care este valoarea totală a sancțiunilor și a sumelor suplimentare stabilite prin decizii ca urmare a rapoartelor de 

inspecție fiscală elaborate de inspectorii Direcției Generale de Administrare a Marilor Contribuabili, în urma controalelor 

efectuate în perioada 2018-2022? 

Cu stimă,        Deputat 

Radu-Marin Moisin 

*** 

Adresată domnului Adrian Câciu, ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene 

 

Deschiderea apelului de proiecte pentru POR de ADR Nord-Est 

Stimate domnule ministru, 

Referitor la proiectul de reabilitare și modernizare a Filarmonicii „Moldova”, care face parte din Acordul de Asociere 

încheiat între Consiliul Județean și Primăria Municipiului Iași, și având în vedere faptul că a fost organizată licitația pentru 

consolidarea și modernizarea clădirii Filarmonicii Moldova, cu clauză suspensivă legată de obținerea fondurilor prin 

Programul Operațional Regional gestionată prin Agenția de Dezvoltare Regională Nord-Est, doresc să vă adresez următoarea 

solicitare: 

Când va fi deschis apelul de proiecte pentru Programul Operațional Regional (POR) de către Agenția de Dezvoltare 

Regională (ADR) Nord-Est? 

Este de interes public și esențial pentru continuarea lucrărilor la clădirile Filarmonicii să avem claritate cu privire la 

calendarul acestui apel de proiecte, astfel încât să ne asigurăm că fondurile vor fi disponibile pentru a acoperi costurile asociate 

proiectului. 

În plus, aș dori să primesc detalii referitoare la măsurile pe care Ministerul pe care îl conduceți le are în vedere pentru a 

asigura transparența și eficiența în procesul de alocare a fondurilor europene, precum și pentru a preveni eventualele întârzieri 

în implementarea proiectelor finanțate din aceste fonduri. 

Solicit răspuns în scris. 

Cu respect,        Deputat  

Alexandru Muraru 

*** 

Adresată domnului Sorin Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 

    domnului Adrian Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației 

  

Blocaj apărut în execuția lucrărilor la obiectivul de investiții ”Pod peste Râul Someș” 

Stimate domnule ministru, 

În anul 2017, Primăria municipiului Satu Mare a semnat contractul de finanțare pentru unul dintre cele mai importante 

proiecte de investiții din județ, respectiv cel de-al treilea Pod peste râul Someș. După unele amânări și întârzieri, lucrările au 

fost demarate, iar, la finalul anului 2022, stadiul de realizare a investiției era de aproximativ 63%, finanțarea fiind asigurată de 

către Ministerul dezvoltării, lucrărilor publice și administrației. 

 
3 r10295A.pdf (cdep.ro) 
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În prezent, lucrările la această investiție au intrat într-un blocaj important din cauza unui aviz negativ eliberat de 

Autoritatea Aeronautică Civilă Română. AACR și-a fundamentat avizul negativ pe faptul că macaralele foarte mari nu pot să 

fie folosite, fiindcă se află peste un culoar de zbor al avioanelor care aterizează/decolează de pe Aeroportul Internațional Satu 

Mare. 

În condițiile în care orice proiect de investiții necesită obținerea oricăror autorizații și avize ex ante demarării lucrărilor, 

vă solicit, domnule ministru, următoarele informații  : 

Beneficiarul investiției, adică primăria municipiului Satu Mare, a solicitat anterior demarării investiției toate 

autorizațiile și avizele necesare realizării lucrărilor?  

Vă rog să precizați, domnule ministru al transporturilor, dacă avizul AACR a fost solicitat anterior demarării investiției? 

În condițiile în care primăria municipiului Satu Mare acuză Ministerul transporturilor că nu contribuie la deblocarea 

lucrărilor la obiectivul de investiții amintit, care este poziția dumneavoastră?  

Dat fiind faptul că finanțarea este asigurată de către Ministerul dezvoltării, lucrărilor publice și administrației, cu 

ajutorul fondurilor externe nerambursabile, vă rog să precizați, domnule ministru, dacă întârzierile produse de acest aviz 

negativ vor pune în dificultate accesarea fondurilor europene nerambursabile aferente proiectului? 

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Cu înaltă apreciere,        Deputat  

Adrian-Felician Cozma 

*** 

Adresată doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale 

       

Precizări privind noua lege a salarizării în sectorul public – Familia ocupațională de funcții bugetare  

”Sănătate și asistență socială” 

Stimată doamnă ministru, 

Potrivit celor mai recente informații oferite de Colegiul medicilor din România, aproximativ 50% din absolvenţii 

facultăţilor de Medicină din România pleacă fără să se înscrie în Colegiul Medicilor, direct în străinătate. De asemenea, exodul 

medicilor cu experiență continuă, determinând o agravare a deficitului de personal medical în sistemul public de sănătate. 

O cauză determinantă a migrației medicilor continuă să o reprezinte relativele discriminări în domeniul salarizării, 

precum și salarizarea profund nestimulativă a tinerilor rezidenți. Chiar dacă în baza Legii-cadru nr.153/2017 privind 

salarizarea personalului plătit din fonduri publice nivelul salarial al medicilor a înregistrat salturi importante, inechitățile se 

mențin, iar performanța și volumul mare de muncă în unele secții ale unităților spitalicești nu este recompensată la justa 

valoare.  

Având în vedere faptul că, în prezent, la nivelul Ministerului muncii și solidarității sociale se elaborează noul cadru 

normativ privind salarizarea în sectorul public, vă solicit, doamnă ministru, următoarele informații: 

Aveți în vedere să propuneți o majorare a funcțiilor prevăzute la Familia ocupațională de funcții bugetare ”Sănătate și 

asistență socială” - Salarii de bază pentru personalul de specialitate medico-sanitar – pozițiile 1-6 – respectiv de la medic 

primar, medic specialist și până la medic rezident anul I? 

Dat fiind volumul uriaș de muncă al compartimentelor de primiri urgențe, intenționați să alocați coeficienți superiori de 

ierarhizare pentru grila prevăzută la a.3. Servicii de ambulanţă, compartimente de primire urgenţe: UPU-SMURD, UPU, CPU, 

secţii/compartimente cu paturi de ATI/TI, unitate de transport neonatală, de la medic primar, medic specialist și până la medic 

rezident anul I? 

Solicit formularea răspunsului în scris.  

Cu deosebită apreciere,                  Deputat 

Cristina-Agnes Vecerdi 

*** 

Adresată domnului Ștefan-Radu Oprea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului 
 

Măsuri de sprijin pentru sectorul ospitalității din România 

Stimate domnule ministru, 

În anii 2020-2021, Guvernul României a reușit să identifice resurse financiare și să implementeze măsuri (scheme de 

ajutor, granturi etc) pentru a proteja sectorul ospitalității din România. Astfel, cele mai multe restaurante, hoteluri sau pensiuni 

au reușit să își păstreze personalul și au continuat, post-pandemie, să activeze în domeniul HORECA. Mai mult decât atât, în 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 26 - 2023  
Săptămâna 23 – 27 octombrie 2023  

 

 

120 

 

perioada în care tarifele la energie au ajuns la un nivel insuportabil pentru mulți operatori din HORECA, Guvernul a identificat 

măsuri corecte pentru a sprijini acest domeniu, cu o mare contribuție la Produsul Intern Brut al României. 

În anul 2023, ca efect al unei slabe construcții bugetare și al unui deficit bugetar nesustenabil, Guvernul a adoptat unele 

măsuri care vor afecta, cu siguranță, activitatea operatorilor economici din HORECA și va face serviciile turistice din România 

mai puțin competitive. Mă refer la măsuri precum majorarea cotelor TVA pentru cazări și restaurante, majorarea substanțială a 

salariului minim brut garantat în plată, eliminarea unor facilități fiscale de care a dispus domeniul.  

În acest context și având încredere că veți acționa pentru sprijinirea sectorului HORECA din România, vă solicit, 

domnule ministru, următoarele precizări: 

Ce măsuri de sprijin pentru industria ospitalității a derulat Guvernul României în anul 2023? Solicit o situație cu 

măsurile aplicate, numărul de beneficiari și tipul de sprijin.  

Vă rog să precizați dacă în prezent mai sunt în derulare măsuri de sprijin pentru acest sector? 

În condițiile în care autorii PNRR au neglijat turismul și activitățile conexe, vă solicit să precizați ce măsuri de sprijin 

pentru sectorul HORECA ați pregătit, începând cu 1 ianuarie 2024, atât din fonduri externe nerambursabile, cât și de la 

bugetul național? 

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Vă asigur de înalta mea apreciere,                Deputat  

Dumitru Rujan 

*** 

Adresată doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale 

    domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 

 

Contravaloarea tichetelor de valoare pentru terapia bazată pe recuperare medicală sau kinetoterapie 

Stimată doamnă ministru, 

Stimate domnule ministru, 

Prin Legea nr.7 din 4 ianuarie 2023 privind susţinerea procesului de dezinstituţionalizare a persoanelor adulte cu 

dizabilităţi şi aplicarea unor măsuri de accelerare a acestuia şi de prevenire a instituţionalizării, precum şi pentru modificarea şi 

completarea unor acte normative am introdus în Legea nr. 448 din 6 decembrie 2006 privind protecţia şi promovarea 

drepturilor persoanelor cu handicap articolul 111 care prevede posibilitatea asigurării asistenţei de recuperare/reabilitare, 

persoanele cu handicap prin acordarea, anual, de tichete de valoare pentru terapia bazată pe recuperare medicală sau 

kinetoterapie, în funcţie de diagnosticul principal şi de fiecare dizabilitate. Deși Legea nr.7/2023 a intrat în vigoare la data de 4 

ianuarie 2023, iar în termen de 90 de zile ar fi trebuit emis ordinul comun al ministrului sănătăţii şi al ministrului muncii şi 

solidarităţii sociale prevăzut la art. 111, nici până astăzi nu s-au aprobat normele necesare pentru implementarea tichetelor 

pentru terapia bazată pe recuperare medicală sau kinetoterapie. 

Având în vedere faptul că, la finalul anului, Guvernul va transmite Parlamentului proiectul de lege privind bugetul de 

stat pentru anul 2024 și că tichetele ar trebui să dispună și de creditele bugetare necesare, vă solicit, doamnă ministru, domnule 

ministru, următoarele precizări: 

Când veți publica în Monitorul Oficial al României ordinul comun privind acordarea drepturilor prevăzute de art.111 din 

Legea nr. 448 din 6 decembrie 2006 privind protecţia şi promovarea drepturilor persoanelor cu handicap ? 

Câte tichete va primi anual un beneficiar, care este contravaloarea tichetelor pentru terapia bazată pe recuperare 

medicală sau kinetoterapie pentru anul 2024 și care este bugetul total propus pentru anul viitor în acest sens? 

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Vă asigur de înalta mea apreciere,     Deputat 

Dumitru Rujan 

*** 

Adresată domnului Ștefan-Radu Oprea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului 
  

Promovarea României în străinătate ca destinație turistică și de afaceri 

Stimate domnule ministru, 

În calitate de deputat reprezentând comunitățile românilor din afara frontierelor țării interacționez frecvent cu mediul de 

afaceri din diferite state dezvoltate, membre ale Uniunii Europene. Majoritatea își promovează puternic avantajele competitive, 

nu numai în cadrul târgurilor clasice de turism sau de business, ci, tot mai puternic, cu ajutorul rețelelor sociale și a clipurilor 

video de promovare prin televiziunile cu acoperire europeană.  
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Din păcate, România, stat care are nenumărate avataje economice competitive și cea mai diversificată ofertă turistică din 

Europa, este foarte puțin cunoscută. Din această cauză, numărul turiștilor străini este modest, iar investitorii străini vin în 

România ca urmare a informațiilor furnizate de alți investitori. 

 Cunoscând intențiile domniei voastre de a reforma modalitățile și eficacitatea acțiunilor de promovare a României în 

străinătate, vă solicit, domnule ministru, următoarele informații: 

Aveți în vedere să lansați o campanie de promovare a avantajelor competitive ale României (mediu de afaceri și turism) 

la nivelul Uniunii Europene, atât prin intermediul instrumentelor comunicării online (rețele sociale, bannere online, clipuri 

etc), cât și prin intermediul clipurilor publicitare transmise la televiziuni cu acoperire europeană? 

Aveți în vedere să instituiți mecanisme de combatere a dezinformării externe despre România (țară periculoasă, 

subdezvoltată, lipsă de oportunități, corupție etc)? 

Care sunt mecanismele prin care intenționați să reformați modalitățile de promovare corectă a României în afara 

frontierelor țării? 

Ce măsuri aveți în vedere pentru stimularea românilor din diaspora care să deschidă o mică întreprindere în țara natală? 

Solicit formularea răspunsului în scris.  

Cu deosebită apreciere,                   Deputat  

Valentin-Ilie Făgărășian 

*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății         
           
Precizări privind calendarul de realizare a construcției – Spital Regional de Urgență în municipiul Craiova 
 

 Stimate domnule ministru, 

 La începutul anului 2024 este programată demararea lucrărilor de construire la cel mai important obiectiv de investiții 

în infrastructura sanitară din Oltenia, respectiv Spitalul Regional de Urgență Craiova. Din punct de vedere procedural, 

emiterea autorizației de construire și emiterea autorizației de desființare aferente primului pachet de lucrări (deviere de rețele, 

organizare de șantier și desființarea construcțiilor existente pe amplasament) reprezintă primii pași concreți în edificarea celei 

mai așteptate investiții din sistemul sanitar românesc. 

Cu toate acestea, nu putem trece cu vederea unele amânări care au apărut de la demararea efectivă a proiectului în anul 

2020, întârzieri care se vor repercuta și asupra termenelor de execuție și a termenului estimat de finalizare și punere în 

funcțiune a noii unități spitalicești. În acest context și luând în considerare faptul că vorbim despre un spital de mare capacitate 

(peste 800 de paturi), vă solicit, domnule ministru, următoarele precizări: 

Considerând și sperând fermă demararea lucrărilor în primul trimestru al anului 2024, vă rog să precizați care este noul 

calendar de execuție al noului Spital Regional de Urgență Craiova? Solicit o situație care să reflecte specificul etapelor de 

construire, al celor de amenajare și dotări, precum și modul în care se va asigura finanțarea investiției. 

Vă rog să precizați dacă anul 2027 rămâne ca obiectiv pentru finalizarea lucrărilor la Spitalul Regional de Urgență 

Craiova?  

Dacă răspunsul este negativ, care este noul termen estimat de finalizare și de punere în funcțiune a noii unități 

spitalicești? 

Solicit formularea răspunsului în scris.  

Cu deosebită apreciere,                  Deputat 

Nicolae Giugea 

*** 

Adresată doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale 

 

Necesitatea eliminării discriminărilor de salarizare (cu implicații asupra veniturilor la pensie) pentru angajații  

din casele teritoritale de pensii 

Stimată doamnă ministru, 

În calitate de deputat ales în circumscripția electorală nr.17 Dolj, săptămânal primesc la biroul meu parlamentar din 

județ zeci de memorii și petiții ale cetățenilor. În funcție de autoritățile competente să furnizeze răspunsuri sau soluții la 

problemele semnalate, transmit aceste memorii către autoritățile și instituțiile abilitate să analizeze situațiile. 

În acest sens, am primit la biroul meu parlamentar un memoriu din partea Sindicatului liber pensii și alte drepturi de 

asigurări sociale al Casei județene de pensii Dolj în care sunt detaliate nemulțumirile angajaților în legătură cu diferențele mari 
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de salarizare dintre casele teritoriale de pensii și structuri similare din administrația centrală, precum și față de angajații Casei 

Naționale de Pensii Publice. De asemenea, reprezentanții angajaților reclamă faptul că diferențele de salarizare sunt și la baza 

diferențelor între cuantumul pensiilor cuvenite. 

Față de situația expusă și luând în considerare importanța socială a muncii a angajaților caselor teritoriale de pensii (care 

presupune un volum mare de muncă), vă solicit, doamnă ministru, următoarele precizări: 

În condițiile în care, în prezent, se elaborează noua lege a salarizării personalului plătit din fonduri publice, vă rog să 

precizați dacă ați prevăzut ca inechitățile de salarizare dintre personalul caselor teritoriale de pensii și structura centrală a 

CNPP să fie atenuate/eliminate? 

Vă rog să precizați dacă, prin noua lege a salarizării, orele suplimentare de muncă ale angajaților din casele teritoriale de 

pensii vor fi plătite, în condițiile în care, de multe ori, acestea nu se pot compensa cu timp liber?  

Solicit formularea răspunsului în scris.  

Cu deosebită apreciere,                Deputat  

Nicolae Giugea 

*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății         

  

Programul Sănătate (2021-2027) – axe de finanțare pentru dotarea secțiilor/spitalelor de oncologie 

Stimate domnule ministru,  

Prin eforturile Consiliului Județean Suceava condus de domnul președinte Gheorghe Flutur, în municipiul Suceava este 

în curs de construire un nou spital – Spital de oncologie – al cărui grad de execuție este de peste 25%, existând toate premisele 

ca, în 12 luni, investiția să fie finalizată. Investiția, care depășește 10 milioane de euro, va fi una extrem de utilă pentru a 

asigura medicilor și pacienților condițiile cele mai bune în lupta cu această boală nemiloasă.  

Analizând oportunitățile financiare pe care le are România în perioada de programare multianuală 2021-2027, am 

constatat cu satisfacție că Programului Sănătate i s-au alocat peste 5,8 miliarde de euro, o parte consistentă fiind prevăzută 

chiar consolidării infrastructurii necesare și dotărilor la nivelul secțiilor și spitalelor de oncologie.  În condițiile în care 

resursele locale ale Consiliului Județean Suceava sunt limitate și alocate către o paletă largă de investiții pentru modernizarea 

județului, fondurile externe nerambursabile ar reprezenta o sursă complementară de finanțare a infrastructurii și dotărilor de la 

noul Spital de oncologie Suceava. În acest context, vă solicit, domnule ministru, următoarele informații:   

Ce axe de finanțare ar putea să acceseze Consiliul Județean Suceava, începând cu anul 2024, în vederea finanțării celor 

mai moderne dotări la noul Spital de oncologie Suceava? Care ar fi valoarea maximă pe care Consiliul o poate solicita? 

Dat fiind deficitul acut de medici, inclusiv în specializarea oncologie și hematologie (adulți/pediatrică), vă rog să 

precizați ce mecanisme stimulative intenționați să implementați pentru a stimula tinerii absolvenți să aleagă o asemenea 

specializare cu ocazia rezidențiatului?  

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Vă asigur de înalta mea apreciere,                 Deputat  

Ioan Balan 

*** 

Adresată domnului Ștefan-Radu Oprea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului 

   

Instituirea de facilități și stimulente pentru investitorii care deschid întreprinderi în parcurile industriale 

Stimate domnule ministru,  

Grație eforturilor investiționale ale autorităților locale din județul Suceava, respectiv Consiliul Județean Suceava condus 

de către domnul președinte Gheorghe Flutur și primăria Siret, condusă de către domnul primar Adrian Popoiu, până la finalul 

acestui an există toate premisele ca lucrările de investiții la Parcul științific și tehnologic de la Siret să fie finalizate. Acest parc 

industrial este deosebit de important pentru dezvoltarea Regiunii de Nord-Est, fiind realizat cu suportul Universității din 

Suceava și al Universității din Cernăuți. 

Când aceste investiții, de cea mai bună calitate, vor fi finalizate, cea mai importantă provocare a autorităților locale din 

județul Suceva va consta în atragerea unor investitori români/străini de anvergură, care să valorifice la maximum investițiile și 

care să ofere cele mai bune oportunități pentru tinerii suceveni.  

În acest context, vă solicit, domnule ministru, următoarele informații:   
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În condițiile în care Partidul Național Liberal susține acordarea de facilități pentru investitorii care vor asigura realizarea 

unor investiții noi de anvergură, vă rog să precizați dacă veți promova, în regim de urgență, un act normativ care să conțină 

facilități și stimulente pentru antreprenorii care realizează investiții în parcurile industriale? 

Vă rog să precizați dacă, prin fondurile de coeziune aferente cadrului financiar 2021-2027, intenționați să propuneți axe 

de finanțare/granturi pentru investitorii care vor realiza unități de producție, cercetare și dezvoltare în structuri industriale cum 

este noul Parc științific și tehnologic de la Siret?  

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Vă asigur de înalta mea apreciere,                Deputat 

Ioan Balan 

*** 

Adresată domnului Sorin Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 

    domnului Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne    

  

Solicitare de sprijin privind necesitatea amplasării unui sens giratoriu la intersecția D.N. 1F  

cu D.N. 19A județul Satu Mare 

Stimate domnule ministru, 

La intersecția D.N. 1F cu D.N. 19A din județul Satu Mare au loc frecvent accidente rutiere, unele soldate chiar și cu 

victime în rândul participanților la trafic. De asemenea, modul în care este realizată intersecția între cele două drumuri 

naționale generează frecvent blocaje în traficul rutier și o diminuare a vitezei de deplasare a vehiculelor. 

Din discuțiile purtate cu reprezentanții autorităților locale și ale structurilor deconcentrate, inclusiv cu Poliția rutieră, la 

nivel local există disponibilitate și interes pentru realizarea unui sens giratoriu la intersecția celor două drumuri naționale, 

avantajele fiind deosebit de importante: eliminarea riscurilor de accidente rutiere, fluidizarea traficului și creșterea vitezei de 

deplasare pe cele două drumuri naționale.  

Având în vedere faptul că interesecția se situează în afara localității și poate fi realizată cu mai puțină dificultate decât 

alte sensuri giratorii, vă rog să mă sprijiniți, domnule ministru, și să sprijiniți demersul de a amplasa un sens giratoriu la 

intersecția D.N. 1F cu D.N. 19A, în județul Satu Mare. 

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Cu înaltă apreciere,                  Deputat  

Adrian-Felician Cozma 

*** 

Adresată domnului Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 

 

Solicitare de informații privind calificativele obținute de lucrătorii din cadrul M.A.I. în perioada 2017-2022 

Stimate domnule ministru, 

Evaluarea anuală a performanțelor funcționarilor publici din România este un indicator important care ar trebuie să 

reflecte modul în care aceștia își îndeplinesc obligațiile de serviciu. Cu toate acestea, am asistat în ultimul an la eșecul mai 

multor instituții în îndeplinirea atribuțiilor conferite de lege. 

Cunoscând faptul că ați preluat mandatul de scurt timp și provocările cu care se confruntă Ministerul sunt tot mai 

dificile, vă solicit, domnule ministru, următoarele informații  : 

Care a fost media calificativelor obținute de lucrătorii M.A.I. (funcționari, polițiști, jandarmi etc) în perioada 2017-

2022? Solicit o situație defalcată pe funcții de execuție și funcții de conducere. 

Vă rog să îmi comunicați care a fost procentul de calificativele de bine și foarte bine acordate funcțiilor de 

conducere/comandă din Poliția Română în anul 2022? Solicit o situație pe fiecare tip de funcție de conducere/comandă. 

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Cu înaltă apreciere,         Deputat  

Adrian-Felician Cozma 

*** 
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Adresată doamnei Natalia-Elena Intotero, ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse   

  

Solicitare de informații privind calificativele obținute de funcționarii publici din unele structuri aflate în subordinea 

Ministerului familiei, tineretului și egalității de șanse (2017-2022) 

Stimată doamnă ministru, 

Evaluarea anuală a performanțelor funcționarilor publici din România este un indicator important care ar trebuie să 

reflecte modul în care aceștia își îndeplinesc obligațiile de serviciu. Cu toate acestea, am asistat în ultimul an la eșecul mai 

multor instituții în îndeplinirea atribuțiilor conferite de lege. 

În acest sens, vă solicit, doamnă ministru, următoarele informații  : 

Care a fost media calificativelor obținute de funcționarii Autorității Naționale pentru Protecția Protecția Drepturilor 

Copilului și Adopție în perioada 2017-2022?  

De asemenea, vă rog să îmi comunicați procentul angajaților din minister și din instituțiile subordonate care au avut, în 

2022, calificativele de bine și foarte bine? 

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Cu înaltă apreciere,                Deputat  

Adrian-Felician Cozma 

*** 

Adresată doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale 

 

Solicitare de informații privind calificativele obținute de funcționarii publici din unele structuri  

aflate în subordinea MMSS (2017-2022) 

Stimată doamnă ministru, 

Evaluarea anuală a performanțelor funcționarilor publici din România este un indicator important care ar trebuie să 

reflecte modul în care aceștia își îndeplinesc obligațiile de serviciu. Cu toate acestea, am asistat în ultimul an la eșecul mai 

multor instituții în îndeplinirea atribuțiilor conferite de lege. 

În acest sens, vă solicit, doamnă ministru, următoarele informații  : 

Care a fost media calificativelor obținute de funcționarii Autorității Naționale pentru Protecția Drepturilor Persoanelor 

cu Dizabilităţi în perioada 2017-2022?  

Care a fost media calificativelor obținute de funcționarii Agenţiei Naţionale pentru Plăţi şi Inspecţie Socială în perioada 

2017-2022?   

De asemenea, vă rog să îmi comunicați procentul angajaților din minister și din instituțiile subordonate care au avut, în 

2022, calificativele de bine și foarte bine? 

Solicit formularea răspunsului în scris. 

Cu înaltă apreciere,        Deputat  

Adrian-Felician Cozma 

*** 

Adresată domnului Florin-Ionuț Barbu, ministrul Agriculturii și Dezvoltării Rurale 

  

Stadiul Programului național de dezvoltare și susținere a industriei alimentare „INVESTALIM” 

Stimate domnule ministru, 

Ministerul Agriculturii și Dezvoltării Rurale, prin Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale, a lansat Programul 

național de dezvoltare și susținere a industriei alimentare „INVESTALIM”. 

Este un program de revitalizare a acestui domeniu important pentru viitorul României, care se va implementa în 

perioada 2023 – 2026, printro schemă dedicată de ajutor de stat, fiind, de asemenea, un sprijin real acordat în vederea creșterii 

siguranţei alimentare a României şi a susținerii fermierilor autohtoni.  Vă întreb cu respect:  

1. Când va fi operațional Programul INVESTALIM? 

 2. Care sunt condițiile accesării fondurilor disponibile pentru procesatori?  

3. Care este bugetul total al programului și câți beneficiari estimați că vor primi finanțările aferente?  

Solicit răspuns scris.        Deputat 

Maria Stoian 

*** 
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Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății  

 

Finanțarea Spitalului Județean de Urgență Alexandria 

Stimate domnule ministru,  

Ați anunțat recent suplimentarea cu 150 de milioane lei a bugetului destinat acțiunilor prioritare ale Ministerului 

Sănătății, pentru ultimul trimestru din acest an.  

Acest program finanțează, în mod direct, cele mai grave cazuri din spitalele de urgență din țară, îndeosebi din secțiile 

ATI, Traumă, Arși Gravi, AVC și Infarct miocardic acut.  

Vă rog să îmi răspundeți: 

1. Cum a fost repartizată suma respectivă spitalelor de urgență din țară?  

2. Ce finanțare a primit Spitalul Județean de Urgență Alexandria?  

3. Care sunt soluțiile adoptate de MS pentru asigurarea funcționării corespunzătoare a spitalelor, decontarea 

medicamentelor compensate și gratuite către farmacii, precum și funcționarea optimă a programelor de sănătate? 

Solicit răspuns scris.             

Deputat 

Maria Stoian 

*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
 

Analiză evenimente organizate cu ocazia ”Zilei Educației Financiare” 

Stimată doamnă ministru,  

Prin activitatea dumneavoastră susțineți activ măsurile și proiectele prin care creștem gradul de educație financiară. 

Drept urmare, aș dori să vă mulțumesc pentru susținerea acordată pentru a marca în data de 11 aprilie ”Ziua Educației 

Financiare”, instituită prin Legea 83/2022, în unitățile de învățământ din România. 

În vederea pregătirii evenimentelor de anul viitor am rugămintea să îmi transmiteți o analiză a evenimentelor organizate 

în unitățile de învățământ, în fiecare județ, cu ocazia ”Zilei Educației Financiare”, din anul 2023, și să precizați dacă la nivelul 

ministerului Educației a fost stabilit un plan de măsuri pentru a marca Ziua Educației Financiare în anul 2024. 

Cu deosebită stimă,          Deputat 

George – Cristian Tuță 

*** 

Adresată domnului Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 

 

Majorarea amenzilor 

Stimate domnule ministru, 

Un proiect de Ordonanță de Urgență, propus recent de către MAI, se referă la majorarea punctului de amendă de la 145 

de lei, cât este în prezent, la 165 de lei. Valoarea de 145 de lei a fost menținută din 2017, cu toate că salariul minim brut a 

crescut în următorii ani. Acest plafon ar fi valabil până la sfârșitul anului curent.  

Conform Codului Rutier (OUG nr. 195/2002), punctul-amendă este calculat în funcție de salariul minim și stă la baza 

amenzilor rutiere, reprezentând 10% din salariul minim brut. Proiectul de OUG aflat în dezbatere ar schimba mecanismul de 

calculare a valorii punctului-amendă: este vorba de o scădere de la 10% la 5%. Cu toate că va exista o scădere procentuală, 

datorită eliminării plafonării, suma ar crește la 165 de lei, fiind vorba de 5% din actualul salariu minim de 3.300 de lei. Dacă ar 

fi aprobată OUG, măsurile urmează să intre în vigoare de la începutul anului viitor. 

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  

Care anticipați că ar fi principalele obiecții la noul mecanism?  

Având în vedere că același proiect propune înlăturarea facilității de plată a 50% din cuantumul mimin al amenzilor în 

termen de 15 zile pentru companii (ea rămânând în vigoare doar pentru persoanele fizice), cum veți rezolva eventualele reacții 

negative din partea firmelor mici și mijlocii? 

Solicit răspunsul scris, 

Cu deosebită stimă,                    Deputat  

Mugur Cozmanciuc 

*** 

 

https://www.cdep.ro/pls/legis/legis_pck.htp_act?nr=83&an=2022
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Adresată domnului Angel Tîlvăr, ministrul Apărării Naționale 
 

Sistem performant anti-drone 

Stimate domnule ministru,  

Urmează o perioadă de dezvoltare tehnologică importantă în industria apărării pentru țara noastră. Conform mai multor 

surse, va fi instalat la granița cu Ucraina un sistem anti-dronă ce utilizează cea mai performantă tehnologie din Europa.  

Această veste vine pe fondul anunțului făcut de către premierul Marcel Ciolacu referitor la o nouă abordare împotriva 

atacurilor rusești, pusă în practică și de țara noastră în colaborare cu Ucraina. Se dorește prevenirea atacurilor asupra 

infrastructurii strategice de către armata rusă. Așadar, în perioada următoare, vor fi încheiate mai multe acorduri de tip G2G, 

sub supravegherea NATO, pentru instalarea acestui sistem anti-drone.   

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  

Conform declarațiilor făcute în spațiul public, ați avut mai multe convorbiri cu ministrul apărării din Ucraina cu privire 

la o nouă formă de colaborare în domeniul militar între cele două state. Ce alte abordări asupra problemei ruse ați concluzionat 

că ar fi necesare?  

S-au putea ajunge la o combinație de metode de achiziție a sistemului anti-drone, atât prin acorduri G2G, cât și prin 

metoda competitivă?  

Cât va dura instalarea acestui sistem la granița cu Ucraina?  

Solicit răspuns în scris.  

Cu deosebită stimă,                 Deputat  

Mugur Cozmanciuc 

*** 

Adresată domnului Ștefan-Radu Oprea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului  
 

Fenomenul de overbooking 

Stimate domnule ministru, 

De regulă, majoritatea zborurilor sunt suprarezervate, metodă care aduce un profit în plus companiilor aeriene. Mai 

exact, se vând bilete peste capacitatea aeronavei, practică care, în ciuda aparențelor, este legală în Uniunea Europeană.  

În general, companiile aeriene vând bilete în funcție de un calcul anterior ce estimează numărul mediu de pasageri care 

ar putea să nu se prezinte la un zborul rezervat, conform Euronews Travel. Există însă cazuri în care toți pasagerii se prezintă 

la îmbarcare, iar anumite persoane trebuie să fie înlăturate din aeronavă, cu toate că au plătit zborul. Deși din 2004, legislația 

UE recomandă implementarea unui sistem de compensații pentru acești pasageri și redirecționări la alte zboruri, nu există 

posibilitatea de recuperare a banilor oferiți pe cazare sau ratarea anumitor evenimente. Un expert în industria aviatică afirmă că 

metodă suprarezervării permite companiilor aeriene menținerea prețurilor pentru biletele de avion la o valoare acceptabilă, 

având această plasă de siguranță.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  

Au existat plângeri semnificative în legătură cu această problemă în ultimul an?  

Cum ar mai putea fi recompensați pasagerii păgubiți?  

Solicit răspuns în scris. 

Cu deosebită stimă,         Deputat  

Mugur Cozmanciuc 

*** 

Adresată doamnei Alina Gorghiu, ministrul Justiției  
 

Vouchere pentru victimele infracțiunilor 

Stimată domnă ministru, 

Guvernul a achiziționat de curând „servicii de emitere, alimentare și distribuire a voucherelor destinate victimelor 

infracțiunii” cu scopul de oferi ajutor în ceea ce privește cheltuielile imediate și urgente, precum hrană, transport, cazare, 

medicamente, materiale de igienă și uz personal. De cele mai multe ori, victimele infracțiunilor grave sunt femei și copii, 

astfel, este transmis și un mesaj puternic de respectare a drepturilor acestora. 

Voucherele fac parte din Mecanismului național de susținere a prevenirii criminalității și constituie un instrument nou, 

ce va fi pentru prima dată folosit anul acesta, iar „banii pentru vouchere provin din sumele confiscate, din valorificarea 
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bunurilor confiscate și din executarea hotărârilor de confiscare prin echivalent în procedurile penale”, ați declarat în spațiul 

public. Valoarea acestora va fi de până la până la cinci salarii de bază minime brute pe țară. 

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  

Ar putea crește valoarea voucherelor în anumite cazuri, în funcție de gravitatea tratamentului la care au fost supuse 

victimele?  

Ce alte servicii ar mai putea fi incluse? 

Solicit răspuns în scris.        Deputat 

Cu deosebită stimă,                  Mugur Cozmanciuc 

*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății  

 

Programul de Acțiuni Prioritare 

Stimate domnule ministru,  

De curând, a fost lansat Programul de Acţiuni Prioritare (AP-AVC-REAB), un instrument prin care vor fi alocate 

fonduri importante în vederea neuroreabilitării pacienţilor cu accidente vasculare cerebrale acute, se arată într-un comunicat al 

Ministerului.  

Prin intermediul AP-AVC-REAB, pacienții ce au suferit accidente vasculare vor avea șansa de a-și îmbunătăți calitatea 

vieții și a avea parte de o recuperare mai ușoară. Principalele priorități sunt neuroreabilitarea și prevenirea trombozelor. Ca 

tipuri de neuroreabilitare, au fost menționate în special: neuroreabilitarea timpurie a deficitelor motorii pentru a menține 

funcționalitatea  membrelor, mersul, echilibrul, coordonarea, cea cognitivă şi emoţională timpurie, afazia şi tulburările de 

comunicare și vedere, tratamentul simptomelor.  

Ajutorul financiar va fi direcționat către spitale, respectiv secțiile de neurologie. România se confruntă cu o incidență 

mare a cazurilor anuale de AVC, iar recuperarea pentru pacienți este una de lungă durată și dificilă.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  

Cum a oscilat incidența cazurilor de AVC în ultimii ani? Ce factori credeți că au influențat cifrele?  

Ce măsuri ar putea fi luate pentru a preveni înmulțirea cazurilor?  

Solicit răspuns în scris. 

Cu deosebită stimă,                 Deputat  

Mugur Cozmanciuc 

*** 

Adresată doamnei Alina Gorghiu, ministrul Justiției  
 

Mutarea Penitenciarului Iași din zona Copou 

Stimată doamnă ministru, 

Prin prezenta interpelare, doresc să aduc în atenția dumneavoastră o problemă de importanță majoră pentru comunitatea 

din municipiul Iași, care privește amplasamentul actual al Penitenciarului Iași în cartierul Copou din Municipiul Iași. 

Penitenciarul Iași este situat într-un amplasament care se află în intravilanul municipiului Iași, într-o zonă preponderent 

de locuire. Este înconjurat de locuințe individuale și cartiere de locuințe colective și se află în proximitatea unităților de 

învățământ universitar. Această situație ridică numeroase preocupări cu privire la siguranța și bunăstarea locuitorilor, precum 

și cu privire la adecvarea spațiului pentru activitatea specifică a unei instituții penitenciare. 

În acest context, dorim să atrag atenția asupra declarației recente făcute de dumneavoastră, în care menționați problema 

amplasamentului penitenciarelor în zonele centrale critice ale unor orașe importante. 4Este evident că există numeroase aspecte 

legate de dezvoltarea, modernizarea centrului orașului, siguranța cetățenilor și eficiența sistemului penitenciar, care trebuie 

luate în considerare în evaluarea și planificarea viitoarelor amplasamente pentru instituțiile penitenciare. 

Având în vedere toate aceste aspecte, vă rugăm să îmi comunicați poziția și planurile Ministerului Justiției cu 

privire la posibilitatea mutării Penitenciarului Iași din zona Copou într-un amplasament care să corespundă mai bine 

specificului activității, să asigure securitatea cetățenilor și să contribuie la dezvoltarea urbană armonioasă a 

municipiului Iași. 

 
4 https://www.g4media.ro/gorghiu-sase-penitenciare-din-tara-situate-in-centre-de-orase-ar-trebui-mutate-la-periferie.html 
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De asemenea, vă rog să îmi furnizați informații cu privire la demersurile sau studiile de fezabilitate care au fost 

efectuate până în prezent în ceea ce privește relocarea Penitenciarului Iași și să îmi furnizați date referitoare la 

posibilele amplasamente luate în considerare pentru viitoarea locație a penitenciarului. 

Închei prin sublinierea importanței unei abordări responsabile și transparente în ceea ce privește această problemă, care 

implică atât bunăstarea comunității locale, cât și buna funcționare a sistemului penitenciar. 

Aștept cu interes răspunsul dumneavoastră și vă mulțumesc pentru atenția acordată acestei chestiuni de interes public 

major. Solicit răspuns în scris. 

Cu stimă,                 Deputat  

Alexandru Muraru 

*** 

Adresată doamnei Simona-Bucura Oprescu, ministrul Muncii şi Solidarității Sociale 

 

Sprijinirea persoanelor vârstnice care doresc să muncească după ce au ieșit la pensie 

Stimată doamnă ministru, 

Mai multe ţări europene studiază impunerea creşterii vârstei de pensionare, pentru a face faţă deficitului de forţă de 

muncă existent în prezent.  

În Austria, spre exemplu, s-a propus creşterea vârstei minime de pensionare cu doi ani, pentru a se ajunge la 60,2 ani. 

Propunerea nu este însă inovatoare datorită simplei creşteri a vârstei de pensionare, ci mai degrabă pentru că persoanele care 

ies mai târziu la pensie vor fi recompensate.  

Acest lucru înseamnă că dacă o persoană continuă să lucreze timp de un an după ce a depăşit vârsta de pensionare va 

primi un premiu în valoare de 2.000 de euro, 3.000 de euro dacă continuă să muncească şi în al doilea an şi 4.000 de euro dacă 

va munci şi în al treilea. 

În acest fel, pensia va creşte proporţional cu anii munciţi în plus, iar la rândul lor, angajatorii vor fi recompensaţi în mod 

similar.  

Vă rog să îmi răspundeți: 

1. Consideraţi că introducerea unor măsuri similare şi în România este oportună în momentul de față? 

2. Care sunt prevederile din PNRR referitoare la creșterea vârstei de pensionare agreate de țara noastră? 

3. Ce întreprinde Ministerul Muncii şi Solidarității Sociale în vederea stimulării persoanelor care pot şi vor să rămână în 

câmpul muncii după pensionare? 

Solicit răspuns scris.     

 

Deputat 

Cristina Burciu 

 

*** 

 

 

Adresată domnului Alexandru Petrescu, președintele Agenției Naționale pentru Resurse Minerale 

 

Cuantumul redevenţelor primite de România pentru exploatarea resurselor 

 

Stimate domnule preşedinte, 

Plata redevenţelor către statul român constituie un subiect încă delicat pentru România, in  

care o serie de specialiști acuză cuantumul extrem de scăzut al acestora. Se invocă faptul că, in cazul în care ar fi 

achitate corect şi în conformitate cu valoarea bogăţiilor exploatate, redevenţele ar putea acoperi integral suma plătită anual de 

stat pentru toate formele de ajutoare sociale suportate din bugetul naţional! 

Din nefericire, sumele de bani plătite în acest moment statului pentru dreptul de folosinţă a resurselor subsolului sunt 

mult prea mici, comparativ cu ceea ce oferă România. 

Vă întreb respectuos, domnule Preşedinte: 

1. Care este suma colectată de România în ultimii ani din redevenţele plătite de firmele care exploatează resursele 

subsolului nostru, atât petroliere, cât şi minerale? 
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2. Aveţi în vedere o nouă lege a redevenţelor şi ce modificări va aduce aceasta? 

3. Când a avut loc ultima renegociere a valorii redevenţelor şi care este suma totală ce va fi obţinută în acest an, faţă de 

anul trecut? 

4. Care sunt previziunile ANRM referitoare la explorarea şi exploatarea resurselor existente în judeţul Teleorman? 

Solicit răspuns scris.     

Deputat 

Maria Stoian 

*** 

 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 

 

Campania de vaccinare antigripală 

Stimate domnule ministru, 

Ați anunțat recent simplificarea accesului populației la campania de vaccinare antigripală aferentă sezonului rece, prin 

renunțarea la circuitul de până acum, Ministerul Sănătăţii - Direcţiile de sănătate publică - medicii de familie – persoane 

imunizate. 

Mizați pe faptul că decizia respectivă va fi în măsură să conducă la reușita campaniei de vaccinare, precum și la 

creșterea numărului românilor imunizați. De asemenea, faptul că vaccinarea se va putea efectua și în farmacii reprezintă un alt 

demers inițiat de dumneavoastră în scopul succesului acestui program național. 

Informațiile din spațiul public indică însă faptul că, în realitate, există foarte puține farmacii în țară în care se poate 

realiza vaccinarea, chiar niciuna în unele județe. 

Vă întreb cu respect: 

1. Care este procentul de compensare a vaccinurilor antigripale, atât 

pentru categoriile vulnerabile, bolnavii cronici, persoanele de peste 65 de ani, copiii, femeile însărcinate, cât și pentru 

celelalte categorii ale populației? 

2. Care sunt farmaciile unde se poate efectua vaccinarea antigripală, atât la nivel național, cât și în județul Teleorman? 

3. Câte doze de vaccin au fost repartizate județului Teleorman? 

Solicit răspuns scris. 

Deputat 

Maria Stoian 

*** 

 

➢ Interpelări 

 

Adresată: domnului Florin Ionuț Barbu, ministrul Agriculturii si Dezvoltării Rurale 

De către: Călin Ioan Bota, deputat 

Obiectul interpelării: Includerea UAT Comuna Mireșu Mare, județul Maramureș,  în Programul național pentru dezvoltarea 

depozitelor de legume și fructe 

 

Stimate domnule ministru Florin Ionuț Barbu,  

Doresc să supun atenției dumneavoastră situația UAT Comuna Mireșu Mare din județul Maramureș, care îndeplinește 

condițiile pentru a fi inclusă în Programul național pentru dezvoltarea depozitelor de legume și fructe. 

Din totalul suprafeței de peste 8000 de ha al comunei, o suprafață totală de 530 ha reprezintă culturi a căror producție se 

pretează a fi depozitate și procesate într-un depozit de legume - fructe. Este vorba de:  200 ha de legume (ardei, varză, tomate, 

castraveți, ceapă, usturoi, morcovi, vinete, fasole păstăi, conopidă, etc.), 150 ha cartofi și peste 180 ha de arbuști și pomi 

fructiferi. Producția totală obținută pe suprafața de mai sus depășește cu mult 20.000 tone/an. De asemenea, numărul total al 

agenților economici înregistrați în Comuna Mireșu Mare este de 685, iar dintre aceștia, majoritatea au ca activitate principală 

agricultura (cultivarea legumelor și a fructelor, cultura mare, etc). 

Includerea obiectivului de investiție în cadrul Programului ar asigura calitatea fructelor și legumelor pe perioadă 

îndelungată (de la 4 luni la un an) și ar reprezenta un real sprijin pentru producătorii agricoli, în special pentru producătorii 
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agricoli din bazinul legumicol Chioar - Mireșu Mare, și,  în general, pentru toți producătorii agricoli din jud. Maramureș, Sălaj 

și Satu Mare. 

Precizez că  administrația locală intenționează  să creeze un hub agroindustrial pe acest segment de investiție, întrucât 

zona beneficiază de ape termale (eficiența economică a serelor va crește exponențial), există suprafețe însemnate în  

proprietatea UAT Comuna Mireșu Mare unde se poate realiza o extindere a acestui tip de investiție, există acces la calea ferată, 

curent electric de medie tensiune, apă pentru irigații, ușor accesibilă, dar și forță de muncă specializată, alcătuită  în  special 

din tineri. Conform datelor oficiale, datorită activităților specifice agricole, populația comunei Mireșu Mare a crescut cu câteva 

sute de locuitori în ultimii ani.  

Având în vedere faptul că realizarea acestui depozit ar stimula producția de legume și fructe pentru asigurarea 

consumului intern, respectiv asigurarea cantitativa și calitativă pentru export, vă solicit: 

-Analizarea includerii UAT Comuna Mireșu Mare, județul Maramureș, în Programul național pentru dezvoltarea 

depozitelor de legume și fructe. 

Vă solicit să acționați pentru a susține dezvoltarea agriculturii și susținerea agricultorilor din Maramureș si județele 

învecinate, care vor putea  beneficia de depozitele de legume și fructe de la Mireșu Mare. 

Solicit răspuns scris. 

Vă mulțumesc,     *** 

 

Adresată: domnului Marcel Ioan Boloș, ministrul Finanțelor  

De către: Călin Ioan Bota, deputat 

Obiectul interpelării: Situația fermelor organizate în cooperative agricole, cu privire la dreptul de deducere al TVA-ului 

pentru achizițiile intracomunitare și din țară efectuate de către cooperative, ca urmare a accesării fondurilor europene derulate 

de MADR prin AFIR 

 

Stimate domnule ministru Marcel Ioan Boloș,  

Aduc în atenția dumneavoastră situația apărută în rândul fermelor organizate în cooperative agricole, cu privire la 

dreptul de deducere al TVA-ului pentru achizițiile intracomunitare și din țară, efectuate de către cooperative, ca urmare a 

accesării fondurilor europene derulate de MADR prin AFIR.  

Fermierii organizați în cooperative agricole au respectat cerințele impuse de Comisia Europeană, MADR și legea 

specifica Cooperativelor Agricole nr. 566/2004, cu modificările și completările ulterioare, accesând sumele necesare 

cofinanțării achizițiilor propuse prin proiectele depuse pe măsura M 4.1-AFIR.  

In momentul accesării fondurilor europene, cooperativele s-au înregistrat plătitoare de TVA, obținând decizia ANAF de 

înregistrare și luare în evidență. Ulterior, cooperativele înregistrate ca plătitoare de TVA au solicitat legitim rambursarea TVA-

ului aferent achizițiilor efectuate din țară, drept de restituire care a fost acordat acestora în momentul înregistrării. 

In urma controalelor efectuate de către Agențiile Fiscale Județene, toate cooperativele au primit sumele solicitate ca 

TVA de rambursat, cu excepția a doua cooperative agricole, una din județul Olt și una din județul Alba, unde organele de 

control au stabilit faptul că tot TVA-ul aferent achizițiilor interne și intracomunitare este neeligibil și trebuie recuperat,  

rezultând sume exorbitante care nu pot fi suportate de către cooperative.  

Urmare a celor doua excepții menționate anterior, Ministerul Finanțelor a formulat o circulară prin care se dispune 

luarea măsurilor necesare la toate cooperativele agricole care au reușit să acceseze fonduri europene prin PNDR. 

În prezent, fermierii organizați în cooperative agricole, dar în special cei care au reușit să faca investiții în comun, riscă 

să fie executați silit, pe de o parte de ANAF, în vederea recuperării TVA-ului intern și intracomunitar și pe de alta parte de 

către AFIR, pentru sumele plătite prin proiecte, în urma nerespectării contractului de finanțare.  

Având în vedere faptul că aceste măsuri vor duce la închiderea a aproximativ 300 de cooperative, cu tot cu fermele 

membrilor înscriși în acestea, rezultând un număr de aproximativ 5000 de ferme afectate, plătitoare de taxe și impozite, vă 

solicit: 

 -Armonizarea celor doua acte legislative, respectiv Legea 566/2004 cu modificările și completările ulterioare, cu Legea 

227/2015 privind Codul Fiscal, astfel încât fermierii organizați în cooperative agricole să-și poată continua activitatea și chiar 

să se dezvolte, pentru a putea contribui în continuare la refacerea balanței comerciale, la siguranța și securitatea alimentară a 

României și la bugetul de stat, prin plata taxelor și impozitelor.  

Solicit răspuns scris 

Vă mulțumesc,     *** 
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Adresată: domnului Mircea Fechet, ministru al Mediului, Apelor și Pădurilor  

De către: Andrei Daniel Gheorghe, deputat 

Obiectul interpelării: Situația poluării cu materiale de plastic a fluviului Dunărea și a Rezervației Biosfera Delta Dunării 

 

Domnule ministru, 

Zilnic tone de deșeuri din plastic sunt transportate de Dunăre în Marea Neagră. Prezența plasticului pe toate cursurile de 

apă, și în special pe Dunăre și în zona Biosferei Delta Dunării a devenit un fenomen de mare amploare în țara noastră. 

Conform studiilor întocmite de specialiști în Austria, 4,2 tone de plastic ajung zilnic în Marea Neagră, pe Dunăre, iar deșeurile 

provin nu doar din localitățile amplasate pe cursul Dunării ci din tot spațiul României, fapt ce arată nivelul alarmant la care s-a 

ajuns în ultima perioadă. Conform unui alt studiu, anual sectorul românesc al Dunării transportă în medie 48,5 tone de 

microplastic și 48 de tone de macroplastic. Studiul fiind întocmit pe trei secțiuni ale traseului românesc al Dunării, și anume: 

Moldova Veche, Gruia (în aval de Porțile de Fier II) și Isaccea. Conform studiului cele mai mari cantități înregistrate au fost 

găsite în apropierea localității Moldova Veche: între 93 și 100 de tone/an material plastic total. În timp ce pentru zona Porțile 

de Fier I și II s-a stabilit faptul că această zonă servește ca un rezervor de acumulare și decantare temporară pentru plastic, 

urmând ca valorile înregistrate aici să scadă și să se păstreze constante până la vărsarea în Delta Dunării.  

Microplasticele transportate au un impact major asupra biosferei acvatice, iar în ceea ce privește Biosfera Delta Dunării 

situația este la fel de deplorabilă. Delta Dunării reprezintă un loc unic de deltă în lume, un muzeu al biodiversității, cu o 

suprafață de 3446 km² în România. Acest loc unic găzduiește 20 de ecosisteme naturale, un sanctuar pentru cele 4000 de specii 

de faună. Inclusă pe lista Patrimoniului UNESCO din 1991 și protejată și prin Convenția Ramsar, Biosfera Deltei Dunării nu 

trebuie supusă acestei crime, prin îngroparea sa sub deșeurile din plastic. 

Conform studiilor majoritatea deșeurilor provin din localități unde nu există sisteme de colectare a deșeurilor, iar dacă 

este să calculăm cifrele prezente în aceste studii până în anul 2030 vom observa faptul că este necesar ca prezența deșeurilor 

din plastic să fie redusă până la zece la sută, spre deosebire de cei 70 la sută cu care ne confruntăm în prezent. Pentru 

combaterea acestui tip de poluare ar trebui în primul rând instituirea în special în aceste localități a unui ghid pentru colectarea 

deșeurilor la nivelul autorităților locale. Ecologizarea și salubrizarea apelor române și în special a Dunării este vitală nu doar 

pentru protejarea florei, faunei și a habitatului natural ci și pentru impactul pe care îl are asupra vieții cetățenilor români.   

Domnule ministru, urgentarea măsurilor de combatere a acestui tip de poluare trebuie să reprezinte o prioritate pentru 

România. Este necesar ca materialele din plastic să fie interzise în Delta Dunării, putând fi înlocuite cu materiale 

biodegradabile.  

Domnule ministru, cer de urgență să luați atitudine față de acest demers, urgentând planul de ecologizare a zonei 

parcurse de Dunăre în țara noastră, precum și a zonei care se află încadrată în Biosfera Delta Dunării. Este necesar să protejăm 

cetățenii români și mediul înconjurător. 

Cer răspuns scris și verbal. 

Cu stimă,                                                *** 

 

Adresată: domnului Sorin Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 

De către: Andrei Daniel Gheorghe, deputat  

Obiectul interpelării: Amplasarea unei pasarele pietonale, pe DNCB, centura Municipiului București, tronsonul Otopeni – 

Mogoșoaia, la nivelul localității Odăile 

 

Domnule ministru, 

Pasarelele pietonale reprezintă o necesitate pentru garantarea siguranței cetățenilor. Amplasarea unei pasarele pietonale, 

pe DNCB, centura Municipiului București, tronsonul Otopeni – Mogoșoaia, la nivelul localității Odăile este imperios necesară, 

ținând cont de numărul mare de accidente din ultima perioadă. Din 2017 și până astăzi, am semnalat în mod frecvent utilitatea 

unor astfel de pasarele în zona menționată anterior, dar faptele concrete întârzie să apară. Ținând cont de avizul favorabil ce a 

fost dat pentru începerea lucrărilor, conform răspunsului, cu numărul de înregistrare 3483, din 28 februarie 2022, aș dori să vă 

întreb când vor începe efectiv acestea? Este inacceptabil ca timp de un an jumătate să se întârzie începerea lucrărilor în zona 

menționată. Cetățenii din aceste localități, precum și cei care tranzitează zona au dreptul de a se simți în siguranță, drept care li 

se încalcă vizibil prin lipsa unei astfel de pasarele, soluție care ar reglementa atât traficul în zonă și ar permite siguranța 

cetățenilor de pe tronsonul Otopeni-Mogoșoaia, la nivelul localității Odăile. 
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Domnule ministru, cer de urgență să luați atitudine față de acest demers, care este tergiversat de ani de zile cu bună 

știință, urgentând lucrările necesare pentru construirea unor pasarele sau a unor poduri pietonale, la nivelul localității Odăile, 

centura Municipiului București, tronsonul Otopeni – Mogoșoaia. 

Cer răspuns scris și verbal. 

Cu stimă,                                                  *** 

 

 

 

 

 

 

Grupul parlamentar al Uniunii  

Democrate Maghiare din România 

 

 

 

 

➢ Declarație politică 

Ziua internațională a fetelor 

Stimați colegi, 

Organizaţia Naţiunilor Unite marchează în fiecare an, la 11 octombrie, Ziua Internaţională a Fetelor, instituită prin 

adoptarea Rezoluţiei 66/170 la data de 19 decembrie 2011, zi care are drept scop recunoaşterea drepturilor şi a problemelor cu 

care se confruntă fetele din întreaga lume, subliniind inegalităţile de gen şi diversele forme de discriminare şi abuz suferite de 

tinere. 

Mobilul acestei decizii a fost convingerea că beneficiind de o viață în condiții de siguranță şi educaţie, fetele pot 

dobândi abilități capabile să schimbe lumea atât în perioada adolescenţei, cât şi în cea a maturităţii, ca viitoare mame, mentori 

sau lideri politici, pot să-și realizeze drepturile și să-și atingă întregul potențial. 

În mesajul său de celebrare al acestei zi internaționale, secretarului general al ONU António Guterres subliniază faptul 

că "Femeile şi fetele ne pot conduce către un viitor mai echitabil... să amplificăm vocile fetelor şi să ne angajăm din nou să 

lucrăm împreună pentru a construi o lume în care fiecare fată să poată conduce şi să prospere".  

Ne aflăm într-o perioadă în care, din păcate, asistăm la o serie de mişcări şi acţiuni pentru a reduce drepturile fetelor şi 

femeilor, de a reduce progresul în materie de egalitate de gen, și constatăm impactul deosebit de dure asupra fetelor  de la 

îngrijirea sănătăţii materne şi sprijinul parental pentru mamele adolescente, la formarea digitală şi a abilităţilor de viaţă; de la 

educaţie sexuală cuprinzătoare la servicii de sprijin pentru supravieţuitori şi programe de prevenire a violenţe.  

În prezent, aproape 1 din 5 fete nu termină școala secundară inferioară și aproape 4 din 10 fete nu termină școala 

secundară superioară. Aproximativ 90 % dintre fetele adolescente și femeile tinere nu utilizează internetul în țările cu 

venituri mici, în timp ce colegii lor de sex masculin au de două ori mai multe șanse  de a fi online. La nivel mondial, fetele 

cu vârste cuprinse între 5 și 14 ani petrec zilnic cu 160 de milioane de ore mai mult decât băieții de aceeași vârstă în 

activități neplătite de îngrijire și muncă domestică. Fetele adolescente continuă să reprezinte 3 din 4 cazuri noi de infecta re 

cu HIV în rândul adolescenților. Aproape 1 din 4 adolescente căsătorite, cu vârste cuprinse între 15 și 19 ani, au fost 

victime ale violenței fizice sau sexuale din partea unui partener, cel puțin o dată în viață.  

 Cu toate acestea, cele peste 1,1 miliarde de fete de astăzi sunt pregătite să abordeze viitorul, depășind, în fiecare zi, 

limite și bariere, abordând probleme precum căsătoria copiilor, inegalitatea în educație, violența, justiția climatică și 

accesul inechitabil la asistență medicală.  

Adolescentele au dreptul la siguranță, educaţie, sănătate, în timpul anilor de formare, dar şi în etapa următoare, cea a 

maturizării pentru că ele reprezintă un capital uman uman foarte valoros devenind viitoarele mame, antrepreno ri, mentori, 

sau lideri politici.  

Este nevoie urgentă de o atenţie sporită şi de resurse pentru domeniile cheie care să le permită fetelor să-şi realizeze 

drepturile şi să-şi atingă întregul potenţial. O astfel de “investiție” promite un viitor mai bun, unul în care jumătatea 

feminină este un partener egal în rezolvarea problemelor legate de schimbările climatice, conflicte politice, creștere 

economică, prevenirea bolilor etc. 
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Tema anului 2023 este: "Investeşte în drepturile fetelor: liderele noastre, bunăstarea noastră", iar apelul nostru urmărește 

implicarea tutuor partenerilor guvernamentali și ai actorilor relevanți din societatea civilă pentru a acționa în vederea 

prioritizării drepturile fetelor în sensul protejării și promovării acestora prin elaborarea unei politici naționale și finanțarea 

corespunzătoare a acesteia, pentru recunoașterea și susținerea leadership-ul fetelor, creând spațiu și platforme pentru ca fetele 

să-și facă auzite vocile la fiecare nivel al elaborării politicii, finanțarea directă a mișcărilor și rețelelor de fete și punerea în 

centrul programelor a vocilor, agenției și leadership-ului fetelor, pentru introducerea și extinderea programelor multisectoriale 

care să sprijine bunăstarea fetelor adolescente. 

UDMR îşi dorește o lume în care fetele au spaţiu pentru a modela politicile guvernamentale şi cheltuielile aferente 

pentru fundamentarea și implementarea legislației și a normelor după care ar trebui să funcţioneze societatea în deplină 

egalitate și oportunități. 

Am inițiat activități care au menirea de a asigura suport pentru fetele aflate între 16-21 de ani pentru a-și exprima 

părerile, opiniile, propunerile proprii cu privire la provocările comunităților în care trăiesc.  

#Girl2Leader este inițiativa europeană la care ne-am alăturat încă din 2018. 

Prin evenimentele organizate la nivel local, am susținut și facilitat participarea elevelor din clasele 9-12 la dialog cu 

cercetători, specialiști în STEM, IT, AI cu scopul de a trezi interesul elevelor pentru domeniile amintite. 

Vom continua înmulțirea inițiativelor de acest gen pentru că singura modalitate de a dezvolta o lume cu șanse egale între 

femei și bărbați, depinde de noi toți. 

Vă mulțumesc,         Deputat 

Biró Rozália-Ibolya  

*** 

 

 

➢ Întrebări 

 

 

Adresată doamnei Simona Bucura – Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale 

      domnului Adrian Câciu, ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene 
 

 

Neacordarea ultimelor tranșe ale tichetului social 
 

Stimată doamnă/domnule ministru, am fost contactat la biroul meu parlamentar teritorial de către fiul doamnei PÁL 

Iolanda, domiciliată sat Otomani, comuna Sălceaua, jud. Bihor, nr. 100, care întâmpină următoarea problemă: doamna PÁL nu 

a mai primit ultimele tranșe ale tichetului social de 250 lei pentru produse alimentare și mese calde, la care ar fi avut dreptul. 

Potrivit datelor obținute de către fiul dânsei de la Casa Județeană de Pensii Bihor, aceasta figurează în sistem ca beneficiar, 

neavând loc nici o schimbare la nivelul veniturilor. Însă, când fiul a încercat să obțină informații de la Ministerul de resort, nu i 

s-au acordat, răspunsul fiind că informațiile se acordă numai persoanei titulare.  

Menționez că doamna PÁL este o persoană în vârstă, care nu are capacitatea de a cere informații în nume propriu, de 

aceea apelând la fiul dânsei. 

Întrebare: Doamnă/domnule ministru, de ce doamna PÁL Iolanda nu a primit ultimele tranșe ale tichetului social? 

Vă rog să verificați speța prezentată mai sus și să faceți demersurile ca doamna PÁL să-și primească în continuare 

drepturile cuvenite. 

Solicit răspuns în scris.        

 

Deputat 

Szabó Ödön 

*** 
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Adresată domnului Marian-Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 

 

Revenire întrebare referitoare la evenimentele petrecute în data de 8 iulie în incinta Cimitirului militar internațional 

din Valea Uzului 

 

Domnule Ministru, am primit răspunsul Dv. la Întrebarea cu nr.10445A/2023 ce avea ca obiect evenimentele petrecute 

în data de 8 iulie în incinta Cimitirului militar internațional din Valea Uzului. În conținutul răspunsului vă referiți la o serie de 

dosare penale constituite în urma infracțiunilor de distrugere, profanare de morminte, instigare publică comise de către adepții 

organizației Cela Neamului în incinta Cimitirului militar internațional din Valea Uzului și că aceste dosare și conținutul lor nu 

este public. Menționez că nu am dorit să aflu conținutul acestor dosare. 

Am dorit să aflu dacă instituțiile Poliției și Jandarmeriei, din punctul Dv. de vedere, au procedat în mod corect 

neimplicându-se în niciun fel în timpul pătrunderii, transformării neautorizate a cimitirului de către adepții organizației Calea 

Neamului. Prin răspunsul formulat, Dumneavoastră absolviți atât Poliția Română cât și Jandarmeria Română de orice atribuție 

sau datorie în ceea ce privește sancționarea actelor de vandalism din cimitir și a ridicării ilegale a celor 150 de cruci. 

Conform Art. 19 din Legea nr. 550 /2004 privind organizarea şi funcționarea Jandarmeriei Române, (1)Jandarmeria 

Română, prin structurile sale specializate, are următoarele atribuții: 

a) apără, prin mijloacele şi metodele prevăzute de lege, viața, integritatea corporală şi libertatea  persoanei, 

proprietatea publică şi privată, interesele legitime ale cetăţenilor, ale comunităţii şi ale statului; 

b) execută misiuni de asigurare a ordinii publice cu ocazia mitingurilor, marşurilor, demonstraţiilor, procesiunilor, 

acţiunilor de pichetare, acţiunilor promoţionale, comerciale, manifestărilor cultural-artistice, sportive, religioase, 

comemorative, precum şi a altor asemenea activităţi care se desfăşoară în spaţiul public şi care implică aglomerări de 

persoane; 

c) execută misiuni de restabilire a ordinii publice când aceasta a fost tulburată prin orice fel de acţiuni sau fapte care 

contravin legilor în vigoare; 

Conform Art. 26 din Legea nr. 218/2002 privind organizarea şi funcționarea Poliției Române, (1)Poliţia Română are 

următoarele atribuţii principale: 

1.apără viaţa, integritatea corporală şi libertatea persoanelor, proprietatea privată şi publică, celelalte drepturi şi 

interese legitime ale cetățenilor şi ale comunității; 

2.aplică măsuri pentru menținerea ordinii şi siguranței publice, aplică măsuri, potrivit competenţelor stabilite prin lege, 

pentru prevenirea şi combaterea fenomenului infracțional şi terorismului, de identificare şi contracarare a acţiunilor 

elementelor care atentează la viaţa, libertatea, sănătatea şi integritatea persoanelor, a proprietății private şi publice, precum 

şi a altor interese legitime ale comunității; 

3.sprijină unitățile de jandarmerie cu informații pentru asigurarea sau restabilirea ordinii şi liniștii publice, cu ocazia 

mitingurilor, manifestațiilor cultural-sportive şi altele asemenea; 

Așadar, ambele instituții sunt autorități responsabile de menținerea legii și a ordinii publice și trebuie să acționeze în 

conformitate cu drepturile și libertățile cetățenilor. 

Ca urmare a obișnuitei neimplicări a autorităților, în data de 22 octombrie, aproximativ 200 de membri ai organizațiilor 

naționaliste românești au aniversat Ziua Armatei Române pătrunzând în  cimitirul militar din Valea Uzului cu bannere explicit 

antimaghiare pe care scria "Ungurii, plecați în Mongolia de unde aţi venit", “Barbarii ungurii veniţi din Mongolia cu jăfuitul 

pe meleagurile noastre în anul 1290 după aceasta ungurii mongoli sau adus şi familiile lor”, “Ceva este etern. Transilvania 

pământ românesc”. Manifestația a fost un răspuns la faptul că “organizațiile politice maghiare fac o presiune uriașă” asupra 

autorităților pentru a îndepărta crucile pe care le-au ridicat recent.  

Mulțimea de aproximativ 200 de persoane, îmbrăcate în costume populare românești şi fluturând steaguri românești, a 

pătruns în cimitir, unde au organizat o ceremonie ortodoxă şi au fost citite numele eroilor români ale căror rămășițe, potrivit 

manifestanților, sunt îngropate în cimitirul din Valea Uzului. Într-un act oficial publicat la 12 iunie 2019, Oficiul Național 

pentru Cultul Eroilor, subordonat Ministerului Apărării, a clarificat că soldații români, ale căror nume sunt citite în mod 

regulat la manifestările naționaliștilor români, nu au fost înmormântați în Valea Uzului. 

Întrebări:  

- Domnule ministru, considerați în continuare că autoritățile statului, Poliția și Jandarmeria au acționat în mod legal la 

cele întâmplate în data de 8 iulie la Cimitirul militar internațional din Valea Uzului?  
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- Considerați că arborarea textelor antimaghiare de către membrii organizațiilor naționaliste românești din data de 22 

octombrie din incinta cimitirului militar din Valea Uzului reprezintă incitare la ură, pedepsită conform Codului Penal? 

Autoritățile statului s-au sesizat din oficiu în acest caz?  

Solicit răspuns în scris.  

Deputat 

Kulcsar-Terza József-György 

*** 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Grupul parlamentar al Uniunii Salvați România 

 

➢ Declarații politice 

„Un  Nou Jaf in Delta Dunarii’’ 

 

Declarația mea politică de astăzi se numește “Un Nou Jaf in Delta Dunarii’’. 

In urma cu câteva luni, vă spuneam, de la aceasta tribună, cum un deputat PSD Tulcea pe nume Ion Ganea dorea ca 

terenurile din Delta Dunării sa poata fi inchiriate prin atribuire directa. Un proiect toxic pentru Delta Dunării care a fost oprit 

în ultima clipă. 

Astazi va spun despre o situatie cel putin la fel de grava, care se intampla tot in Delta Dunarii. 

Un alt deputat PSD pe nume Neata Eugen a depus un proiect de lege pentru modificarea Legii fondului funciar, lege 

care a permis transformarea terenurilor mlastinoase din Delta Dunarii in pajisti, cu scopul de a incasa subventii de milioane de 

euro. 

Beneficiarii acestei modificari ar fi un alt coleg de partid al domnului Neata Eugen si anume baronul PSD Paul 

Stanescu. 

Eu si alti colegi din USR nu am putut ramane indiferenti la acest jaf si am depus un proiect de lege care sa abroge 

modificarile toxice facute de parlamentarul PSD si sa aduca legea la forma initiala.  

Va multumesc! 

Deputat 

Eugen Terente 

*** 

Ciolacu face Legea Compromisului cu mafia păcănelelor 
 

Guvernul a devenit dealer pentru afacerile cu păcănele și intermediază pentru sume uriașe chemarea către o dependență. 

Statul trebuie sa dovedească la rândul său ca NU are o dependență când vine vorba de industria jocurilor de noroc! 

Din păcate vedem ca parlamentarii PSD și PNL au ceva in comun cu păcănelele. Nu pot renunța la specială și vă bazați 

pe faptul că reclamele mari la jocurile de noroc acoperă dramele romanilor. 

1 milion de oameni pariază zilnic, 5 milioane euro pe zi. Mulți ajung sa se sinucidă.  
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În tot acest timp, voi, domnilor de la PSD-PNL, țineți încuiate la sertar, 6 legi împotriva jocurilor de noroc, fiindcă vă 

cade greu la orgoliu sigla USR pe aceste proiecte, mie îmi scriu zilnic zeci de oameni care au încercat să se sinucidă din cauza 

păcănelelor! Și stau cu fiecare în telefon și le spun că viața trebuie să continue, oricât ar fi de greu! 

De aproape doi ani de când am inițiat Fără Păcănele lângă Școli încerc să vă conving să votați această lege, întregul 

pachet care interzice și publicitatea la jocuri de noroc, însă ne-ați întors spatele, v-ați retras semnăturile și ați devenit aliații 

mafiei care alimentează obsesia jucătorilor dependenți. Știm ce presiuni se fac, dar haideți să ne trezim, am ajuns chiar așa, la 

un nivel la care tuturor trebuie să ne fie frică de industria jocurilor de noroc?  

Vedem peste tot statistici despre câți jucători avem, ce sume de bani rulează industria de păcănele, dar în spatele fiecarei 

cifre este un om care trăiește o dramă, un om care nu a fost ajutat la timp, sunt povești sfâșietoare de care voi nu aveți habar! 

Am pornit Caravana USR Fără Păcănele în toată țara și am văzut o fetiță care stătea să se joace într-un cazinou, am găsit 

un cărucior la intrarea unei săli, în timp ce bebelușul dormea în luminile de la păcănele, Mihai, tatăl unui copil de 3 ani a vrut 

să-și ia zilele săptămâna trecută pentru că l-au îngropat de viu datoriile la pariuri, iar voi ce faceți?  

Blocați eliminarea păcănelelor și ignorați 55.000 de români care au semnat pentru ca jocurile de noroc să dispară din 

orașele noastre! Marcel Ciolacu a defilat cu pelerina de erou, anunțând că „va dresa” industria de jocuri și că va scăpa țara de 

ea. De fapt, a dat aprobare prin OUG ca șmecherii să împartă averile din păcănele cu statul. Nu problema oamenilor care mor 

și a adolescenților care cad pradă jocurilor contează pentru PNL-PSD! Ci faptul că industria de gambling rămânea cu prea 

mulți bani și Guvernul acesta oportunist vrea și el o bucată!  

Ați creat o fabrică de dependențe nocive! Ați avut de ales între bani și comunități sănătoase și ați ales banii!  

Nu mai putem accepta ca în țară, operatorii de jocuri să profite de vulnerabilitatea din fiecare domeniu și să devină 

sponsori oficiali cârpind cu o finanțare tot ce Guvernul PSD-PNL n-a putut să bugeteze de atâția ani.  

Dacă nu jucați cu zarul viața oamenilor, dacă nu sunteți la mâna mafiei din jocurile de noroc, votați săptămâna aceasta 

cele 6 legi USR împotriva păcănelelor! E totul scris, nu aveți scuze! 

Treceți de la vorbe la fapte, ați furat atâtea în 34 de ani, e prea mult să furați și viața oamenilor! 

 

Deputat 

Filip Havârneanu 

*** 

Radiografia unui stat eșuat partea a X a 

       Fiii satului,  

Dacă rezultatul alegerilor din Polonia, în care partidul retrograzilor a încercat să își mențină supremația idiocratică prin 

manevre cu care românii s-au confruntat la multe tururi de scrutin, dă un licăr de speranță celor care cred ca hidra 

pesedenelistă, implantată în toate structurile, poate fi dezrădăcinată prin votul popular, o privire mai atentă spre realitatea 

mioritică ne arată un stat eșuat, incapabil de a-și proteja cetățenii plătitori de taxe.   

 Graba cu care sunt îndepărtați, de ochii lumii, toți Buzații ale căror furturi explodează în presă și sunt încununate penal 

de către DNA, îmi smulge un zâmbet amar, precum o piesă de teatru mediocră jucată de o trupă de ageamii.  

 Domnule Ciolacu, domnilor guvernanți aflați vremelnic la putere, toți corupții ar trebui demiși din partide nu când cad 

de pe cracă ci înainte, ca să puteți da acel minim semn de reformare a partidelor cleptocratice pe care le păstoriți. În fapt, însă, 

țara e condusă de aceeși baroni pereni, iar Suceava, județul pe care îl reprezint, nu face notă discordantă. Aceiași politicieni 

venali, cinici, înțepeniți în funcții, cu realizări minime, cu o mare apetență pentru festivism ieftin, circ populist cu fanfară și 

chiuituri, promisiuni calpe și împâunări ridicole cu realizări mediocre, inutile, la prețuri umflate grosolan, conduc județul de 

peste două decenii și nu dau semne că ar ceda scaunele, unor oameni competenți. Aceeasi idiocrație trâmbițează epoca marilor 

realizări, orbi la realitățile locului, ce se traduc prin lipsa de utilități, de școli moderne și de infrastructură. Îndumnezeirea lor 

ca stăpâni absoluți ai locului se manifestă plenar prin cinismul cu care mimează cinstea modestă a omului de rând cănd știm cu 

toții și ce averi au, unde le sunt dosite, pe cine au paravan și cine sunt adevărații proprietari ai pensiunilor, apartamentelor, 

crâșmelor și a fabricilor în care își albesc banii.  E de notorietate în oraș o cafenea care factura 5000 de cafele zilnic, pentru a 

albi banii unui politician semianalfabet.  

 Alții se cramponează de mândria de a fi Români, fii ai locului, păstrători de tradiții, ce se îmbracă în costume populare, 

chiuie și se prind în horă la orice festivitate, însă în comunele lor natale oamenii trăiesc precum în Evul Mediu, cu școli 

mizere, folosite pe post de vaci de muls de către alți clienți politici, care pentru o bidinea cu var și o mână de Palux anual, 

cheltuie sume astronomice din care, ce-i drept, le iese și lor ceva.  Acesti fii ai satului își vor aminti din nou de apartenența lor 

spirituală la comunitățile rurale de unde au plecat, ca prin farmec, exact în campania electorală, pentru o luna, reîntorcându-se 
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apoi, netulburați, la trabucurile cubaneze și băuturile fine, cu care își tratează bolile închipuite, numai bune pentru certificate 

false de handicap, folosite cinic, pentru fentarea impozitelor.  

 În timp ce fiii vitregi ai satelor bucovinene își umplu cămările proprii, oamenii de rând așteaptă ploaia, poate poate a 

mai curge și puțină apă la robinetele lor, Așa e la noi, la Forăști, instalațiile sunt făcute pe bani europeni, dar apa, mai scumpă 

decât în Municipii, curge doar când dă Domnul.  

 

Deputat 

Radu Ciornei 

 

*** 

 

Criza de încredere a cetățenilor în instituțiile statului român 

 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Voi vorbi astăzi în cadrul declarației mele politice despre criza de încredere a cetățenilor în instituțiile statului român, 

dar și despre soluția pe care o văd. Am ajuns să abordez acest subiect pentru că în ultimele săptămâni am fost în stradă și am 

discutat cu cetățeni din toată zona Moldovei. Fie că am abordat tema eliminării pensiilor speciale sau a jocurilor de noroc de 

lângă școli, inevitabil se ajunge la o concluzie tristă...”nu se rezolvă dom le nimic”, ”nu putem noi schimba lucrurile”, ”suntem 

prea mici”.  

Sondajele de opinie confirmă pe deplin ce spun oamenii în stradă.  

Doar 13% dintre cetățeni mai au încredere în președinte.  

13% mai au încredere în Parlament și doar 10% în Partidele politice. Aproape 90% dintre cetățeni au o încredere scăzută 

și foarte scăzută în instituțiile cele mai reprezentative din țară. 

Pot să înțeleg de ce suntem aici. Doar în ultimele 2-3 luni spațiul public a fost inundat de probleme care de care mai 

mari și care arată cât de putrede sunt unele instituții din stat: 

La Vaslui – Dumitru Buzatu, președintele pesedist al CJ a fost prins în flagrant cu mită de 1,25 milioane. 

La Crevedia, o suită de instituții au închis ochii la niște încălcări grave ale legilor de către clanul Doldurea. 

La  2 Mai, Poliția a eșuat să rețină un șofer drogat care a ajuns să producă o tragedie. 

Zilele trecute în Parlament, coaliția PSD – PNL a numit la conducerea ANCOM o pereche de politruci ”habarniști”. 

De președintele nostru... Marea Dezamăgire Națională, nici nu mai știi ce să mai spui. În orice caz e rupt total de ce se 

întâmplă în stradă și nici nu-l interesează. Omul în care cei mai mulți români și-au pus speranțele, una a spus și alta a făcut. S-a 

luptat cu PSD până i-a dat guvernarea pe tavă. 

Și doar în lumina acestor evenimente și tot ar fi justificată încrederea redusă a cetățenilor în instituții și politicieni. 

Trebuie totuși să înțelegem că putem îndrepta lucrurile atunci când vom reclama mai des ceea ce nu funcționează. Printr-o 

adresă scrisă la o instituție publică. Printr-o petiție sau audiență către un politician... chiar dacă nu aveți încredere în el. 

Acestea sunt instrumente prin care putem pune în mișcare mecanismele democrației. Neimplicarea lasă loc favorabil 

dezvoltării în țesutul social a viermelui neîncrederii. Nu trebuie să permitem asta.  

Trebuie să promovăm o cultură a dialogului în societate și nici un cetățean să nu mai creadă că ... ”suntem prea mici”. În 

democrație suntem toți egali. Votul lui Iohannis, a lui Ciolacu, a lui Ciucă, a lui Buzatu de la Vaslui, este egal cu a oricărui 

cetățean de pe stradă, deci ... NU SUNTEM PREA MICI. Suntem doar prea puțin încrezători în forțele proprii, în forța 

dialogului și a comunității. 

Realitatea este că fie că îți spui că poți, fie că îți spui că NU poți... tot ai dreptate. 

Vă mulțumesc! 

Deputat 

Mihai Botez 

*** 
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„Sătmărenii nu sunt o prioritate pentru Sorin Grindeanu și PSD” 

 

„Sătmărenii nu sunt o prioritate pentru Sorin Grindeanu și PSD” 

De mai bine de doi ani lucrările la șoseaua de centură a municipiului Satu Mare au fost finalizate. Această investiție, atât 

de așteptată de sătmăreni, a fost realizată datorită alocării bugetare pe perioada guvernării USR la Ministerul Transporturilor.  

Cu toate astea, o parte dintre sătmărenii care au fost expropriați încă nu și-au primit nici azi banii care li se cuvin. Am 

fost contactat în nenumărate rânduri de satmăreni, oameni cinstiți și muncitori, care își așteaptă banii pentru terenurile 

expropriate. Pentru acești oameni, aceste sume nu sunt doar niște cifre într-un act administrativ, ci reprezintă o recunoaștere a 

sacrificiului pe care l-au făcut în favoarea dezvoltării comunității. 

Responsabilitatea este pasată ca o minge de ping-pong între Primăria Municipiului Satu Mare și Ministerul 

Transporturilor, și în tot acest timp, cei care au de suferit sunt sătmărenii. După ce au cedat terenurile, sunt lăsați în așteptare 

pentru compensația cuvenită. Aceasta nu este doar o eroare administrativă, este unul dintre factorii care duc la scăderea 

încrederii românilor în instituțiile statului.  

Pe fondul acestui dezinteres față de oamenii de rând, care își pierd încrederea în stat și în instituții și care se simt 

nedreptățiți, au loc partidele extremiste să crească. Românii se simt pur și simplu trădați de un sistem care ar trebui să îi 

protejeze. 

Fac apel la Ministrul Transporturilor, Sorin Grindeanu, să trateze această problemă cu seriozitatea pe care o merită. 

Fiecare zi în care acești cetățeni sunt lăsați în incertitudine este o zi în care datoria morală a statului față de ei crește! 

Radu Panait, deputat USR, circumscripția electorală nr. 32, jud. Satu Mare 

 

Deputat 

Radu Panait 

*** 

 

Radiografiile unui stat eșuat- partea XI - Japca legislativă. 

 

O Românie fără hoție - acesta a fost motto-ul sub care partidul nostru a candidat în alegerile din 2020. Bineînțeles, am 

deranjat foarte tare clasa politica tradițională pentru care furtul, șmenul, găinaria sau tunul sunt modul în care își desfășoară 

activitatea politică și nu numai. Grija principală a cleptocraților este căpătuiala prin orice mijloace, urcarea în funcții bine 

plătite a oamenilor lor, indiferent de nivelul de pregătire, credincioși să fie, apoi, la fel de important, în scara lor de non-valori, 

este împărțirea șpăgii și a paraîndărătului cu cei aflați la putere. Păcatul mortal, pentru ei, este nu să furi, ci să nu împarți 

prada!   

După atâția ani, în care furtul, jaful, minciuna, fac deja parte din rutina zilnică a știrilor, infractorii au rescris și Codul 

Penal iar Impunitatea clasei conducătoare a devenit un drept imperial, cvasi divin.  

Oamenii simpli sunt tot mai lehămetiți, mai sătui de tot ce înseamnă politica și nu mai cred decât în soluții 

robespieriene, propagate de către neguțătorii urii, înfășurați mincinos în steagul național, în timp ce primesc ordine și bani de 

la Moscova.  

După circul de săptămâna trecută, când coaliția rușinii, condusă de Ali Baba din Buzău, îmbrăcat în haina omului de 

rând, explicând cu larghețe belșugul coșului de cumpărături de 100 de lei, a amânat până la Paștele Cailor reforma pensiilor 

speciale, asistăm acum la un alt episod de nerusinare parlamentară: japca legislativă.  În momentul în care opoziția propune o 

lege care începe să aibă tracțiune în societate, precum a fost inițiativa Fără penali în funcții publice sau acum, mai nou, 

campania Fără Păcănele, cu nerușinarea lor de acum tradițională, puterea copie proiectul prin metoda copy-paste, îl pune mai 

în față pe ordinea de zi, apoi respinge inițiativele inițiale, pe motiv de dublă legiferare,   

Pentru că pot.  

Pentru că, imediat cum vor trece rundele de alegeri de anul viitor vor înceta prorogarea pensiilor speciale pentru primari 

și, uite așa, din banii noștri va mai apare încă o categorie de speciali care ne vor râde în nas și ne vor flutura prin față teoria 

calpă a privilegiului câștigat și a importanței lor sociale, dublate de explicații semidocte vizavi de necesitatea recompensării 

sacrificiilor lor deosebite și a loialității față de partidul care i-a propulsat în fruntea bucatelor.  

Această simbioză toxică între cleptocrația parlamentară și primarii care își chivernisesc foarte bine doar propria familie, 

este peste tot în România. Dacă oprești mașina în orice comună sau orășel, oamenii îți pot povesti ore în șir despre 
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samavolniciile primarilor puși în funcție doar să jupoaie, să risipescă banul public pe contracte inutile și prost executate. Ca o 

nouă palmă pe obrazul omului de rând, primari cu mandate de peste două decenii, pe lângă tot ce au furat vor mai primi și 

câteva mii de Euro pensie specială.  

Pentru că pot, sau, cum ne vor spune ei, la dezvelirea propriilor lor statui, pentru că merită. Iar atâta vreme cât votul 

nostru ne aduce primari cinici și hoți și parlamentari ce văd japca legislativă ca pe un drept seniorial , poate că, într-adevăr, 

asta merițăm. 

Dacă nu sunteți de acord, mă puteți contrazice de cel puțin patru ori în decursul anului viitor!  
 

Deputat 

Radu Tudor Ciornei 

 

*** 

 

Privilegiul ca metodă de guvernare 

Stimaţi colegi, 

Luni, 16 octombrie, s-a ratat în Camera Deputaţilor un moment istoric pentru România. Desfiinţarea pensiilor speciale 

ar fi reprezentat un semnal că ţara se îndreaptă. Pentru că, să nu ne minţim, acum trăim într-o societate strâmbă!  

Într-o parte sunt cei mulţi, cărora li se aplică un set de legi. De cealaltă parte sunt cei speciali, privilegiaţii pentru care 

există alte reguli. Desfiinţarea pensiilor speciale nu era o simplă restaurare a echităţii. Era semnul că Godei şi Doldurea nu mai 

pot dormi liniştiţi la adăpostul protecţiei oferite de patronii lor politici. 

Era un început de reformă reală a ceea ce numim generic “sistem”. Sistemul PeCeRe, pile-cunoştinţe-relaţii s-a 

metamorfozat în sistemul privilegii-sinecuri-derogări. 

Cu un stat constrictor care măreşte birurile ca să poată întreţine specialii, românii se luptă fiecare în felul lui. Unii îşi 

mută firmele în străinătate, alţii se mută cu tot cu familie. 

Prin Parlament trec periodic iniţiative care vizează stimularea sporului demografic. Luni, pe 16, a fost votul pentru cea 

mai inspirată dintre ele  - desfiinţarea pensiilor speciale. Era cea mai bună lege pentru ca România să nu ajungă să fie o ţară… 

fără popor.  

PSD şi PNL au votat pentru păstrarea pensiilor de lux şi pentru alungarea în continuare a românilor din ţară. 

Tot periodic, ne întâlnim în această sală cu colegii de la Senat ca să alegem persoane în fruntea diferitor agenţii, 

instituţii şi autorităţi. În multe dintre acestea, salariile sunt de zeci de ori salariul minim, se cumulează cu pensiile nesimţite şi 

cu alte indemnizaţii uriaşe. S-a ratat, în alt context, şi momentul desfiinţării cumulului dintre pensie şi salariu. 

Unele dintre aceste venituri care se înfrăţesc şi merg în acelaşi buzunar, sunt justificate în mod ridicol. Sunt 

directori şi preşedinţi care sunt plătiţi o dată ca să conducă instituţia şi să propună proiecte pentru activitatea ei. Şi mai sunt 

plătiţi încă o dată în calitate de membri ai consiliului de administraţie al aceleiaşi instituţii, ca să citească într-o şedinţă 

proiectele pe care ei înșiși le-au elaborat. 

Un român obişnuit iese la pensie la 65 de ani, când colegul lui de clasă, cu pensie de serviciu, se bucură deja de 20 de 

ani de ea. Nici asta nu s-a schimbat săptămâna trecută, deşi nu exista vreo obiecție a CCR ca specialii să muncească la fel ca 

toți românii. 

Privilegii. Sinecuri. Derogări. Pe-se-de. 

Vă mulţumesc,          Deputat 

Andrei Miftode 

 

*** 

Declarație politică 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Aș vrea să vorbesc astăzi despre lupta pierdută a PSD PNL cu creșterea prețurilor la alimente. După Ungaria, suntem pe 

locul al doilea în Uniunea Europeană într-un top al inflației cu un procent de 9,2% în luna septembrie. Acestea sunt date 

oficiale, provenite de la Eurostat, date care arată cât de eficient luptă cu creșterea prețurilor Guvernul Ciolacu. 

Lucrurile nici nu puteau sta altfel din cauză că scopul PSD PNL nu e să reprezinte oamenii, ci doar să mimeze asta. La 

adăpostul unor măsuri care par să fie pentru oameni, nu fac decât să mai angajeze niște pile de partid la stat, să pună 
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incompetenți în funcții de conducere plătite cu mulți bani. Apropo: chiar ieri am dezbătut un proiect de lege despre 

infrastructura critică din România. Și aici stăm rău pentru că vulnerabilitatea cea mai mare a infrastructurii critice este că e 

condusă în multe cazuri de politruci habarniști numiți de un guvern slab. Acest Guvern bagă mâna în buzunarele românilor și 

prin majorări de taxe și printr-o inflație de top.  

Pe de altă parte ce au mai făcut? Au ”vaucerizat” România. 

Voucher pentru alimente... birocrație pentru oameni și taxe și comisioane plătite de comercianți care ajung tot la niște 

băieți deștepți, prieteni de partid normal. 

Voucher de lemne de foc... o bâlbâială continuă și oameni puși pe drumuri și pe la cozi. 

Voucher de vacanță... peste un milion de bugetari care primesc aceste vouchere și cine știe și câți alții din mediul 

privat care au ales să acorde aceste vouchere. Știți care e șmecheria și aici... comisionul de procesare de 10%. Exact! Alți băieți 

deștepți conectați la banul public.  Probabil și cămătarii plâng după așa un comision gras și sigur.  

Voucher de rechizite... în mod normal cu banii aceștia părinții ar trebui să cumpere la începutul școlii rechizite și 

haine pentru copii. Luna octombrie a trecut, iar Câciu spune ”optimist” că probabil vor transfera banii pe la jumătatea lui 

noiembrie.  

Când vine vorba de tot ce înseamnă beneficii pentru cetățean Guvernul Ciolacu știe doar să-i umilească pe oameni prin 

tot felul de hârtii inutile, prin birocrație și timp pierdut. Când vine vorba de luat de la cetățean însă... lucrurile se schimă. 

Trece prin Parlament pe repede înainte un pachet de măsuri fiscale într-o săptămână și ne-a băgat mâna în buzunar. Nu în luna 

noiembrie ca voucherele de rechizite, acum, în octombrie. Cum luptă acest Guvern cu creșterea prețurilor dacă mărește taxele? 

Păi taxele pe care le vor plăti firmele, nu se vor regăsi în prețurile bunurilor și serviciilor pe care le vor cumpăra oamenii? 

Desigur că asta se întâmplă, dar nu-i interesează. Ei doar mimează preocuparea față de cetățean.  

Guvernul când îți spune că îți dă, doar îți spune, dar când spune că îți ia, chiar îți ia. Ăsta e Guvernul PSD PNL. 

Vă mulțumesc! 

Deputat 

Mihai Botez 

*** 

 

 

➢ Întrebări 

 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației   
   

Bursele elevilor premiați la Gimnaziada de vară U15 

Stimată doamnă ministru, 

La nivelul sportului școlar și universitar, competiția de referință la nivel internațional este Gimnaziada. Competiția este 

organizată sub egida Federației Internaționale a Sportului Școlar, făcând parte din calendarul competițional al federației. 

Conform informațiilor publice pe site-ul Federației Sportului Școlar și Universitar, federația națională de resort, Gimnaziada 

este a 3-a cea mai mare competiție sportivă din lume, după Jocurile Olimpice și Universiada, cu peste 10.000 de elevi 

participanți provenind din peste 100 de țări. Elevii români au participat în august 2023 la Gimnaziada de Vară U15, organizată 

și desfășurată la Rio de Janeiro, Brazilia. Loturile României au obținut rezultate remarcabile la multiple discipline sportive, 

printre care 3 medalii de aur, 12 medalii de argint și 6 medalii de bronz.  

Pentru aceste rezultate remarcabile, în mod firesc, elevii ar trebui răsplătiți, asemenea oricăror alți români care obțin 

medalii la competiții internaționale, fie ele sportive, academice sau de altă natură. Cadrul legal național, în concret prevederile 

art. 108, alin. (11), lit.a), oferă elevilor care au obținut premii la competițiile sportive școlare recunoscute de Ministerul 

Educației dreptul de a primi bursă de excelență olimpică I. Gimnaziada de Vară este o competiție de prestigiu internațional, 

care face parte atât din calendarul Federației Internaționale a Sportului Școlar cât și din cel al Federației Sportului Școlar și 

Universitar din România. Parte din loturile României la această competiție au participat cu sprijinul financiar al Ministerului, 

iar FSSU chiar a comunicat public rezultatele obținute de sportivii români. Însă, Gimnaziada de Vară U15 din Rio de Janeiro 

nu este recunoscută de către Ministerul Educației, nefiind menționată în anexa la Ordinul Ministrului Educației nr. 

3027/12.01.2023 privind aprobarea competițiilor ce se vor organiza și desfășura în România, la nivel internațional, național și 

regional, în anul școlar 2022-2023. Prin urmare, elevii români premianți la această competiție nu sunt eligibili pentru obținerea 

bursei de excelență olimpică. Ministerul recunoaște însă, prin acest ordin, alte competiții sportive școlare internaționale care se 
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desfășoară doar la nivel european și sunt organizate doar pentru câteva discipline sportive, în comparație cu Gimnaziada de 

Vară. 

Este important ca elevii care obțin premii la olimpiadele sportive școlare să fie recompensați prin burse pentru mai 

multe motive. În primul rând, această recunoaștere financiară îi motivează să-și continue eforturile și să-și dezvolte abilitățile 

sportive. Prin oferirea de burse, tinerii sunt încurajați să se implice în activități sportive și să-și dedice timpul și energia pentru 

a deveni mai buni în domeniul lor. Acest lucru poate contribui la formarea unor viitori sportivi de performanță și poate 

promova un stil de viață sănătos și activ în rândul elevilor. În plus, sprijinul financiar este necesar pentru susținerea eforturilor 

privind pregătirea specifică sportivă în vederea participării la competiții. Pregătirea sportivă presupune mai multe cheltuieli 

specifice, precum echipamentul sportiv, alimentația de efort sau logistica de antrenament. 

Pe lângă aceste aspecte, bursele pentru rezultate sportive la olimpiade școlare pot contribui la dezvoltarea unei culturi a 

excelenței și a competiției sănătoase în școli, promovând valori precum disciplina, perseverența și fair-play-ul. Acest tip de 

recunoaștere îi poate inspira și pe alți elevi să-și urmeze pasiunile și să-și depună eforturile pentru a obține rezultate 

remarcabile, fie în domeniul sportiv, fie în alte aspecte ale vieții lor. 

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 

următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. Care sunt criteriile aplicate în selectarea competițiilor sportive școlare internaționale recunoscute de către Ministerul 

Educației? 

2. Care este cuantumul bursei de excelență olimpică I pentru anul școlar 2022-2023? Dar pentru anul școlar 2023-2024? 

3. Care este bugetul alocat de către Ministerul Educației pentru bursele de excelență olimpică I, pentru anul școlar 2022-

2023? Dar pentru anul școlar 2023-2024? 

4. Care este numărul de beneficiari al acestui tip de bursă în anul școlar 2022-2023? Dar în anul 2021-2022? 

5. Când au fost virate bursele aferente anului școlar 2022-2023? 

6. Are în vedere Ministerul să adauge Gimnaziada de Vară în lista competițiilor sportive școlare internaționale 

recunoscute? 

7. Există alte posibilități de recompensare, din surse publice, a elevilor premianți la Gimnaziada de Vară 2023 din Rio de 

Janeiro? 

8. Ce măsuri de remediere a situației sunt luate în calcul de Minister, având în vedere nedreptatea față de elevii premianți 

la Gimnaziada de Vară 2023, cauzată de o eroare a unei structuri a Ministerului? 

Vă rog sa îmi comunicați răspunsul în scris și verbal. 

Cu deferență,          

Deputat 

Brian Cristian 

*** 

 

Adresată doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale   

   

Vechimea în profesie și activitățile de voluntariat 

Stimată doamnă ministru, 

Majoritatea condițiilor de angajare, în special în sectorul public, conțin și cerințe privind vechimea în muncă, criteriu 

pentru a evalua experiența profesională a candidatului. Vechimea în muncă este dovedită, de cele mai multe ori, prin 

adeverință REVISAL, care conține detalii privind contractele de muncă anterioare ale persoanei în cauză. Însă, vechimea în 

muncă este reprezentată de un număr limitat de activități, precum contractul de muncă, colaborarea civilă sau reprezentarea în 

funcții publice. Cu toate acestea, există alte tipuri de activități care contribuie la experiența profesională a persoanei, fără a 

reprezenta însă vechime în muncă. Printre acestea se numără și voluntariatul, conform Legii Voluntariatului nr. 78/2014. 

Voluntariatul e o activitate pe care aproximativ 4 milioane de români o desfășurau în anul 2011. De atunci probabil numărul 

voluntarilor a crescut în România.  

Faptul că activitatea de voluntariat nu reprezintă vechime în muncă reprezintă un aspect cu impact semnificativ asupra 

indivizilor implicați în acțiuni caritabile și asupra societății în ansamblu. Deși voluntarii depun eforturi semnificative pentru a 

contribui la binele comun, aceste activități nu sunt, de cele mai multe ori, valorificate în mod corespunzător în lumea 

profesională. Acest lucru poate conduce la o subevaluare a experienței și competențelor acumulate în timpul voluntariatului, 

ceea ce limitează șansele voluntarilor de a accede la locuri de muncă sau de a obține promovări. Astfel, se creează un decalaj 
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între implicarea civică și recunoașterea în cariera profesională, ceea ce poate descuraja oamenii să se implice în activități de 

voluntariat sau să le considere ca o opțiune reală de dezvoltare a competențelor. Totodată, Statul Român decide în fapt să 

ignore experiența acumulată de o persoană prin activități de voluntariat în evaluarea candidaților pentru ocuparea unor posturi 

în sectorul public. Voluntariatul contribuie semnificativ la dezolvtarea unor competențe individuale esențiale ale individului, 

precum munca în echipă, responsabilitatea sau leadership-ul, caracteristici importante pentru profilul unui angajat ideal. 

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 

următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. Care sunt toate categoriile de activități care constituie vechime în muncă, conform legislației în vigoare? 

2. Care este diferența teoretică dintre vechimea în muncă și experiența profesională? 

3. Există criterii de evaluare a candidaților pentru posturi în sectorul public care să cuprindă și activitatea de voluntariat? 

4. Care a fost impactul recunoașterii voluntariatului ca experiență profesională asupra concursurilor pentru ocuparea 

funcțiilor publice? 

5. Care este poziția Ministerului privind înlocuirea criteriului vechimii în muncă cu criteriul experienței profesionale 

(vechime în profesie), în concursurile pentru ocuparea funcțiilor publice? 

Vă rog sa îmi comunicați răspunsul în scris și verbal. 

Cu deferență,          Deputat 

Brian Cristian 

*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 
 

Criza de sânge la nivel național 

Domnule ministru, 

Una dintre cele mai dezbătute probleme de pe agenda publică, atunci când sunt evidențiate neajunsurile cu care se 

confruntă sistemul de sănătate românesc, este numărul scăzut al donatorilor de sânge. Din nefericire, acest subiect primește 

atenția cuvenită în momentul în care au loc diferite tragedii, iar ulterior cade din poziția de prioritate, alături de alte probleme 

care deși au impact asupra bunăstării populației, tot nu se găsește timpul și resursele necesare pentru a găsi soluțiile 

corespunzătoare. 

Potrivit datelor statistice, media la nivel european privind donatorii recurenți de sânge este de 10%, în timp ce în cazul 

României, media este cuprinsă între 1,7%-1,8% din totatul populației. Mai exact, în conformitate cu un studiu efectuat la nivel 

național, doar 4 din 10 români au donat sânge, măcăr o dată în viața lor, până acum. Această situație devine îngrijorătoare în 

special datorită faptului că doar 38% din populație este eligibilă pentru a dona sânge, iar în România este nevoie de 

aproximativ 500.000 de unități de sânge anual.  

Deficitul de sânge din centrele de transfuzie contribuie în mod frecvent la întârzieri în cazul unor intervenții chirurgicale 

urgente. Specialiștii accentuează faptul că o dată la 2 secunde un om are nevoie de sânge. Aceste aspecte subliniază importanța 

pe care donatul de sânge o are, dar mai ales impune apariția unor măsuri serioase prin care să se asigure creșterea numărului de 

donatori.  

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 

următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. Care este numărul total de donatori din județul Maramureș și câte unități de sânge au fost donate? Dar la nivel 

național? Vă rog să îmi oferiți datele defalcat pe județ și pe categorii de vârstă, pentru fiecare an începând cu 2018.  

2. Câte centre de transfuzine sanguină există la nivel național? Vă rog să îmi oferiți datele defalcat pe județ. 

3. Câte centre de colectare de sânge mobile au fost organizate în județul Maramureș? Dar la nivel național? Vă rog să îmi 

oferiți datele defalcat pe județ, pentru perioada 2018-2023.  

4. Ce buget a fost alocat Centrului de Transfuzie Sanguină Maramureș? Au existat alte surse de finanțare externe? Vă rog 

să îmi oferiți datele defalcat pentru perioada 2018-2023. 

5. Care este, în momentul actual, deficitul de sânge (măsurat în unități de sânge) cu care se confruntă România, la nivel 

național? Vă rog să îmi oferiți datele defalcat pe județ. 

6. Care sunt mijloacele prin care județele care se confruntă cu un deficit de sânge asigură tranfuziile pacienților care au 

nevoie? 

7. Care sunt stimulentele pe care ministerul le ia în considerare pentru a crește numărul de donatori și a combate criza de 

sânge de la nivel național? 
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8. Care este perspectiva ministerului cu privire la modificarea programului de lucru al centrelor de transfuzie sanguină, 

astfel încât persoanele să poată dona sâmbăta și duminica? 

9. Există colaborări între minister și alte instituții publice de la nivel județean sau local prin care să se urmărească 

creșterea numărului de donatori de sânge? Vă rog să îmi oferiți detalii despre acestea.  

Vă rog sa îmi comunicați răspunsul verbal și în scris. 

Cu aleasă considerație,         Deputat 

Brian Cristian 

*** 

Adresată domnului Ioan-Marcel Boloș, ministrul Finanțelor Publice 
 

Suplimentarea bugetului Agenției Naționale pentru Sport 

Domnule ministru, 

Creșterea bugetului alocat Secretariatului General al Guvernului pentru Agenția Națională pentru Sport, conform 

Hotărârii nr. 893/2023, este o inițiativă esențială și oportună. Sportul românesc se confruntă an de an cu o finanțare deficitară, 

fapt care pune frână dezvoltării, a performanței sportive și, implicit, a rezultatelor obținute de sportivii români. Alocarea 

suplimentară va facilita dezvoltarea infrastructurii sportive, finanțarea programelor și susținerea federațiilor sportive naționale, 

asigurând astfel desfășurarea în bune condiții a activităților sportive. 

În conformitate cu Hotărârea de Guvern menționată, sumele sunt alocate pentru sprijinirea activități sportive desfășurate 

în lunile septembrie și octombrie. Această suplimentare este decisivă pentru funcționarea industriei sportului în România, însă 

soluția ridică multiple semne de întrebare privind evoluția în perioada următoare și în următorii ani a bugetului sportului 

românesc.  

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 

următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. Care sunt categoriile de cheltuieli pentru care se distribuie banii alocați Agenției Naționale pentru Sport, conform 

Hotărârii nr. 893/2023? Ce sume vor fi alocate pentru fiecare categorie? 

2. Care sunt criteriile principale pentru distribuirea bugetului suplimentar între diversele proiecte sau activități sportive? 

3. Ce programe sau inițiative specifice beneficiază de aceste fonduri și în ce măsură vor impacta sportul românesc? 

4. Se alocă resurse pentru a sprijini sportul de performanță și participarea României la competițiile internaționale? Dacă 

da, care sunt prioritățile în acest sens? 

5. Cum este evaluată eficiența utilizării acestor fonduri și care sunt obiectivele și indicatorii de succes pentru această 

alocare bugetară? 

6. Există sume destinate cheltuielilor Direcțiilor Județene pentru Sport? Dar pentru cheltuielile aferente personalului de 

tineret, care încă se află în plata Agenției Naționale pentru Sport 

7. Cum va fi asigurat bugetul Agenției pentru lunile noiembrie și decembrie? 

8. Cum va fi asigurată stabilitatea financiară și predictibilitatea bugetară a sportului românesc în următorii ani? 

Vă rog sa îmi comunicați răspunsul în scris și verbal. 

Cu aleasă considerație,        Deputat 

Brian Cristian 

*** 

Adresată domnului Adrian Câciu, ministrul Investițiilor și Proiectelor Europene 
 

Implementarea cu întârziere a PNNR. 

Domnule ministru, 

Este imperativ să aducem în atenție evoluția curentă a Planului Național de Redresare și Reziliență (PNRR), un proiect 

anunțat cu mare fast și care a atras atenția publică prin alocarea unor resurse financiare semnificative în miliarde de euro. Cu 

toate acestea, nu putem să nu remarcăm că această inițiativă, care inițial părea a fi o promisiune grandioasă, riscă să 

degenereze într-un eșec practic de proporții. Aceasta se datorează, în mare parte, vigilenței instituțiilor europene, care au cerut 

cu insistență o transparență maximă în utilizarea acestor fonduri.  

Coaliția formată din partidele PSD și PNL pare să fi ales să abordeze această problemă cu o atitudine deloc proactivă. 

Din nefericire, există suspiciuni că, dacă nu pot să extragă beneficii personale din acest program, aceste partide preferă să lase 

resursele neutilizate, așa cum s-a întâmplat recent în cazul eliminării spitalelor regionale din lista de finanțare. Aceste instituții 

medicale urmau să fie finanțate din împrumuturi, fără a se cere explicații privind modalitatea de cheltuire a acestor fonduri, în 
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timp ce opțiunea de a finanța aceste spitale cu fonduri europene gratuite a fost respinsă. Toate acestea par să fie în favoarea 

unor interese obscure legate de firmele de partid, iar această realitate este extrem de elocventă.  

În același timp, reforme majore precum cele referitoare la pensiile speciale, pensiile publice și salarizarea au depășit 

termenele stabilite inițial, ceea ce adâncește îngrijorările privind abilitatea Guvernului de a implementa reformele necesare în 

beneficiul societății.  

În acest context, doresc să vă întreb, stimate Domn Ministru, care departamente din cadrul ministerelor sunt direct 

responsabile pentru întârzierea în atingerea obiectivelor și indicatorilor din cererile de plată ale PNRR-ului. De asemenea, 

doresc să cunoaștem care sunt măsurile disciplinare pe care le aveți în vedere pe linie de serviciu pentru a sancționa persoanele 

sau departamentele responsabile de aceste întârzieri. Este vital să se asigure responsabilitatea și transparența în gestionarea 

acestor fonduri europene, în interesul cetățenilor și al bunului mers al acestei inițiative cruciale pentru dezvoltarea țării noastre.  

Vă rog să îmi comunicați răspunsul în scris și, de asemenea, am rugămintea să îmi trimiteți o copie a răspunsului la 

adresa de e-mail radu.ciornei@cdep.ro. 

Deputat 

Radu Tudor Ciornei 

*** 

Adresată domnului Mircea Abrudean, Secretar General al Guvernului, cu rang de ministru  
 

Când Politica întâlnește Economia: Tragedia Financiară a Transelectrica 
 

Stimate domnule secretar general al Guvernului,  

Cu respect și considerație pentru instituția pe care o reprezentați și pentru importanța subiectului în discuție, aș dori să 

abordez o chestiune de interes public legată de Transelectrica, societate deținută de stat și de semnificația pe care o au anumite 

hotărâri privind demiterile în conducerea acestei companii.  

În ultimul timp, au apărut informații alarmante cu privire la consecințele financiare pe care Transelectrica le-a suportat 

din cauza unor decizii controversate și, conform unor opinii, influențate de criterii politice în privința demiterilor unor membri 

ai Consiliului de Supraveghere și Directoratului companiei. Astfel, Transelectrica s-a văzut obligată să suporte costuri 

semnificative sub forma de despăgubiri acordate foștilor membri ai consiliului.  

1. În acest context, considerăm că este imperativ să obținem răspunsuri precise și documentate cu privire la această 

situație. În acest sens, vă rugăm să răspundeți următoarelor întrebări, într-un mod coerent și informat:  

2. Care este suma totală exactă pe care Transelectrica trebuie să o plătească sub forma de compensații către foștii 

angajați cărora li s-au revocat mandatele, precum și cea privind cheltuielile arbitrale?  

3. Din ce surse au fost plătite și urmează să fie plătite aceste sume și care sunt acele surse precis? Ne-ar interesa să 

cunoaștem detaliile privind finanțarea acestor despăgubiri și cum impactează aceasta bugetul companiei și resursele sale.  

4. Existe intenția de a recupera acești bani prin intermediul unor acțiuni în instanță împotriva celor care au luat decizia 

de demitere a membrilor Consiliului de Supraveghere și Directoratului Transelectrica pe criterii politice? Dacă da, care sunt 

pașii și strategiile preconizate pentru a recupera acești bani?  

5. Care este procesul decizional specific care a condus la revocarea mandatelor membrilor Consiliului de Supraveghere 

și Directoratului Transelectrica? Au fost considerate toate aspectele legale și operaționale în luarea acestor decizii?  

6. Ce măsuri au fost întreprinse pentru a preveni revocările ulterioare pe criterii politice și pentru a asigura independența 

deciziilor la nivelul conducerii Transelectrica?  

7. Există planuri sau inițiative pentru a revizui legislația sau politicile care guvernează procesele de numire și revocare a 

conducerii în companiile de stat, astfel încât să se asigure o gestionare mai responsabilă și mai puțin influențată politic?  

8. Care sunt garanțiile că astfel de situații nu vor mai avea loc în viitor și că Transelectrica va funcționa în beneficiul 

cetățenilor și al economiei naționale?  

9. Ce măsuri și politici vor fi adoptate pentru a consolida buna guvernare și transparența în cadrul societăților de stat, 

precum și pentru a asigura o conducere eficientă și independentă a acestor companii?  

10. Care sunt pașii care vor fi luați pentru a consolida reputația și credibilitatea Transelectrica pe piața financiară și în 

rândul investitorilor, având în vedere aceste cheltuieli considerabile cu despăgubirile?  

11. Ce măsuri vor fi luate pentru a asigura o comunicare eficientă între instituțiile guvernamentale și companiile de stat, 

astfel încât deciziile să fie luate în interesul public și al dezvoltării durabile a companiilor?  

Aceste întrebări urmăresc să clarifice situația financiară și măsurile viitoare luate în legătură cu Transelectrica, și să 

ofere cetățenilor asigurările necesare că interesele publice și resursele financiare sunt gestionate în mod eficient și responsabil.  

mailto:radu.ciornei@cdep.ro
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Vă rog să îmi comunicați răspunsul în scris și, de asemenea, am rugămintea să îmi trimiteți o copie a răspunsului la 

adresa de e-mail radu.ciornei@cdep.ro  

Deputat 

Radu Tudor Ciornei 

*** 

Adresată domnului Ion - Marcel Ciolacu, prim-ministrul României 
 

Privilegii Parlamentare și Sacrificiile Cetățenilor: O Alegere Cu Impact Asupra Românilor 

Domnule prim-ministru,  

Vă adresez o întrebare deosebit de pertinentă cu privire la pachetul de măsuri fiscale și de austeritate asumat în 

Parlament, care, în opinia mea și a multor cetățeni, pare a pune o povară suplimentară pe umerii populației, impunând munca 

în condiții mai dificile și cu remunerații mai scăzute. Această decizie pare să fie percepută ca un efort din partea românilor de a 

menține privilegiile clasei politice, care, în multe cazuri, pot fi văzute drept nemeritate.  

În mod concret, s-au efectuat tăieri de facilități fiscale pentru anumite categorii de angajați, cum ar fi cei din domeniul 

IT, agricultură sau construcții, în timp ce majorările de 25% ale diurnei pentru parlamentari rămân neschimbate, fiind 

implementate în luna februarie 2023. Această măsură a fost adoptată într-un moment în care se discutau deja măsuri de 

austeritate și restrângere bugetară. De asemenea, au fost introduse contribuții pentru tichetele de masă și primele de vacanță, 

afectând astfel salariații obișnuiți. În ciuda acestor ajustări, anumite categorii profesionale precum notarii și avocații continuă 

să fie exceptate de la plata contribuției la fondul public de pensii.  

În acest context, vă întreb, stimate Domn Prim-Ministru, care a fost raționamentul și argumentația din spatele deciziei 

de a menține neschimbate privilegiile parlamentarilor, precum majorările de diurnă, în ciuda necesității de a implementa 

măsuri de optimizare financiară care să afecteze cât mai puțin cetățenii obișnuiți? De ce s-a optat pentru această direcție în 

detrimentul celor mai vulnerabili din societate?  

Vă rog să îmi comunicați răspunsul în scris și, de asemenea, am rugămintea să îmi trimiteți o copie a răspunsului la 

adresa de e-mail radu.ciornei@cdep.ro  

Deputat 

Radu Tudor Ciornei 

*** 

 

 

Adresată doamnei Simona Bucura – Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale 
 

Soluții de montare a unor rampe de acces mobile pentru pacienții imobilizați din blocurile de locuințe fără lift 
 

Stimată doamnă ministru, problema persoanelor cu dizabilități dependente de un scaun rulant, care locuiesc în blocuri 

de locuințe în care nu se pot amplasa lifturi este una uriașă. Mai ales în blocurile comuniste vechi, cu 4 etaje, locuiesc pacienți 

imobilizați în scaun rulant, la etaje superioare, care nu pot fi coborâți în siguranță din cauza imposibilității amplasării unor 

lifturi. Am întâlnit la Buzău situații dramatice, doamnă ministru, mai ales în municipiul Buzău avem mai multe familii 

monoparentale unde persoana dependentă de scaunul rulant nu are cum să coboare scările cu ajutorul singurului părinte rămas 

un viață. Avem zeci de bolnavi captivi în propriile apartamente care nu pot ieși din casă cu lunile.  

În aceste condiții dramatice, doamnă ministru, vă rog să-mi răspundeți la următoarele întrebări:  

1. Câți pacienți dependenți de un scaun rulant sunt în municipiul Buzău și care locuiesc în blocuri de locuințe în care nu 

se poate monta un lift?  

2. Ce program de finanțare are în vedere Ministerul Muncii și Solidarității Sociale pe care îl conduceți, pentru finanțarea 

montării unor rampe automatizate care să ajute mai ales pacienții imobilizați în scaun rulant care sunt îngrijiți de un singur 

părinte și care locuiesc la etajul unor imobile fără lift?  

Vă rog să îmi transmiteţi răspunsul dvs în scris.  

Mulțumesc,         Deputat 

Emanuel Dumitru Ungureanu 

*** 
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Adresată domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 
 

Opriți distragerea sursei de apă vitală pentru locuitorii comunei Pietroasele și Merei din județul Buzău! 
 

Domnule ministru, jurnalistul Alex Dima, care a copilărit în comuna Merei județul Buzău a sesizat public iminența unui 

dezastru ecologic care ar afecta grav mai ales principala sursa de apă a comunei Merei:  

Vă redau mai jos, integral, mesajul public postat de către Alex Dima pe pagina lui de socializare:  

"Un atentat la siguranta oamenilor si un dezastru ecologic e pe cale sa se intample pe dealurile pe care am copilarit.  

O firma, infiintata acum 9 ani intr-un sat din Bacau, cu ZERO cifra de afaceri pana acum, vrea sa deschida o cariere 

de exploatare a pietrei. Se numeste Gral Minexplore SRL.  

Compania de Apa Buzau semnaleaza intr-un document oficial ca “perimetrul de exploatare se suprapune substantial cu 

perimetrul de protectie hidrogeologica a sursei de apa Ciuhoiu.” Zona este protejata pentru ca acolo sunt izvoarele de apa, 

iar deschiderea unei cariere de piatra intr-un astfel de loc este interzisa de lege.  

Prin urmare este afectata sursa de apa a oamenilor din zona.  

Intr-o lume normala, povestea trebuia sa se incheie aici. Dar…merge mai departe.  

Gral comanda un memoriu in care se arata ca oamenii si mediul nu au de suferit.  

Memoriul este realizat de Green Collective SRL, unde patron este Adi Croitoru, fosta sefa a Agentiei pentru Arii 

Naturale Protejate. Croitoru a fost numita politic la carma agentiei de Liviu Dragnea in guvernarea Dancila. Presa a scris 

despre cum firma condusa de Croitoru a primit mai multe contracte cu incredintare directa…alta poveste.  

Perimetrul de exploatare este amplasat la doar 500 de metri de casele oamenilor din satul Caltesti si la 1200 m de 

casele din satul Dobrilesti. In memoriu se arata ca exploatarea ar trebui sa dureze 20 de ani dupa care prin prelungiri 

succesive de cate 5 ani se poate ajunge la 300 de ani, cu posibilitate de exploatare de pana la 300 de mii de tone de calcar pe 

an. Asta inseamna 10 mii de camioane incarcate cu piatra care vor trece printre casele oamenilor din comuna Pietroasele, 

satele Caltesti, Dara, Colondiru, Pietroasele, in fiecare an. Traseul trece si peste Termele Romane din Pietroasele, monument 

istoric, protejat de Consiliul Judetean cu un pod care practic acopera accesul la terme. Alta poveste...despre cat de mult 

inseamna istoria si cum o punem in valoare in Buzau.  

10 mii de camioane pe an.  

Memoriul realizat de Adi Croitoru spune ca zona nu va fi poluata. Nu zice nimic de praful care va iesi din cariera ci 

vorbeste despre poluarea realizata de utilaje si recomanda se se circule cu viteza redusa.  

De-a dreptul revoltator, memoriul arata ca la finalul exploatarii, peste 20 sau 300 de ani, “impactul asupra peisajului 

va fi benefic, la ora actuala zona amplasamentului avand un caracter relativ monoton”. Prin urmare, cariera va rezolva 

problema monotoniei din zona.  

In plus, se mentioneaza un alt beneficiu, la final. In gaura ramasa in deal, “peretii abrupti vor oferi noi zone propice 

pentru cuibarirea unor specii de pasari” iar “locatia va fi inclusa in circuitul turistic”. Beneficii de nerefuzat pentru mediu si 

oamenii din zona. O firma care are ZERO cifra de afaceri garanteaza toate aceste beneficii.  

Dincolo de aspectele care vor schimba in totalitate mediul si geografia unui loc absolut minunat, sursa de apa a 

oamenilor din zona va fi afecatata. Cu incalcare legii.  

Un raport WWF trage un semnal de alarma si arata ca in viitor criza apei potabile va fi principala problema a planetei. 

Pe dealul Ciuhoiu sursa de apa este pusa in pericol, situatie care ar trebui sa alerteze institutiile de mediu din aceasta tara.  

Amplasamentul se afla pe raza comunei Merei. Afectata va fi insa comuna Pietroasele. Autoritatile locale din 

Pietroasele, pur si simplu, dorm. Asteapta sa fie contactati si sa li comunice informatii despre proiect. Nu le pasa ce se 

intampla cu zona lor, o indiferenta dubiosa si condamnabila. Nu fac nimic.  

Satenii au inceput sa se mobilizeze si sa straga semnaturi prin care sa arate ca nu sunt de acord cu proiectul. Mereiul 

deja a depus la Agentia/ Pentru Protectia Mediului Buzau o contesatie. Vor depune si oamenii din Pietroasele, nu autoritatile, 

o lista cu semnaturi. Se va intampla vineri. Agentia pentru Protectia Mediului Buzau ar trebui sa isi faca datoria si sa nu 

aprobe proiectul. Si Consiliul Judetean Buzau poate face acest lucru. Si Primaria Merei poate spune nu. Avem si un Minister 

al Mediului si Apelor in acesta tara care poate avea un cuvant de spus. Se va intampla daca angajatii acestor institutii vor 

intelege ca rostul lor este sa ii apere pe oameni si mediul pe care il lasam mostenire generatiilor viitoare."  

1. Domnule ministru Fechet, vâ solicit să trimiteți urgent o comisie de anchetă de la Ministerul Mediului la Garda de 

Mediu Buzău pentru a analiza cine a încălcat legea furnizând un aviz de funcționare a unei cariere care distruge mediul pe o 

suprafață de 600 de hectare?  
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2.  Ministerul Mediului a fost informat de Garda de Mediu sau de Compania de Apă Buzău cu privire la riscurile de 

compromitere gravă a singurei sursă de apă sustenabilă pentru comunele Pietroasele și Merei din județul Buzău? 

3. Când veți opri activitatea ilegală a acestei firme în zona Pietroasele și Merei care afectează o suprafață uriașă a unei 

zone extrem de pitorești din județul Buzău?  

Vă rog să îmi transmiteţi răspunsul dvs în scris.  

Mulțumesc,       

Deputat 

Emanuel Dumitru Ungureanu 

 

*** 

 

Adresată doamnei Raluca Turcan, ministrul Culturii  
 

Desfășurarea activităților muzeelor aflate în subordinea Ministerului Culturii 
 

Potrivit dispozițiilor art. 22 alin. (1) din Legea muzeelor și a colecțiilor publice nr. 311 din 2003, activitatea muzeelor se 

finanțează din venituri proprii și din subvenții acordate de la bugetul de stat sau de la bugetele locale, după caz.  

Pentru a se discuta o eventuală gratuitate a elevilor români pentru accesul la muzee, la concerte, la spectacole de teatru, 

de operă, de film, precum și la alte manifestări culturale și sportive organizate de instituții publice, pe teritoriul României, 

avem nevoie de o serie de date și informații pentru a stabili care este impactul bugetar al unor astfel de intervenții legislative.  

Astfel, în temeiul dispozițiilor art. 112 din Constituția României coroborate cu dispozițiile art. 200 din Regulamentul 

Camerei Deputaților și art. 34 lit. d) din Legea Nr. 96/2006 privind Statutul deputaților și al senatorilor, vă adresez rugămintea 

de a-mi transmite un răspuns cu privire la următoarele întrebări:  

1. Potrivit art. 22 alin. (1) din Legea muzeelor și a colecțiilor publice nr. 311 din 2003, activitatea muzeelor și a 

colecțiilor publice de drept public se finanțează din venituri proprii și din subvenții acordate de la bugetul de stat sau de la 

bugetele locale, după caz.  

Raportat la aceste aspecte, vă solicit elaborarea unui răspuns, în scris, în care să ne indicați câte muzee obțin subvenții 

de la bugetul de stat, care este cuantumul total al subvențiilor acordate de la bugetul de stat și, defalcat, pentru fiecare muzeu în 

parte, care este cuantumul subvenției obținute de la bugetul statului.  

Cu privire la această statistică ce ține de cuantumul total al subvențiilor și de fiecare subvenție în parte, vă solicităm să 

ne elaborați o statistică pentru perioada anilor 2018-2023 în care să includeți toate ipotezele enumerate mai sus.  

De asemenea, vă solicit elaborarea unui răspuns, în scris, în care să ne indicați câte muzee sunt finanțate din venituri 

proprii și, defalcat, pentru fiecare muzeu în parte, care este venitul propriu.  

Cu privire la această statistică ce ține de veniturile proprii, vă solicităm să ne elaborați o statistică pentru perioada anilor 

2018-2023 în care să includeți venitul propriu obținut de fiecare muzeu în parte.  

1. Potrivit art. 22 alin. (2) din Legea muzeelor și a colecțiilor publice nr. 311 din 2003, veniturile proprii provin din 

tarifele pentru serviciile oferite de muzee și colecții publice, din donații și sponsorizări, din alte activități specifice.  

Cu privire la această ipoteză, vă solicit elaborarea unui răspuns, în scris, în care să ne indicați pentru fiecare muzeu în 

parte, venitul propriu obținut din tarifele pentru serviciile oferite de muzee pentru perioada anilor 2018-2023.  

1. Câți elevi au vizitat muzee care intră în administrarea dumneavoastră anual, pentru perioada anilor 2018-2023 și care 

este cuantumul total al sumelor obținute ca urmare a achiziționării biletelor de intrare de către acești elevi?  

2. Câți elevi au beneficiat de reducerea de 75% acordată de art. 61 alin. (16) din Legea învățământului preuniversitar nr. 

198 din 2023 (indiferent de forma legii, raportat la faptul că această dispoziție se afla și în legea anterioară și prevedea aceleași 

aspecte/ cuantum al reducerii pentru elevi)?  

Cu privire la toate aceste întrebări, vă solicit să îmi comunicați un răspuns în scris și verbal.  

Cu aleasă considerație,  

Deputat 

Filip Havârneanu 

 

*** 
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Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educаției  

 

Strategia Ministerului Educației privind sănătatea mintală în școli 
 

În contextul actual, sănătatea mintală a elevilor români este un subiect extrem de sensibil. Se vehiculează în mass-media 

sau pe platformele online diverse situații în care elevii români suferă de diverse probleme ce țin de sănătatea mintală. Având în 

vedere că nu există nicio optică publică din partea acestui Minister cu privire la sănătate mintală a elevilor români și nici nu 

avem cunoștință de demararea unor proceduri legilsative în acest sens, apreciem că trebuie clarificată această chestiune.  

Astfel, în temeiul dispozițiilor art. 112 din Constituția României coroborate cu dispozițiile art. 200 din Regulamentul 

Camerei Deputaților și art. 34 lit. d) din Legea Nr. 96/2006 privind Statutul deputaților și al senatorilor, vă adresez rugămintea 

de a-mi transmite un răspuns cu privire la următoarele întrebări:  

1. Cаre sunt principalele proiecte sau inițiative legislative în curs de desfășurare ce vizează în mod direct problematica 

sănătății mintale a elevilor români?  

2. Ce măsuri concrete au fost luate până la acest moment pentru prevenția și tratarea problemelor legate de sănătatea 

mintală a elevilor români?  

3. Există programe specifice de consiliere sau suport psihologic în unitățile de învățământ din România?  

Dacă răspunsul la această întrebare va fi unul afirmativ, vă solicităm să ne indicați, în scris, tipul de program/ suport, 

cine anume îl pune la dispoziție și numărul beneficiarilor acestor programe de consiliere psihologică pentru perioada anilor 

2018-2023.  

4. Există date, informații sau statistici la nivelul Ministerului Educației din care să rezulte starea actuală a sănătății 

mintale a elevilor din România?  

Dacă răspunsul la această întrebare va fi unul afirmativ, vă solicităm să ne indicați, în scris, datele, informațiile sau 

statisticile deținute în acest sens.  

5. Cum intenționează Ministerul Educației să abordeze nevoile de educație în domeniul sănătății mintale? Există planuri 

pentru introducerea în curriculum a unor cursuri de prevenție sau a unor module legate de sănătatea mintală?  

6. Cum se asigură formarea cadrelor didactice în ceea ce privește recunoașterea și gestionarea problemelor de sănătate 

mintală ale elevilor? Există programe de instruire sau resurse disponibile pentru cadrele didactice în acest sens?  

Dacă răspunsul la această întrebare va fi unul afirmativ, vă solicităm să ne indicați, în scris, programele sau resursele 

disponibile pentru cadrele didactice.  

Cu privire la toate aceste întrebări, vă solicit să îmi comunicați un răspuns în scris și verbal.  

Cu aleasă considerație,  

Deputat 

Filip Havârneanu  

 

*** 

 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății  
 

Procedura de desfășurare și decontare a serviciilor de consigliere postnatală 
 

Prin Legea nr. 33 din 2023 a fost modificată și completată Legea nr. 95/2006 privind reforma în domeniul sănătății prin 

introducerea posibilității accesării de către mame a unor servicii de consiliere psihologică postnatală.  

La acest moment, după aproximativ 10 luni de la intrarea în vigoare a Legii nr. 33 din 2023, nu cunoaștem dacă aceste 

modificările legislative pot fi valorificate cu adevărat, dacă există beneficiari reali ale acestor servicii de consiliere psihologică 

postnatală și care este numărul acestora.  

Astfel, în temeiul dispozițiilor art. 112 din Constituția României coroborate cu dispozițiile art. 200 din Regulamentul 

Camerei Deputaților și art. 34 lit. d) din Legea Nr. 96/2006 privind Statutul deputaților și al senatorilor, vă adresez rugămintea 

de a-mi transmite un răspuns cu privire la următoarele întrebări:  

1. Câte solicitări au fost efectuate de la intrarea în vigoare a modificărilor legislative aduse de Legea nr. 33 din 2023 cu 

privire la accesarea serviciilor de consiliere postnatală?  
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Cu privire la această întrebare, vă solicităm elaborarea unui răspuns în scris în care să includeți numărul solicitărilor totale 

de la nivelul țării, numărul solicitărilor pentru fiecare județ în parte și, separat, numărul solicitărilor pentru persoanele care 

domiciliază în mediul rural și cele care domiciliază în mediul urban. 

2. Câte persoane au reușit să beneficieze în mod efectiv de serviciile de consiliere postnatală de la intrarea în vigoare a 

modificărilor legislative aduse de Legea nr. 33 din 2023?  

Cu privire la această întrebare, vă solicităm elaborarea unui răspuns în scris în care să includeți numărul total al 

beneficiarilor de la nivelul țării, numărul beneficiarilor pentru fiecare județ în parte și, separat, numărul beneficiarilor care 

domiciliază în mediul rural și al celor care domiciliază în mediul urban.  

3. Cum se desfășoară, în concret, procedura de accesare a serviciilor de consiliere postnatală de către potențialii 

beneficiari?  

4. Cum se desfășoară, în concret, procedura de decontare a serviciilor de consiliere postnatală?  

5. Care este valoarea totală a ședințelor/ sesiunilor/ serviciilor de consiliere postnatală efectuate/ prestate efectiv de la 

intrarea în vigoare a modificărilor legislative aduse de Legea nr. 33 din 2023 și până în prezent?  

Cu privire la toate aceste întrebări, vă solicit să îmi comunicați un răspuns în scris și verbal.  

Cu aleasă considerație,  

Deputat 

Filip Havârneanu 

 

*** 

 

Adresată domnului Ion-Marcel Ciolacu, prim-ministrul României  

      doamnei Elisabeta Lipă, președintele Agenției Naționale pentru Sport 
 

 

Datoriile Agenției către casele de pariuri 

 

Stimate domnule prim-ministru, 

Stimată doamna președintă, 

În răspunsul unei întrebări adresate Agenției Naționale pentru Sport, privind situația financiară a instituției, Agenția a 

afirmat că executorii judecătorești au executat 6 autoturisme pentru a acoperi o creanță de 330.800 lei. Din această sumă, 

250.703,31 lei reprezintă o creanță datorată creditorului SC Stanley Bet, o agenție de pariuri sportive. Într-o perioadă în care 

societatea civilă solicită reglementarea mai strictă a industriei jocurilor de noroc, faptul că Statul Român este dator unei agenții 

de pariuri vine ca o veste șocantă pentru opinia publică. Industria jocurilor de noroc trebuie să contribuie la bugetul de stat, 

nicidecum invers. În acest context, este necesar a fi prezentate detalii cu privire la relația contractuală dintre Agenția Națională 

pentru Sport (sau fostul Minister al Sportului) și agențiile de pariuri, pentru a asigura transparența instituțională.  

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 

următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. Care este obiectul contractului care a generat creanța Agentiei față de operatorul economic SC Stanley Bet? 

2. Când a fost semnat contractul dintre cele două părți? Cine a fost reprezentantul Agenției (Ministerului) la momentul 

semnării contractului? 

3. Care este temeiul legal în baza căruia Agenția (Ministerul) a încheiat acest contract? 

4. Care sunt obligațiile care nu au fost îndeplinite de Agenție (Minister) și care au determinat executarea silită a 

contractului? Care a fost scadența acestor obligații? 

5. Există alte contracte încheiate între Agenție (Minister) și agenții de pariuri? Vă rog să ne prezentați toate contractele 

încheiate începând cu anul 2013 și menționarea succintă a obligațiilor contractuale. 

Cu aleasă considerație, 

Deputat 

Brian Cristian 

*** 
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➢ Interpelări 

 

Adresată: doamnei Ligia Deca, ministrul Educaţiei 

De către: Marius-Andrei Miftode, deputat  

Obiectul interpelării: Dreptul părinților la corectă informare în raport cu limitele și finalitatea activității de asigurare a 

calității în învățământul preuniversitar în viziunea Ministerului Educației 

 

Stimată doamnă ministru, 

Legea 198/2023 a învățământului preuniversitar prevede, la art. 64, elaborarea și adoptarea în termen de un an de la 

adoptarea legii, a Planului național pentru siguranță în învățământul preuniversitar - PNSIP. Planul are în vedere în principal 

asigurarea împotriva efectelor cutremurelor și împotriva producerii și efectelor incendiilor. 

La art. 232, alin. (6) se precizează că: Unităţile administrativ-teritoriale, în calitate de proprietari ai imobilelor din 

domeniul public local sau judeţean, după caz, au obligativitatea de a asigura obţinerea şi menţinerea autorizaţiei de 

securitate la incendiu şi a autorizaţiei sanitare de funcţionare pentru unităţile de învăţământ preuniversitar de stat sau 

componentele organizatorice ale acestora. 

Atât art. 64, cât și art. 232 denotă preocuparea statului pentru asigurarea integrității fizice și condițiilor sanitare 

desfășurării procesului de învățământ și stabilesc măsuri și responsabilități între diverse autorități. 

Pe de altă parte, în septembrie 2023, am aflat de la Ministerul Sănătății că, la nivelul întregii țări erau 1223 de grădinițe, 

1060 de școli și 48 de licee fără autorizație sanitară de funcționare. Ministerul de Interne ne-a comunicat că 3659 de unități de 

învățământ preuniversitar funcționează fără autorizație de securitate de la incendiu. 

Totodată, în gestionarea activităților de specifice procesului de asigurare a calității în învățământul preuniversitar de 

către ARACIIP nu se ține seama de existența sau de inexistența acestor autorizații în luarea deciziei de autorizare/acreditare a 

unității de învățământ.  

Din punctul de vedere al părinților/reprezentanților legali, situația este natură să creeze falsa impresie că unitatea de 

învățământ autorizată/acreditată respectă toate standardele pentru desfășurarea activității în condițiile în care aceasta ratează 

îndeplinirea unor condiții, și anume exact pe cele elementare privind securitatea și normele sanitare.  

Se întâmplă acest lucru într-un context în care tocmai atitudinea și sfaturile părinților și ale reprezentanților legali pentru 

beneficiarii primari, pe care îi au în grijă, pot constitui o diferență în gestionarea unor situații de criză atunci când standardele 

minimale nu sunt respectate așa cum reiese din cifrele avansate de Ministerul Sănătății și Ministerul Afacerilor Interne. 

Din această perspectivă, vă solicit să îmi prezentați viziunea Ministerului Educației cu privire la informarea părinților 

sau reprezentanților legali despre situația în care se află unitatea de învățământ unde învață beneficiarii primari pentru care 

sunt responsabili. 

Vă rog să precizați dacă Ministerul Educației are în vedere diferența dintre cele două situații descrise, cu și fără 

autorizații ISU și sanitare, în comunicarea permanentă pe care o realizează cu părinții și reprezentanții legali, ca măsură de 

precauție suplimentară pentru asigurarea vieții, integrității fizice și sănătății beneficiarilor primari. 

Vă rog să îmi transmiteți un răspuns scris. 

Cu aleasă considerație,      

*** 

 

 

Adresată: domnului Adrian-Ioan Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației  

De către: Brian Cristian, deputat  

Obiectul interpelării: Locuințele publice pentru tineri  

 

Domnule ministru,  

Tinerii reprezintă o categorie socială de o importanță vitală pentru orice societate. Această demografie energetică și în 

creștere aduce cu sine inovație, creativitate și perspective noi. Tinerii sunt motorul schimbării sociale, contribuind la 

dezvoltarea economică și culturală, la progresul tehnologic și la avansul științei. De asemenea, ei reprezintă viitorul și 

continuarea unei societăți, asigurând succesiunea și diversitatea culturală. În calitate de resursă valoroasă, tinerii pot influența 

politicile, aducând la lumină preocupările și aspirațiile lor, și pot juca un rol esențial în rezolvarea problemelor majore ale 
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societății, precum schimbările climatice, inegalitățile sociale și altele. Prin urmare, recunoașterea și susținerea tinerilor în 

cadrul societății reprezintă o investiție esențială pentru un viitor mai prosper și mai echitabil.  

Locuințele publice pentru tineri reprezintă o inițiativă importantă pentru a asigura o societate mai echitabilă și mai 

prosperă în viitor. Această necesitate se bazează pe mai multe considerente, dintre care unele sunt evidente, dar altele sunt mai 

subtile. În primul rând, aceste locuințe oferite de stat sunt esențiale pentru a facilita accesul tinerilor la un mediu de trai decent 

și sigur. Adesea, tinerii se confruntă cu dificultăți financiare în etapele incipiente ale vieții lor, iar costurile ridicate ale chiriilor 

sau achiziționarea unei locuințe proprii pot fi descurajatoare. Locuințele publice reprezintă o soluție pentru a le oferi un 

început mai stabil în viață și pentru a le permite să-și construiască un viitor mai promițător.  

 În al doilea rând, locuințele publice pentru tineri contribuie la creșterea mobilității sociale. Când tinerii au acces la 

locuințe decente și abordabile, aceștia au șansa de a se concentra pe educație și pe construirea unei cariere solide. Acest lucru 

contribuie la reducerea sărăciei și la promovarea meritocrației în societate, deoarece tinerii nu vor fi împiedicați de dificultățile 

financiare să-și atingă potențialul maxim. Astfel, locuințele publice pentru tineri pot contribui la formarea unei forțe de muncă 

calificate și la dezvoltarea economică a țării.  

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 

următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată.  

1. Care sunt mecanismele prin care Statul Român acordă sprijin pentru locuințele tinerilor, atât pentru achiziționarea lor 

cât și pentru închirierea lor?  

2. Care sunt programele de locuințe publice ale Statului Român destinate tinerilor?  

3. Câți tineri au beneficiat de locuințe publice în fiecare an, începând cu anul 2020? Vă rog să ne oferiți datele defalcate 

pe județe.  

4. Ce buget a fost alocat pentru construirea de locuințe publice în fiecare an, începând cu anul 2020? Câte locuințe 

publice sunt create și câte dintre acestea sunt destinate tinerilor?  

5. Care este numărul total de locuințe publice? Vă rog să ne oferiți datele defalcate pe județe.  

6. Care este numărul de cereri ale tinerilor de a obține locuință socială, satisfăcute de Statul Român, anual începând cu 

anul 2020? Care este numărul total de cereri depuse de tineri pentru a obține locuință socială, în anul 2022?  

7. Cum preferă Statul Român să susțină tinerii în vederea obținerii unei locuințe? Prin sprijin pentru închiriere sau 

pentru cumpărare?  

Vă rog sa îmi comunicați răspunsul în scris și verbal.  

Cu aleasă considerație,  

*** 

 

 




